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ΜΕΤΑ ΤΟ ΡΕΚΟΡ ΚΕΡΔΩΝ ΤΩΝ ΤΡΑΠΕΖΩΝ

Ομαλοποιούνται τα επιτοκιακά έσοδα
Μετά τα κέρδη ρεκόρ των τραπεζών το 2023
και το 2024, λόγω των εσόδων από τα ψηλά
επιτόκια, η κατάσταση το 2025 άρχισε να ομα-

λοποιείται. Τα κέρδη θα παραμείνουν, ωστόσο,
σε ψηλά επίπεδα καθότι στρέφονται και σε
άλλες πηγές εσόδων. Οικονομική, σελ. 5

ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ Vs ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ 

Στόχος το τρόπαιο
στο Αμπου Ντάμπι

Παναθηναϊκός και Ολυμπιακός σφράγισαν
τα εισιτήριά τους για το Final 4 της Ευρωλίγκας
(23-25 Μαΐου) και η πλειονότητα των φιλάθλων
αναμένει τον πρώτο τελικό των «αιωνίων»
στη διοργάνωση. Σελ. 24

ΕΚΘΕΣΗ ΓΤΠ

70 χρόνια ΕΟΚΑ
στη Θεσσαλονίκη

Το ΓΤΠ διοργάνωσε στη Θεσσαλονίκη έκθεση
με τίτλο «70 χρόνια Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59». Την
έκθεση εγκαινίασαν ο υπ. Εσωτερικών κ.
Ιωάννου και ο υφυπουργός Εσωτερικών
της Ελλάδας κ. Γκιουλέκας. Σελ. 11

Oχι παιχνίδια
Οι μικροπολιτικές σκοπιμότητες
στις οποίες προσπάθησε να επι-
δοθεί το ΕΛΑΜ στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο την περασμένη
εβδομάδα εξέθεσαν τη χώρα στα
μάτια του Σώματος και των άλλων
χωρών-μελών. Οι κινήσεις του
ευρωβουλευτή Γεάδη Γεάδη και
του κόμματός του δείχνουν πως
όχι μόνο αγνοούν το διπλωματικό
και πολιτικό modus operandi
που απαιτείται, αλλά και πως εμ-
φορούνται από ιταμότητα, μιας
και ανέκρουσαν πρύμναν όταν
προκάλεσαν την αντίδραση του
Γραφείου του εισηγητή για την
έκθεση για την Τουρκία. Θα πρέ-
πει εκείνοι που είδαν την Ευρω-
βουλή ως πεδίο λαμπρό προς
ίδιον όφελος να αντιληφθούν
πως δεν παίζονται παιχνίδια στην
πλάτη της Δημοκρατίας.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Από το 2026
και βλέπουμε
για εξελίξεις

Οι «εκλογές» στα Κατεχόμενα, και
άλλες εξελίξεις το 2025, φαίνεται
πως κλείνουν το παράθυρο προόδου
στο Κυπριακό. Το αδιέξοδο στις
διαπραγματεύσεις φάνηκε και στη
συνάντηση των δύο ηγετών στο
Λήδρα Πάλας. Σελ. 6

• Πίσω από το κίνημα κατά του Ερν-
τογάν στα Κατεχόμενα. Σελ. 7

ΣΤΟ ΣΚΑΜΝΙ ΤΗΣ Ε.Ε.

Χρηματικές
ποινές για Βατί
και Κοτσιάτη

Πάνω από μια δεκαετία από την κα-
ταδίκη από το ΔΕΕ για το Βατί και
τον Κοτσιάτη, και δεν έχει γίνει κα-
μία αποκατάσταση. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ζητεί να επιβληθούν ποι-
νές στη Δημοκρατία. Σελ. 9

ΤΟ ΑΤΟΠΗΜΑ ΣΤΗΝ ΕΥΡΩΒΟΥΛΗ

Η ζαριά του ΕΛΑΜ
που εξέθεσε τη χώρα

Η «Κ» αποκαλύπτει το χρονικό της γκάφας Γεάδη και πώς σώθηκε η παρτίδα

Αμερικανός, όχι τραμπικός

ΚΩΝ/ΝΟΣ ΛΕΤΥΜΠΙΩΤΗΣ

Κριτής για 
όλους είναι 
η κοινωνία 

Βασικό στοιχείο στο Κυπριακό είναι ο
ευρωπαϊκός παράγοντας και οι ευρω-
τουρκικές σχέσεις, λέει ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος Κωνσταντίνος Λετυμπιώ-
της και αναφέρει πως «τα αποτελέσματα
του κυβερνητικού έργου γίνονται ήδη
αντιληπτά από τους πολίτες». Σελ. 8

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΑΜΥΝΤΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ

Τι ανάγκες μπορεί να καλύψει  
Ενας διόλου ευκαταφρόνητος αριθμός ελληνικών, νεοφυών,
επιχειρήσεων, που έχουν καταφέρει να εξασφαλίσουν συμβάσεις
με ένοπλες δυνάμεις τρίτων χωρών, εμφανίστηκε στην έκθεση
DEFEA. Ποια πρότζεκτ των ελληνικών Ενόπλων Δυνάμεων μπο-
ρούν να αρχίσουν να παράγονται εντός συνόρων. Σελ. 18

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Εποχή μεγάλης αστάθειας
Ο νέος Γερμανός καγκελάριος Φρίντριχ Μερτς καλείται να
αντιμετωπίσει τις υπαρξιακές προκλήσεις για την Ευρώπη
και τη Γερμανία, χωρίς να μπορεί να βασιστεί σε στέρεη πλει-
οψηφία στο κοινοβούλιο, όπως έδειξε το πρώιμο αντάρτικο
στην εκλογή του. Μόνη ωφελημένη η ακροδεξιά AfD. Σελ. 20

Γεφυροποιός μεταξύ προοδευτικών και συντηρητικών, ο νέος Ποντίφικας, ο Αμερικανός Λέων ΙΔ΄, ο οποίος αναμένεται να συνεχίσει στα
χνάρια του Φραγκίσκου, ιδίως σε κοινωνικά ζητήματα όπως η μετανάστευση, η ανέχεια και ο πόλεμος. Ωστόσο, παλιότερες επικριτικές δη-
λώσεις του για τα άτομα ΛΟΑΤΚΙ+ απογοήτευσαν όσους πιστούς είχαν ενθουσιαστεί από τη στάση του προκατόχου του. Σελ. 16

Το ΕΛΑΜ απέτυχε να εξασφαλίσει από την
Ευρωβουλή καταδικαστικό ψήφισμα για
την παράνομη επίσκεψη Ερντογάν στα
κατεχόμενα, αφού λειτούργησε χωρίς συ-
νεννόηση και εξασφάλιση συμμαχιών, με
την ΚΔ να εκτίθεται. Εν τέλει ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ
και ΔΗΚΟ έσπευσαν να κλείσουν τις τρύπες

που άνοιξαν το ΕΛΑΜ και ο ευρωβουλευτής
του, Γεάδης Γεάδη, στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο. Η λύση που τελικά προκρίθηκε
και έσωσε την παρτίδα ήταν η τροπολογία
που υπέβαλε στο πλαίσιο της έκθεσης για
την Τουρκία, ο εισηγητής, Σοσιαλιστής
ευρωβουλευτής, Nacho Sanchez Amor,

την οποία το ΕΛΑΜ προσπάθησε να τορ-
πιλίσει με πειραματισμούς, όπως φαίνεται
από τα έγγραφα που αποκαλύπτει η «Κ»,
ανακρούοντας πρύμναν μόνο μετά την
αντίδραση του Γραφείου του εισηγητή.
Η σιγή δε της κυβέρνησης για το γεγονός
προκαλεί απορίες. Σελ. 4

ΠΕΤΡΟΣ ΜΑΡΚΑΡΗΣ

Η πινακοθήκη 
των ηρώων μου

Ο Πέτρος Μάρκαρης μιλάει για το πώς
εμπνεύστηκε τον αστυνόμο Χαρίτο
και τους υπόλοιπους χαρακτήρες των
αστυνομικών μυθιστορημάτων του.
Μιλάει όμως και για τους ήρωες της
πραγματικής του ζωής. Τέχνες, σελ. 1

ΥΠΟΘΕΣΗ ΤΑΚΑΤΑ

Πλήρης απουσία
κάθε ελέγχου

Οι έρευνες της εξεταστικής επιτροπής
για τους Τακάτα έχουν αποκαλύψει
στοιχεία που οδηγούν σε αμέλεια προ-
σώπων σε κυβερνητικά τμήματα. Κύριο
χαρακτηριστικό η πλέον της δεκαετίας
πλήρης απουσία ελέγχων. Σελ. 5
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Λεβιάθαν: Πάντες ανομολογούν ότι η «Νορμανδία» είνε
το ταχύτερον και πολυτελέστερον υπερωκεάνειον του
κόσμου, ότι πρόκειται περί ενός πραγματικού πλωτού κο-
λοσσού. Το πλοίον αυτό έχει μήκος 313 μέτρων, η χωρητι-
κότης του ανέρχεται εις 79.289 τόννους και αι μηχαναί
του έχουν δύναμιν 130.000 κιλοβάτ.

Καταγγελία: Ο εν Ρώμη ανταποκριτής του Πρακτορείου
Ρώϋτερ τηλεγραφεί ότι η «Εφημερίς της Ιταλίας» καταγ-
γέλλει την Γερμανίαν ότι παρέσχε μεγάλας ποσότητας
όπλων εις την Αβησσυνίαν. Πλην τούτων, η Γερμανία έδω-
κεν εις την Αβησσυνίαν μεγάλας ποσότητας χημικών προ-
ϊόντων δι’ άγνωστον χρήσιν, ίσως όμως δι’ εκρηκτικάς
βόμβας ή ασφυξιογόνους, αίτινες θα εχρησιμοποιούντο
εις αεροπορικήν δράσιν.

Αφοπλισμός: Υπάρχουν σήμερον εις τας Αθήνας, εις τον
Πειραιά, εις τους συνοικισμούς όπλα εις την κατοχήν ιδιω-
τών, τα οποία θα εξώπλιζον ολόκληρον μεραρχίαν. Τα
όπλα αυτά δι’ αυστηρών μέτρων πρέπει οπωσδήποτε να
συλλεγούν και επί πλέον να γνωσθή ποίοι είνε οι προμη-
θευταί των, αι πηγαί των.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
11.5.1935
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

«Να γράψετε Mea Culpa» είπε η
Ιουλία, πιάνοντάς με από τα μού-
τρα. Δεν είχα προλάβει να περάσω
την πόρτα που οδηγεί στον κήπο
της Ρενέ Κυπαρίσσι, αλλά η χήρα
ήταν αποφασισμένη να κλείσει την
εκκρεμότητα με τη στήλη της περα-
σμένης βδομάδας. «Mea Culpa για
ποιο πράγμα, κυρία Ουίλσον;». «Για
το γεγονός ότι ειρωνεύτηκα την
πρωτοβουλία της Σάβιας Ορφανί-
δου ν’ απευθύνει ερώτηση στους
αρμόδιους υπουργούς για την εμ-
μηνόπαυση. Το θέμα είναι πολύ σο-
βαρό, αγαπητέ και αφορά χιλιάδες
γυναίκες. Έσφαλα λοιπόν και το
αναγνωρίζω». «Γι’ αυτό με φέρατε
εδώ;». «Είναι και το gathering… Για
την Παγκόσμια Ημέρα κατά της Δί-
αιτας φυσικά!».

Ο πλούσιος μπουφές που στήθηκε
στον κήπο ήταν αληθινός πειρα-
σμός. Οι κυρίες δοκίμαζαν τις λι-
χουδιές κι αναπολούσαν τα χρόνια
της νεότητάς τους, όταν οι θερμίδες
δεν συγκαταλέγονταν στους ορκι-
σμένους τους εχθρούς. «Σκεφτείτε
ότι κάποτε φόραγα μίνι φούστα
Μαίρη Κουάντ, η Κουλλίτσα ήταν si-
ze 10 και η Καλαμαρού κυκλοφο-
ρούσε με κροπ τοπ. Κι ύστερα προ-
στέθηκαν χρόνια, κιλά και νευρώ-
σεις. Κι ύστερα ήρθαν οι δίαιτες… Η
6η Μαΐου είναι μια μέρα αντίστα-
σης!». «Σας βρίσκω λίγο υπερβολι-
κή…». «Αυτό το λέτε επειδή μάλλον
δεν διαβάσατε το ρεπορτάζ για το
Met Gala!».

«Στην εικόνα της γνωστής για τις
αψεγάδιαστες εμφανίσεις τής κυ-
ρίας Wintour, βρήκαμε ψεγάδι. Και
απέκτησε ανθρώπινη υπόσταση
μπροστά στα μάτια μας, αφήνοντάς
μας να αμφισβητούμε τι είναι αλη-
θινό και τι όχι, ποια είναι η πραγμα-
τικότητα, και τι είναι, τελικά, η
ζωή». Οι υπαρξιακές αναζητήσεις
της δημοσιογράφου για τον… λεκέ
στο φόρεμα της διευθύντριας της
Vogue είχαν όμως και συνέχεια: «Το
διαδίκτυο ψάχνει την προέλευση

του λεκέ, με κάποιους να θεωρούν
πως αποκλείεται να πρόκειται για
λεκέ αλλά μάλλον για ένα σύμβολο
του οποίου η τοποθέτηση στο φό-
ρεμα δεν είναι καθόλου τυχαία, και
κάποιους άλλους να υποθέτουν
πως είναι κηλίδα από το αίμα των
εχθρών της». Η Ιουλία ολοκλήρωσε
την ανάγνωση του άρθρου κι έπειτα
αφέθηκε στις γαστρονομικές απο-
λαύσεις διανθίζοντάς τες με νόστι-
μα bites πολιτικού σχολιασμού.

Το θέμα συζήτησης στα πηγαδάκια
ήταν οι πολιτικές παρουσίες, με
τους εύγλωττους πολιτικούς συμβο-
λισμούς, στην παρουσίαση του βι-

βλίου του Ανδρέα Παπαχαραλάμ-
πους. Η είδηση βεβαίως δεν ήταν
ότι παρευρέθηκε σύσσωμη η ηγε-
σία του ΕΛΑΜ, αφού ο τέως δήμαρ-
χος Στροβόλου βρίσκεται στον προ-
θάλαμο του κόμματος για να συμ-
περιληφθεί στο ψηφοδέλτιο του
2026. Ούτε ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας ήταν έκπληξη, όσο για τον
Συλλούρη είτε πήγε είτε όχι δεν
αφορά κανένα. Η παρουσία όμως
του Πρόδρομου Προδρόμου δεν
πέρασε απαρατήρητη… «Μάλλον
τον εκδικείται ο διανοούμενός του
εαυτός» σάρκασε η Ευγενία η Κα-
λαμαρού και οι κυρίες κατανεύσαν,
καθώς θυμήθηκαν τη μνημειώδη

δήλωση του πρώην υπουργού στην
Καθημερινή.

Τα υπόλοιπα νέα της τρέχουσας
πολιτικής επικαιρότητας θεωρήθη-
καν χλιαρά έως αδιάφορα. Τα αλλη-
λοφαγώματα στην ΕΔΕΚ είναι φα-
νερό πως αφορούν ελάχιστους.
Όσο για τη δήλωση Καρογιάν, ότι η
ΔΗΠΑ θα κατέλθει αυτόνομα το
2026, η μόνη που συνταράχτηκε
ήταν η προσωπική του ψηφοφόρος
συνταξιούχος θεολόγος Θεοπίστη
Θεοδούλου. Εκείνο που προκάλεσε
το ζωηρό ενδιαφέρον των κυριών
ήταν ο Χορός της Μαύρης Αγκινά-
ρας στο Μάμμαρι. «Πολλές άγνω-

στες λέξεις σε μια μόνο πρόταση»
σχολίασε η Ρενέ Κυπαρίσσι. «Ας
κρατήσουμε απλώς ότι το Μάμμαρι
έφερε μια μίνι συναγερμική κρίση
στην Πινδάρου». «Τουτέστιν;».
«Τουτέστιν, η Αννίτα δήλωσε κώλυ-
μα για να παραστεί στη Μαύρη Αγ-
κινάρα και πρότεινε να στείλει βίν-
τεο. Εκείνοι απάντησαν με ένα
ηρωικό Όχι και εντέλει πήγε στη
θέση της η Σάβια».

Όποιος νομίζει πάντως ότι η πολιτι-
κή έχει παρατράγουδα, προφανώς
αγνοεί την πλέον κουλή είδηση της
βδομάδας με πρωταγωνιστή ένα
λειτουργό της δικαιοσύνης. Ο λόγος

για τον γνωστό σε όλους Λουκή
Λουκαΐδη, ο οποίος έφτασε μέχρι το
Εφετείο (!) διεκδικώντας αποζημίω-
ση 5.000 ευρώ (!) επειδή οι εταιρεί-
ες που ανέλαβαν να επιδιορθώσουν
το κινητό του το έχασαν. 4.750 ευρώ
ζητούσε για τις ώρες που σπατάλη-
σε για να βρει τους χαμένους αριθ-
μούς, αλλά το δικαστήριο τελικά
επιδίκασε αποζημίωση μόνο για τη
συσκευή. Ο δικαστικός αγώνας του
πρώην βοηθού γενικού εισαγγελέα
και πρώην δικαστή του ΕΔΑΔ προ-
βλημάτισε τα μάλα τις κυρίες, οι
οποίες αναδιατύπωσαν το γνωστό
(υπαρξιακό) ερώτημα: «Ποιοι δικά-
ζουν σ’ αυτόν τον τόπο;». 

Σε άλλα νέα, εκείνο που συζητήθη-
κε πολύ ήταν η φωτογραφία του Νε-
κτάριου ( Έπος Αββακούμ) όπου
κρατά ένα μικρό πουλάκι. Γράφει η
ανάρτηση: «Πάτερ, όλο μου λες να
έχω πίστη και πίστη και πίστη… Δεν
το καταλαβαίνω όμως. Τι θέλεις να
μου πεις; Τι σημαίνει να έχω πί-
στη;». «Παιδί μου ευλογημένο, τα
πουλιά συνεχίζουν να κελαηδούν
ακόμα κι αν το κλαδί τους έχει ραγί-
σει. Δεν τα νοιάζει. Γιατί; Επειδή ξέ-
ρουν ότι έχουν φτερά. Έτσι κι ο πι-
στός στα τριξίματα και στους κραδα-
σμούς της ζωής…». Οι συνειρμοί με
τον Παΐσιο, που κρατά επίσης ένα
πουλάκι στην παλάμη του, φαίνεται
ότι συγκλόνισαν το χριστεπώνυμο
και δεν άφησε σίγουρα αδιάφορες
τις κυρίες του διευρυμένου καρέ.

Η γιορτή για την Παγκόσμια Ημέρα
κατά της Δίαιτας κορυφώθηκε με
την κλασική σοκολατίνα από το Νού-
φαρο και την προβολή τριών απο-
λαυστικών video clips. Δημιουργός
ο λογαριασμός @Katsiaristras στο Χ
(Twitter) ο οποίος υπογράφει τρία
hits: το «Edonitissa» και τα Diplo-
Ross - «Annita Senorita» & «Come
back, Fouli». Ειδικά το τελευταίο εί-
ναι αριστούργημα, οπότε η στήλη
σάς παραπέμπει στην πηγή. 

Απ’ όλα έχει ο μπουφές

stavros.christodoulou@gmail.com

To gathering στον κήπο της Ρενέ Κυπαρίσσι, την Παγκόσμια Ημέρα κατά της Δίαιτας, εκτός από πλούσιο μπουφέ είχε και πικάντικο πολιτικό μενού. 

Ο Τραμπ, ο Πάπας, οι κυνηγοί και τα καγκουρό 
Ο Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ κάνει ανάρτηση μια –μάλλον
άκομψη– εικόνα του, δημιουργία ΑΙ,
στην οποία παρουσιάζεται σαν ο νέος
Πάπας. Λίγο αργότερα, έχουμε τον
πρώτο Αμερικανό στο αξίωμα του νέ-
ου Πάπα. Είναι δυνατόν ο Ντόναλντ να
έβαλε το χεράκι του μέχρι και στην
εκλογή του νέου Ποντίφικα; Λέτε, με-
τά την ανακήρυξη της Κύπρου σαν
51ης Πολιτείας των ΗΠΑ –we hope so-
on– να έχουμε και προσάρτηση του
Βατικανού; Οι σκληροπυρηνικοί Ρε-
πουμπλικάνοι πάντως θεωρούν τον
νεοεκλεγέντα Πάπα Λέοντα ως αντί
MAGA και σε αρκετά σημεία συνεχι-
στή των –woke friendly– πεποιθήσεων
του προκατόχου του και, ενώ συμφω-
νούν με την αυστηρή στάση του απέ-
ναντι στις αμβλώσεις, τους εξοργίζει η
χαλαρή στάση του στο Μεταναστευτι-
κό. Τώρα, πώς βρέθηκαν οι Ρεπουμ-
πλικάνοι τόσο βαθιά μπλεγμένοι στο
Βατικανό, ένας Θεός ξέρει. Βέβαια,
ότι ο Τραμπ είναι ένας επιχειρηματίας
και το Βατικανό μια τεράστια επιχείρη-
ση, δεν θέλαμε και παπά –ούτε Πάπα–
να μας το πει. 

Προεκλογική εκστρατεία οι επικρίσεις
για τον χειρισμό της υπόθεσης των Κυ-
νηγών, δηλώνει ο Πρόεδρος. Έλα όμως
που ο γενικός εισαγγελέας ομολογεί
πως η Αστυνομία έκανε λάθος χειρι-
σμούς «σε μια απαράδεκτη εκδήλω-
ση»! Για ποιον άραγε κάνει προεκλογι-
κή ο Γιώργος Σαββίδης; Για τον πρώην
γενικό ελεγκτή; I don’t think so. 

Οι κακές γλώσσες πάντως λένε πως,

αντιθέτως, προεκλογική εκστρατεία
είναι η άτσαλη προσπάθεια για ατιμω-
ρησία των Κυνηγών, επειδή είναι ορ-
γανωμένοι και κατ’ επέκταση με βα-
ρύνουσα ψήφο. Αχ αυτές οι κακές
γλώσσες. I will cut them all one day. Ο
Δαμιανού μάλιστα αναφέρθηκε σε
«εξόφληση προεκλογικών γραμμα-
τίων»! Περάσαμε και σε τραπεζικές
ορολογίες βλέπω. 

Μήπως όταν μια υπόθεση γίνεται
μπάχαλο, όπως καλή ώρα η ιστορία με
τους κυνηγούς, να βγαίνει κάποιος να
ψελλίσει τουλάχιστον μία συγγνώμη
αντί να ψάχνουμε να ρίξουμε την ευ-

θύνη σε όσους ασκούν –καλόπιστα ή
όχι– κριτική; Μήπως αντί να καταφεύ-
γουμε σε κυνήγι μαγισσών και θεω-
ρίες συνωμοσίας είναι πιο χρήσιμο να
προβαίνουμε τουλάχιστον σε αυτοκρι-
τική; Just saying…

Εκτός από τον Πάπα Λέοντα, τους κυ-
νηγούς (και το πώς την έβγαλαν τελικά
καθαρή), το άλλο μεγάλο θέμα της
βδομάδας ήταν το καγκουρό που από
τη μακρινή Αυστραλία βρέθηκε στη
Δερύνεια για να γίνει σουβλάκια. Οι
ύποπτοι ισχυρίζονται πως τους το έδω-
σε ιδιοκτήτης πάρκου στο οποίο βρί-
σκονται και άλλα σπάνια ζώα. WTF…!

Μην εκπλαγείτε λοιπόν αν στο μέλ-
λον βρούμε κάποιους να ψήνουν
άσπρα ελεφαντάκια, τίγρεις Βεγγάλης
και άλλα είδη προς εξαφάνιση, π.χ.
πάντα. Ειδικά τα πάντα, αφού σε αυτό
τον τόπο έχουμε δει –και έχουμε φά-
ει– κυριολεκτικά τα πάντα! 

Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Δημοκρα-
τίας Κωνσταντίνος Τασούλας επισκέ-
φτηκε την Κύπρο, συναντήθηκε με
τον Πρόεδρο και άλλους αρχηγούς
κομμάτων, αλλά αρνήθηκε να δει εκ-
πρόσωπο του ΕΛΑΜ, μη επιθυμώντας,
όπως δήλωσε, να συζητήσει με τη
Χρυσή Αυγή της Κύπρου. Άουτς.

Δεύτερο πλήγμα λοιπόν για ΕΛΑΜ με-
τά το στραπάτσο από Ευρωκοινοβού-
λιο. Στέλεχος του ΔΗΚΟ σχολίασε με
δόση ένοχης απόλαυσης πως η κακο-
δαιμονία για το ΕΛΑΜ άρχισε πριν καν
στηρίξουν επίσημα τον νεαρό Νίκο.
Εντάξει, τουλάχιστον δεν θα χρειαστεί
να τον εφεύρουν.  

Κλείνουμε με την άχρηστη μα ενδια-
φέρουσα πληροφορία της εβδομά-
δας: μια οπερέτα του Θεόφραστου
Σακελλαρίδη που γράφτηκε 105 χρό-
νια προηγουμένως, σκανδάλισε, προ-
ξένησε μέχρι και δολοφονία και είχε
τον ιδιαίτερο μα επίκαιρο τίτλο «Θέλω
να δω τον Πάπα»! Ξεκινούσε με τους
ακόλουθους στίχους: «Ήταν πάντα η
συλλογιά μου, να μπω στο Βατικανό, /
να τον έβλεπα μπροστά μου, φυσικό
και ζωντανό. / Λένε πως είναι ωραίος,
είναι διακριτικός, και βαρβάτος και
μοιραίος και γλυκός, πολύ γλυκός».

Η Κύπρος και το Βατικανό οι επόμενες Πολιτείες της Αμερικής.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Η επόμενη μέρα του ατοπήματος
του ΕΛΑΜ στην Ευρωβουλή οδηγεί
σε συμπεράσματα και εύλογους
συνειρμούς για τον ρόλο που όλοι
διαδραματίζουν, κυβέρνηση και
πολιτικά κόμματα, μπροστά στην
«άνεση» που επιδεικνύει το ακρο-
δεξιό κόμμα, καθορίζοντας ατζέντα
και στοχεύσεις, που δεν επηρεάζουν
μόνο τον χώρο του ακροδεξιού σχή-
ματος, αλλά έχουν επιπτώσεις και
στο ίδιο το κυπριακό κράτος. Χωρίς
μάλιστα συνεννόηση και συντονι-
σμό, χωρίς εξασφάλιση συμμαχιών
και κατά συνέπεια χωρίς προοπτική
επιτυχίας. Παρόλα αυτά, η κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη όχι μόνο δεν
έψεξε το ΕΛΑΜ για το ατόπημα
που οδήγησε σε ταπεινωτική ήττα
την Κυπριακή Δημοκρατία στην
Ευρωβουλή, αποτυγχάνοντας με
συντριπτική πλειοψηφία να εξα-
σφαλίσει αυτούσιο καταδικαστικό
ψήφισμα για την παράνομη επί-
σκεψη Ερντογάν στα κατεχόμενα
(104 ψήφους υπέρ και 300 εναντίον).
Αλλά, δεν άρθρωσε λέξη για το φά-
ουλ του ΕΛΑΜ, επιδεικνύοντας σι-
γήν ιχθύος και κατ’ επέκταση στάση
ανοχής, που εκ των πραγμάτων
συνθέτει ένα πλαίσιο ιδιότυπης
ασυλίας, την οποία μπορεί πλέον
να απολαμβάνει με κάθε επισημό-
τητα το ακροδεξιό κόμμα. Ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, αναγκάστηκε να το-
ποθετηθεί μόνο μετά από ερώτηση
δημοσιογράφου και αρκέστηκε να

προβεί σε μια γενικού περιεχομένου
νουθεσία, η οποία θα μπορούσε
να τύχει διαφορετικών ερμηνει-
ών. «Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές,
έξι στο σύνολό τους, πολύ λίγοι
λαμβάνοντας υπόψη τον αριθμό
των ευρωβουλευτών, θα πρέπει
να συνεργάζονται προς όφελος
της Κυπριακής Δημοκρατίας»,
αρκέστηκε να αναφέρει ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. 

Εύλογα κάποιος θα μπορούσε
να διερωτηθεί γιατί η κυπριακή
κυβέρνηση και ο ίδιος ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, ως θεματοφύ-
λακας της Κυπριακής Δημοκρατίας
και της διασφάλισης των εθνικών
συμφερόντων του κυπριακού κρά-
τους, δεν τοποθετήθηκαν επί του
ατοπήματος ΕΛΑΜ, το οποίο προ-
κρίνοντας την κομματική του ατζέν-
τα έναντι του εθνικού συμφέροντος,
δεν δίστασε να ρίξει «στα βράχια»
την Κυπριακή Δημοκρατία στην
Ευρωβουλή, κάνοντας μικροπολι-
τική. Εάν, για παράδειγμα, στη
θέση του ΕΛΑΜ βρισκόταν το
ΑΚΕΛ, η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
θα τηρούσε στάση ανοχής, παρέ-
χοντάς του ασυλία; Ή θα κατακε-
ραύνωνε το κόμμα της Αριστεράς;
Η απάντηση είναι τουλάχιστον
προφανής. Το ίδιο και η εξήγηση,
η οποία προφανέστατα απορρέει
από τις βλέψεις του Νίκου Χριστο-
δουλίδη, που θεωρεί το ΕΛΑΜ ως
τη βασική δεξαμενή άντλησης ψή-
φων, μιας ενδεχόμενης –αν όχι δε-
δομένης– προσπάθειάς του, να επα-
νεκλεγεί το 2028. 

Έτσι, λοιπόν, το ΕΛΑΜ μπορεί
να αισθάνεται άνετα να καθορίζει
την ατζέντα και το πλαίσιο των
στοχεύσεων της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και να μένει στο απυρό-
βλητο, από την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη. Ακόμη κι όταν τα κάνει
θάλασσα και εκθέτει όχι μόνο τον
εαυτό του, αλλά την ίδια την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Όπως έγινε
και μετά την αναίτια πολιτική ήττα
στην οποία το ακροδεξιό κόμμα
οδήγησε την Κυπριακή Δημοκρα-
τία, στην Ευρωβουλή. 

Ευθύνη όμως έχουν και τα πο-
λιτικά κόμματα, τα οποία, αν και
έχουν εμπειρία και γνώση για τον
τρόπο λειτουργίας της Ευρωβουλής,
αποδεικνύονται σε επίπεδο πολι-
τικού σχεδιασμού, κατώτερα των
περιστάσεων και τρέχουν πίσω από
τις εξελίξεις που δρομολογεί το
ακροδεξιό κόμμα, στη βάση της δι-
κής του κομματικής ατζέντας. Και

είναι γεγονός ότι ο ΔΗΣΥ, το ΑΚΕΛ
και το ΔΗΚΟ τρέχουν να κλείσουν
τις τρύπες, τις οποίες ανοίγουν το
ΕΛΑΜ και ο ευρωβουλευτής του,
Γεάδης Γεάδη, στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, οι οποίοι με κάθε ευκαιρία,
ή ακόμη και χωρίς ευκαιρία, και με
πρόσχημα την καταδίκη της Τουρ-
κίας σε διάφορα ζητήματα, υψώνουν
τον πήχη, προσβλέποντας σε απο-
φάσεις της Ευρωβουλής που γνω-
ρίζουν εκ προοιμίου ότι δεν μπορούν
να ληφθούν, απλώς και μόνο, για
να εκθέσουν ως υπεύθυνα τα τρία
εν λόγω πολιτικά κόμματα. Κάτι
που προφανώς δεν είναι άσχετο με
τις επόμενες βουλευτικές εκλογές

και την προσπάθεια του ΕΛΑΜ
να αυξήσει περαιτέρω τα πο-
σοστά του.

Δεν είναι προφανώς τυχαίο
το επιχείρημα του ΕΛΑΜ, ότι
ευθύνη για την αδυναμία έγ-
κρισης αυτούσιου καταδικα-
στικού ψηφίσματος για την επί-
σκεψη Ερντογάν, έχουν τα υπό-
λοιπα κυπριακά κόμματα, διότι
όπως λέει το ακροδεξιό κόμμα,
δεν κατόρθωσαν να πείσουν τις
πολιτικές τους ομάδες. Ισχυρι-
σμός ο οποίος δεν αντέχει σε κα-
μιά κριτική. Διότι οποιοδήποτε
σοβαρό κόμμα, που λειτουργεί
με γνώμονα και το εθνικό συμ-
φέρον, εάν αντιληφθεί ότι μια
δική του πρωτοβουλία ενδέχεται
να καταστεί εθνικά επιζήμια και
να αποτελέσει μπούμερανγκ, οδη-

γώντας στα βράχια το δικό του κρά-
τος, θα πρέπει να αλλάξει πορεία.
Το ΕΛΑΜ και ο Γεάδης Γέαδη δεν
άλλαξαν πορεία, αδιαφορώντας για
το αποτέλεσμα και θεωρώντας προ-
φανώς ότι θα μπορούσαν εύκολα
να χρεώσουν την πολιτική ήττα
της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε
όλους τους υπόλοιπους. Κι αυτό
επεδίωξαν μέσα από την ανακοί-
νωση που εξέδωσαν, γνωρίζοντας
προφανώς ότι έχουν ελεύθερο πεδίο
να το πράξουν, δεδομένης της στά-
σης ανοχής της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη και της ασυλίας με την
οποία περιβάλλεται το ΕΛΑΜ από
τους κυβερνώντες.

Λύση ανάγκης
Όπως δημοσίευσε η «Κ», η λύση

που τελικά προκρίθηκε, προκειμέ-
νου να καλύψει την τρύπα που
άνοιξε η αποτυχημένη προσπάθεια
του ΕΛΑΜ, για έκδοση αυτούσιου
καταδικαστικού ψηφίσματος ανα-
φορικά με την παράνομη κάθοδο
Ερντογάν στην κατεχόμενη Κύπρο,
έσωσε εν μέρει την παρτίδα. Η τρο-
πολογία που υπέβαλε στο πλαίσιο
της έκθεσης για την Τουρκία, ο ει-
σηγητής, Σοσιαλιστής ευρωβου-
λευτής, Nacho Sanchez Amor, έχει
θετικό περιεχόμενο και καταδικάζει
την παράνομη επίσκεψη Ερντογάν
και τις προκλητικές του δηλώσεις.
Αλλά, δεν είναι σε θέση να ξεπλύνει
την ταπεινωτική και αναίτια ήττα
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην
ψηφοφορία για αυτούσιο καταδι-
καστικό ψήφισμα κατά του Ταγίπ
Ερντογάν, συνεπεία της ανευθυ-
νότητας του ΕΛΑΜ. 

Σε κάθε περίπτωση, η λύση που
επιχειρήθηκε σώζοντας εν μέρει
την παρτίδα, έγινε πράξη με τη
συμβολή κυρίως της Ευρωπαϊκής
Αριστεράς-ΑΚΕΛ και του ευρωβου-
λευτή του Γιώργου Γεωργίου, που
είχαν ενεργό ρόλο στη δρομολό-
γηση της καταδικαστικής τροπο-
λογίας κατά της παράνομης επί-
σκεψης Ερντογάν. Ως επίσης και
των Σοσιαλιστών-Δημοκρατών και
του ευρωβουλευτή του ΔΗΚΟ Κώ-
στα Μαυρίδη, που δέσμευσε την
πολιτική του ομάδα, δημοσίως από
το βήμα της Ευρωβουλής, ότι θα
υπέβαλλε τροπολογία προκειμένου
να καταδικαστεί η παράνομη επί-
σκεψη του Τούρκου προέδρου στην
κατεχόμενη Κύπρο. Θετικό ρόλο
διαδραμάτισε και το ΕΛΚ, η μεγα-
λύτερη πολιτική οικογένεια της
Ευρωβουλής και οι ευρωβουλευτές
του ΔΗΣΥ Λουκάς Φουρλάς και Μι-
χάλης Χατζηπαντέλα που συμφώ-
νησαν με τα άλλα δύο κυπριακά
πολιτικά κόμματα, επί του περιε-
χομένου της τροπολογίας, που υπέ-
βαλε ο εισηγητής της έκθεσης για
την Τουρκία, Nacho Sanchez Amor. 

Σημειώνεται ότι η τροπολογία
που τελικά εγκρίθηκε, αναφέρει
ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο «επα-
ναλαμβάνει τη βαθιά ανησυχία του
αναφορικά με όλες τις μονομερείς
ενέργειες, οι οποίες στοχεύουν επί
του εδάφους να εδραιώσουν τη μό-
νιμη διαίρεση της Κύπρου, με αν-
τίθεση στην επανένωσή της: Κα-
ταδικάζει στο πλαίσιο αυτό, την
πρόσφατη παράνομη επίσκεψη
του προέδρου Ερντογάν στις κα-
τεχόμενες περιοχές της Κυπριακής
Δημοκρατίας, ως επίσης και τις
προκλητικές του δηλώσεις, οι οποίες
θέτουν σε κίνδυνο τις προσπάθειες
του ΟΗΕ, της Ε.Ε. και της διεθνούς
κοινότητας γενικότερα και άλλων
εμπλεκομένων μερών, για την επα-
νάληψη ουσιαστικών διαπραγμα-
τεύσεων επί του συμφωνημένου
πλαισίου. Εκφράζει λύπη γιατί τέ-
τοιες μονομερείς ενέργειες ισοδυ-
ναμούν με μια άμεση παράνομη
παρέμβαση εναντίον των συμφε-
ρόντων των κοινοτήτων των Ελ-
ληνοκυπρίων και των Τουρκοκυ-
πρίων». 

Σημειώνεται ότι πέραν της πιο
πάνω τροπολογίας που εγκρίθηκε
στο πλαίσιο της έκθεσης για την
Τουρκία, αργά τη νύχτα της περα-
σμένης Τετάρτης, έγινε συζήτηση
γύρω από την παράνομη επίσκεψη
Ερντογάν στα κατεχόμενα. Στο
πλαίσιο της συζήτησης, ο επίτρο-
πος Δημοκρατίας, Δικαιοσύνης
και Κράτους Δικαίου Μάικλ ΜακΓ-
κραθ, ανέφερε ότι «ο πρόεδρος
Ερντογάν επανέλαβε τη γνωστή
τουρκική θέση στο ζήτημα της Κύ-
πρου, υποστηρίζοντας τη λύση των
δύο κρατών. Δεν χρειάζεται να πού-
με ότι η Ε.Ε. δεν πρόκειται ποτέ να
το αποδεχθεί αυτό», σημείωσε ο
επίτροπος, επαναλαμβάνοντας τις
γνωστές θέσεις της Ε.Ε. αναφορικά
με τη λύση του Κυπριακού. 

Η Κυπριακή Δημοκρατία
στον αστερισμό του ΕΛΑΜ

Ασυλία παρέχει η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη στο ακροδεξιό κόμμα,
παρά το ατόπημα στην Ευρωβουλή – Η ευθύνη των κομμάτων  

Ακόμη και μετά τη γνωστοποίηση της κα-
ταδικαστικής τροπολογίας που έβαλε στο
τραπέζι ο εισηγητής της έκθεσης για την
Τουρκία, Nacho Sanchez Amor, σε συμ-
φωνία με τα κυπριακά κόμματα ΑΚΕΛ, ΔΗ-
ΚΟ και ΔΗΣΥ, για την παράνομη επίσκεψη
Ερντογάν στα κατεχόμενα, το ακροδεξιό
κόμμα ΕΛΑΜ και ο ευρωβουλευτής του,
Γεάδης Γεάδη, συνέχιζαν τους πειραματι-
σμούς και τις αμφιταλαντεύσεις. Αρχικά,
δρομολόγησαν την υποβολή δικής τους
προφορικής τροπολογίας, την οποία εξα-
σφάλισε και παρουσιάζει η «Κ» (εικόνα 1).
Όπως προκύπτει μάλιστα από τη φωτοτυπία
της τροπολογίας του ΕΛΑΜ, αυτή τοπο-
θετήθηκε στην παράγραφο 30 της έκθεσης
για την Τουρκία και άρα θα είχε προτεραι-
ότητα στην ψηφοφορία, πριν από αυτήν

του εισηγητή Nacho Sanchez Amor που
είχε υποβληθεί στην παράγραφο 31. Με
άλλα λόγια, το ΕΛΑΜ επιδίωξε να αντα-
γωνιστεί την τροπολογία του Nacho San-
chez Amor, με την οποία είχαν συμφωνήσει
τα υπόλοιπα κυπριακά κόμματα στην Ευ-
ρωβουλή (ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ), καθώς κρί-
θηκε ότι κάλυπτε τον στόχο της καταδίκης
του Ταγίπ Ερντογάν. Στη συνέχεια, το
ΕΛΑΜ, άλλαξε γνώμη, απέσυρε την προ-
φορική του τροπολογία και προσανατολί-
στηκε στην υποβολή τροποποιητικής-συμ-
βιβαστικής τροπολογίας επί του καταδι-
καστικού κειμένου του εισηγητή για την
παράνομη επίσκεψη Ερντογάν. Η τροπο-
ποιητική-συμβιβαστική τροπολογία του
ΕΛΑΜ, την οποία εξασφάλισε η «Κ» (εικόνα
2) και το γενικότερο παιχνίδι του ακροδεξιού

κυπριακού κόμματος να ανταγωνιστεί την
τροπολογία του εισηγητή, προκάλεσε την
αντίδραση του Nacho Sanchez Amor. Όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», το γραφείο
του εισηγητή της έκθεσης για την Τουρκία,
Σοσιαλιστή ευρωβουλευτή Nacho Sanchez
Amor, διαμήνυσε ότι το ΕΛΑΜ «μπορεί να
κάνει ό,τι θέλει με την τροπολογία του»,
καθιστώντας σαφές ότι δεν θα ληφθεί υπό-
ψη. Ως αποτέλεσμα, το ΕΛΑΜ ανέκρουσε
πρύμναν. Απέσυρε την προφορική του
τροπολογία, ενώ δεν υπέβαλε τροποποι-
ητική-συμβιβαστική τροπολογία επί του
καταδικαστικού κειμένου του εισηγητή
για την επίσκεψη Ερντογάν, το οποίο εξα-
σφάλισε τη στήριξη ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ
και υιοθετήθηκε στο πλαίσιο της έκθεσης
για την Τουρκία. 

Πειραματισμοί Γεάδη

<<<<<<

O ΔΗΣΥ, το ΑΚΕΛ και
το ΔΗΚΟ τρέχουν να

κλείσουν τις τρύπες, τις
οποίες ανοίγουν το

ΕΛΑΜ και ο ευρωβου-
λευτής του, Γεάδης Γεά-
δη, στο Ευρωπαϊκό Κοι-

νοβούλιο.

1. Η προφορική τροπολογία που επιχεί-
ρησαν να υποβάλουν ΕΛΑΜ και Γεάδης
Γεάδη για να διαφοροποιήσουν την κα-
ταδικαστική τροπολογία κατά του Ερντο-
γάν, που υπέβαλε ο εισηγητής της έκθε-
σης για την Τουρκία και με την οποία
συμφώνησαν ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ.

2. Με υπογραμμισμένες αναφορές η
έτερη απόπειρα ΕΛΑΜ-Γεάδη να οι-
κειοποιηθούν την καταδίκη Ερντογάν,
τροποποιώντας την τροπολογία του ει-
σηγητή, όπως συμφωνήθηκε από
ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ. Και στις δύο περι-
πτώσεις, ΕΛΑΜ και Γεάδης Γεάδη απέ-
συραν τις τροπολογίες τους, ανα-
κρούοντας πρύμνα, αφού προκάλε-
σαν την αντίδραση του γραφείου του
εισηγητή Nacho Sanchez Amor.

Το ΕΛΑΜ επιδίωξε να ανταγωνιστεί την τροπολογία του Nacho Sanchez Amor, με την οποία είχαν συμφωνήσει τα υπόλοιπα κυπριακά κόμμα-
τα στην Ευρωβουλή (ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ), καθώς κρίθηκε ότι κάλυπτε τον στόχο της καταδίκης του Ταγίπ Ερντογάν.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Χωρίς ηγετική βούληση δεν προκύπτει αλλαγή

Γ ια να μην αλλάξει ριζικά τίποτα,
δεν χρειάζεται να υπερασπί-
ζεις το εμφανώς μη υπερα-

σπίσιμο στάτους κβο. Αρκεί να εκ-
φράζεις έναν αβαθή σκεπτικισμό.
Διαφθορά στην Κύπρο; Μα παντού
στον κόσμο υπάρχει διαφθορά. Έν-
τιμοι δημόσιοι αξιωματούχοι; Ναι,
αλλά αρκούν; Πολιτική βούληση
για την πάταξη της διαφθοράς;
Χρειάζεται, αλλά είναι αρκετή; Ρη-
τορικά μιλώντας, ο ρηχός σκεπτι-
κιστής, δολίως ή αφελώς, εκσφεν-
δονίζοντας ερωτήσεις αβασάνιστα,
σπέρνει την αμφιβολία για το εγ-
χείρημα επιτυχούς αντιμετώπισης
της διαφθοράς. Προσέξτε πού οδη-
γεί αυτή η προσέγγιση, ακόμη κι
αν δεν είναι αυτή η πρόθεση του
σκεπτικιστή: αφού οτιδήποτε κάνεις
δεν έχει ριζικά αποτελέσματα, τι
νόημα έχει να προσπαθείς; Ή, δια-
φορετικά: this is Cyprus μάνα μου,
δεν αλλάζει τίποτα! 

Σχολιάζοντας τη συνέντευξη
του Οδυσσέα Μιχαηλίδη στον «Φι-
λελεύθερο» (27/4/2025), ο κ. Χρύ-
σανθος Μανώλη («Φ», 4/5/25) θέτει
σειρά σκεπτικιστικών ερωτήσεων,
χωρίς όμως να αναζητά συνθετικές
απαντήσεις. Ρωτά, μεταξύ άλλων:
«[Η νομοθεσία] από μόνη της δεν
βοήθησε έως τώρα να αποκτήσουμε
κράτος δικαίου, χωρίς διαφθορά.
Αρκεί μήπως μία πολιτική απόφαση
για να εφαρμοστούν αποτελεσμα-
τικά οι νόμοι; Η εφαρμογή της νο-
μοθεσίας επιβάλλεται, μήπως, διά
πυρός και σιδήρου από τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας ή το Υπουργικό;
Αρκεί ένας Πρόεδρος ή έστω μια
Βουλή με ειλικρινή πολιτική βού-
ληση εφαρμογής της νομοθεσίας

για να μπει φραγμός στην ασυδοσία
και την ατιμωρησία; Όλα τα άλλα
γρανάζια του μηχανισμού παρα-
γωγής και εφαρμογής νόμων και
απόδοσης δικαιοσύνης ποιος μας
λέει πως θα ενεργοποιηθούν με
την ίδια αποφασιστικότητα; Τι μπο-
ρεί να αλλάξει ένας νέος κρατικός
ηγέτης ή ένας νέος βουλευτής ή
ένα νέο κόμμα, αν επιστρατεύει
απλώς τη βούλησή του να εφαρ-
μόσει τη νομοθεσία; Κανείς δεν
μπορεί να το κάνει μόνος του».

Ας δούμε τα ερωτήματα ξανά.
Αρκεί η νομοθεσία; Όχι, από μόνη
της δεν αρκεί. Γιατί; Διότι πρέπει
να εφαρμοστεί. Ποιος θα την εφαρ-
μόσει; Η εκάστοτε κυβέρνηση. Αρ-
κεί η πολιτική βούληση εφαρμογής
της νομοθεσίας από την κυβέρνη-
ση; Όχι δεν φτάνει. Πρέπει η δη-
μόσια διοίκηση να είναι σε θέση
να την υλοποιήσει. Ποιος εγγυάται
κάτι τέτοιο; Ουδεμία εγγύηση υπάρ-
χει. Μπορεί κανείς να αλλάξει τα
πράγματα από μόνος του; Φυσικά,
δεν μπορεί.  

Συνεπώς, τι πρέπει να γίνει; Μα,
προφανώς, να ευθυγραμμιστούν
όλα τα παραπάνω: να ψηφίζεται η
σωστή νομοθεσία, να υπάρχει η
βούληση εφαρμογής της νομοθε-
σίας, και να διοικείται σωστά το
κράτος έτσι ώστε να εφαρμόζεται
η νομοθεσία σε όλα τα επίπεδα.
Αντιλαμβάνεστε ότι η ευθυγράμ-
μιση αυτή δεν συνιστά φυσικό φαι-
νόμενο, όπως η έκλειψη της Σελή-
νης, αλλά απαιτεί ανθρώπινη ενέρ-
γεια. Ένα τέτοιου μεγέθους συλ-
λογικό εγχείρημα αποτελεί Ηρά-
κλειο έργο και γι’ αυτό η στιβαρή
αντιμετώπιση της διαφθοράς με-

τατίθεται διαρκώς στο μέλλον ή,
μάλλον, για να είμαι δίκαιος, εξαντ-
λείται σε ένα μίγμα διακοσμητικών
μέτρων για να καθησυχάζονται οι
ενοχλητικοί ευρωπαίοι, μπαλωμά-
των για να καταπραΰνεται η εγχώ-
ρια κοινή γνώμη, και αναβολής (ή
υπονόμευσης εν εξελίξει) συστη-
ματικών πρωτοβουλιών, οι οποίες
πιθανώς θα δυσαρεστήσουν πολι-
τικούς φίλους,  πάσης φύσεως κυ-
κλώματα, και οικονομικούς υπο-
στηρικτές. 

Από πού αρχίζει κανείς, τότε,
αν είναι σοβαρός μεταρρυθμιστής;
Από την κορυφή, προφανώς. Δεν
χρειάζεσαι διδακτορικό στη Διοί-
κηση για να ξέρεις ότι, σε ιεραρ-
χικώς οργανωμένα συστήματα, οι
κατέχοντες θέσεις ευθύνης έχουν
την πρώτιστη ευθύνη για να θέσουν
σε κίνηση τη διαδικασία αλλαγής.
Το ερώτημα είναι: το θέλουν πράγ-
ματι; Έχουν, κατ’ αρχήν, τη βού-
ληση να συγκρουστούν με συμφέ-
ροντα; Θέλουν τη ριζική αλλαγή ή

επιζητούν τη μεταρρυθμιστική δια-
κόσμηση; 

Προσέξτε: δεν μας λείπει η τε-
χνογνωσία. Οι διεθνείς οργανισμοί
στους οποίους μετέχουμε (Ε.Ε., ΟΟ-
ΣΑ, Διεθνής Τράπεζα, ΔΝΤ, κ.λπ.)
μας λένε τι πρέπει να κάνουμε. Δεν
υπάρχει έλλειψη ιδεών και προτά-
σεων. Το θετικό να είσαι μια σχετικά
νεαρή και υπό θεσμική διαμόρφωση
χώρα είναι ότι μπορείς να μάθεις
από τις παλαιές και πιο προωθη-
μένες. Εχει δίκιο, λοιπόν, ο κ. Μι-
χαηλίδης όταν λέει ότι «δεν θα
εφεύρουμε τον τροχό. Άλλες χώρες
τα έχουν κάνει βίωμα και τα εφαρ-
μόζουν εδώ και χρόνια» (ο.π.). Κοίτα
τις σκανδιναβικές χώρες λ.χ. ή το
Ηνωμένο Βασίλειο, από τις πιο «κα-
θαρές» χώρες διεθνώς, και θα πάρεις
πολλές ιδέες για το τι πρέπει να
κάνεις. Υπό μια προϋπόθεση: ότι
θέλεις όντως να το κάνεις.  

Τίποτα δεν υποκαθιστά την ηγε-
τική βούληση: είναι το απαραίτητο
καύσιμο για κάθε διαδικασία μεί-
ζονος αλλαγής. Αν υπάρχει η βού-
ληση, βρίσκεται το σχέδιο. Αν,
όμως, δεν υπάρχει η βούληση, ακό-
μη και το καλύτερο σχέδιο θα πα-
ραμείνει ανενεργό. 

Υπήρχε η βούληση να εξυγιανθεί
η Συνεργατική από την κυβέρνηση
Αναστασιάδη; Όχι, βέβαια. Η Επι-
τροπή Αρέστη είναι σαφής: «Οι ευ-
θύνες του υπουργού Οικονομικών
[Χάρη Γεωργιάδη] υπήρξαν βαρύ-
τατες για την κατάρρευση του Συ-
νεργατικού Πιστωτικού Συστήμα-
τος. Μπορούμε να πούμε ότι είναι
κατ’ αναλογία παρόμοιες με τις ευ-
θύνες του όποιου μεγαλομετόχου
ιδιωτικής εταιρείας, η οποία κατα-

λήγει σε διάλυση λόγω κακοδια-
χείρισης του ιδίου». Παρομοίως, η
Επιτροπή Νικολάτου για τα «χρυσά
διαβατήρια» ψέγει τον τότε πρόεδρο
Αναστασιάδη για σύγκρουση συμ-
φέροντος. Είχε «την υποχρέωση
και αυτός να ενεργεί με απόλυτη
αμεροληψία και να φαίνεται ότι
ενεργεί κατ’ αυτόν τον τρόπο». Με
άλλα λόγια, αν δεν έχεις τη βούληση
να κάνεις το σωστό, τίποτα δεν θα
σε υποχρεώσει να το κάνεις.     

Πώς προκύπτει η ηγετική βού-
ληση για αλλαγή; Ουδείς γνωρίζει
ακριβώς, αλλά την αναγνωρίζουμε
όταν τη βλέπουμε. Για τον Κων-
σταντίνο Καραμανλή ήταν η ένταξη
της Ελλάδας στην τότε ΕΟΚ. Για
τον Κώστα Σημίτη ο εκσυγχρονι-
σμός και το ευρώ. Για τον Γιάννο
Κρανιδιώτη, τον Γιώργο Βασιλείου
και τον Γλαύκο Κληρίδη, η ευρω-
παϊκή πορεία της Κύπρου. 

Η ηγετική βούληση αποτυπώνει
τον χαρακτήρα του πολιτικού. Η
βούληση δεν επιλέγεται όπως επι-
λέγεται μια δημόσια πολιτική ή
ένας υπουργός. Η βούληση προ-
κύπτει οργανικά από τον χαρακτή-
ρα που διαμόρφωσε ο πολιτικός
στη διαδρομή του – τις αξίες, τις
πεποιθήσεις και τις πρακτικές του. 

Ο χαρακτήρας, τονίζει ο Αρι-
στοτέλης, προκύπτει από τον «εθι-
σμό»: πλάθεται από τη συνήθεια.
Αν έχεις «εθισθεί» στη συναλλαγή
και στη διαπλοκή είναι απίθανο να
βρεις τα κότσια να αλλάξεις το σύ-
στημα που σε γαλούχησε. Αν ήσουν,
λ.χ., εννέα χρόνια βασικό στέλεχος
των κυβερνήσεων Αναστασιάδη,
θα είναι δύσκολο να αναγεννηθείς
πολιτικά σαν τον φοίνικα όταν

γίνεις πρόεδρος. Αν, αντιθέτως,
έχεις «εθισθεί» στην προστασία
του δημοσίου συμφέροντος, είναι
πιθανότερο να έχεις αναπτύξει τα
σωστά ένστικτα για την καταπο-
λέμηση της διαφθοράς.  

Ο κυρίαρχος (αν και, ευτυχώς,
όχι αποκλειστικός) ανθρωπότυπος
που επικράτησε στην κυπριακή
πολιτική ζωή ευνοεί την ιδιοτελή
συναλλαγή (ατομική ή κομματική).
Η πολιτική δεν θεωρείται λειτούρ-
γημα (προσφορά στα κοινά), ούτε
καν επάγγελμα (μακάρι να θεω-
ρούνταν), αλλά, κυρίως, ένα παιχνίδι
αυτο-εξυπηρετικής σταδιοδρομίας
ή ωμής κομματικής κατίσχυσης.
Ένας τέτοιος πολιτικός χαρακτήρας
έχει μάθει να συμβιβάζεται, να ελίσ-
σεται και να σκέπτεται συναλλα-
κτικά, όχι να μάχεται με κόστος
για το κοινό καλό. 

Εν κατακλείδι, ο Οδυσσέας Μι-
χαηλίδης έχει δίκιο όταν τονίζει
ότι «το πλέον σημαντικό είναι το
πρότυπο και το πρόσταγμα της
ηγεσίας, και εννοώ την εκτελεστική
εξουσία, ιδίως τον αρχηγό του κρά-
τους, αυτό που χαρακτηρίζεται ως
“tone at the top”» (ο.π.). Όταν αλ-
λάζει ο τόνος στην κορυφή, αρχί-
ζουν να αλλάζουν οι προτεραιότητες
στην κρατική μηχανή και, σιγά
σιγά, να εισάγονται νέες πρακτικές.
Αλλά για να αλλάξει ο τόνος στην
κορυφή χρειάζεται μια διαφορετι-
κού είδους κορυφή. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ενώπιον σοβαρότατων ευθυνών
κινδυνεύουν να βρεθούν πολιτικοί
και κυβερνητικοί αξιωματούχοι, οι
οποίοι ήταν υπεύθυνοι για τις ανα-
κλήσεις οχημάτων με προβλημα-
τικούς αερόσακους. Οι έρευνες που
πραγματοποιεί η εξεταστική επι-
τροπή έχουν αποκαλύψει στοιχεία
που οδηγούν σεαμέλεια προσώπων
σε αρμόδια κυβερνητικά τμήματα,
που ενδεχομένως να λάβουν ποι-
νικές προεκτάσεις. Ωστόσο, όπως
προκύπτει από την κλήση προσώ-
πων που εκ της θέσεώς τους ήταν
υπεύθυνα για τις ανακλήσεις, κύριο
χαρακτηριστικό της κατάστασης
που επικρατούσε για δέκα και πλέον
χρόνια ήταν η απουσία κάθε ελέγχου
που είχε ως αποτέλεσμα την πρό-
κληση τριών επιβεβαιωμένων πε-
ριστατικών, δύο από τα οποία οδή-
γησαν στον θάνατο του Κυριάκου
Όξινου και της Στυλιανής Γιωργαλλή
και το τρίτο στον σοβαρό τραυμα-
τισμό του 19χρονου Αλέξανδρου.

Όπως προκύπτει από τις κατα-
θέσεις και τα στοιχεία που παρου-
σιάστηκαν στην ερευνητική επι-
τροπή, αν τα αρμόδια κυβερνητικά
τμήματα, όπως το Τμήμα Οδικών
Μεταφορών, είχαν προχωρήσει σε
ελέγχους θα είχαν αποτραπεί και
τα τρία περιστατικά. Ωστόσο, αυτό
που προκαλεί αίσθηση και προέρ-

χεται από κοινοβουλευτικές πηγές
είναι οι πληροφορίες ότι ο αριθμός
των περιστατικών ενδεχομένως να
είναι μεγαλύτερος. Οι ίδιες πηγές
αναφέρουν πως μετά τη δημοσιο-
ποίηση του θέματος υπήρξαν κα-
ταγγελίες από πολίτες για αφύσι-
κους, κατά τους ίδιους, θανάτους
συγγενικών τους προσώπων από
τροχαία ατυχήματα το 2020, 2021
και 2022, τα οποία τότε δεν διερευ-
νήθηκαν επισταμένα ως προς το
αντο μοιραίο προκλήθηκε από προ-
βληματικούς αερόσακους.

Το χρονικό
Η παραδοχή ενώπιον της ερευ-

νητικής ότι θα μπορούσαν να γί-
νουν περισσότερα στο κομμάτι με
τους προβληματικούς αερόσακους
Takata οδηγεί στο συμπέρασμα ότι
πλέον γίνεται αποδεκτή η αμέλεια
που επιδείχθηκε από το 2017 και
εντεύθεν. Με βάση την εικόνα που
υπάρχει στην ερευνητική επιτροπή,
το χρονικό των παραλείψεων ξεκινά
σχεδόν δέκα χρόνια πριν. Με βάση
τα γεγονότα το κομμάτι ανακλή-
σεων προβληματικών οχημάτων

ρυθμίστηκε από ευρωπαϊκή οδηγία
του 2011. Τέσσερα χρόνια μετά, το
2015, το ΤΟΜ γίνεται δέκτης κα-
ταγγελιών από δυο πολίτες ότι
υπάρχει θέμα με τους αερόσακους
Takata χωρίς να γίνει διερεύνηση
και να ληφθούν μέτρα. Αντί αυτού
τον Μάρτιο του 2017 με τις ευλογίες
του ΤΟΜ αλλάζει το πλαίσιο ανα-
κλήσεων.

Συγκεκριμένα, με έγγραφο που
έχει κατατεθεί στην ερευνητική
επιτροπή, το ΤΟΜ μετά από συ-
νάντηση με τους διανομείς και-

νούργιων αυτοκινήτων εκδίδει εγ-
κύκλιο με την οποία οι διανομείς
καινούργιων αυτοκινήτων δεν θα
φέρουν οποιαδήποτε ευθύνη για
μεταχειρισμένα οχήματα από τρίτες
χώρες όσον αφορά τις ανακλήσεις.
Όπως παρουσιάστηκε στην ερευ-
νητική επιτροπή, η ευθύνη μέχρι
το 2017 ανήκε στους διανομείς και-
νούργιων οχημάτων. Η συγκεκρι-
μένη εγκύκλιος είχε ως αποτέλεσμα
να χαθεί η αλυσίδα εντοπισμού και
ενημέρωσης μεταχειρισμένων οχη-
μάτων, με αποτέλεσμα να υπάρχει

πλήρες σκοτάδι για μεταχειρισμένα
οχήματα από τρίτες χώρες.

Δεύτερος κανονισμός
Το 2018 η Ε.Ε. εκδίδει νέο κανο-

νισμόγια τις ανακλήσεις οχημάτων,
ωστόσο και σε αυτή την περίπτωση
όπως προκύπτει από τις έρευνες
δεν έγινε το παραμικρό, παρά το
γεγονός ότι τον Αύγουστο του 2017
σημειώνεται το πρώτο επιβεβαι-
ωμένο περιστατικό με Takata με
τον σοβαρό τραυματισμό του 19χρο-
νου Αλέξανδρου, ο οποίος μέχρι σή-
μερα αγωνίζεται να αποκαταστήσει
την υγεία του. Το επόμενο επιβε-
βαιωμένο περιστατικό, αυτή τη φορά
θανατηφόρο,που ούτε και αυτό δεν
προκάλεσε συναγερμό, ήταν αυτό
του Κυριάκου Όξινου. Όπως προ-
κύπτει από τις έρευνες ούτε και τότε
δεν υπήρξε κινητοποίηση των αρ-
μοδίων τμημάτων. Τουναντίον, τον
Οκτώβριο του 2023 ενώπιον της
Βουλής οι αρμόδιοι λειτουργοί του
ΤΟΜ διαβεβαίωναν ότι ανακλήσεις
γίνονται, δίνοντας στοιχεία πως
υπάρχουν περίπου 15 χιλιάδες οχή-
ματα εκ των οποίων έγιναν ανακλή-
σεις σε 8 χιλιάδες και εκκρεμούσαν
τα υπόλοιπα. Μάλιστα, σύμφωνα
με κοινοβουλευτικές πηγές, οι αρ-
μόδιοι λειτουργοί του ΤΟΜ ενημέ-
ρωσαν τους βουλευτές ότι υπήρχε
ένας αριθμός πολιτών που ειδοποι-
ήθηκαν για ανακλήσεις, όμως δεν
έδειξαν ενδιαφέροναγνοώντας προ-
φανώς την επικινδυνότητα.

Οι αποκαλύψεις
Τον Οκτώβριο του 2024 σημει-

ώθηκε το τρίτο επιβεβαιωμένο πε-
ριστατικό με προβληματικό αερό-
σακο, που προκάλεσε τον θάνατο
της Στυλιανής Γιωργαλλή. Ενώπιον
της Βουλής, στην οποία κλήθηκαν
εκ νέου οι αρμόδιοι του ΤΟΜ, αιφ-
νιδιάστηκαν όταν τους ζητήθηκε
να ενημερώσουν τους βουλευτές
για το πλαίσιο που διέπει τις ανα-
κλήσεις για αυτοκίνητα εκτός ευ-
ρωπαϊκών προδιαγραφών. Βουλευ-
τής που ήταν παρών έλεγε στην
«Κ» πως «ο ένας κοιτούσε τον άλλον»
κάνοντας την παραδοχή πως δεν
έχουν πληροφόρηση για τα αυτο-
κίνητα αυτά. Ωστόσο και εδώ απέ-
φυγαν να αναφέρουν πως το ΤΟΜ
είχε εκδώσει εγκύκλιο το 2017 με
την οποία στην ουσία δεν υπήρχε
μηχανισμός εντοπισμού και ενη-
μέρωσης αυτών των οχημάτων. Η
Βουλή ενημερώθηκε για την ύπαρξη
της συγκεκριμένης εγκυκλίου από
τον βουλευτή των Οικολόγων - Συ-
νεργασία Πολιτών, Σταύρο Παπα-
δούρη, ο οποίος την εντόπισε και
την κατέθεσε στη Βουλή. 

<<<<<<

Δεν χρειάζεσαι διδακτο-
ρικό στη Διοίκηση για να
ξέρεις ότι, σε ιεραρχικώς
οργανωμένα συστήματα,
οι κατέχοντες θέσεις ευ-
θύνης έχουν την πρώτι-
στη ευθύνη για να θέ-

σουν σε κίνηση τη διαδι-
κασία αλλαγής. 

Απέκρυψαν
την εγκύκλιο

του 2017
Οι έρευνες που ξεκίνησαν και
συνεχίζονται βασίζονται στη
συγκεκριμένη εγκύκλιο. Ζη-
τούμενο που εκ πρώτης όψε-
ως δημιουργεί κυβερνητική

αμέλεια συγκεκριμένων προ-
σώπων είναι:

-Ποιος ή ποιοι πήραν την από-
φαση να αλλάξει η διαδικασία
ανάκλησης που καθόριζε ο κα-
νονισμός της Ε.Ε. από το 2011.
-Ποιος ή ποιοι πήραν την από-
φαση να χαθεί ή καταργηθεί
το μητρώο μεταχειρισμένων

οχημάτων.
-Ποιος ή ποιοι δεν εφάρμοσαν
τον νέο κανονισμό της Ε.Ε. το
2018 για τις ανακλήσεις οχη-

μάτων. 
Κοινοβουλευτικές πηγές που
παρακολουθούν στενά και τις
έρευνες έλεγαν στην «Κ» πως
η αμέλεια που προκύπτει είναι
σοβαρή και ενδέχεται να στοι-
χειοθετήσει και ποινικές ευ-
θύνες. Οι ίδιες πηγές έλεγαν

πως αν από το 2018 είχε
εφαρμοσθεί ο νέος κανονι-
σμός της Ε.Ε. δεν θα είχαν

συμβεί τα δύο θανατηφόρα
περιστατικά, νοουμένου ότι οι
ανακλήσεις θα έπρεπε να γί-

νουν μέσα σε διάστημα 18 μη-
νών, διαφορετικά τα προβλη-
ματικά οχήματα ακινητοποι-

ούνται. 

Δεν είδαν,
δεν άκουσαν,
δεν γνώριζαν

Ποινική μορφή από τις έρευνες που
πραγματοποιούνται λαμβάνουν οι ευθύνες

για τους προβληματικούς αερόσακους Takata

<<<<<<<

Σοβαρότατες ευθύνες
προκύπτουν για κρατι-

κούς λειτουργούς, αρμό-
διους για τον έλεγχο

προβληματικών οχημά-
των και ανακλήσεις. Από

τις έρευνες που διεξά-
γονται προκύπτει αμέ-
λεια στην άσκηση των

καθηκόντων τους.

Η ερευνητική επιτροπή που ασχολείται με τους προβληματικούς αερόσακους έχει εντοπίσει στοι-
χεία που οδηγούν στο συμπέρασμα ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών διαφοροποίησε το πλαίσιο ανά-
κλησης οχημάτων που καθόριζε μέχρι τότε ευρωπαϊκή οδηγία του 2011.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Πλατφόρμα «Διαφάνεια»

Ζ ούμε σε μια περίοδο όπου κα-
θημερινά ακούμε εξαγγελίες.
Για στρατηγικές, για προγράμ-

ματα, για ψηφιακές εποχές, για ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση. Χωρίς να
θέλω να μηδενίσω ή ακόμη και να
μειώσω όλα αυτά που εξαγγέλλον-
ται, πολλές φορές είναι ανεφάρμο-
στα ή δυσλειτουργικά. Είτε γιατί
επικρατεί το δόγμα «το πνεύμα
πρόθυμο αλλά η σαρξ ασθενεί»,
είτε γιατί χάνονται σε δαιδαλώδεις
διαδικασίες, στις οποίες υπάρχουν
πολλοί υπεύθυνοι αλλά κανένας
στρατιώτης για να την υλοποιήσει.
Πολλές άλλες φορές πολλές πρω-
τοβουλίες εγκαταλείπονται γρήγορα
ή και εύκολα αφού δεν υπάρχει
ούτε το καρότο ούτε το μαστίγιο
για να το συνεχίσουν. 

Στην πραγματικότητα της Κύ-

πρου υπάρχουν αρκετές πληροφο-
ρίες που αφορούν το Δημόσιο, τον
ευρύτερο δημόσιο τομέα, τις αρχές
τοπικής αυτοδιοίκησης, από όσους
τέλος πάντων έχουν κρατική χρη-
ματοδότηση πέραν του 50% του
προϋπολογισμού τους, διάσπαρτες,
χωρίς συνοχή και χωρίς συνέπεια.
Αν ψάχνεις να βρεις μια πληροφορία,
είτε ως πολιτικός, ή ως δημοσιο-
γράφος, πόσο μάλλον ως πολίτης,
μπορεί να περιδιαβείς σε καμιά δε-
καριά ιστοσελίδες και ίσως να μην
τα καταφέρεις. Οι πολλές αποφάσεις
του Δημοσίου που δημοσιεύονται
στην επίσημη εφημερίδα της Δη-
μοκρατίας, ψηφιοποιούνται με έναν
απαρχαιωμένο τρόπο, με μια κακή
μετατροπή της εκτυπωμένης εφη-
μερίδας σε ηλεκτρονική μορφή που
αν δεν είσαι εξοικειωμένος με τη

χρήση του δεν βγάζεις άκρη. Σε
αυτό το περιβάλλον, λοιπόν, συζη-
τήσαμε την Τετάρτη στην Επιτροπή
Θεσμών την πρόταση νόμου για το
πρόγραμμα «Διαφάνεια». Μια πρό-
ταση νόμου που αρχικά κατατέθηκε
το 2021 από τον καλό φίλο και συ-
νάδελφο Μιχάλη Σοφοκλέους. Προ-
σωπικά την υιοθέτησα αργότερα
εκείνη τη χρονιά όταν δυστυχώς ο
Μιχάλης δεν επανεκλέγηκε. Όπως
ο ίδιος ανέλυσε στη συνεδρίαση,
το κλειδί ή το καρότο αν θέλετε είναι
πως η κάθε απόφαση θα παίρνει
ένα μοναδικό αριθμό από την πλατ-
φόρμα και δεν θα μπορεί να υλο-
ποιηθεί, αν πρώτα δεν δημοσιευθεί.
Οι βασικές αρχές που υπηρετούνται,
είναι αυτές της λογοδοσίας και της
διαφάνειας. Να είναι όλες οι πλη-
ροφορίες που αφορούν το Δημόσιο,

και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα
εύκολα προσβάσιμες στους πολίτες.
Να γνωρίζουν τα πάντα που αφορούν
τη χρηστή διοίκηση και που υπη-
ρετούν το κράτος δικαίου. Και μά-
λιστα, χωρίς να είναι στη διακριτική
ευχέρεια ενός διευθυντή ή άλλων
πολιτικών προϊσταμένων αν θα δη-
μοσιοποιήσουν ή όχι μια απόφαση.
Χωρίς δημοσιοποίηση δεν μπορεί
να εφαρμοστεί. Και για τις αποφάσεις
που πιθανόν να μη θέλουν να την
εφαρμόσουν, άρα μπορεί να βολεύει
να μη δημοσιοποιηθούν, θα πρέπει
να προβλεφθούν μέγιστοι χρόνοι
δημοσιοποίησης αλλά και κυρώσεις
για εσκεμμένη μη δημοσιοποίηση. 

Με ικανοποίηση είναι που χθες
ακούσαμε τη θετική προσέγγιση
από όλους τους παρευρισκόμενους
στη συνεδρίαση. Τα εύλογα διαδι-

καστικά ζητήματα που τέθηκαν πι-
στεύω πως είναι εύκολο να επιλυ-
θούν και να απαντηθούν. Στο με-
γαλύτερο και ευρύτερο ζήτημα που,
καθηκόντως, έθεσε η εκπρόσωπος
της Νομικής Υπηρεσίας περί συν-
ταγματικότητας ή μη της πρότασης
νόμου, η απάντηση είναι πρωτίστως
πολιτική και όχι νομική. Και αν
όντως υπάρχει η πολιτική θέληση
από την εκτελεστική εξουσία για
να υπηρετηθούν οι αρχές της λο-
γοδοσίας και της διαφάνειας, θα ξε-
περαστεί και το γεγονός πως η νο-
μοθετική πρωτοβουλία ανήκει σε
βουλευτές. Το ζητούμενο είναι να
δώσουμε στους πολίτες ένα εργαλείο
ελέγχου, αλλά και ταυτόχρονα αύ-
ξησης της εμπιστοσύνης τους προς
το πολιτικό προσωπικό. Να πάψει
να επικρατεί η αντίληψη πως για

τις αποφάσεις δεν ενημερώνονται
και δεν λογοδοτούν αυτοί που τις
λαμβάνουν. Από εκεί και πέρα, ένα
μεγάλο ζητούμενο είναι το πόσο εύ-
χρηστη θα είναι αυτή η πλατφόρμα
και πόσο λειτουργική θα είναι για
αυτούς που πρέπει να την ενημε-
ρώνουν. Ευτυχώς υπάρχουν πολλά
προηγούμενα. Το πιο κοντινό μας,
αυτό της Ελλάδας με το αντίστοιχο
πρόγραμμα «Διαύγεια». Και εκεί
υπήρχαν αντιστάσεις και αντιδρά-
σεις που προσπεράστηκαν σχετικά
νωρίς. Στο χέρι μας είναι να την
εφαρμόσουμε και στην Κύπρο. 

Ο κ. Δημήτρης Μ. Δημητρίου είναι βου-
λευτής στη Λευκωσία με τον Δημοκρατι-
κό Συναγερμό και πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
dmdemetriou.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Οταν την περασμένη εβδομάδα
οι δύο ηγέτες εξέρχονταν από
τη συνάντησή τους στο Λήδρα
Πάλλας –τη δεύτερη μετά την
άτυπη πενταμερή της Γενεύης–
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης όχι
μόνο έδειχνε προς την κατεύ-
θυνση Τατάρ –για την εμμονή
του από το θέμα της απελευθέ-
ρωσης του Σιμόν Αϊκούτ μέχρι
τη σπουδή του για συμφωνίες
ΜΟΕ «μεταξύ κρατών»– για την
αποτυχία της συνάντησης, αλλά
και στο γεγονός πως ο ίδιος ο

Τουρκοκύπριος ηγέτης αμέσως
μετά την επίσκεψη Ερντογάν
στα Κατεχόμενα παρουσιάζονταν
ως «αόρατος».

Κι όντως, αυτό που έμπειροι
συνομιλητές μεταφέρουν στην
«Κ» είναι ότι το Κυπριακό βρί-
σκεται σε μια κρίσιμη καμπή,
όχι μόνο λόγω του ότι ο Τατάρ
παραμένει αυτός που είναι –θια-
σώτης της προσέγγισης για ισό-
τιμη κυριαρχία και λύση δύο κρα-
τών– αλλά και διότι η Τουρκία,
στην τρέχουσα συγκυρία, δεν
έχει αποφασίσει ακόμη πώς θα
προχωρήσουν τα επόμενα βή-
ματα στη διαδικασία, ασχέτως
αν προ μηνών ενέκρινε τη δια-
δικασία της άτυπης πενταμερούς.
Αυτό που τόσο η ανάλυση όσο
και οι πληροφορίες καλά ενημε-
ρωμένων πηγών της «Κ» δει-

κνύουν, είναι πως ενόψει «εκλο-
γών» στα Κατεχόμενα τον προ-
σεχή Οκτώβριο, αλλά και ακο-
λούθως διαφόρων εξελίξεων (κυ-
πριακή Προεδρία Ε.Ε., βουλευ-
τικές εκλογές) εντός του 2026,
το παράθυρο ευκαιρίας για πρό-
οδο στο Κυπριακό το 2025 έχει
σχεδόν κλείσει. 

H Τουρκία 
Μπορεί οι δηλώσεις, η παρου-

σία του Ερντογάν στα Κατεχό-
μενα και τα σινιάλα που έστειλε
από την TEKNOFEST να παρείχαν
στήριξη στον Τουρκοκύπριο ηγέ-
τη, Ερσίν Τατάρ, αλλά η δεύτερη
ανάγνωση της στάσης της Τουρ-
κίας στο Κυπριακό, για σειρά λό-
γων, δείχνει προς την κατεύθυνση
του ότι η Άγκυρα δεν έχει ακόμη
αποφασίσει τι, πώς και γιατί σε

σχέση με την Κύπρο. Οι λόγοι
αυτοί συνδέονται με:

• Την τρέχουσα πολιτική κρίση
στην Τουρκία που κορυφώθηκε
μετά τη σύλληψη του Εκρέμ Ιμά-
μογλου και η οποία καταδεικνύει
πως η βασική προτεραιότητα,
πολιτικά, θεσμικά αλλά και με
αντιδημοκρατικούς τρόπους του
Ερντογάν παραμένει η διασφά-
λιση ακόμη μιας, της τελευταίας,
θητείας του. 

• Το διαχρονικό πλέγμα διασύν-
δεσης της Άγκυρας με την «ΤΔΒΚ»,
που το τελευταίο διάστημα έχει
ισχυρό αποτύπωμα διαφθοράς με
αποκαλύψεις που αγγίζουν τα Κα-
τεχόμενα με τον στενό κύκλο των
πολιτικών ελίτ του AKP και τον
ίδιο τον Ερντογάν και τέλος, 

• Το πώς η Τουρκία, τακτικά,
διασυνδέει την όποια πρόοδο

στο Κυπριακό με την ευρωτουρ-
κική σχέση, σε μια περίοδο που
αυτή επανέρχεται στο πεδίο εν-
διαφέροντός της, αλλά και των
Βρυξελλών και που η Άγκυρα
διεκδικεί και ρόλο στη σχέση
Ε.Ε.-ΗΠΑ στα πλαίσια της στρα-
τηγικής για την αρχιτεκτονική
ασφάλειας της Ευρώπης στην
εποχή του Τραμπ.

Κρίσιμος ο Οκτώβριος 
Αυτό που επισημαίνουν έμ-

πειροι παρατηρητές του Κυπρια-
κού στην «Κ» είναι πως οι «εκλο-
γές» του Οκτωβρίου αποκτούν
τεράστια σημασία στα Κατεχό-
μενα, όχι τόσο για το αν ο Τατάρ
θα επανεκλεγεί ή θα χάσει, αλλά
για το πώς τους επόμενους μήνες
και ενόψει της προαναγγελθείσας,
δεύτερης, άτυπης πενταμερούς

στα τέλη Ιουλίου από τον ΟΗΕ,
θα λειτουργήσει η διαδικασία
άρσης του αδιεξόδου των συνο-
μιλιών. Τόσο για τον Τουρκοκύ-
πριο ηγέτη Ερσίν Τατάρ όσο και
για την «κυβέρνηση» της «ΤΔΒΚ»
και ευρύτερα για την τουρκοκυ-
πριακή Δεξιά (UBP) η αναφορά
στο πλαίσιο λύσης, της ΔΔΟ, του
Κυπριακού αποτελεί στην τρέ-
χουσα συγκυρία συνώνυμο της
πολιτικής αυτοκτονίας. Παράλ-
ληλα, εντός των κόλπων του πε-
ριβάλλοντος Τατάρ υπάρχει ένας
κατακερματισμένος πόλεμος αν-
ταγωνισμών, ο οποίος όχι μόνο
αποτελεί άμεσο πεδίο διαχείρισης
της Τουρκίας αλλά της προκαλεί
και νευρικότητα. Επιπλέον, το
ίδιο σκηνικό δείχνει να κατα-
γράφεται και στην τουρκοκυ-
πριακή αντιπολίτευση, μεταξύ
των προοδευτικών υπέρ της λύ-
σης πόλων, με τον κυριότερο αν-
ταγωνισμό να καταγράφεται με-
ταξύ του Τουφάν Ερχιουρμάν,
φαβορί έναντι του Τατάρ, και
του δημάρχου της κατεχόμενης
Λευκωσίας, Μουσταφά Χαρμαν-
τζί. Η τάση εδώ πάντως πηγαίνει
πολύ πέραν της μορφής της λύ-
σης και των κατηγοριών εναντίον
του Τατάρ. Για πρώτη φορά σχη-
ματοποιείται, ξεκάθαρα, η αντί-
ληψη της μερίδας αυτής των
Τουρκοκυπρίων για «έκβαση»
ως προς τα δικαιώματα της κοι-
νότητάς τους, είτε το Κυπριακό
επανέλθει σε ράγες διαλόγου
αλλά χωρίς λύση, είτε αν οι δύο
κοινότητες δεν επιστρέψουν ποτέ
στο τραπέζι του διαλόγου. Οι
ίδιοι παρατηρητές αναφέρουν
στην «Κ» πως ανεξαρτήτως αν
η Άγκυρα τον προσεχή Οκτώβριο
επιβάλει, εκ νέου, τον Τατάρ είτε
τον αδειάσει πολιτικά, η ίδια έχει
εγκαθιδρύσει κανάλια επικοινω-
νίας και «πολιτικής διαχείρισης»
και με την τουρκοκυπριακή αν-
τιπολίτευση. 

<<<<<<<

Ενόψει «εκλογών» στα Κατεχό-
μενα τον προσεχή Οκτώβριο,

αλλά και ακολούθως διαφόρων
εξελίξεων εντός του 2026,
το παράθυρο ευκαιρίας

για πρόοδο στο Κυπριακό
το 2025 έχει σχεδόν κλείσει.

Στη δεύτερη συνάντηση των δύο ηγετών, Νίκου Χριστοδουλίδη και Ερσίν Τατάρ, στο Λήδρα Πάλλας, μετά την
άτυπη της Γενεύης, κατέστη εμφανές πως το αδιέξοδο των διαπραγματεύσεων εμμένει.

Μισόκλειστο το παράθυρο
του Κυπριακού

Οι ευκαιρίες για τις συνομιλίες το 2025 ολοένα και μικραίνουν –
Πώς τις επηρεάζουν οι εκλογές στα Κατεχόμενα

Καλό 2026
Το παράθυρο ευκαιρίας του Κυ-

πριακού –και δη ως προς την
επάνοδο στο τραπέζι των συνο-
μιλιών– φαίνεται πως δεν θα πα-
ραμείνει ανοικτό για το 2025. Η
προσωπική απεσταλμένη του
γενικού γραμματέα του ΟΗΕ,

Μαρία Άνχελα Ολγκίν, επανέρ-
χεται στην Κύπρο το δεύτερο

δεκαπενθήμερο του Μαΐου και
μέχρι τα τέλη Ιουλίου έχει ου-

σιαστικά 45-50 ημέρες προκει-
μένου επί της αρχής να προωθή-
σει μια συμφωνία για τα σημεία
διέλευσης (οδοφράγματα) ώστε
οι δύο πλευρές να προσέλθουν

με κάτι στα χέρια τους σε μια
νέα, άτυπη, σύνοδο. Από εκεί

και πέρα καθίσταται σαφές πως
το αμέσως επόμενο χρονικό διά-
στημα –με εξαίρεση τον Σεπτέμ-
βριο στη Νέα Υόρκη– η τουρκο-
κυπριακή πλευρά θα βυθιστεί
στον προεκλογικό της και ακο-

λούθως, αναλόγως αποτελέσμα-
τος, θα υπάρξει ακόμη ένα διά-

στημα 40-60 ημερών προκειμέ-
νου να σημειωθεί πρόοδος πριν
την ανάληψη της Προεδρίας του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, από
την Κυπριακή Δημοκρατία, στις
αρχές του νέου έτους. Προφα-
νώς το σενάριο μιας νέας επι-

κράτησης Τατάρ μειώνει περαι-
τέρω το παράθυρο ευκαιρίας
του Κυπριακού για το δεύτερο

εξάμηνο του 2026, βάζοντάς το
σε αχαρτογράφητα νερά. Το σε-
νάριο ήττας του προσφέρει μεν
ευκαιρίες, αλλά με την υπόμνη-
ση πως και ένας Τουρκοκύπριος

ηγέτης τύπου Ερχιουρμάν θα
εμμένει στη διάσταση «εγγενών
δικαιωμάτων» για τους Τουρκο-
κύπριους σε περίπτωση μη λύ-

σης. Τέλος, όπως διαφάνηκε και
από την παρουσία της προέδρου

του Ευρωκοινοβουλίου, Ρομ-
πέρτα Μέτσολα, στην Κύπρο

χθες, η Λευκωσία μετά την απο-
τυχημένη δεύτερη συνάντηση
των δύο ηγετών εμμένει στη

στρατηγική τής περαιτέρω εμ-
πλοκής του διεθνούς παράγοντα
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο

Κυπριακό, με την προσέγγιση
ωστόσο –όπως διαφάνηκε κι

από τη διαρροή μέσω ΜΜΕ της
πρότασης για τα τουρκικά λιμά-
νια– να μην αναμένεται να έχει

θεαματικά αποτελέσματα. 
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Και ξαφνικά, τα Κατεχόμενα γέ-
μισαν διαδηλωτές. Οι Τουρκο-
κύπριοι βγήκαν –και έμειναν– 
στους δρόμους. Εδώ και δύο 
μήνες, το πρωτοφανές κύμα της 
διαμαρτυρίας στρέφεται κατά 
της «ισλαμοποίησης» της κοι-
νωνίας τους και υπέρ της διατή-
ρησης του κοσμικού χαρακτήρα 
της κοινότητάς τους.

Ολα ξεκίνησαν τον Μάρτιο, 
όταν οι συντηρητικές αρχές του 
ψευδοκράτους ήραν την απα-
γόρευση της μαντίλας στα γυ-
μνάσια. Από τότε συνδικάτα, 
εκπαιδευτικοί, κόμματα της λε-
γόμενης αντιπολίτευσης και αρι-
στερές οργανώσεις είναι στους 
δρόμους.

Το ζήτημα κινητοποιεί τους 
πολίτες, καθώς αγγίζει τις βασι-
κές υπαρξιακές τους ανησυχίες: 
την ταυτότητα, την αυτονομία 
και τον φόβο της απώλειας του 
τρόπου ζωής τους υπό την αυξα-
νόμενη αυταρχική και θρησκευ-
τική πίεση. Πρόκειται για την 
απόπειρα επιβολής του ερντο-
γανικού ΑΚΡ και του φονταμε-
νταλισμού στην τουρκοκυπρια-
κή κοινότητα, εξηγούν στην «Κ» 
πολιτικοί αναλυτές και συνδικα-
λιστές καθηγητές και δηλώνουν 
ότι θα συνεχίσουν τον αγώνα 
τους, παρά τις προειδοποιήσεις 
του Τούρκου προέδρου Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν.

Το χρονικό 

Τον Μάρτιο, οι Αρχές της κα-
τεχόμενης Κύπρου τροποποί-
ησαν τον σχολικό πειθαρχικό 
κώδικα για να επιτρέψουν τη 
χρήση της μαντίλας στα λύκεια, 
ενώ τα γυμνάσια μπορούν πλέ-
ον ανεξάρτητα να αποφασίσουν 
την πολιτική που θα υιοθετή-
σουν. Η αμφιλεγόμενη απόφαση 
ελήφθη μετά ένα περιστατικό 
που έγινε viral στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, όταν καθη-
γητές δεν άφησαν μια 13χρονη 
μαθήτρια να μπει στο σχολείο 
της στην κατεχόμενη Λευκωσία 
επειδή φορούσε χιτζάμπ.

Η αντίδραση ήταν άμεση. Ορ-
γανώθηκαν απεργίες στα σχο-
λεία, ενώ το κίνημα απέκτησε 
γρήγορα δυναμική. Πραγματο-
ποιήθηκε μαζική κινητοποίηση 
στις 8 Απριλίου, με τη συμμετο-
χή περίπου 18.000 διαδηλωτών, 
αριθμός ιδιαίτερα σημαντικός σε 
έναν πληθυσμό 380.000 κατοί-
κων. Ακόμη και η σύζυγος του 
Τουρκοκύπριου ηγέτη Ερσίν Τα-
τάρ, Σιμπέλ, σε ανάρτησή της 
στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης χαρακτήρισε «αχρείαστο» 
τον κανονισμό, δηλώνοντας ότι 
θα είχε διαδηλώσει κι αυτή αν 
δεν είχε υποχρέωση να παρευ-
ρεθεί σε εγκαίνια μουσείου με 
τον σύζυγό της. «Είμαι κατά του 
γεγονότος ότι κορίτσια που δεν 
είναι ακόμη 18 ετών, συχνά φο-
ρούν μαντίλες έπειτα από απαί-
τηση των οικογενειών τους και 
σπουδάζουν σε αίθουσες όπου 
κρέμεται μια εικόνα του μεγάλου 
ηγέτη Ατατούρκ», είπε.

Οι συγκεντρώσεις έγιναν 
καθημερινές με τους διαδη-
λωτές να ανάβουν φωτιές έξω 
από τα κτίρια της «βουλής» και 
της τουρκικής πρεσβείας. Στις 
2 Μαΐου, μια ημέρα πριν από 
την επίσκεψη του Ερντογάν στο 
νησί, 100 συνδικάτα κήρυξαν 
γενική απεργία. Πραγματοποι-
ήθηκε νέα μεγάλη διαδήλωση 
που κατέληξε και σε συλλήψεις 
διαδηλωτών. 

Ο ίδιος ο Τούρκος πρόεδρος 
προειδοποίησε τους διαδηλωτές: 

«Οσοι προσπαθούν να διαταρά-
ξουν την αδελφοσύνη μας και να 
σπείρουν το μίσος, δεν θα πετύ-
χουν». Παράλληλα, έστειλε σα-
φές μήνυμα στα συνδικάτα και 
στις οργανώσεις: «Αν αγγίξετε 
τα μαντίλια των κοριτσιών μας, 
θα μας βρείτε απέναντί σας».

Εν τω μεταξύ, φήμες κυκλο-
φορούν στο νησί για το αν το 
13χρονο κορίτσι ενήργησε μόνο 
του ή κατ’ εντολήν της τουρκι-
κής πρεσβείας. Πολλοί ισχυρί-
ζονταν ότι ενώ η διοίκηση του 
σχολείου προσπαθούσε να απο-
φασίσει πώς θα χειριστεί την 
κατάσταση, το κορίτσι άρχισε 
να πηγαίνει σχολείο με αυτοκί-
νητο της πρεσβείας.

Γιατί αντιδράμε

«Η κοινωνία μας, ανεκτική 
στο διαφορετικό που έχει ζή-
σει με ανθρώπους διαφορετι-

κών γλωσσών, θρησκειών και 
εθνοτικών καταβολών και για 
την οποία η κοσμικότητα είναι 
από τις βασικές κοινωνικές αξί-
ες, αντιτίθεται στην αλλαγή του 
κανονισμού», αναφέρει η Ελμα 
Εϊλέμ, πρόεδρος της τουρκοκυ-
πριακής Ενωσης Καθηγητών 
Μέσης Εκπαίδευσης (KTOEÖS), 
και εκ των βασικών διοργανω-
τών των διαδηλώσεων. «Απο-
τελεί προσπάθεια επιβολής της 
κυριαρχίας του πολιτικού Ισλάμ 
από το ΑΚΡ και στη χρήση των 
κοριτσιών μας ως εργαλείων σε 
αυτή την πολιτική κίνηση».

∆εν πρόκειται απλώς για ζή-
τημα ενδυματολογικού κώδικα ή 
ατομικής ελευθερίας, γι’ αυτό κι-
νητοποιεί ολόκληρη την κοινό-
τητα, σημειώνει από την πλευρά 
του ο Μπουράκ Μαβίκ, επικεφα-
λής της τουρκοκυπριακής Ενω-
σης ∆ιδασκόντων (KTÖS). «Ο 

πρόσφατος κανονισμός άνοιξε 
την πόρτα όχι μόνο στη χρή-
ση ενός θρησκευτικού συμβό-
λου, αλλά και στη νομιμοποίηση 
της θρησκευτικής και ιδεολογι-
κής επιρροής στους ανηλίκους, 
αγνοώντας την αναπτυξιακή 
τους ικανότητα για συνειδητή 
επιλογή», αναφέρει και προσθέ-
τει: «Η κοινότητά μας, ιδιαίτερα 
οι εκπαιδευτικοί και οι γονείς, 
αντιτίθεται σθεναρά στις προ-
σπάθειες αναδιαμόρφωσης του 
εκπαιδευτικού συστήματος μέ-
σω πολιτικής ή θρησκευτικής 
ατζέντας. Σήμερα, υπερασπι-
ζόμαστε τις δημοκρατικές αξί-
ες και όχι μια θέση ενάντια σε 
οποιαδήποτε θρησκεία».

Αυτή δεν είναι άλλωστε η 
πρώτη προσπάθεια για να αλ-
λάξει ο κοινωνικός ιστός της κα-
τεχόμενης Κύπρου. Η κοινότητα 
διήνυσε μια φιλελεύθερη περίο-

δο από το 2003 έως το 2017 και 
αυτό μάλλον λόγω του Ερντογάν. 
Οπως εξηγούν πολιτικοί αναλυ-
τές που ζουν στην κατεχόμενη 
Λευκωσία, η Αριστερά δεν μπο-
ρούσε να έρθει στην εξουσία 
πριν, καθώς ήταν υπέρ της επα-
νένωσης του νησιού. Μετά τη νί-
κη του AKP και του Ερντογάν τα 
πράγματα άλλαξαν. Ο Τούρκος 
πρόεδρος είχε έρθει στα πράγ-
ματα με ατζέντα την ευρωπαϊ-
κή πορεία της Τουρκίας και άρα 
και την επίλυση του Κυπριακού. 
Ετσι άνοιξε τον δρόμο για να 
έρθει στην εξουσία η τουρκο-
κυπριακή Αριστερά. Ομως με-
τά το Κραν Μοντανά, αποφάσι-
σε να αλλάξει πορεία πιέζοντας 
πλέον για λύση δύο κρατών και 
η Αριστερά στα κατεχόμενα δεν 
ακολούθησε.

Ακολούθησαν βαθιές κοινω-
νικοπολιτικές και δημογραφι-
κές αλλαγές. Νέα θρησκευτικά 
σχολεία ιδρύθηκαν, ο πληθυ-
σμός αλλοιώθηκε διά του εποι-
κισμού και η κατασκευή μεγά-
λων τζαμιών χρηματοδοτήθηκε 
από την Τουρκία.

Οι εκλογές του 2020 ήταν ση-
μείο καμπής στην πολιτική κα-
τάσταση. «Μέχρι λίγους μήνες 
πριν τις εκλογές, θυμάμαι δη-
μοσκοπήσεις που έδειχναν ότι 
ο Τατάρ ήταν 20 μονάδες πίσω 
από τον Ακιντζί», περιγράφει 
Τουρκοκύπριος πολιτικός ανα-
λυτής. «Το μάθημα που πήρα 
ήταν ότι η Τουρκία μπορεί να 
εκλέξει όποιον θέλει. Ο ίδιος ο 
Τατάρ νομίζω ούτε θα μπορούσε 
να ονειρευτεί ότι θα μπορούσε 
να κερδίσει».

Οι καθηγητές θεωρούν ότι η 
αλλαγή στον πειθαρχικό κανο-
νισμό έγινε λόγω των επικείμε-
νων εκλογών στα Κατεχόμενα 
τον Οκτώβριο. «Ο κανονισμός 
αποτελεί μέρος ενός ευρύτερου 
πολιτικού ελιγμού που συνδέε-
ται με τις επερχόμενες εκλογές», 
σημειώνει ο Μαβίκ. «Επιχειρεί 
να κινητοποιήσει τους συντη-
ρητικούς ψηφοφόρους».

«Το 2020 η εκλογή του προ-
έδρου έγινε με την παρέμβαση 
του ΑΚΡ, αγνοήθηκε η βούληση 
των Τουρκοκυπρίων, οι αποσχι-
στικοί λόγοι για το Κυπριακό 
αυξήθηκαν, οι πολιτικές εποι-
κισμού, αφομοίωσης σύμφω-
να με την ιδεολογία του ΑΚΡ 
έγιναν πιο αυστηρές και εφαρ-
μόζονται μέσω της εκλεγμένης 
κυβέρνησης-μαριονέτας», ανα-
φέρει η Εϊλέμ. «Στόχος είναι να 
διασφαλιστεί η συνέχιση αυτής 
της πρακτικής στο βόρειο τμή-
μα του νησιού, το οποίο είναι 
αποκλεισμένο από το διεθνές 
δίκαιο, λειτουργεί ένα σύστημα 
μαφίας, ξεπλύματος χρήματος, 
νεποτισμού και δωροδοκίας».

Θα πετύχουν;

Τα Κατεχόμενα έχουν ήδη 
μετατραπεί σε αυλή της Τουρ-
κίας, από την οποία εξαρτάται 
και η οικονομική τους επιβίωση. 
Η πιθανότητα να καταφέρουν 
να επιτύχουν ανατροπή της νέ-
ας νομοθεσίας οι διαδηλωτές εί-
ναι μηδαμινή, ειδικότερα καθώς 
τα σχολεία σε λίγες εβδομάδες 
κλείνουν για τις καλοκαιρινές 
διακοπές. Παρ’ όλα αυτά, οι δι-
οργανωτές δηλώνουν αποφασι-
σμένοι να συνεχίσουν.

«Τα σχόλια του προέδρου Ερ-
ντογάν δεν μας πτόησαν, επι-
βεβαίωσαν τη νομιμότητα του 
αγώνα μας», λέει ο Μαβίκ. «Θα 
συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε 
για τα συμφέροντα των παιδιών, 
την κοσμική εκπαίδευση και τις 
παιδαγωγικές αρχές».

Οι κινητοποιήσεις έρχονται σε μια 
περίοδο που η διαφθορά έχει αυ-
ξηθεί κατακόρυφα στο βόρειο 
τμήμα του νησιού.

Τα τελευταία χρόνια και ιδι-
αίτερα μετά την εισβολή της 
Ρωσίας στην Ουκρανία (καθώς 
πολλοί Ρώσοι αναγκάστηκαν να 
αποσυρθούν από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία), παρατηρείται μια 
έκρηξη στις κατασκευές. Οι ου-
ρανοξύστες και τα περίτεχνα ξε-
νοδοχειακά συγκροτήματα πολ-
λαπλασιάζονται στην περιοχή 
του Ισκελέ, χάρη στην εισροή 
ρουβλίων, αλλά και ιρανικών ρι-

άλ. Οι Τουρκοκύπριοι πλέον την 
αποκαλούν νέα Λεμεσό. Εχουν 
ξεφυτρώσει πάνω από 1.000 
αντιπροσωπείες αυτοκινήτων, 
ενώ τα καταστήματα κρυπτο-
νομισμάτων είναι εκατοντάδες, 
περισσότερα από τα υποκατα-
στήματα των τραπεζών.

Ενα σχέδιο νόμου το οποίο 
βρίσκεται προς ψήφιση είναι η 
εισαγωγή κεφαλαίων στη βόρεια 
Κύπρο με ελάχιστη εποπτεία 
που θα μπορούσε να μετατρέ-
ψει το ψευδοκράτος σε κέντρο 
για ξέπλυμα χρήματος. Σύμφω-
να με τη νομοθεσία, θα χρεώνε-

ται επιτόκιο 3% σε εισαγόμενα 
κεφάλαια και τα χρήματα αυτά 
–ανεξαρτήτως του πώς μπήκαν 
και από πού προέρχονται– θα 
μπορούν να κατατεθούν στις 
τοπικές τράπεζες και έτσι να 
εισαχθούν στο διεθνές χρημα-
τοπιστωτικό σύστημα.

Ανάλογη κίνηση είχε γίνει το 
2021 όταν δόθηκε ένα παράθυρο 
20 ημερών για να «εισαχθούν» 
χρήματα με φόρο 2,5%. 

Αποκαλύψεις και φόνοι

Ενα πρόσωπο που φέρεται να 
εκμεταλλεύτηκε το εν λόγω διά-

ταγμα ήταν ο Χαλίλ Φαλγιαλί, ο 
οποίος βρέθηκε δολοφονημένος 
το 2022, ένας Τουρκοκύπριος 
επιχειρηματίας που θεωρείται 
ότι διηύθυνε μεγάλο κύκλωμα 
ναρκωτικών και μια παράνομη 
αυτοκρατορία διαδικτυακών 
στοιχημάτων. 

Την 1η Μαΐου στην ολλανδι-
κή πόλη Ράισβαϊκ, όπου ζούσε 
υπό καθεστώς αστυνομικής προ-
στασίας, δολοφονήθηκε και ο 
πρώην οικονομικός διευθυντής 
του, Τσεμίλ Ονάλ, ο οποίος είχε 
κατηγορήσει δημοσίως πολιτικά 
πρόσωπα στην Αγκυρα ότι χρη-

σιμοποιούν την Κύπρο ως κόμβο 
για ξέπλυμα μαύρου χρήματος. 
Τα ολλανδικά δικαστήρια είχαν 
αρνηθεί την έκδοσή του στην 
Τουρκία και τον είχαν ελευθε-
ρώσει, ενώ ο ίδιος είχε ξεκινήσει 
να δουλεύει με δημοσιογραφικά 
δίκτυα που ερευνούσαν τις δια-
δρομές του μαύρου χρήματος. 

Η Τουρκοκύπρια δημοσιογρά-
φος Αϊσεμντέν Ακίν που του εί-
χε μιλήσει, δέχεται απειλές για 
τη ζωή της, με συναδέλφους της 
να έχουν ξεκινήσει εκστρατεία 
ενημέρωσης της διεθνούς κοι-
νής γνώμης.

Της ΝΕΚΤΑΡΙΑΣ ΣΤΑΜΟΥΛΗ

«Απόπειρα 
ισλαμοποίη-

σης»

«Προσπά-

θεια επιβολής 

του πολιτικού 

Ισλάμ από το 

ΑΚΡ» χαρα-

κτηρίζει η 

Ελμα Εϊλέμ, 

πρόεδρος της 

τουρκοκυπρι-

ακής Ενωσης 

Καθηγητών 

Μέσης Εκ-

παίδευσης, 

τις αποφάσεις 

της τουρκο-

κυπριακής 

ηγεσίας και 

κάνει λόγο 

για «εργαλει-

οποίηση των 

κοριτσιών».

«Θρησκευτική 
ατζέντα»

«Η κοινό-

τητά μας, οι 

εκπαιδευ-

τικοί και οι 

γονείς, αντι-

τίθεται στις 

προσπάθειες 

αναμόρφω-

σης του εκ-

παιδευτικού 

συστήματος 

μέσω πολιτι-

κής ή θρη-

σκευτικής 

ατζέντας», 

λέει ο Μπου-

ράκ Μαβίκ, 

επικεφαλής 

της τουρκο-

κυπριακής 

Ενωσης Δι-

δασκόντων.

«Δεν θέλουμε να
είμαστε μαριονέτες

του Ερντογάν»
Πώς μια απόφαση των Αρχών για τη μαντίλα στα σχολεία 

έχει γίνει θρυαλλίδα για μαζικές διαδηλώσεις στα 
Κατεχόμενα κατά των μεθόδων επιβολής της Αγκυρας

Τουρκοκύπριοι πολίτες και συνδικάτα διαδηλώνουν εναντίον της απόφασης της ηγεσίας του 
ψευδοκράτους να επιτρέψει τη μουσουλμανική μαντίλα στα σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης. Η πρό-
σφατη παρέμβαση Ερντογάν για το ζήτημα ενισχύει τις υποψίες ότι πρόκειται για σχέδιο που εκ-
πονήθηκε στην Αγκυρα με ορίζοντα τις εκλογές στα Κατεχόμενα.

Πλυντήριο για ρούβλια και ιρανικά ριάλ
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Τα αποτελέσματα του κυβερνητικού
έργου γίνονται ήδη αντιληπτά από
τους πολίτες», δηλώνει στην «Κ» ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος Κων-
σταντίνος Λετυμπιώτης και τονίζει
ότι τελικός κριτής για όλους είναι
η κοινωνία. Σχολιάζοντας τις δη-
λώσεις Ερντογάν για λύση δύο κρα-
τών στην Κύπρο κατά την πρόσφα-
τη παράνομη επίσκεψή του στα κα-
τεχόμενα, αναφέρει ότι αυτή τη
στιγμή το βασικό στοιχείο στο Κυ-
πριακό είναι ο ευρωπαϊκός παρά-
γοντας και οι ευρωτουρκικές σχέ-
σεις. Σημειώνει ότι μπορεί να υπάρ-
ξει πρόοδος στα θέματα που ενδια-
φέρουν την Τουρκία, φτάνει να
υπάρξει η αντίστοιχη πρόοδος στο
Κυπριακό. Επισημαίνει ότι η καλύ-
τερη απάντηση στις επικρίσεις για
την επίσκεψη του Προέδρου της
Δημοκρατίας στο Ισραήλ και τη συ-
νάντησή του με τον Ισραηλινό πρω-
θυπουργό Βενιαμίν Νετανιάχου εί-
ναι η συνάντηση του Προέδρου με
τον ηγέτη της Παλαιστινιακής Αρ-
χής στη Ραμάλα και οι δηλώσεις
που ακολούθησαν. 

–Ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ Ερν-
τογάν στην πρόσφατη παράνομη
επίσκεψή του στα κατεχόμενα
είπε ότι αν θα υπάρξει νέα διαδι-
κασία διαπραγμάτευσης στο Κυ-
πριακό θα γίνει μεταξύ δύο κρα-
τών με κυριαρχική ισότητα. Σε τι
ελπίζουμε λοιπόν για αλλαγή στά-
σης της Τουρκίας; 

–Καταδικάζουμε με τον πλέον
κατηγορηματικό τρόπο ακόμη μια
παράνομη επίσκεψη του Τούρκου
προέδρου στα κατεχόμενα και τη
ρητορική με την οποία συνοδεύ-
τηκε. Η χρονική συγκυρία μάλιστα
που έγινε, στέλνει ένα αντιφατικό
μήνυμα στη διεθνή κοινότητα, κα-
θώς συνέπεσε με την ανακοίνωση
διορισμού της προσωπικής απε-
σταλμένης του γ.γ. ΟΗΕ. Βασικό
στοιχείο αυτή τη στιγμή στο Κυ-
πριακό είναι ο ευρωπαϊκός παρά-
γοντας και οι ευρωτουρκικές σχέ-
σεις. Βλέπουμε μέσα από τις δηλώ-
σεις Ερντογάν και Φιντάν τη ση-
μασία που δίνουν ξανά στην πρόοδο
των ευρωτουρκικών. Η προσέγγισή
μας, μέσα και από τα Συμπεράσματα
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, είναι

ότι μπορεί να υπάρξει πρόοδος στα
θέματα που ενδιαφέρουν την Τουρ-
κία, φτάνει να υπάρξει η αντίστοιχη
πρόοδος στο Κυπριακό, έτσι ώστε
να δημιουργηθεί μια αμοιβαία επω-
φελής κατάσταση πραγμάτων. Αυτό
διατυπώνει με σαφήνεια και η κοινή
επιστολή της Προέδρου της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και του Προέδρου
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου τον
περασμένο Μάρτιο.
–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
δήλωσε ότι τις επόμενες ημέρες
έρχονται εξελίξεις που θα βοη-
θήσουν στην επανέναρξη των συ-

νομιλιών. Τι να αναμένουμε; 
–Οι διπλωματικές επαφές του

Προέδρου είναι διαρκείς και εντα-
τικές, όπως και η ανάληψη πρωτο-
βουλιών που ενισχύουν την προ-
σπάθεια για δημιουργία συνθηκών
επανέναρξης των διαπραγματεύ-
σεων. Οι όποιες εξελίξεις υπάρξουν
θα ανακοινωθούν.
–Πώς να αναμένουμε κάτι θετικό
όταν η στάση Τατάρ είναι αυτή
που περιέγραψε ο Πρόεδρος μετά
την πρόσφατη συνάντησή τους; 

–Η απάντηση στη στείρα άρνηση
είναι η συνέπεια και η επιμονή σε
αρχές. Και αυτό αποδεικνύεται από
τη στάση του προέδρου Χριστο-
δουλίδη στο Κυπριακό τα τελευταία
δύο χρόνια. Σας υπενθυμίζω την
αρχική άρνηση του κ. Τατάρ ακόμη
και για μια απλή κοινωνική συνάν-
τηση με τον Πρόεδρο, ενώ στη συ-
νέχεια οδηγηθήκαμε σε διευρυμένη
διάσκεψη. Το ίδιο ισχύει και με την
κάθετη αρχικά άρνηση του κ. Τατάρ
ως προς τον διορισμό προσωπικού
απεσταλμένου.
–Για το θέμα σφετερισμού κατε-
χόμενων ε/κ περιουσιών δεχθή-
καμε κάποια παραίνεση είτε από
τα Ηνωμένα Έθνη ή και από άλ-
λους ότι καλό θα ήταν να τεθεί
στο περιθώριο γιατί εμποδίζει
την όλη προσπάθεια; 

–Όλοι γνωρίζουν ότι σε ένα δη-
μοκρατικό κράτος δεν μπορεί κανείς
να παρέμβει στη δικαστική εξουσία. 
–Αναμένουμε πλέον τις εκλογές
στα Κατεχόμενα για να δούμε αν
θα υπάρξει αλλαγή στην ηγεσία
της τ/κ κοινότητας που να επι-
τρέπει να προχωρήσουν τα πράγ-
ματα στο Κυπριακό; 

–Έχουμε ενώπιόν μας την πο-
λυμερή Διάσκεψη Ιουλίου και στο-
χεύουμε να αποτελέσει το εφαλτήριο
προς την επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων από το σημείο που έχουν
διακοπεί. Δεν μπορούμε να παρα-
γνωρίζουμε φυσικά το πώς η Άγκυρα
διαχρονικά λειτουργεί σε σχέση με
το ψευδοκράτος. Να μη λησμονούμε
ότι από τη στάση της άλλης πλευράς
εξαρτάται η επάνοδος στο τραπέζι
της διαπραγμάτευσης.
–Τι αναμένουμε από την κα Ολγκίν
να πετύχει μέσα σε αυτό το κλίμα
στο Κυπριακό; 

–Θέλουμε να δημιουργηθούν
εκείνες οι συνθήκες, ώστε η δεύτερη

Γενεύη να αποτελέσει το εφαλτήριο
για επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων. Το συμβόλαιο της κυρίας
Ολγκίν ξεκινά 12 Μαΐου και βρι-
σκόμαστε σε επαφή για να διευθε-
τηθεί η πρώτη συνάντηση. 
–Η κυβέρνηση έχει πληροφορηθεί
το περιεχόμενο της έκθεσης της
κας Ολγκίν μετά την πρώτη της
αποστολή στην Κύπρο; 

–Η έκθεση ήταν προς τον γ.γ.
ΟΗΕ και μόνον. Συνεπώς, έχουμε
ενημερωθεί ως προς την αξιολόγηση
του ιδίου για την έκθεση. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος;

–Αυτό που μπορούμε να πούμε
είναι ότι μετά την αξιολόγηση της
έκθεσης οδηγηθήκαμε στη σύγ-
κληση της πολυμερούς Διάσκεψης
του Μαρτίου.
–Τι μήνυμα στέλνει η επίσκεψη
του προέδρου Χριστοδουλίδη στο
Ισραήλ και η συνάντησή του με
τον Ισραηλινό πρωθυπουργό Βε-
νιαμίν Νετανιάχου, που προκά-
λεσε αντιδράσεις στο εσωτερικό; 

–Ενόψει της ανάληψης της Κυ-
πριακής Προεδρίας της Ε.Ε. το πρώ-
το εξάμηνο του 2026 πραγματοποι-
ούνται επισκέψεις και επαφές. Έχου-
με θέσει την περιοχή μας στις προ-
τεραιότητες της Προεδρίας, όπου
ο διάλογος και η ανταλλαγή από-
ψεων με όλα τα κράτη της γειτονιάς
μας είναι καθοριστικός. Η απάντηση
σε αυτούς που αντιδρούν είναι η

συνάντηση του Προέδρου με τον
ηγέτη της Παλαιστινιακής Αρχής
Μαχμούντ Αμπάς στη Ραμάλα και
οι δηλώσεις που ακολούθησαν, γε-
γονός που δεν έλαβε την ίδια δη-
μοσιότητα. Πάγιά μας επιδίωξη
είναι η ενίσχυση των σχέσεων με
όλα τα κράτη της περιοχής όπου η
Κύπρος στο πλαίσιο της ενεργούς
διπλωματίας έχει τη δυνατότητα
να λειτουργήσει ως γέφυρα συμ-
βάλλοντας στην περιφερειακή στα-
θερότητα. Το γεγονός ότι μετά από
τόσα χρόνια επιτράπηκε η άρση
θαλάσσιου αποκλεισμού της Γάζας
μόνο για πλοία που φεύγουν από
την Κύπρο στο πλαίσιο της πρω-
τοβουλίας «Αμάλθεια» για αντιμε-
τώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης,
αποδεικνύει τις δυνατότητες της
ενίσχυσης αυτών των σχέσεων.
–Τίθεται, όμως, το ερώτημα, αν
μπορεί μια ημικατεχόμενη χώρα
όπως η Κύπρος που βασίζεται στο
διεθνές δίκαιο για να επιβιώσει,
να αγνοεί το γεγονός ότι εκδόθηκε
ένταλμα σύλληψης κατά του Ισ-
ραηλινού πρωθυπουργού από το
Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο, όταν
εμείς προσπαθούμε να πείσουμε
για τα εγκλήματα πολέμου που
έκανε και συνεχίζει να διαπράττει
η Τουρκία στην Κύπρο; 

–Η διεθνής κοινότητα έχει το-
ποθετηθεί για τα εγκλήματα της
Τουρκίας στην Κύπρο με σαφήνεια
για την τουρκική κατοχή και την

καταπάτηση ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων. Η προσήλωσή μας στο διε-
θνές δίκαιο είναι δεδομένη. Το γε-
γονός ότι είμαστε μια ημικατεχό-
μενη πατρίδα καθιστά την ανάγκη
ενίσχυσης του διπλωματικού απο-
τυπώματος και την πρόταξη των
εθνικών μας επιδιώξεων μέσα από
την ενίσχυση συνεργασιών ακόμη
πιο σημαντική. 
–Η κυβέρνηση συμφωνεί με την
κατηγορία ότι το Ισραήλ διαπράτ-
τει γενοκτονία κατά των Παλαι-
στινίων στη Γάζα; 

–Η κυβέρνηση προσπαθεί στο
πλαίσιο των δυνατοτήτων της να
συμβάλει στην επίλυση της ανθρω-
πιστικής κρίσης στη Γάζα, αλλά και
στην πολιτική επίλυση του ζητή-
ματος στο πλαίσιο των ψηφισμάτων
του Συμβουλίου Ασφαλείας. Στη-
ρίζουμε με συνέπεια την επίτευξη
συμφωνίας για εκεχειρία και απε-
λευθέρωση όλων των ομήρων με
τερματισμό των εχθροπραξιών και
προστασία όλων των αμάχων στη
βάση του διεθνούς δικαίου. Η στάση
της κυβέρνησης κρίνεται και από
τον τρόπο που τοποθετείται στην
Ε.Ε. και στα διεθνή όργανα, όπου
διατηρούμε θέση αρχών. Ως κράτος
θα ήταν ανεύθυνο και αδόκιμο να
περιέλθουμε σε πολιτικό σχολιασμό
επί ορολογιών του διεθνούς ποινικού
δικαίου για τις οποίες μόνο τα αρ-
μόδια διεθνή δικαστήρια έχουν την
αρμοδιότητα να αποφασίσουν. 

Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης, κυβερνητικός εκπρόσωπος 

Κριτής για όλους
η κοινωνία 

Τα αποτελέσματα του κυβερνητικού έργου
γίνονται ήδη αντιληπτά από τους πολίτες

–Έχουν αρχίσει οι διεργασίες των
κομμάτων για τις βουλευτικές
εκλογές. Πώς προσεγγίζει η κυ-
βέρνηση αυτή την εκλογική ανα-
μέτρηση, νοουμένου ότι το απο-
τέλεσμα είναι συνήθως δείκτης
για συμμαχίες στις προεδρικές
εκλογές; 

–Ο Πρόεδρος ως γνωστόν δεν
είναι κομματάρχης και ως εκ τούτου
θα προχωρήσουμε απρόσκοπτα
στην υλοποίηση του κυβερνητικού
έργου. Αναφορικά με τις προεδρικές
εκλογές μεσολαβεί αρκετός πολι-
τικός χρόνος και δεν πρέπει να ξε-
χνάμε ότι η κοινωνία είναι ο τελικός
κριτής για όλους. Συνεπώς, επικεν-
τρωνόμαστε στην υλοποίηση του
κυβερνητικού έργου και βλέπουμε
ότι τα αποτελέσματα έχουν ήδη αρ-
χίσει να γίνονται αντιληπτά από
τους πολίτες. 
–Αυτό, όμως, δεν φαίνεται στις
δημοσκοπήσεις που οι πολίτες
αξιολογούν το έργο της κυβέρνη-
σης. 

–Θεωρούμε ότι πρέπει οι πολίτες
να καταστούν κοινωνοί του κυβερ-
νητικού έργου και από την επαφή
μας με την κοινωνία τα μηνύματα
είναι πολύ ενθαρρυντικά. 
–Ο Πρόεδρος δεν είναι κομμα-
τάρχης λέτε, όμως, τον στηρίζουν
κόμματα και ενδεχομένως το απο-
τέλεσμα που θα φέρουν στις βου-

λευτικές να ταυτιστεί με τις επι-
δόσεις της κυβέρνησης. Ότι δη-
λαδή είχαν κόστος, αν δεν πάνε
καλά, επειδή στηρίζουν την κυ-
βέρνηση. 

–Με σεβασμό, να αναμένουμε
τα αποτελέσματα των βουλευτικών.
Σε κάθε περίπτωση στις βουλευτικές
εκλογές οι πολίτες κρίνουν και αξιο-
λογούν τα κόμματα, τις θέσεις και
τις προτάσεις τους και όχι τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, δεν έχουμε
προεδρικές εκλογές.
–Ποια είναι πλέον η σχέση με τον
ΔΗΣΥ μετά την απόφαση του κόμ-
ματος για διαγραφή κυβερνητικών
στελεχών; 

–Υπάρχει θεσμική συνεργασία
όπως πρέπει να συμβαίνει ανάμεσα
στην εκτελεστική εξουσία και μια
μεγάλη πολιτική δύναμη. Ειδικότερα
για όσα πρέπει να γίνουν σε κοινο-
βουλευτικό επίπεδο για την προ-
ώθηση νομοσχεδίων. 
–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έχει επαφή με την πρόεδρο του
ΔΗΣΥ; 

–Σε θεσμικό επίπεδο υπάρχει
επαφή. Άλλωστε, η κα Δημητρίου
είναι και Πρόεδρος της Βουλής των
Αντιπροσώπων. 
–Στην πρόσφατη Σύνοδο του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στη
Βαλένθια, υπήρξε συνεργασία των
δύο για το ψήφισμα του ΔΗΣΥ; 

–Υπήρχε επικοινωνία, άλλωστε
έχουν ενταχθεί και τροπολογίες
στο ψήφισμα. Σημαντικό στοιχείο
ότι και αυτό το ψήφισμα χαιρετίζει
τις ενέργειες του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας στο Κυπριακό. 
–Γιατί ο Πρόεδρος δεν αποδέχεται
το αίτημα του γ.γ. ΑΚΕΛ για συ-
νάντηση, ενώ βλέπει τόσα άτομα
καθημερινά;

–Έχει ήδη συναντηθεί με την
ηγεσία του ΑΚΕΛ για άλλα θέματα,
όπως και με ηγεσίες άλλων κομμά-

των. Πέραν τούτου, λαμβάνονται
επιστολές από κόμματα για διάφορα
θέματα που άπτονται αρμοδιοτήτων
υπουργείων, οι οποίες μελετώνται
και αξιολογούνται και γίνονται και
συναντήσεις με τους αρμόδιους
υπουργούς. 
–Ποια είναι η σχέση του Προέδρου
της Δημοκρατίας με το ΕΛΑΜ;

–Το ΕΛΑΜ είναι ένα κοινοβου-
λευτικό κόμμα. Η σχέση της κυβέρ-
νησης με τα κοινοβουλευτικά κόμ-
ματα είναι θεσμική. 

–Έχει συναντήσεις με την ηγεσία
του ΕΛΑΜ; 

–Οι όποιες συναντήσεις του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας με την πο-
λιτική ηγεσία της χώρας δίνονται
στη δημοσιότητα. 
–Βλέπουμε υποστηρικτές του
Προέδρου της Δημοκρατίας να
φεύγουν από τον ΔΗΣΥ και να εν-
τάσσονται στο ΕΛΑΜ και γίνεται
η ανάλυση ότι ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης προσπαθεί να πλήξει
με αυτό τον τρόπο τον Συναγερμό. 

–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
είναι προσηλωμένος στην υλοποί-
ηση του κυβερνητικού έργου και
σε καμία περίπτωση δεν τον ενδια-
φέρει να πλήξει καμία πολιτική δύ-
ναμη. Οι πολίτες σε μια δημοκρατική
χώρα λαμβάνουν τις αποφάσεις
τους ελεύθερα και στη βάση των
δικών τους αξιολογήσεων.
–Θα μπορούσε ο Πρόεδρος να συ-
νεργαστεί με το ΕΛΑΜ για το 2028; 

–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
εκλέγεται από τον κυπριακό λαό.
Την κατάλληλη στιγμή ο Πρόεδρος
αφού λάβει τις αποφάσεις του θα
απευθυνθεί προς τον κυπριακό λαό,
όπως άλλωστε έπραξε και το 2023.
Σε κάθε περίπτωση εκτιμώ ότι η
όποια συζήτηση για τις προεδρικές
εκλογές είναι πρώιμη και πρόωρη.
–Ενόψει της ανάληψης από την
Κυπριακή Δημοκρατία της Προ-
εδρίας της Ε.Ε., ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης κάνει σκέψεις για
ανασχηματισμό για να προλάβουν
και τα νέα πρόσωπα να εγκλιμα-
τιστούν; 

–Το ενδεχόμενο ανασχηματι-
σμού είναι συνταγματικό δικαίωμα
του Προέδρου της Δημοκρατίας
που μπορεί να ασκήσει ανά πάσα
στιγμή. Τα μέλη της κυβέρνησης
καθημερινά είμαστε στην κρίση
του Προέδρου της Δημοκρατίας και
της κοινωνίας. 

Στις βουλευτικές κρίνονται τα κόμματα και όχι ο Πρόεδρος 

Η όποια συζήτηση για τις προεδρικές είναι πρώιμη και πρόωρη, δηλώνει ο κυβερνητικός εκπρόσωπος. 
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Η απάντηση στη στείρα άρνηση είναι η συνέπεια και η επιμονή σε αρχές, απαντά ο κ. Λετυμπιώτης
σχολιάζοντας τη στάση Τατάρ στη συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.

<<<<<<

Η δεύτερη Γενεύη να
αποτελέσει το εφαλτήριο

για επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων

στο Κυπριακό.

<<<<<<

Η απάντηση σε όσους
αντιδρούν στην επίσκε-

ψη του Προέδρου
στο Ισραήλ είναι η συ-
νάντησή του και με τον
ηγέτη της παλαιστινια-
κής Αρχής και οι δηλώ-
σεις που ακολούθησαν.

<<<<<<

Το ΕΛΑΜ είναι ένα κοι-
νοβουλευτικό κόμμα. Η
σχέση της κυβέρνησης
με τα κοινοβουλευτικά
κόμματα είναι θεσμική.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Μεταξύ επιτυχίας και έπαρσης στη Μέση Ανατολή

Στη Μέση Ανατολή επικρατεί εκ
νέου αναστάτωση. Πιθανότατα
αυτή είναι η φυσική εξέλιξη λό-

γω των αναδιατάξεων στην ευρύτερη
περιοχή και μάλιστα με ακραίες
ατζέντες και σχέδια να υιοθετούνται
από σημαντικούς παίκτες, τις αιτίες
των προβλημάτων να παραμένουν
άλυτες και τις έριδες να εντείνονται.
Το μέλλον της Γάζας και η τύχη των
Παλαιστινίων, παρότι το τελευταίο
ζήτημα έχει υποβαθμιστεί, σχεδόν
απαξιωθεί συστηματικά τα τελευταία
χρόνια, εξακολουθούν να επηρεά-
ζουν τις εξελίξεις.

Το Ισραήλ, «μεθυσμένο» από τις
πρόσφατες επιτυχίες του, προωθεί
μία ατζέντα που το φέρνει σε αντι-
παράθεση ή τέλος πάντων δεν επι-
τρέπει την προσέγγιση με τις πε-
ρισσότερες αραβικές χώρες, προ-
βληματίζοντας και τον Λευκό Οίκο.
Η πρόσφατη απόφαση για την κα-
τοχή του συνόλου της Γάζας συνιστά
μυωπική αντίληψη, που φαίνεται

να απηχεί το σύνολο ή τέλος πάντων
σημαντικό μέρος των πολιτικών δυ-
νάμεων του Ισραήλ. Η αντίληψη εί-
ναι πως ακόμη και όσοι διαφωνούν
με τις μεθόδους και το όραμά του
για τη Μέση Ανατολή, θα υποχρε-
ωθούν να αποδεχθούν τη νέα κα-
τάσταση, αν όχι να συνθηκολογή-
σουν μαζί του. Η συχνότερη απάν-
τηση των Ισραηλινών συνομιλητών
μου στο ερώτημα πώς μπορεί η Ιε-
ρουσαλήμ να αντεπεξέλθει σε τόσο
πολλά μέτωπα και μάλιστα χωρίς
ισχυρούς συμμάχους και στο καλύ-
τερο σενάριο με την ανοχή αλλά
όχι την υποστήριξη των αραβικών
κρατών, η μόνιμη επωδός είναι πως
αν κάποιος προέβλεπε πριν από
ενάμιση χρόνο τις μεγάλες επιτυχίες
του Ισραήλ, κανείς δεν θα το πίστευε.
Ετσι και τώρα, οι περισσότεροι που
αντιστρατεύονται τα ισραηλινά σχέ-
δια δεν έχουν την ισχύ να τα απο-
τρέψουν.

Υπάρχει, ωστόσο, μια λεπτή γραμ-

μή ανάμεσα στην επιτυχία και στην
έπαρση, με τη δεύτερη να οδηγεί
συνήθως σε αδιέξοδα. Στη Γάζα το
Ισραήλ θέλει να καταστήσει το πε-
ριβάλλον τόσο δυστοπικό, ώστε να
υποχρεώσει τους Παλαιστινίους σε
μαζική έξοδο. Αν, μάλιστα, κατά-
φερνε η πλειονότητα αυτών να κα-
τευθυνθεί στην Αίγυπτο, με τις συν-
θήκες διαβίωσης εκεί χωρίς να είναι
ιδανικές να είναι οπωσδήποτε κα-
λύτερες σε σύγκριση με τη Γάζα, η
εκτίμηση είναι ότι θα μπορούσε να
εξωθήσει κι άλλους Παλαιστινίους
στην έξοδο. Το πρόβλημα εδώ, βε-
βαίως, είναι διττό: από τη μία, Αί-
γυπτος και Ιορδανία δεν είναι δια-
τεθειμένες και σε θέση να δεχθούν
μεγάλους αριθμούς Παλαιστινίων
στην επικράτειά τους, αντιμετωπί-
ζοντας ήδη αρκετά εσωτερικά προ-
βλήματα, από την άλλη, καμιά χώρα
δεν είναι πρόθυμη να υποδεχθεί
μαχητές της Χαμάς, όπως είχε γίνει
μετά το 1983 με τους αντίστοιχους

της PLO, οι οποίοι είχαν καταλήξει
σε διάφορες χώρες. Η ισραηλινή
ηγεσία προσδοκά, πάντως, ότι μόνο
μέσω της κατοχής θα μπορούσε να
ελέγξει απολύτως την κατάσταση
στη Γάζα, αναπτύσσοντας στρατιω-
τικές δυνάμεις και δίκτυα πληρο-
φοριοδοτών ώστε να μην επιτρέψει
στη Χαμάς να καταλαμβάνει τις πε-
ριοχές από τις οποίες μέχρι πρό-
σφατα αποσύρονταν οι Ισραηλινοί,
γεγονός που συνιστούσε παραδοχή
ήττας εκ μέρους τους. Ταυτόχρονα
φαίνεται πως δεν εμπιστεύεται αλλά
και δεν επιθυμεί η πιο μετριοπαθής
αλλά και διεφθαρμένη Φατάχ, που
με νύχια και με δόντια προσπαθεί
να διατηρήσει τον έλεγχο στη Δυτική
Οχθη, να κυριαρχήσει και στη Γάζα.
Αυτή θα ήταν πράγματι μια λύση,
καθώς θα έδινε και μια προοπτική
στους κατοίκους της περιοχής για
τον τερματισμό των βομβαρδισμών
και την επιστροφή σε μια σχετική
κανονικότητα, με πρόσβαση σε βα-

σικά αγαθά, όπως νερό, ενέργεια,
τρόφιμα, ιατροφαρμακευτική περί-
θαλψη, αλλά και τη σταδιακή ανοι-
κοδόμηση της Γάζας. Και είναι αλή-
θεια ότι η πλειονότητα των κατοίκων
της, έχοντας υποστεί τις συνέπειες
των τρομοκρατικών επιθέσεων της
Χαμάς στο Ισραήλ, είχαν απηυδήσει
με αυτήν και ήθελαν την οριστική
της απόσυρση. Αυτό το κίνημα,
όμως, εις βάρος της Χαμάς αναπτύχ-
θηκε όσο δεν υπήρχαν βομβαρδι-
σμοί, σε περίπτωση δε κατοχής, η
Χαμάς και οπωσδήποτε οι αντιλήψεις
της θα ξαναγίνουν κυρίαρχες στο
παλαιστινιακό στοιχείο. Ενώ τώρα,
παρά τη γρήγορη στρατολόγηση
πολλών νέων από την τρομοκρατική
οργάνωση, είναι δεδομένο πως αυτοί
δεν είναι σε θέση να δημιουργήσουν
στο εγγύς μέλλον μια ισχυρή δύναμη
αντίστασης απέναντι στο Ισραήλ.

Αυτή τη στιγμή, το Ισραήλ, κόν-
τρα στις επιδιώξεις του Τραμπ, βάζει
σε δεύτερη μοίρα την προσέγγιση

με τη Σαουδική Αραβία και σαμπο-
τάρει την ισχνή αλλά υπαρκτή πι-
θανότητα συμβιβασμού με το Ιράν,
την οποία φαίνεται να στηρίζουν –
έστω και επιφυλακτικά– οι μοναρχίες
του Κόλπου. Ετσι, η Ιερουσαλήμ
βρίσκεται σε τροχιά αντιπαράθεσης
με πολλούς, υπονομεύοντας μερικώς
τα σχέδια του Τραμπ για την περιο-
χή, και παρότι ποντάρει στο αμερι-
κανοεβραϊκό λόμπι, όσο ο τελευταίος
αισθάνεται ότι χειραγωγείται από
τον Νετανιάχου, θα γίνεται πιο δύ-
στροπος συνομιλητής του. Επιπρο-
σθέτως, αν η Ιερουσαλήμ επιμείνει
αδιάλλακτα στις θέσεις της, ενδέ-
χεται να φέρει εγγύτερα κράτη με
αντικρουόμενα συμφέροντα, όπως
συμβαίνει ήδη με την Αίγυπτο και
την Τουρκία.

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσε-
ων (IGA), καθηγητής του Αμερικανικού
Κολλεγίου Ελλάδος.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Η απουσία της όποιας προόδου όσον
αφορά την αποκατάσταση της πε-
ριβαλλοντικής ζημιάς στους χώρους
ταφής σκυβάλων στο Βατί και τον
Κοτσιάτη, 12 χρόνια μετά την κατα-
δικαστική απόφαση του Δικαστηρίου
της Ε.Ε. και έξι χρόνια μετά την ανα-
κοίνωση του οριστικού κλεισίματός
τους, οδήγησε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή στο να ζητήσει αυτή τη φορά
όπως επιβληθούν χρηματικές ποινές
στη χώρα. Η ιστορία των δύο σκυ-
βαλότοπων αποτελεί μια ιστορία σχε-
διασμών και χρονοδιαγραμμάτων
και συνεχών αναβολών από το 2013
– για αυτό και λίγες ώρες μόλις μετά
τη νέα προσφυγή στο ΔΕΕ, το υπουρ-
γείο Γεωργίας έσπευδε να καταθέσει
στην κοινή γνώμη τους σχεδιασμούς
που βρίσκονται σε εξέλιξη, και τη
φιλοδοξία η αποκατάσταση στον Κο-
τσιάτηνα ολοκληρωθεί τον Οκτώβριο
του 2026, και η αποκατάσταση στο
Βατί να ολοκληρωθεί το δεύτερο τρί-
μηνο του 2029.

Το ερώτημα τώρα είναι βεβαίως
κατά πόσο οι επιπρόσθετες μελέτες
που εκπονήθηκαν μετά από επιπρό-
σθετα προβλήματα που προέκυψαν
κοντά στον χώρο υγειονομικής ταφής
στο Βατί θα είναι και οι τελευταίες
που θα χρειαστούν ώστε οι εκκρε-
μότητες να αρχίσουν να κλείνουν.
Σύμφωνα με το υπουργείο, η Κομισιόν
τηρείται ενήμερη για τους σχεδια-
σμούς, και θα ακολουθήσει ενημέ-
ρωση για τον συνολικό σχεδιασμό.
Όσα γίνονται αυτή την περίοδο, ει-
δικά εφόσον αρχίσουν να αποδίδουν
στον επόμενο χρόνο, θα ληφθούν
αναπόφευκτα υπόψη και από το Δι-
καστήριο της Ε.Ε., το οποίο κατά
μέσο όρο χρειάζεται γύρω στον ενά-
μιση χρόνο για να καταλήξει σε από-
φαση.

Ως εκ τούτου παραμένει ανοικτό
κατά πόσο η Κύπρος μπορεί να απο-
φύγει τα πρόστιμα, ακόμα και αν οι
σχεδιασμοί προχωρήσουν χωρίς προ-
βλήματα. Χωρίς να υπολογίζεται το
κόστος πιθανών νέων προσφυγών
στο ΔΕΕ στο πλαίσιο ακόμα δύο ανοι-
χτών διαδικασιών επί παραβάσει για
τη διαχείριση των αποβλήτων από
το 2021 και το 2024.

Με τους σχεδιασμούς αυτούς σχε-
τίζεται και η πορεία επέκτασης του
δικτύου πράσινων σημείων, καθώς
το σημερινό δίκτυο δέχεται πίεση

λόγω του κλεισίματος των σκυβαλό-
τοπων σε Κοτσιάτη και Βατί. Η επέ-
κταση του δικτύου των πράσινων
σημείων είναι μάλιστα μέρος του
Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικό-
τητας της Κύπρου, με ορόσημο για
τη δημιουργία και πλήρη λειτουργία
50 πράσινων σημείων να ορίζεται
το τέλος του 2025.

Από το 2013
Η υπόθεση κατά της Κύπρου για

παραβίαση της νομοθεσίας για την
υγειονομική ταφή των αποβλήτων
χρονολογείται από το 2013 οπότε το
Δικαστήριο της Ε.Ε. έκρινε πως οι
δύο χώροι στον Κοτσιάτη και στο
Βατίδεν συμμορφώνονταν με τησχε-
τική οδηγία της Ε.Ε., η οποία ορίζει
τα απαραίτητα πρότυπα ώστε οι εγ-
καταστάσεις να μην επηρεάζουν αρ-
νητικά την ανθρώπινη υγεία και να
μολύνουν τα υπόγεια ύδατα, και γε-
νικότερα το περιβάλλον στην περιοχή.
Η Κομισιόν έδωσε χρόνο στην Κύπρο,
ξεκινώντας διαδικασία επί παραβάσει
το 2017 με προειδοποιητική επιστολή.
Αν και οι αρχές προχώρησαν στη
διακοπή της λειτουργίας των δύο χώ-
ρων από το 2019, σταμάτησαν να
στέλνουναπόβλητα και ανακοίνωσαν
έκτοτε το κλείσιμό τους, η αποκατά-
σταση η οποία πρέπει να γίνει βάσει
της οδηγίας δεν έχει προχωρήσει.
Μάλιστα, επισημαίνει στο σκεπτικό
της η Επιτροπή, η Κύπρος ανέβαλε
αρκετές φορές τα χρονοδιαγράμματα
για την εφαρμογή της απόφασης του

Δικαστηρίου της Ε.Ε., με τους δύο
χώρους να συνεχίζουν να αποτελούν
κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία και
το περιβάλλον.

Αυτό που προβλέπει η νομοθεσία,
είναι η χωριστή συλλογή και ανα-
κύκλωση των αποβλήτων, αλλά και
μια ευρύτερη στρατηγική για πρό-
ληψη της δημιουργίας νέων αποβλή-
των, πρακτικές επαναχρησιμοποί-
ησης ή ανακύκλωσης, και στο πλαίσιο
της διαχείρισης των αποβλήτων, της

ανάκτησης και επαναδιάθεσης χρή-
σιμων υλικών. Τελικός στόχος είναι
η υγειονομική ταφή αποβλήτων να
περιορίζεται στα απολύτως απαραί-
τητα, με τρόπο που να μη θέτει σε
κίνδυνο την ανθρώπινη υγεία και
το περιβάλλον λόγω της διαρροής
λυμάτων στα υπόγεια ύδατα ή την
παραγωγή μεθανίου.

Ανοιχτές υποθέσεις
Την ίδια στιγμή, η Κύπρος έχει

λάβει ήδη τον Δεκέμβριο του 2024
αιτιολογημένη γνώμη (ένα βήμα πριν

από την προσφυγή στο ΔΕΕ) για λαν-
θασμένη εφαρμογή της οδηγίας για
τα απόβλητα, καθώς δεν έχει δια-
σφαλίσει σε δύο χώρους υγειονομικής
ταφής, ότι τα απόβλητα υποβάλλονται
«σε κατάλληλη επεξεργασία πριν
από την υγειονομική ταφή τους»,
ενώ δεν έχει δημιουργήσει «ένα ολο-
κληρωμένο και κατάλληλο δίκτυο
εγκαταστάσεων διαχείρισης απο-
βλήτων που θα λαμβάνει υπόψη τις
βέλτιστες διαθέσιμες τεχνικές». Η
διαδικασία αυτή ξεκίνησε το 2021
με προειδοποιητική επιστολή.

Τον Ιούλιο του 2024 η Κύπρος
είχε λάβει και προειδοποιητική επι-
στολή μαζί με όλα ανεξαιρέτως τα
κράτη μέλη της Ε.Ε. για τη μη τήρηση
των στόχων συλλογής και ανακύ-
κλωσης αποβλήτων κατά 50% μέχρι
το 2020 από την οδηγία για τις συ-
σκευασίες και τα απορρίμματα συ-
σκευασίας και την οδηγία για τα από-
βλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού
εξοπλισμού.

Η απάντηση
Δεδομένων των πιο πάνω, δηλαδή

της ανάγκης να υπάρξει πρόοδος
προτού η προσφυγή προχωρήσει
στο ΔΕΕ και επιβληθούν πρόστιμα,
αλλά και να υπάρξει πρόοδος όσον
αφορά όλο το δίκτυο διαχείρισης
σκουπιδιών και αποβλήτων ώστε να
μη σκάσουν νέες προσφυγές στα χέ-
ρια της Κυπριακής Δημοκρατίας, το
Τμήμα Αναπτύξεων Υδάτων και το
υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Περιβάλλοντος έχουν
μπροστά τους έναν δύσκολο αγώνα
απέναντι στον χρόνο.

Ο στόχος της κυβέρνησης, σύμ-
φωνα με το υπουργείο, είναι να τερ-
ματιστεί μια και καλή η παρέκκλιση
της χώρας από τους ευρωπαϊκούς
στόχους και υποχρεώσεις της, βάσει
σχεδιασμού που εγκρίθηκε τον πε-
ρασμένο Αύγουστο «και περιλαμβάνει
τόσο το δίκτυο εγκαταστάσεων επε-
ξεργασίας των μεικτών και χωριστά
συλλεγέντων αποβλήτων, όσο και
την αναβάθμιση των υφιστάμενων
υποδομών εντός συγκεκριμένου χρο-
νοδιαγράμματος», σύμφωνα με την
ανακοίνωση. Σύμφωνα με το υπουρ-
γείο τρέχει ο διαγωνισμός για την
εκπόνηση μελέτης βιωσιμότητας που
θα αξιολογήσει τις υφιστάμενες υπο-
δομές και θα καταγράψει τις ανάγκες
που υπάρχουν για νέες υποδομές.
Παράλληλα, σημειώνεται, τον Σε-
πτέμβριο η Κύπρος ενημέρωσε την
Επιτροπή για τους σχεδιασμούς απο-
κατάστασης των 71 σκουπιδότοπων,
ή χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης
απορριμμάτων.

Όσον αφορά το πού βρίσκεται η
προσπάθεια να κλείσουν οι εκκρε-
μότητες της αποκατάστασης των 71
χώρων, που περιλαμβάνουν Κοτσιάτη
και Βατί, το Τμήμα Ανάπτυξης Υδάτων
αναμένει να ολοκληρώσει τις εργασίες
στους 23 ΧΑΔΑ της επαρχίας Λευ-
κωσίας φέτος τον Οκτώβριο, και στον
Κοτσιάτη τον Οκτώβριο του 2026.
Στην επαρχία Λεμεσού το μέχρι στιγ-
μής χρονοδιάγραμμα αναμένεται μα-
κρύτερο, καθώς ο διαγωνισμός για
τα έργα αποκατάστασης για 19 από
τους 47 ΧΑΔΑ της επαρχίας θα δη-
μοσιευθεί τον Ιούνιο, με στόχο οι ερ-
γασίες να ξεκινήσουν στα τέλη του
2025 και ολοκληρωθούν το πρώτο
τρίμηνο του 2027.

Τον Σεπτέμβριο αναμένεται η δη-
μοσίευση του διαγωνισμού για το
Βατί και των υπόλοιπων 27 μικρών
χώρων που θα αποκατασταθούν με
τη μεταφορά των απορριμμάτων
τους στο Βατί. Στόχος είναι οι εργα-
σίες να ξεκινήσουν αρχές του 2026
και να ολοκληρωθούν στα μέσα του
2029. Ο λόγος για την καθυστέρηση,
σύμφωνα με το υπουργείο, είναι τα
προβλήματα που προέκυψαν σε εν-
νέα δεξαμενές λυμάτων κοντά στο
Βατί, ενώ ετοιμάζονταν οι μελέτες
για αποκατάστασή του, με αποτέλε-
σμα να ξαναρχίσει ο σχεδιασμός
ώστε να συμπεριληφθούν.

Δώδεκα χρόνια
μετά καμία

αποκατάσταση
Πάνω από μια δεκαετία από την καταδίκη
από το ΔΕΕ για το Βατί και τον Κοτσιάτη,
με την περιβαλλοντική ζημιά παρούσα

<<<<<<<

Αγώνας με τον χρόνο για
να αποφευχθούν τα πρό-
στιμα έστω και αν οι σχε-
διασμοί προχωρήσουν –
Ανοικτές ακόμα δύο δια-
δικασίες επί παραβάσει.

Η Κύπρος έχει λάβει ήδη τον Δεκέμβριο του 2024 αιτιολογημένη γνώμη (ένα βήμα πριν από την προσφυγή στο ΔΕΕ) για λανθασμένη εφαρμογή της οδηγίας για τα απόβλητα, καθώς δεν έχει διασφαλίσει σε
δύο χώρους υγειονομικής ταφής.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΣΙΜΕΪΝ ΜΠΟΥΣΝΕΛ

Αμερικανός Πάπας, αλλά όχι του Τραμπ

O ταν άκουσα την είδηση   ότι
ο νέος Πάπας ήταν από τις
ΗΠΑ, έμεινα άναυδη. Ο πρώ-

τος Βορειοαμερικανός στην ιστορία
που έγινε επικεφαλής της Ρωμαι-
οκαθολικής Εκκλησίας. Ένας άν-
τρας από τη χώρα μου που κατέχει
τώρα μία από τις πιο ισχυρές πνευ-
ματικές θέσεις στη Γη, την ίδια
στιγμή που ο Ντόναλντ Τραμπ έχει
επιστρέψει στον Λευκό Οίκο. Δύο
Αμερικανοί, και οι δύο σε παγκό-
σμιους ηγετικούς ρόλους, ένας πο-
λιτικός και ένας πνευματικός. Η
αντίθεση δεν θα μπορούσε να είναι
πιο εντυπωσιακή. Δεν πέρασε πολύς
καιρός και ξεκίνησαν οι εικασίες.
Οι παρουσιαστές του Sky News,

μισοαστεία, ρώτησαν: «Το έκανε
και ο Τραμπ να συμβεί αυτό;» Αλλά
κάτω από τα γέλια, υπήρχε πραγ-
ματική ανησυχία: ήταν αυτή η αρχή
μιας νέας παγκόσμιας τάξης που
κυριαρχείται από την Αμερική; Θα
προσπαθούσε ο Τραμπ να επηρε-
άσει τον Πάπα, διαμορφώνοντας
τόσο την Εκκλησία όσο και το κρά-
τος σύμφωνα με την εικόνα του;
Ακόμα κι εγώ ένιωσα ένα τρεμό-
παιγμα άγχους. Έμοιαζε σαν θεωρία
συνωμοσίας ή μια προφητεία του
Νοστράδαμου.

Αλλά όταν ο Πάπας Λέων 14ος
εμφανίστηκε στον εξώστη του Αγί-
ου Πέτρου, κάτι πάνω του άλλαξε
αμέσως τη διάθεσή μου. Δεν μι-

λούσε στα αγγλικά. Μιλούσε άπται-
στα λατινικά, ισπανικά και ιταλικά.
Ο λόγος του δεν πήγαινε στην Ουά-
σιγκτον αλλά στο Σικλάγιο του Πε-
ρού, την «αγαπημένη του επισκο-
πή», όπου είχε υπηρετήσει ως επί-
σκοπος για δύο δεκαετίες. Δεν έμοι-
αζε ούτε ακουγόταν σαν τον τυπικό
Αμερικανό ηγέτη. Στην πραγματι-
κότητα, φαινόταν να προσπαθεί
για να αποστασιοποιηθεί από τις
αμερικανικές ρίζες του. Αυτό μου
τράβηξε την προσοχή.

Αργότερα, διάβασα ένα άρθρο
του CNN που ήταν πραγματικά
πολύ ενδιαφέρον, και ειλικρινά,
άλλαξε την εικόνα που είχα ώς εκεί-
νη τη στιγμή. Ο συγγραφέας επε-

σήμανε αυτό που χάσαμε πολλοί
από εμάς: ότι αυτή μπορεί να ήταν
μια έξυπνη, στρατηγική κίνηση
από τους καρδινάλιους. Δεν είναι
σημάδι αμερικανικού ελέγχου στην
Εκκλησία, αλλά ακριβώς το αντί-
θετο. Ένας τρόπος να σταλεί ένα
μήνυμα ότι υπάρχουν περισσότερες
από μία εκδοχές του τι σημαίνει
να είσαι Αμερικανός και ότι η Εκ-
κλησία, ακόμη και υπό έναν Αμε-
ρικανό Πάπα, δεν θα συμβαδίζει
με τον πολιτικό εθνικισμό.

Το ιστορικό του Πάπα Λέοντα,
που ζει στη φτώχεια μεταξύ των
περιθωριοποιημένων, απορρίπτει
την πολιτική εξουσίας και φροντίζει
τους φτωχούς, αντικατοπτρίζει την

κληρονομιά του Πάπα Φραγκίσκου.
Σύμφωνα με το άρθρο, ήταν ακόμη
και επικριτικός για τις μεταναστευ-
τικές πολιτικές του Τραμπ και αμ-
φισβήτησε Αμερικανούς ηγέτες
όπως ο J.D. Vance σχετικά με την
ερμηνεία τους για τις καθολικές
αξίες. Με άλλα λόγια, δεν είναι ο
Πάπας του Τραμπ.

Ίσως αυτό είναι ακριβώς το ζη-
τούμενο. Σε μια εποχή που οι ΗΠΑ
πιέζουν για σκληρότερα σύνορα,
αποσύρονται από την παγκόσμια
συνεργασία και μειώνουν την υπο-
στήριξη προς τους ευάλωτους, η
Εκκλησία έχει τώρα έναν ηγέτη
που έχει ζήσει με τους φτωχούς,
μιλά τη γλώσσα των περιθωριοποι-

ημένων και βλέπει τον ρόλο του
ως γέφυρα, όχι ως τείχος.

Ίσως τελικά να μην είναι η αρχή
κάποιας νέας αμερικανικής κυριαρ-
χίας. Ίσως είναι κάτι εντελώς δια-
φορετικό, ένα σταθερό αντίβαρο.
Μια υπενθύμιση ότι η αληθινή
πνευματική ηγεσία δεν έχει να
κάνει με τη δύναμη ή τον έλεγχο,
αλλά με τη συμπόνια, την ταπει-
νοφροσύνη και έναν ανώτερο σκο-
πό. Και ανεξάρτητα από το τι πι-
στεύει ο Τραμπ ή πόσο μακριά προ-
ωθεί την ατζέντα του, αυτός ο Πά-
πας δεν θα είναι μέρος της. Στην
πραγματικότητα, μπορεί να είναι
η φωνή εκείνων που ο κόσμος αφή-
νει πολύ εύκολα πίσω του.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σκηνικό που θυμίζει τον ξεχασμένο
αγωγό φυσικού αερίου EastMed
αρχίζει να δημιουργείται με το άλλο
μεγαλεπήβολο ενεργειακό έργο της
Ανατολικής Μεσογείου, αυτό της
ηλεκτρικής διασύνδεσης Κύπρου
και Ισραήλ με τα ευρωπαϊκά ηλε-
κτρικά δίκτυα μέσω Ελλάδας. Εκτός
από τα εμπόδια που έχουν δημι-
ουργηθεί από τις τουρκικές προ-
κλήσεις ανάμεσα σε Κρήτη και Κύ-
προ με τις έρευνες για πόντιση του
ηλεκτρικού καλωδίου, ήλθε να προ-
στεθεί και η ισραηλινή στάση απέ-
ναντι στο έργο GSI. Κατά την πρό-
σφατη επίσκεψη του Προέδρου
της Δημοκρατίας Νίκου Χριστο-
δουλίδη στο Ισραήλ βγήκε στην
επιφάνεια η αλλαγή πλεύσης της
ισραηλινής πλευράς ως προς το σύ-
νολο του έργου, το οποίο από την
Κύπρο έως και την Κρήτη είναι στη
λίστα των Έργων Κοινού Ενδια-
φέροντος της Ε.Ε. με χρηματοδό-
τηση €657 εκατ. από ευρωπαϊκούς
πόρους. 

Όσα έβαλαν οι Ισραηλινοί στο
τραπέζι, εάν δεν επρόκειτο για πο-
λιτικό ελιγμό, συνιστούν ξεκάθαρη
μετακίνηση από την αρχική τους
θέση που αντιμετώπιζε το έργο στο

σύνολο και όχι τμηματικά. Ωστόσο,
αυτό το οποίο προκαλεί ερωτημα-
τικά είναι η στάση της κυπριακής
πλευράς μιας και μια ενδεχόμενη
κατάληξη του ηλεκτρικού καλωδίου
GSI στις ελληνικές καλένδες θα μα-
ταίωνε στην ουσία τον αντικειμε-
νικό σκοπό του έργου που είναι η
άρση της ενεργειακής απομόνωσης

της Κύπρου. Αντί του GSI το Ισραήλ
τώρα βάζει στην προμετωπίδα τη
γεωπολιτική προσέγγιση του Αμε-
ρικανού προέδρου Ντόναλντ Τραμπ
IMEC, με την οποία όπως φαίνεται
το Ισραήλ συνταυτίζεται. 

Όσα ανακοινώθηκαν μετά τις
επαφές Χριστοδουλίδη στο Ισραήλ
ενδεχομένως να δίνουν μια πλη-

ρέστερη εικόνα για τη δυστοκία
που παρατηρείται στην επανέναρξη
των ερευνών στο κομμάτι Κρήτης
- Κύπρου, εξέλιξη που δεν συμβα-
δίζει με τις διαρροές που είχαν προ-
ηγηθεί στην Αθήνα και ήθελαν την
επιστροφή του ερευνητικού πλοίου
στην περιοχή. Αναλυτές σε Αθήνα
και Λευκωσία θεωρούν βέβαιο πως
και η ελληνική πλευρά είχε ενημε-
ρωθεί για το πώς αντικρίζει το Ισ-
ραήλ τον GSI κατά την επίσκεψη
του πρωθυπουργού της Ελλάδας
στο Ισραήλ, κάτι που αποκαλύφθη-
κε κατά την παρουσία του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας στο γειτο-
νικό κράτος. Όπως προκύπτει και
από την ανακοίνωση που ακολού-
θησε των επαφών Κύπρου - Ισραήλ
απουσιάζει χτυπητά κάθε αναφορά
στον GSI. Απουσία που σε περι-
πτώσεις επίσημων επαφών δεν
μπορεί να χαρακτηριστεί τυχαία,
όπως σημείωναν πηγές στις διεθνείς
σχέσεις. 

Κύπρος - Ισραήλ
Αντί αυτού έμφαση δόθηκε στην

εξαγγελία του Αμερικανού προ-
έδρου για τον Διάδρομο Οικονο-
μικής Συνεργασίας Ινδίας - Μέσης
Ανατολής - Ευρώπης (India - Middle
East - Europe Economic Corridor,

IMEC), προτεινόμενης διεθνούς
υποδομής και οικονομικής πρω-
τοβουλίας, όπως αναφέρεται στην
επίσημη ανακοίνωση της ισραη-
λινής πλευράς, που στοχεύει στη
βελτίωση της διασύνδεσης και της
εμπορικής συνεργασίας μεταξύ
της Ινδίας, χωρών της Μέσης Ανα-
τολής και της Ευρώπης, η οποία
συζητήθηκε στη συνάντηση.

Νίκος Χριστοδουλίδης και Βενια-
μίν Νετανιάχου, ανακοινώθηκε πως
συμφώνησαν ότι η γεωγραφική θέση
των δύο χωρών, Κύπρου και Ισραήλ,
είναι στον φυσικό διάδρομο αυτής
της συνεργασίας και αποφασίστηκε
όπως συντονισμένα οι δύο χώρες
διεκδικήσουν ρόλο σε θέματα που
αφορούν το εμπόριο και την ενέργεια.
Για την ενέργεια έγινε ειδική ανα-
φορά στην ηλεκτρική διασύνδεση
των δύο χωρών, η οποία θεωρείται
έργο ύψιστης σημασίας και πρέπει
να υλοποιηθεί το συντομότερο λόγω
και των αναγκών που έχουν αμφό-
τερες οι χώρες σε ηλεκτρισμό που
να προσφέρεται σε προσιτή τιμή
στον καταναλωτή.

Όπως προκύπτει ξεκάθαρα, Κύ-
προς και Ισραήλ θέτουν ως πρώτη
προτεραιότητα τη μεταξύ τους ηλε-
κτρική διασύνδεση, έργο το οποίο
χαρακτηρίζεται υψίστης σημασίας,

θεωρώντας πως εξυπηρετεί τον
αντικειμενικό σκοπό της ενεργει-
ακής ασφάλειας και των δύο χωρών.
Μάλιστα, ο υπουργός Ενέργειας
Γιώργος Παπαναστασίου στον
απόηχο της επίσκεψης στο Ισραήλ
άφησε να νοηθεί ξεκάθαρα πως η
Κύπρος μπορεί να καλύψει τις ισ-
ραηλινές ανάγκες σε ηλεκτρική
ενέργεια από την παραγωγή Ανα-
νεώσιμων Πηγών.

Κατά τον κ. Παπαναστασίου η
μεμονωμένη ηλεκτρική διασύνδε-
ση με το Ισραήλ θα μειώσει και τα
προβλήματα που παρατηρούνται
σήμερα με τις δυνατότητες του δι-
κτύου της Κύπρου που έχουν ως
αποτέλεσμα τις διακοπές παραγω-
γής ηλιακής ενέργειας ακόμα και
σε οικιακά δίκτυα. Όπως επιση-
μαίνεται εύστοχα από τεχνοκρα-
τικές πηγές, ακόμα και θεωρητικά
να δίνονται λύσεις στο πρόβλημα
που αντιμετωπίζει η Κύπρος με
την παραγωγή ηλιακής ενέργειας,
αμφίβολο παραμένει αν η Κύπρος
μπορεί να στηριχθεί σε ένα καλώδιο
από το οποίο οι δυνατότητες να
αντλήσει ενέργεια είναι περιορι-
σμένες.

Εδώ υπενθυμίζεται πως για τα
επόμενα χρόνια οι ανάγκες του Ισ-
ραήλ θα υπερκαλύπτουν τις δυνα-

τότητες εξαγωγής ηλεκτρικού ρεύ-
ματος μέσω του καλωδίου. Ένας
άλλος αρνητικός παράγοντας που
εντοπίζεται είναι η απουσία δια-
σύνδεσης των ηλεκτρικών δικτύων
του Ισραήλ με άλλα δίκτυα γειτο-
νικών χωρών που θα μπορούσαν
να εξυπηρετήσουν και την Κύπρο.

Η Ελλάδα
Η απουσία αναφοράς στον GSI

δεν πέρασε απαρατήρητη και στην
Αθήνα, χωρίς ωστόσο να υπάρξει
κάποια αντίδραση. Σε πολιτικό επί-
πεδο η ελληνική πλευρά αόριστα
επιμένει πως το έργο θα υλοποιηθεί,
χωρίς να δίνεται μια εικόνα για το
κομμάτι των ερευνών πόντισης
του καλωδίου οι οποίες έχουν πα-
γώσει προσωρινά από το περασμέ-
νο καλοκαίρι.

Από πλευράς ΑΔΜΗΕ, Φορέα
Υλοποίησης του GSI, o πρόεδρος
και διευθύνων σύμβουλος Μάνος
Μανουσάκης χαιρέτισε την ισραη-
λινή στάση για τη διασύνδεση Κύ-
πρου – Ισραήλ, την οποία ενέταξε
στον Great Sea Interconnector,
παρά το γεγονός ότι οι Ισραηλινοί
αναφέρθηκαν σε μια φάση του έρ-
γου ενταγμένη στον IMEC, απο-
καλύπτοντας πως ο ΑΔΜΗΕ γνώ-
ριζε για την ισραηλινή στάση.

Η αβάσταχτη αβεβαιότητα του καλωδίου GSI
Τα νέα δεδομένα που δημιουργούνται από την απουσία έστω και φραστικής αναφοράς από πλευράς Ισραήλ

Ενήμερος για την ισραηλινή θέση στη διασύνδεση Κύπρου - Ισραήλ ήταν ο ΑΔΜΗΕ, σύμφωνα με τον πρόεδρό του Μανούσο Μανουσάκη, ο οποίος δεν αναφέρθηκε στην απουσία αναφοράς από το Ισραήλ
για το έργο έως την Κρήτη.

<<<<<<

Αίσθηση συνεχίζει να
προκαλεί η στάση του

Ισραήλ να προσπεράσει
την ηλεκτρική διασύνδε-
ση Ισραήλ - Ελλάδας μέ-
σω Κύπρου και να περιο-
ριστεί στο κομμάτι Κύ-

πρου - Ισραήλ.
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Επιμέλεια:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Στο πλαίσιο των διήμερων εκδηλώ-
σεων που πραγματοποιήθηκαν στη
Θεσσαλονίκη στις 7 και 8 Μαΐου, με
την ευκαιρία της συμπλήρωσης 70
χρόνων από την έναρξη του απελευ-
θερωτικού αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α. 1955-
1959, πραγματοποιήθηκε την Πέμ-
πτη, 8 Μαΐου, στο υπουργείο Εσω-
τερικών (Τομέας Μακεδονίας-Θρά-
κης), στη Θεσσαλονίκη, επετειακή
εκδήλωση, στο πλαίσιο της οποίας
παρουσιάστηκε η Έκθεση του Γρα-
φείου Τύπου και Πληροφοριών με
θέμα «70 ΧΡΟΝΙΑ Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59».
Η έκθεση, τα εγκαίνια της οποίας
τέλεσαν ο υπουργός Εσωτερικών
της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Ιωάννου και ο υφυπουργός
Εσωτερικών της Ελληνικής Δημο-
κρατίας, αρμόδιος για θέματα Μα-
κεδονίας-Θράκης κ. Κωνσταντίνος
Π. Γκιουλέκας, αποτελεί έναν ση-
μαντικό σταθμό ιστορικής μνήμης
και τιμής για τον εθνικοαπελευθε-
ρωτικό αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α. 

Στην εκδήλωση, η οποία συνδιορ-
γανώθηκε από το Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και το Γενικό Προξενείο της
Κυπριακής Δημοκρατίας στη Θεσ-
σαλονίκη, σε συνεργασία με το
υπουργείο Εσωτερικών της Ελληνικής
Δημοκρατίας (Τομέας Μακεδονίας-
Θράκης), παρευρέθηκαν εκπρόσωποι
της ελληνικής κυβέρνησης, της Βου-
λής των Ελλήνων, της Εκκλησίας
της Ελλάδας, της τοπικής-περιφε-
ρειακής αυτοδιοίκησης, των ελλη-
νικών Ενόπλων Δυνάμεων και της
Εθνικής Φρουράς, της κυπριακής
κοινότητας, της διπλωματικής κοι-
νότητας της Θεσσαλονίκης, καθώς
επίσης άνθρωποι των γραμμάτων
και των τεχνών.

Στον χαιρετισμό που απηύθυνε
ο υπουργός Εσωτερικών της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας κ. Κωνσταντίνος
Ιωάννου ανέφερε: «Ο Αγώνας της
Ε.Ο.Κ.Α. ήταν η αυθεντική έκφραση
της συλλογικής βούλησης ενός ολό-
κληρου λαού που διεκδικούσε το
ύψιστο αγαθό της ελευθερίας. Εβδο-
μήντα χρόνια μετά, ο αγώνας αυτός
εξακολουθεί να μας εμπνέει και να
μας καθοδηγεί». Επεσήμανε παράλ-
ληλα ότι «o στόχος μας είναι ξεκά-
θαρος και αδιαπραγμάτευτος: η απε-
λευθέρωση και επανένωση της πα-
τρίδας μας στη βάση μιας δίκαιης,
βιώσιμης και λειτουργικής λύσης
του Κυπριακού», τονίζοντας ότι «προς

αυτήν την κατεύθυνση εργάζεται ο
Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, παρά τις συνεχείς προκλήσεις
και την αδιαλλαξία της τουρκικής
πλευράς». Αναφερόμενος στην Έκ-
θεση του Γραφείου Τύπου και Πλη-
ροφοριών, ο κ. Ιωάννου τόνισε ότι
αποτυπώνει «όλες τις μορφές του
αγώνα: τις επιχειρήσεις, τις συλλή-
ψεις, τις φυλακίσεις, τις εκτελέσεις,
αλλά και τις κρυφές στιγμές αντί-
στασης και αλληλεγγύης ανάμεσα
στον λαό». Υπογράμμισε παράλληλα
ότι «οι φωτογραφίες, τα αποκόμματα
των εφημερίδων και οι αφηγήσεις
είναι κομμάτια μνήμης που συνθέ-
τουν το μωσαϊκό μιας ηρωικής πε-
ριόδου τόσο για την Κύπρο, αλλά
και τον όπου γης ελληνισμό». 

Ο υφυπουργός Εσωτερικών της
Ελληνικής Δημοκρατίας, αρμόδιος
για θέματα Μακεδονίας-Θράκης κ.
Κωνσταντίνος Π. Γκιουλέκας στον
σύντομο χαιρετισμό του ανέφερε
ότι «ο αγώνας της Ε.Ο.Κ.Α. δεν έχει
να ζηλέψει από τους μεγάλους αγώνες
του Ελληνισμού – από μία Σαλαμίνα,
από έναν Μαραθώνα, από τις Θερ-
μοπύλες, από τους αγώνες που έγιναν
στο Βυζάντιο, στην Κορυτσά και στο
Αργυρόκαστρο», και υπογράμμισε
ότι δυστυχώς «το Έπος του 1955-
59, και το λέω με θλίψη, δεν το γνω-
ρίζουνε πολλοίΝεοέλληνες σε βάθος».
Ο κ. Γκιουλέκας επεσήμανε επίσης
ότι η ιστορία της Ελλάδας και της
Κύπρου είναι πολύ πλούσια σε θυσίες
και σε αγώνες αίματος «για τους οποί-
ους όμως είμαστε πολύ περήφανοι,
γιατί το να είμαστε σήμερα ελεύθεροι
το οφείλουμε σε αυτούς που πολέ-
μησαν για την πατρίδα». Τόνισε επί-
σης ότι «είναι χρέος τιμής να περνάμε
από γενιά σε γενιά και να ξέρουν τα
νέα παιδιά όλα αυτά τα μηνύματα
που μας άφησαν οι αγωνιστές της
Ε.Ο.Κ.Α.». 

Η διευθύντρια του Γραφείου Τύ-
που και Πληροφοριών κα Αλίκη Στυ-
λιανού στον χαιρετισμό της εξήρε
τη σημασία της διατήρησης της ιστο-
ρικής μνήμης, επισημαίνοντας ότι
η Έκθεση του Γραφείου Τύπου και

Πληροφοριών «φιλοδοξεί να δημι-
ουργήσει έναν διάλογο ανάμεσα στο
τότε και στο τώρα, να προσκαλέσει
τον επισκέπτη να γνωρίσει και να
κατανοήσει καλύτερα τα γεγονότα
που καθόρισαν την πορεία μας, τους
αγώνες και τις θυσίες του χθες που
διαμόρφωσαν το σήμερα». «Το φω-
τογραφικό υλικό και τα δημοσιεύματα
εφημερίδων που παρουσιάζονται
στην έκθεση», είπε η κα Στυλιανού,
«έχουν αποκλειστική πηγή τους το
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών»
και τόνισε ότι «αποτελούν έναν θη-
σαυρό που κλείνει μέσα του το πραγ-
ματικά έντονο αίσθημα της εποχής,
τη λαχτάρα του κυπριακού ελληνι-
σμού για ελευθερία της Πατρίδας,
την ανάγκη του λαού της Κύπρου
να αγκαλιάσει την Πατρίδα του, να
την κάνει ολόδική του, αλλά και τις
στιγμές πόνου, θυσίας και δοκιμασίας

και συνάμα αξιοπρέπειας και δύνα-
μης». Καταλήγοντας, η κα Στυλιανού
επεσήμανε ότι «κάθε στιγμή στον
χρόνο έχει κάτι να μας πει – για τον
άνθρωπο, για την κοινωνία, για το
συναίσθημα και τη ζωή τότε. Για το
πού ήμασταν και πού είμαστε». 

Ένα λεύτερο
αύριο

Κεντρικός ομιλητής της εκδήλω-
σης ήταν ο Κοσμήτορας της Φιλο-
σοφικής Σχολής του Πανεπιστημίου
Κύπρου κ. Πέτρος Παπαπολυβίου, ο
οποίος ανέδειξε τη σημασία και τις
πτυχές του Έπους της Ε.Ο.Κ.Α. τόσο
για την Κύπρο όσο και για τον ευ-
ρύτερο ελληνισμό. «Το βασικό όπλο
των αγωνιστών και αγωνιστριών της
Ε.Ο.Κ.Α. ήταν η αρετή, το όνειρο για
ένα καλύτερο λεύτερο αύριο, η ελ-
πίδα, ο πατριωτισμός και η αγάπη
στην Ελλάδα. Προσόντα και αξίες
πιθανόν ακατανόητες για την εποχή
της αλλοτρίωσης που βιώνουμε ως
Ελληνισμός και ως ανθρωπότητα
σήμερα», είπε ο κ. Παπαπολυβίου,
τονίζοντας ότι «σήμερα, σε εποχές
σύγχυσης και αποπροσανατολισμού,
ο Αγώνας της Ε.Ο.Κ.Α. παραμένει
μια από τις πιο φωτεινές περιόδους
της μακραίωνης ιστορίας της Κύπρου.
Ένας αγώνας ελευθερίας που έδωσε
περηφάνεια και αυτοπεποίθηση στον
Κυπριακό Ελληνισμό».

Καλωσορίζοντας τους παρευρι-
σκόμενους, ο γενικός πρόξενος της
Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Πολυκάρπου ανέφερε ότι μέσω
της σημερινής, αλλά και των άλλων
εκδηλώσεων που διοργάνωσε το Γε-
νικό Προξενείο της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στη Θεσσαλονίκη «αντα-
ποδίδουμε με ευγνωμοσύνη και συ-
νεισφέρουμε στην πόλη που μόρ-
φωσε τον Μάτση, φιλοξένησε τον
Αυξεντίου και αγκάλιασε τους Κυ-
πρίους μετά την εισβολή του 1974.
Ανταποδίδουμε επίσης για το αίμα
των παιδιών της Μακεδονίας που
θυσιάστηκαν για την Κύπρο και που

ακόμη θάβει τους αγνοουμένους
της». Ο κ. Πολυκάρπου επεσήμανε
επίσης ότι «αναμετριόμαστε και ανα-
λογιζόμαστε το βάρος της δικής μας
ευθύνης απέναντι στην Ιστορία της
Κύπρου. Για την αυτοσυνειδησία
μας, το ενιαίον του Ελληνισμού, την
προστασία και ενδυνάμωση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, για τον αγώνα
μέχρι την απελευθέρωση από την
κατοχή και την επανένωση της Κύ-
πρου».

Ενας ηρωικός
αγώνας

Η Eκθεση του Γραφείου Τύπου
και Πληροφοριών «70 ΧΡΟΝΙΑ
Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59» αποτελεί έναν ση-
μαντικό σταθμό ιστορικής μνήμης
και τιμής για τον εθνικοαπελευθε-
ρωτικό αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α. καθότι
παρουσιάζει, σε φωτιζόμενες πινα-
κίδες, σπάνιο φωτογραφικό υλικό
και αποκόμματα εφημερίδων της
εποχής από το Αρχείο του Γραφείου
Τύπου και Πληροφοριών. Μέσα από

τα ιστορικά τεκμήρια, ο επισκέπτης
μπορεί να γνωρίσει την ιστορία και
να αφουγκραστεί τόσο τον παλμό
της εποχής όσο και τον ηρωικό αγώνα
των Κυπρίων για ελευθερία και αυ-
τοδιάθεση. Ο υφυπουργός Εσωτερι-
κών Μακεδονίας-Θράκης Κωνσταν-
τίνος Γκιουλέκας προσκάλεσε την
κυπριακή αντιπροσωπεία στο γρα-
φείο του για συνάντηση μαζί με μέλη
του Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης
Αγώνα Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59 (ΣΙΜΑΕ)
τους κυρίους Μαϊμαρίδη και Πανα-
γίδη, καθώς και συγγενείς αγωνιστών
που παρευρέθηκαν στην εκδήλωση.
Στη συνέχεια, ο υφυπουργός κάλεσε
τον Κύπριο τενόρο Κύρο Πατσαλίδη
που επίσης παρευρέθηκε στην εκ-
δήλωση, να ερμηνεύσει τραγούδια
για την Ε.Ο.Κ.Α., προκαλώντας με-
γάλη συγκίνηση στους παρευρισκό-
μενους.

Πληροφορίες: Η Eκθεση «70
ΧΡΟΝΙΑ Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59» θα

είναι ανοικτή για το κοινό στο υπουρ-
γείο Εσωτερικών (Τομέας Μακεδο-
νίας-Θράκης), στη Θεσσαλονίκη, από
τις 9 μέχρι τις 30 Μαΐου 2025. To κοι-
νό μπορεί να επισκέπτεται την έκθε-
ση τις καθημερινές από τις 09:00 μέ-
χρι τις 15:00 και τα Σαββατοκύριακα
από τις 11:00 μέχρι τις 19:00.

Eνας σημαντικός σταθμός
ιστορικής μνήμης και τιμής

Έκθεση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών «70 χρόνια Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59» στη Θεσσαλονίκη

Ο υπουργός Εσωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας και ο υφυπουργός Εσωτερικών της Ελληνικής Δημοκρατίας,
αρμόδιος για θέματα Μακεδονίας-Θράκης, τέλεσαν τα εγκαίνια της Eκθεσης του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών
«70 ΧΡΟΝΙΑ Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59».

Ο τενόρος Κύρος Πατσαλίδης παρευρέθηκε στην εκδήλωση και ερμήνευσε τραγούδια για την Ε.Ο.Κ.Α., προκαλών-
τας μεγάλη συγκίνηση στους παρευρισκόμενους.

<<<<<<<

Η Eκθεση του Γραφείου Τύπου
και Πληροφοριών «70 ΧΡΟΝΙΑ
Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59» αποτελεί έναν ση-
μαντικό σταθμό ιστορικής μνήμης
και τιμής για τον εθνικοαπελευθε-
ρωτικό αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α.

<<<<<<<

Ο υφυπουργός Εσωτερικών
της Ελληνικής Δημοκρατίας,
αρμόδιος για θέματα Μακεδονίας-
Θράκης κ. Κωνσταντίνος Π. Γκιου-
λέκας στον σύντομο χαιρετισμό του
ανέφερε ότι «ο αγώνας της Ε.Ο.Κ.Α.
δεν έχει να ζηλέψει από τους
μεγάλους αγώνες του Ελληνισμού.

Στον χαιρετισμό που απηύθυνε ο
υπουργός Εσωτερικών της Κυπριακής
Δημοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Ιωάν-
νου ανέφερε: «Ο Αγώνας της Ε.Ο.Κ.Α.
ήταν η αυθεντική έκφραση της συλλο-
γικής βούλησης ενός ολόκληρου λαού
που διεκδικούσε το ύψιστο αγαθό της
ελευθερίας.

Η Eκθεση του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών «70 ΧΡΟΝΙΑ Ε.Ο.Κ.Α. 1955-59» αποτελεί έναν σημαντικό
σταθμό ιστορικής μνήμης και τιμής για τον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α. καθότι παρουσιάζει,
σε φωτιζόμενες πινακίδες, σπάνιο φωτογραφικό υλικό και αποκόμματα εφημερίδων της εποχής από το Αρ-
χείο του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών.

ΓΤ
Π

ΓΤ
Π
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«Η Τουρκία δεν μπορεί να
συμμετάσχει στο (σ.σ. ευ-
ρωπαϊκό) οικοδόμημα άμυ-
νας και ασφάλειας που είναι
τόσο σημαντικό, εάν δεν εκ-
πληρώσει τις κυπρογενείς

και ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις», ισχυ-
ρίστηκε η πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αννίτα Δη-
μητρίου, μιλώντας στον Αντέννα και ανα-
λύοντας το πρόσφατο ψήφισμα του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος (ΕΛΚ). Και πρό-
σθεσε ότι με αυτό το ψήφισμα, «δεσμεύεται
το ΕΛΚ, η ίδια η Ευρώπη» (!) ότι δεν πρό-
κειται να δεχθεί τον ιδιαίτερο ρόλο τον
οποίο επιζητεί η Τουρκία» στην άμυνα και
ασφάλεια, «αν δεν άρει την απαράδεκτη
αξίωσή της για λύση δύο κρατών, που ου-
σιαστικά αυτό σημαίνει τη νομιμοποίηση
της συνεχιζόμενης κατοχής, αν δεν στα-
ματήσει τις παράνομες προκλητικές ενέρ-
γειές της στο Αιγαίο, στη νεκρή ζώνη και
στην ΑΟΖ μας». 

Αν και είχα διαβάσει το ψήφισμα του
ΕΛΚ, οι αναφορές της προέδρου του ΔΗΣΥ,

με οδήγησαν να το ξαναδιαβάσω. Αναζη-
τώντας «conditionality». Τους όρους και
τις προϋποθέσεις που βλέπει η κα Αννίτα
Δημητρίου να διέπουν τη συμμετοχή της
Τουρκίας στην ευρωπαϊκή άμυνα και ασφά-
λεια, και τη διασύνδεση με την υπαναχώ-
ρηση Ερντογάν από τη λύση δύο κρατών
στην Κύπρο, με τον τερματισμό της συ-
νεχιζόμενης κατοχής και των προκλητικών
ενεργειών, σε νεκρή ζώνη-κυπριακή ΑΟΖ,
μέχρι και στο Αιγαίο (!).

Δυστυχώς όμως τέτοιοι όροι δεν υπάρ-
χουν. Πουθενά. Υπάρχουν γενικόλογες
αναφορές περί αδυναμίας ολοκλήρωσης
της ευρωπαϊκής αρχιτεκτονικής άμυνας
και ασφάλειας «όσο ένα κράτος-μέλος εξα-
κολουθεί να βρίσκεται υπό ξένη στρατιω-
τική κατοχή» και φραστικές υποδείξεις για
σεβασμό των «ευαισθησιών» όλων των
κρατών-μελών, της κυριαρχίας και της εδα-
φικής τους ακεραιότητας. Αυτά λέει το ψή-
φισμα. Χωρίς να θέτει ως προϋποθέσεις
όλα αυτά που αράδιασε με μεγάλη ευκολία,
η πρόεδρος του ΔΗΣΥ, από αέρος. Και κυ-

ρίως χωρίς να θεμελιώνει conditionality,
όρων και προϋποθέσεων που μόνο η κα
Δημητρίου προφανώς είναι σε θέση να
δει. Έστω κι αν δεν υπάρχει.

Αυτό που ξενίζει δεν είναι μόνο η ιδιό-
τυπη διορατικότητα της προέδρου του ΔΗ-
ΣΥ να βλέπει ανύπαρκτα πράγματα, ούτε
η διαστρέβλωση ενός ψηφίσματος για λό-
γους εσωτερικής κατανάλωσης. Είναι κυ-
ρίως η παραγνώριση όσων πραγματικά
συμβαίνουν στο ζήτημα εμπλοκής της
Τουρκίας στην ευρωπαϊκή ομπρέλα άμυνας
και ασφάλειας, την οποία προωθεί κατά
κύριο λόγο το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα,
διά της προέδρου της Κομισιόν Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν, που ως γνωστόν είναι
μέλος του ΕΛΚ.

Και η κα φον ντερ Λάιεν, όπως κατα-
γράφεται στο επίσημο read out τηλεδιά-
σκεψης με τους ηγέτες των «προθύμων
χωρών», εξήγησε στον Ταγίπ Ερντογάν
ότι η Τουρκία μπορεί να συμμετάσχει σε
όλα τα εθνικά προγράμματα των 27 κρα-
τών-μελών σε ό,τι αφορά την ενίσχυση

της άμυνάς τους, με τη διάθεση στρατιω-
τικού υλικού που θα ανέρχεται συνολικά,
μέχρι 650 δισεκατομμύρια ευρώ. «Δεν θα
υπάρχουν όροι όσον αφορά την προέλευση
του αμυντικού εξοπλισμού», διαβεβαίωσε
χαρακτηριστικά η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν τον Ταγίπ Ερντογάν, για να μην ανη-
συχεί. Αλλά και στο ζήτημα του SAFE, του
κοινού ευρωπαϊκού προγράμματος προ-
μηθειών αμυντικού εξοπλισμού 150 δισ.
ευρώ, «η Τουρκία μπορεί να παρέχει άμεσα
έως και 35%», ήταν τα ακριβή λόγια της
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν (μέλος του ΕΛΚ
για να μην ξεχνιόμαστε), ενώ στο υπόλοιπο
65% απαιτείται εταιρική συμφωνία ασφα-
λείας με την Ε.Ε. Στο επίσημο μάλιστα read
out της Κομισιόν, για την τηλεδιάσκεψη
των ευρωπαϊκών θεσμών με τον Ερντογάν
και τους λοιπούς ηγέτες των «προθύμων
χωρών», δεν υπάρχει η λέξη Κύπρος. Ούτε
αναφορές περί προϋποθέσεων/όρων προς
την Τουρκία, για άρση της αξίωσής της
για δύο κράτη ή σε σχέση με τη νεκρή
ζώνη και την κυπριακή ΑΟΖ. 

Εάν, λοιπόν, η κα Αννίτα Δημητρίου
επιμένει να βλέπει διασύνδεση της συμ-
μετοχής της Τουρκίας στην ευρωπαϊκή
άμυνα και ασφάλεια με την άρση της αξίω-
σης Ερντογάν για δύο κράτη στην Κύπρο,
θεωρώντας μάλιστα ότι «δεσμεύεται το
ΕΛΚ, η ίδια η Ευρώπη», θα πρέπει να το
πει και στην Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν.
Να το μάθει και να «δεσμευτεί» κι αυτή,
που όπως προκύπτει αβίαστα από το επί-
σημο read out με τον Ερντογάν, σπρώχνει
την Τουρκία και από την πόρτα και από
παράθυρα, στην ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική
άμυνας και ασφάλειας. Διαφορετικά, η
πρόεδρος του ΔΗΣΥ κινδυνεύει να μείνει
αγκαλιά με μια οφθαλμαπάτη, ένα ανειλι-
κρινές πορτρέτο, που κατά κύριο λόγο, εκ-
θέτει την ίδια τη ζωγράφο του.

Σημ.: Γενικά, το ψήφισμα ΕΛΚ περιέχει θετι-
κές αναφορές για την Κύπρο. Όχι όμως αυ-
τές που ισχυρίστηκε η πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

Η ζωγράφος μιας οφθαλμαπάτης 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δύο τα θέματα, το καθένα με το δικό του ειδικό
πολιτικό βάρος: Στη μία περίπτωση –το κλεί-
σιμο του αυτοκινητόδρομου από τους κυνη-
γούς– πρόκειται για το ξεγύμνωμα του κράτους.
Στη δεύτερη περίπτωση –το φιάσκο του ΕΛΑΜ
στο Ευρωκοινοβούλιο– πρόκειται για πολιτική

επιπολαιότητα του χειρίστου είδους. Αυτό που συνδέει τις
δύο υποθέσεις είναι το αόρατο νήμα του λαϊκισμού, το
οποίο ξεκινά από την ανάγκη της εξουσίας να χαϊδέψει τα
αφτιά των εν δυνάμει ψηφοφόρων και καταλήγει σε επι-
κίνδυνες ενέργειες από μαθητευόμενους μάγους της πολιτικής
για εσωτερική κατανάλωση.

Τη διαμαρτυρία των κυνηγών τη θυμόμαστε όλοι φυσικά,
δεν χρειάζεται να αναμασήσουμε τα γεγονότα εκείνης της
ημέρας. Εκτός ίσως από κάποιες κραυγαλέες «λεπτομέρειες»,
οι οποίες όμως σημειολογικά σημαίνουν πολλά και για την
τρέχουσα πολιτική και για τη νέα κοινωνική πραγματικότητα.
Όπως π.χ. το άναμμα των φουκούδων, κορυφαίο δείγμα ζα-
μανφουτισμού, τον οποίο επιβράβευσε δυστυχώς ο ίδιος ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, όταν επέλεξε να συνομιλήσει
στο τηλέφωνο με τον εκπρόσωπο των κυνηγών, νομιμοποι-
ώντας την ανομία. Κι έτσι φτάνουμε στα τελευταία νέα, με
την Αστυνομία και τον αρμόδιο υπουργό να δηλώνουν στη
Βουλή ότι δεν μπορούσαν να κάνουν κάτι, γιατί ήταν δεμένα
τα χέρια τους. Υπάρχει νομοθετικό κενό, είπαν. Η έλλειψη
νομοθεσίας δηλαδή, που θα τους επέτρεπε να επέμβουν.
Την απάντηση την έδωσε ο ίδιος ο γενικός εισαγγελέας,
αδειάζοντας τόσο τον Αρναούτη όσο και τον Χαρτσιώτη:
«Από τη μελέτη του περιεχομένου του αστυνομικού φακέλου
που τέθηκε ενώπιόν μας, λαμβάνοντας υπ’ όψιν τους χειρι-
σμούς της Αστυνομίας και το γεγονός ότι η ίδια η Αστυνομία
απέκοψε την οδική κυκλοφορία στο συγκεκριμένο μέρος
του αυτοκινητόδρομου καθώς και την ανοχή που επέδειξε
στα όσα απαράδεκτα διαδραματίστηκαν στον χώρο, δεν
υπήρχε οποιοδήποτε περιθώριο προώθησης περαιτέρω ποι-
νικής διερεύνησης ή ποινικής δίωξης εναντίον οποιουδήποτε
συμμετέχοντος στην εκδήλωση». Έχει σημασία να σταθούμε
στην αναφορά περί «ανοχής… στα όσα απαράδεχτα δια-
δραματίστηκαν». Σε άλλη χώρα, που δεν κάνουν γαργάρα
την πολιτική ευθιξία, θα είχαμε παραιτήσεις. Εδώ και μόνο
η αναφορά σε παραίτηση κινδυνεύει να χαρακτηρισθεί γρα-
φική. Δεν ιδρώνει το αφτί του Χαρτσιώτη από κάτι τέτοια.
Πολύ φοβάμαι όμως ότι ούτε ο πολιτικός του προϊστάμενος
θα ταρακουνήθηκε από το άδειασμα του γενικού εισαγγελέα.
Οι Κυνηγοί άλλωστε στήριξαν τον Νίκο Χριστοδουλίδη στις
εκλογές. Είναι φανερό πως ο Πρόεδρος όχι μόνο ανταποδίδει,
αλλά δεν διστάζει να χαϊδέψει τα αφτιά των «αγανακτισμένων»,
ρίχνοντας νερό στον μύλο του λαϊκισμού.

Στην περίπτωση του ΕΛΑΜ το φλερτ με τον λαϊκισμό
είναι τόσο χοντροκομμένο που εύκολα καταλήγει σε πολιτικές
φάπες. Όπως αυτές που φάγαμε ως κράτος, όταν ο ευρω-
βουλευτής Γεάδης εν τη σοφία του προκάλεσε την έκδοση
ψηφίσματος στην Ευρωβουλή για καταδίκη της επίσκεψης
του Ταγίπ Ερντογάν στην Κύπρο χωρίς να έχει προηγηθεί
η σωστή προετοιμασία. Δεν θα μπούμε σε λεπτομέρειες,
απλώς σημειώνουμε το γεγονός ότι η κίνηση θεωρήθηκε
γκάφα ολκής εκθέτοντας τη χώρα. Κι όλα αυτά, γιατί; Επειδή
το ΕΛΑΜ πολιτεύεται με συνθήματα, πουλώντας φτηνό πα-
τριωτισμό. Λαϊκίζοντας ασύστολα, με το βλέμμα του μονίμως
στραμμένο σε ένα εσωτερικό ακροατήριο που αρέσκεται
στις εντυπώσεις και προσπερνά την ουσία. 

Ακούω τον τελευταίο καιρό ψιθύρους για την «εμμονή»
κάποιων με το ΕΛΑΜ. Και πού είναι το κακό αν ένα κόμμα
αυτοπροσδιορίζεται ως εθνικιστικό. Πίσω από αυτή την
«αφελή» απορία κρύβεται η αγωνία όσων επιχειρούν να
κανονικοποιήσουν το ΕΛΑΜ, αποχαρακτηρίζοντάς το. Από
αδελφό κόμμα της εγκληματικής οργάνωσης Χρυσή Αυγή,
να θεωρείται πλέον ένα ακροδεξιό κόμμα τύπου Μελόνι. Η
μετάλλαξη είναι πολύ βολική για όσους θέλουν να μεταπη-
δήσουν από ένα κόμμα του δημοκρατικού τόξου, όπως π.χ.
ο ΔΗΣΥ, στο ακροδεξιό ΕΛΑΜ με αρχηγό το πρωτοπαλίκαρο
του Μιχαλολιάκου. Το έκαναν ο Πελεκάνος και ο Χαμπουλλάς,
σε μερικούς μήνες αναμένεται να ακολουθήσει και ο Πα-
παχαραλάμπους. Πέρα όμως από τις πολιτικές φιλοδοξίες
του καθενός, οι δημοκρατικοί πολίτες οφείλουν να γνωρίζουν
και να θυμούνται: το γεγονός ότι οι ΕΛΑΜίτες έβγαλαν τις
μαύρες φανέλες και φόρεσαν το σακάκι του κοινοβουλευ-
τισμού δεν τους ξεπλένει. 

Το τίμημα
του λαϊκισμού

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Τι έχει να προσφέρει αυτό το κράτος
στους ηλικιωμένους του ώστε να διανύ-
σουν το τέλος της ζωής τους με αξιοπρέ-
πεια; Τίποτα απολύτως. Και δεν αναφέ-
ρομαι μόνο στην παρούσα διακυβέρνηση
αλλά σε όλες όσες προηγήθηκαν. Καμία

υπερβολή στη διαπίστωσή μου, αντιθέτως, η θλιβερή
πραγματικότητα για όποιον ηλικιωμένο έρθει η στιγμή
να τη βιώσει το επιβεβαιώνει πανηγυρικά, αποδει-
κνύοντας ποικιλοτρόπως την τεράστια απόσταση που
υπάρχει μεταξύ θεωρίας, προθέσεων, εξαγγελιών και
πραγματικών συνθηκών, δεδομένου μάλιστα ότι η τρίτη
ηλικία δεν διαθέτει την πολυτέλεια του χρόνου μέσα
στο βάθος του οποίου απλώνουν συνήθως τα μεγαλό-
στομα πολιτικά «θα». Ποιον πολιτικό ενδιαφέρει ωστόσο
αυτή η συνειδητοποίηση; Ποιος έχει δώσει ουσιαστική
μάχη ώστε να ιεραρχηθεί ως προτεραιότητα το χτίσιμο
δομών και υποδομών περίθαλψης και φροντίδας για
τους ηλικιωμένους μας προκειμένου να φύγουν από
τηζωή όπωςαξίζει σε κάθε άνθρωπο; Κανέναςπροφανώς,
αφού εκ του αποτελέσματος όταν κάποιος γεράσει σ’
αυτή τη χώρα είναι αφημένος στο έλεος της κάθε ιδιω-
τικής στέγης ευγηρίας με ανειδίκευτο ως επί το πλείστον
προσωπικό ή στο κάθε πανάκριβο κέντρο αποκατά-
στασης, το οποίο ελάχιστοι μπορούν με άνεση να πλη-
ρώνουν ή στην όποια οικιακή βοηθό του κληρώσει η
μοίρα να τον φροντίζει.

Και η οικογένειά του, θα ισχυριστεί κάποιος; Όταν
ο σύγχρονος τρόπος ζωής με το ανελέητο σύστημα οι-
κονομικής επιβίωσης μετατρέπει τον άνθρωπο σε σκλάβο
της δουλειάς του χωρίς σχεδόν καθόλου ελεύθερο χρόνο
για τους γέρους και τα παιδιά του, τότε τι επιλογές έχει
η οικογένεια παρά να παραδοθεί αποδυναμωμένη στους
«κανόνες» της σκληρής πραγματικότητας; Και γι’ αυτό
ακριβώς είναι που οφείλει το κράτος να καλύψει το κενό
θέτοντας ως προτεραιότητα την πρόνοια των πολιτών
και δη της τρίτης ηλικίας, πράγμα ωστόσο το οποίο
απέχει παρασάγγας από αυτό που συμβαίνει στην πραγ-
ματική πραγματικότητα. Και ποια είναι η πραγματική
πραγματικότητα; Ο ηλικιωμένος σ’ αυτή τη χώρα δεν
έχει έναν αξιοπρεπή χώρο να πάει να μείνει όταν χρει-
άζεται φροντίδα, δεν έχει ένα προσιτό οικονομικά κέντρο
αποκατάστασης να τον περιθάλψει και συν τοις άλλοις
δεν του επιτρέπεται καν να συναλλάσσεται και να συν-
διαλέγεται με το κράτος, αφού όλα γίνονται ηλεκτρονικά
χωρίς να υπάρχει μια δημόσια υπηρεσία ταγμένη να
βοηθά τους ανθρώπους της τρίτης ηλικίας. Και όσο για
τα όποια επιδόματα θεσπίζονται, αυτά δυστυχώς δεν
αναιρούν τις συνθήκες των γηροκομείων, οι οποίες πα-
ραμένουν καταθλιπτικά ανεπαρκείς. Με άλλα λόγια
αυτό που συμβαίνει είναι πως ο ηλικιωμένος εξαναγκάζεται
από το κράτος με ποικίλους τρόπους –πρακτικούς, ψυ-
χολογικούς, σωματικούς κτλ.– να χάνει μέρα με τη μέρα
την αξιοπρέπειά του και να βυθίζεται στην κατάθλιψη,
όχι μόνο για το τέλος που έρχεται αλλά και για τη δια-
πίστωση πως το κράτος το οποίο στήριξε με τα ίδια του
τα χέρια σε πολύ δύσκολες συνθήκες, τώρα που εκείνος
χρειάζεται τη βοήθειά του, του γυρίζει επιδεικτικά την
πλάτη, θεωρώντας τον «ξοφλημένη» υπόθεση.

Οι σημερινοί μας ηλικιωμένοι –έτσι για να μην ξε-
χνιόμαστε– είναι αυτοί που στήριξαν τη χώρα μετά
τον πόλεμο, που έχασαν τα σπίτια τους και έπρεπε να
επιβιώσουν, που ανατράπηκε η ζωή τους και έπρεπε
να κρατήσουν το κεφάλι τους ψηλά. Και αν είναι σε
θέση οι καριερίστες πολιτικοί μας να απολαμβάνουν
τις πολλαπλές συντάξεις και τα προνόμιά τους, το χρω-
στούν σ’ αυτούς τους ανθρώπους που εδώ και χρόνια
τους πετούν στο περιθώριο προσβάλλοντας την αξιο-
πρέπειά τους την οποία εκείνοι μια ζωή έφτυναν αίμα
για να διατηρήσουν. Και αυτό είναι ενδεικτικό της πο-
λιτικής αγυρτείας που υποβόσκει στη σύγχρονη πολιτική.
Μόνο που εμείς είμαστε ένα μικρό νησί και ως τέτοιο
θα έπρεπε να είχαμε άλλες αξίες, όχι στα λόγια αλλά
στις πράξεις. Και μ’ αυτό εννοώ πως όσο οι ηλικιωμένοι
μας αντιμετωπίζονται ως άνθρωποι ενός κατώτερου
θεού, κανείς πολιτικός δεν δικαιούται να συνεχίσει να
μιλά για «οικογένεια, θρησκεία ή πατρίδα», διότι ακόμα
και η υποκρισία έχει τα όριά της.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Σκοτώνουν τα άλογα,
όταν γεράσουν

elenixenou11@gmail.com
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Την εβδομάδα που πέρασε, την
επικαιρότητα αρχικά μονοπω-
λούσε ποιο τελικά θα είναι το
μέλλον του Ανδρέα Παπαχαρα-
λάμπους. Αν θα κατέλθει υπο-
ψήφιος με το ΕΛΑΜ, όπως ο ίδιος

διέρρεε και αν θα τον στηρίξει υπογείως ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Ποιοι θα βρί-
σκονται στο πλευρό του και πόση ζημιά θα
προκαλέσει τελικά σε ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ η εν-
δεχόμενη προσχώρησή του στο ΕΛΑΜ; Αφορ-
μή για τη συζήτηση αυτή προκάλεσε η πα-
ρουσίαση του βιβλίου του «Καθαρά και Γα-
λανά», μία παρουσίαση που ομολογουμένως
πήρε τη μορφή του προεκλογικού. Δεν ήταν
μόνο η παρουσία πολιτικών και άλλων δρών-
των της κοινωνίας που είχαν συμβολισμούς.
Ήταν και όσα λέχθηκαν από τον τέως δή-
μαρχο. Ότι πυξίδα του είναι η πατρίδα και
πως ο ίδιος θα δηλώσει παρών στο προσκλη-
τήριο της Κύπρου, προετοιμάζοντας έτσι το
έδαφος για την πολιτικοποίησή του. 

Όσα χρόνια ήταν δήμαρχος, βεβαίως, η
μόνη ισχυρή παρουσία που καταγράφηκε,
ήταν μνημόσυνα, κηδείες, εγκαίνια και εκ-
δηλώσεις του δήμου του. Ο τέως δήμαρχος
Στροβόλου, ουδέποτε τοποθετήθηκε πολιτικά
για κάτι. Να εκφράσει άποψη για όσα εκτυ-
λίσσονται στο Κυπριακό, να κάνει μία πα-
ρέμβαση για τα μεγάλα εσωτερικά ζητήματα
του τόπου, για τα σκάνδαλα και την ανάγκη
διαφάνειας. Σήμερα θυμήθηκε ότι έχει ιδε-
ολογία, πολιτικό αποτύπωμα και πως πυξίδα
του είναι η πατρίδα. Μετά από ένα χρόνο πο-
λιτικής αδράνειας, αφότου δεν στηρίχτηκε
από κανένα κόμμα για να επανεκλεγεί δή-
μαρχος και επειδή δεν έλαβε τελικά κάποιο
αξίωμα από την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
όπως φημολογείτο, προετοιμάζεται προφανώς
να προσχωρήσει στο ΕΛΑΜ.

Όμως δεν ήταν μόνο ο Ανδρέας Παπαχα-
ραλάμπους που αποφάσισε να δώσει πολιτικό
στίγμα σε μία κίνηση καθαρά πολιτικής επι-
βίωσης. Πριν από αυτόν παρακολουθούσαμε
τον Ευγένιο Χαμπουλλά να επιστρέφει στην
πολιτική επικαιρότητα, ρίχνοντας βέλη στον
ΔΗΣΥ. Αντιλήφθηκε σήμερα ότι ο Συναγερμός
δεν τον εκφράζει, ότι αριστερίζει μάλιστα,
τη στιγμή που τις ίδιες μέρες η ηγεσία του
ΔΗΣΥ βρισκόταν σύσσωμη με σύμβολα και
συνθήματα στο μνημόσυνο του Γρίβα. Φαν-
τάστηκε λοιπόν πολιτικές διαφωνίες με τον
ΔΗΣΥ για να ανακοινώσει τη μεταγραφή του
προς το ΕΛΑΜ, εξηγώντας πως στο κόμμα
της Ακροδεξιάς μπορεί να είναι κανείς χρή-
σιμος. Το πώς ερμηνεύει τη χρησιμότητα
είναι ένα ζήτημα, αν ληφθεί υπόψη ότι μέχρι
τώρα η μόνη μάχη που έδωσε ήταν να μπορεί
να συνεχίσει να τρώει ανενόχλητος αμπελο-

πούλια. Και λίγο αργότερα, ως πρόεδρος πλέον
μιας ιστορικής ομάδας, της Ανόρθωσης, να
βρίζει χυδαία, τους οπαδούς μιας άλλης ομάδας. 

Ο καιροσκοπισμός δεν εμφανίστηκε σή-
μερα στην πολιτική, δυστυχώς διαχρονικά
έπληττε σχεδόν όλα τα κόμματα. Η διαφορά
είναι ότι σήμερα ο καιροσκοπισμός τείνει να
γίνει η κανονικότητα. Οι ιδεολογίες εργαλει-
οποιούνται, τα απλοϊκά συνθήματα επικρατούν
των ορθολογιστικών επιχειρημάτων και τα
σύμβολα ρίχνονται στη μάχη για την πολιτική
επιβίωση προσώπων. Όμως, ο καιροσκοπισμός
μπορεί εύκολα να καταστεί επιζήμιος για τον
τόπο. Αυτό επιβεβαιώθηκε κυρίως στην πε-
ρίπτωση του ευρωβουλευτή του ΕΛΑΜ Γεάδη
Γεάδη, όταν ζήτησε από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο έκδοση καταδικαστικού ψηφίσματος
για την παράνομη επίσκεψη Ερντογάν στα
Κατεχόμενα. Χωρίς προετοιμασία, χωρίς δια-
βούλευση με τους συναδέλφους του, για να
πάρει ο ίδιος πόντους και προφανώς χωρίς
καμία γνώση για το πώς λειτουργεί το Ευρω-
κοινοβούλιο. Είδε Κύπριους δημοσιογράφους
εκεί και θεώρησε προφανώς πως αυτός θα
ήταν ένας καλός τρόπος να κερδίσει χειρο-
κρότημα στο εσωτερικό. Να κερδίσει επικοι-
νωνιακούς πόντους κακοποιώντας το εθνικό
ζήτημα. Όμως, η ιστορία μπορεί να έληγε αν
ο κ. Γεάδη αντιλαμβανόταν μετά την κατα-
ψήφιση το λάθος του και απολογείτο. Όταν
επισημάνθηκε η γκάφα εμπεδώθηκε ότι ο
άκρατος λαϊκισμός σε συνδυασμό με την
άγνοια πολλές φορές δεν έχει κανένα ηθικό
όριο. Γιατί δεν ήταν μόνο ότι επιχείρησε να
προσδώσει αλλότρια κίνητρα στον δημοσιο-
γράφο Παύλο Ξανθούλη που το αποκάλυψε,
σε μία προσπάθεια να τον απαξιώσει και να
τον φιμώσει. Ήταν ότι προσπάθησε να κα-
τασκευάσει εχθρούς για να συσπειρώσει το
ακροατήριό του και να αποπροσανατολίσει.
Είδε δωσίλογους του Ακιντζί πίσω από την
γκάφα του και υποστηρικτές της πολύχρωμης
σημαίας. Δεν παρέλειψε παράλληλα να κα-
τηγορήσει και τις υπόλοιπες πολιτικές ομάδες
για τη δουλειά που δεν φρόντισε ο ίδιος να
κάνει σωστά. 

Το ζήτημα, βεβαίως, δεν είναι ο Γεάδης
Γεάδη. Είναι εμείς πώς αντιδρούμε σε όσα
εκτυλίσσονται, αν αντιλαμβανόμαστε πλέον
την επικινδυνότητα που κρύβει ο καιροσκο-
πισμός προσώπων σε θέσεις εξουσίας. Και
το κυριότερο είναι αν θα συνεχίσουμε να
τους αφήνουμε να πλειοδοτούν πατρίδα και
σύμβολα για να επιβιώσουν πολιτικά. Έστω
κι αν η επιβίωση κάποιων εξ αυτών, πλήττει
και το εθνικό ζήτημα και το συμφέρον της
χώρας.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Συγκεκαλυμμένος καιροσκοπισμός 

economidoum@kathimerini.com.cy

Πακιστανοί μαθητές συμμετέχουν σε μια εικονική άσκηση στο Καράτσι, εν μέσω αυξανόμενων
εντάσεων μεταξύ Πακιστάν και Ινδίας. Σύμφωνα με αρχές του Πακιστάν, τουλάχιστον 31 Πακι-
στανοί άμαχοι σκοτώθηκαν και άλλοι 57 τραυματίστηκαν σε ινδικές αεροπορικές επιθέσεις. 
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Δ έκα χρόνια πέρασαν από τό-
τε που ξυπνούσαμε κάθε
πρωί και δεν ξέραμε πού βρι-

σκόμαστε. Ηταν η Ελλάδα ακόμη
ευρωπαϊκή χώρα ή μήπως είχε εκ-
διωχθεί ταπεινωτικά από την κοι-
νότητα των εθνών της Δύσης; Οι
τότε κυβερνήτες μας, οι οποίοι εί-
χαν εκλεγεί με όλους τους κανόνες
της δημοκρατίας μας, είχαν κατα-
φέρει να πείσουν την πλειοψηφία
περί του αντιθέτου. Δεν επρόκειτο
για ταπείνωση. Ηταν μια νίκη απέ-
ναντι στις δυνάμεις που μας δυ-
νάστευαν μέσω του χρέους. Ε, ναι,
χρωστούσαμε πολλά, περισσότερα
από όσα μπορούσαμε να αντέξου-
με. Ηταν η πρώτη φορά από τη με-
ταπολίτευση που κάποιες πολιτικές
δυνάμεις αντιμετώπιζαν την Ευ-
ρώπη ως αντίπαλο. Ισως και πριν
από τη μεταπολίτευση. Η επτά-
χρονη δικτατορία δεν διατύπωσε
ποτέ αντιδυτική πολιτική. Το αν-
τίθετο. Προσπάθησε να πείσει τις
Δυτικές Δημοκρατίες πως η κατά-
λυση του δημοκρατικού συντάγ-
ματος ήταν απαραίτητο μέτρο για
να σώσει την Ελλάδα από την πα-
ράδοσή της στο Σιδηρούν Παρα-
πέτασμα. Η πολιτική ρητορική των
συνταγματαρχών εκλιπαρούσε τη
Δύση να αναγνωρίσει τη χρησι-
μότητά τους στη μεθόριο. Η πρώτη

φορά που αμφισβητήθηκε η ένταξη
της Ελλάδας στον Δυτικό Κόσμο
ήταν το 2015. Μετά τον συμμορι-
τοπόλεμο του ’46-49.

Δέκα χρόνια μετά αυτά έχουν
βρει τη θέση τους στα αρχεία της
Ιστορίας. Οι πρωταγωνιστές της
περιόδου εκείνης είναι κέρινα
ομοιώματα τα οποία δεν συμμε-
τέχουν στην πολιτική ζωή. Ποιος
θυμάται τον Βαρουφάκη ή τον Λα-
φαζάνη; Ακόμη και ο Τσίπρας ψά-
χνει να βρει τρόπο για να προαχθεί
από φάντασμα σε άνθρωπο με
σάρκα και οστά. Θα μου πείτε
έχουμε την Κωνσταντοπούλου,
πρόεδρο της Βουλής τω καιρώ
εκείνω, και τώρα πρόεδρο του κόμ-
ματος των Τεμπών. Ομως, δέκα
χρόνια μετά την εφιαλτική εκείνη
περίοδο του 2015, η χώρα μας δεν
αντιμετωπίζει υπαρξιακό πρόβλη-
μα όπως τότε. Τα προβλήματα
είναι πολλά, δεν έχω αντίρρηση,
όμως δεν αμφισβητούν τη δυτική
μας ένταξη. Οι Βελόπουλοι, οι Να-
τσιοί είναι στο περιθώριο, χωρίς
καν την ασφάλεια της αδράνειας
την οποία απολαμβάνει το ΚΚΕ.
Η δημοσκοπική άνοδος της κ. Κων-
σταντοπούλου μάλλον θα πρέπει
να πιστωθεί στο διογκωμένο θυ-
μικό της και στην ψυχοπαθολογική
έξαρση κοινωνικών ομάδων που

αντιμετωπίζουν τον θυμό ως υπαρ-
ξιακή αξία.

Ομως, ας αφήσουμε τον μικρό-
κοσμό μας. Και ας ρίξουμε μια
ματιά σ’ αυτήν την Ευρώπη η οποία
από συστάσεως του ελληνικού
κράτους υπήρξε οδηγός. Ας μη
βαυκαλιζόμεθα. Είναι η μοίρα των
μικρών κρατών, όπως η Ελλάδα.
Οι μεγάλοι πολιτικοί μας έβρισκαν
πάντα κάποιο πρότυπο για να το
ακολουθήσουν. Από τον Βενιζέλο
έως τον Καραμανλή, τον κανονικό.
Σήμερα ποιο πρότυπο έχει να προ-
σφέρει η Ευρώπη στον Μητσοτά-
κη; Ο Μακρόν επί ξύλου κρεμάμε-
νος, ο Μερτς καγκελάριος με υπο-
σημειώσεις. Ή μήπως η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν και η Μάγια Κάλας;
Είμαστε οι έφηβοι της Ευρώπης.
Μήπως ήρθε ο καιρός η εφηβική
Ευρώπη να ενηλικιωθεί; Πέστε
ό,τι θέλετε. Πρόκειται για μια ρο-
μαντική ιδέα η οποία δεν έχει καμία
σχέση με την πραγματικότητα;
Την ακούν ο Τραμπ και ο Πούτιν
και σκάνε στα γέλια. Πλην όμως.

Ας με συγχωρήσετε, αλλά δεν
έχω να προτείνω πολιτικές λύσεις.
Θέλω απλώς να διατυπώσω τις
ανησυχίες μου για την ευρωπαϊκή
ύπαρξη. Και να πω ότι για να μπο-
ρέσουμε να σώσουμε τον ευρω-
παϊκό τρόπο ζωής, απ’ τη Βόρειο

Θάλασσα έως τη Μεσόγειο, οφεί-
λουμε να ξεπεράσουμε το στερε-
ότυπο του γαλλογερμανικού άξονα.
Είναι αναγκαίος αλλά όχι ικανός.
Και θα πρέπει πάντα να έχουμε
υπ’ όψη ότι η υπεράσπιση της Ευ-
ρώπης δεν περιορίζεται στη γεω-
στρατηγική της ισχύ. Είναι απα-
ραίτητη, όμως δεν είναι αρκετή.
Η δύναμη της Ευρώπης είναι ο
τρόπος ζωής της. Χάρη σ’ αυτήν
έγινε η Ελλάδα αυτή που είναι σή-
μερα. Και αυτήν οφείλει να υπε-
ρασπιστεί. Με το σθένος του νε-
όπλουτου που λατρεύει τον πλούτο
που κατέκτησε, σε αντίθεση με
όσους τον κληρονόμησαν και τον
βαρέθηκαν ή τον περιφρονούν. Ο
ευρωπαϊκός τρόπος ζωής πάσχει
από εσωτερική υπονόμευση. Ο αν-
τισημιτισμός και η ισλαμολατρία
τον υπονομεύει. Στην ελληνική
κοινωνία και τα δύο αυτά φαινό-
μενα είναι περιθωριακά. Χαρακτη-
ρίζουν ως επί το πλείστον την πε-
ριθωριακή Αριστερά με πλοκάμια
στην εξίσου περιθωριακή Ακρο-
δεξιά. Το πλειοψηφικό σώμα της
κοινωνίας είναι φιλοευρωπαϊκό.
Εμείς, οι νεόπλουτοι της Ευρώπης,
ίσως είμαστε η λύση των προβλη-
μάτων της. Αρκεί να λύσουμε με-
ρικές λεπτομέρειες, όπως η ασφά-
λεια στα πανεπιστήμια.

Εμείς, οι νεόπλουτοι της Ευρώπης
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε μένα εκείνος ο πυροσβεστή-
ρας με έχει μαράνει. Τον έφε-
ραν μαζί τους από κάπου; ́ Η

μήπως τον άρπαξαν επί τόπου;
Ηταν δηλαδή το κάζο πενσάτο ή
ήταν ατσιντέντε –όπως προσπα-
θούσε να εξακριβώσει και ο Επτα-
νήσιος ανακριτής της «Βαβυλω-
νίας»–, εκ προμελέτης ή τυχαίον;
Αναφέρομαι στο επεισόδιο στη
Νομική Σχολή Αθηνών και στους
δέκα άνδρες που, προ δεκαημέρου,
με κράνη και κουκούλες, ανέβηκαν
στον 1ο οροφο για να διαλύσουν
μια συγκέντρωση φοιτητών και
καθηγητών για την επιχειρημα-
τικότητα. Εκεί, ένας μεταπτυχιακός
φοιτητής τούς αντιστάθηκε και
τότε ένας από τους εισβολείς τού
κατέβασε τον πυρο-σβεστήρα το
κεφάλι.

Εδώ έχω να εκφράζω όλη μου
την εκτίμηση και τον σεβασμό σ’
αυτόν τον φοιτητή, για το θάρρος
του. Να διερωτηθώ δε πόσοι άλλοι
ήταν παρόντες, πόσοι από αυτούς
διέθεταν χέρια, πόδια και κινητά
με φωτογραφικές μηχανές, εάν
αυτά τα μεταχειρίστηκαν και εάν
όχι, γιατί;

Σας ομολογώ, όμως, ότι την έχω
μπουχτίσει αυτήν την ιστορία με
τους κουκουλοφόρους, που κρα-
τάει 40 χρόνια αλλά περιγράφονται
πάντοτε ως «νεαροί» έτσι, λιγάκι
χαϊδευτικά, λιγάκι «ε, μην τα εξα-
γριώσουμε τα παιδιά». Και «τα παι-
διά», που άρχισαν κάνοντας την

ανεπανόρθωτη ζημιά να κάψουν
το Πολυτεχνείο, συνεχίζουν σα-
ράντα χρόνια τις ζημιές και το κλε-
ψίδι, με την ανοχή των αριστερών
κομμάτων και της «διανόησης».

Εχω μπουχτίσει τις κλαψούρες
«γιατί δεν επεμβαίνει η αστυνο-
μία», που υπονοούν πως υπάρχει
τρόπος να βγάλεις έναν τραμπούκο
από την ομάδα του και να τον το-
ποθετήσεις όμορφα όμορφα στη
φυλακή, απλά, όπως βγάζεις μια
τρίχα από το ζυμάρι – χωρίς άγρια
χτυπήματα, που αμέσως θα ξεση-
κώσουν ουρανομήκεις διαμαρτυ-
ρίες για «αστυνομική βία». Εχω
μπουχτίσει τον «ψίθυρο» ότι η βία
στα πανεπιστήμια είναι της άκρας
Δεξιάς. Η βία στα πανεπιστήμια
είναι κόκκινη, δεν έχετε παρά να
δείτε ποιοι την απενοχοποιούν.

Εξαγριώνομαι δε κάθε που
ακούω ότι «η κυβέρνηση δεν κάνει
τίποτα». Eχει κάνει το μέρος της
δουλειάς που μπορεί να κάνει.
Εχει καθαρίσει όλα εκείνα τα λα-
γούμια μέσα στα ανώτατα ιδρύ-
ματα, όπου είχαν φωλιάσει επί δε-
καετίες οι «ομάδες κρούσης» των
«προοδευτικών». Αλλά ούτε η κυ-
βέρνηση ούτε η αστυνομία μπο-
ρούν να αλλάξουν κάτι μέσα σε
έναν μεγάλον οργανισμό, όπως
είναι ένα πανεπιστήμιο, εάν δεν
το θέλει και ο εν λόγω οργανισμός.
Δείτε το παρακάτω τρίπτυχο: Με
διαφορά λίγων ωρών: α) Κουκου-
λοφόροι κατέλαβαν χώρους στο

Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης, τους
οποίους προσφάτως είχε «καθα-
ρίσει» από αναρχικούς η αστυνομία
και τους είχε παραδώσει στο πα-
νεπιστήμιο. β) Ομάδα επώνυμη
αριστερών αποπειράθηκε να δια-
λύσει με φωνές και σπρωξίδια μια
συζήτηση στο βιβλιοπωλείο «Ια-
νός» επειδή δεν της άρεσε το θέμα
της. γ) Και άλλη ομάδα μπήκε στη
Νομική και διέλυσε τη συζήτηση
για σύνδεση του πανεπιστημίου
με τις θέσεις εργασίας.

Και στα δύο πανεπιστήμια, οι
επιτιθέμενοι πέτυχαν τον σκοπό
τους. Αλλά στο βιβλιοπωλείο, όχι.
Γιατί; Διότι οι οργανωτές και οι
ακροατές της εκδήλωσης στο βι-
βλιοπωλείο δεν το ήθελαν και δεν
είχαν καμία διάθεση να το επι-
τρέψουν. Ετσι, σηκώθηκαν πολλοί
και δημιούργησαν έναν τοίχο που
δεν άφησε τους επιτιθέμενους να
περάσουν, τους έσπρωξε δε όμορ-
φα όμορφα προς τα έξω. Η αστυ-
νομία τους περίμενε στον δρόμο,
όπου έτσι κι αλλιώς σκόρπισαν ο
καθένας για το σπιτάκι του. Τόσο
απλό. Εντούτοις, σαράντα χρόνια
τώρα σε μερικά πανεπιστήμια συ-
νεχίζεται η ανομία. Καθηγητές
χτίζονται μέσα στα γραφεία τους·
άλλων βανδαλίζεται η βιβλιοθήκη
και το αρχείο· άλλον τον δέρνουν·
άλλου του κρεμούν ταμπέλα στον
λαιμό και τον διαπομπεύουν στο
Διαδίκτυο. Και τα θύματα σωπαί-
νουν! Λες και πάσχουν μαζικά

από το σύνδρομο της Στοκχόλ-
μης.

Ξαφνικά, όμως, στην Πανεπι-
στημιούπολη Ζωγράφου, μια κυρία
ανέλαβε το κυλικείο. Η αστυνομία
το είχε πρόσφατα ελευθερώσει
από τη μακροχρόνια «κατάληψη»
και εκείνη το μίσθωσε, το πάστρε-
ψε, έφαγε τα νύχια της για να ξε-
κολλήσει από τοίχους και τζάμια
τις αφίσες που είχαν κολληθεί η
μία πάνω στην άλλη χρόνια τώρα
και άρχισε να σερβίρει καφέδες.
Μόλις δε είδε να πλησιάζουν κάτι
προφανώς αφισοκολλητάδες, με
χαρτιά, κουβά, πινέλα και –φυσι-
κά!– κουκούλες, πετάχτηκε να
τους παρακαλέσει ευγενικά να
μην της καταστρέψουν τη δουλειά
της. Εκείνοι, συνηθισμένοι να χα-
στουκίζουν καθηγητάδες, αμέσως
τη χαστούκισαν και της πασάλει-
ψαν και το αυτί με κόλλα! Αλλά
εκείνη είχε ήδη καταγράψει στο
κινητό της τον κυρίως δράστη,
έκανε αμέσως μήνυση και μέσα
σε λίγες ώρες ο κουκουλοφόρος
ταυτοποιήθηκε –εύκολα γιατί ήταν
ήδη γνωστός στις αρχές–, συνε-
λήφθη στο σπίτι της φίλης του
όπου κρυβόταν και στάλθηκε στον
εισαγγελέα. Είναι φοιτητής 34
ετών. Τριάντα τεσσάρων! Βρε παι-
διά, μήπως το «κλειδί» για το τέρμα
της ανομίας στα πανεπιστήμια εί-
ναι τα κυλικεία;

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Πυροσβεστήρες και καφέδες
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Αθόρυβος
και αποτελεσματικός

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάδα, και ειδικά
η μεταπολιτευτική
Ελλάδα, έχει ένα με-
γάλο πρόβλημα. Της
λείπουν εκείνοι οι
Ελληνες στους οποί-

ους αξίζει ο αγγλοσαξονικός όρος
statesman, άνθρωποι που αξίζουν
πραγματικά να χειρίζονται τις υπο-
θέσεις του κράτους, αλλά και τις
τύχες του έθνους. Ο Πέτρος Μο-
λυβιάτης ήταν ένας τέτοιος σπάνιος
άνθρωπος, που έζησε πολλά, χει-
ρίστηκε κρίσιμες υποθέσεις σε
ιστορικές στιγμές, μιλούσε λίγο
και λειτουργούσε πάντοτε αθόρυβα
αλλά αποτελεσματικά. Ως επιτε-
λάρχης του Κωνσταντίνου Καρα-
μανλή, δεν ύψωνε ποτέ τον τόνο
της φωνής του και περιοριζόταν
στο περίφημο «εγώ στη θέση σας
δεν θα το έκανα έτσι». Μετά τον
θάνατό του ήταν ο διαχρονικός
και επίμονα μεθοδικός θεματοφύ-
λακας της υστεροφημίας του και
του «Καραμανλισμού». Το έκανε
με πάθος, ενώ θύμωνε πάντοτε
όταν κάποιος άλλος πολιτικός πα-
λαιάς κοπής αμφισβητούσε τον
παλαιό Καραμανλή.

Ο Μολυβιάτης όμως είχε χειρι-
στεί και τις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις, σε στιγμές δύσκολες. Αποτε-
λούσε για όλους μας τη θεσμική
μνήμη της εξωτερικής πολιτικής
και συχνά διόρθωνε τους διαδε-
δομένους αστικούς μύθους, όπως
αυτόν που ήθελε Καραμανλή και
Παπανδρέου να έχουν συνεννοηθεί
για το «Βυθίσατε το Χόρα».

Οι επικριτές του πίστευαν ότι
τον είχε σφραγίσει το «σύνδρομο
της Ζυρίχης», επειδή ο Καραμανλής
κουβαλούσε το τραύμα της επίλυ-
σης του Κυπριακού και τις κατη-
γορίες περί προδοσίας. Ο ίδιος επέ-
μενε πως και όταν υπήρξε η πολι-
τική βούληση για μία συμφωνία
για το Αιγαίο, η Τουρκία δεν αν-
ταποκρίθηκε ποτέ. Είναι πάντως
δική του κληρονομιά οι εθνικές
κόκκινες γραμμές για οποιαδήποτε
μελλοντική συμφωνία, το ότι η Ελ-
λάδα δεν διαπραγματεύεται την
κυριαρχία σε ελληνικό έδαφος με

το πρόσχημα των «γκρίζων ζωνών»
και απορρίπτει κατηγορηματικά
τους ισχυρισμούς περί αποστρα-
τιωτικοποίησης των νησιών.

Ο πρέσβης πήρε πολλά μυστικά
των τελευταίων 75 ετών μαζί του,
καθώς πίστευε ότι ένας άνθρωπος
σε θέσεις εμπιστοσύνης δεν δι-
καιούται να μιλάει δημοσίως για
όσα έζησε. Είχε χιούμορ και, πράγ-
μα σπάνιο στον τόπο μας, διάθεση
για αυτοσαρκασμό ο Μολυβιάτης.
Σε αυτόν ανήκει ένα άλλο περίφημο
δόγμα, που εξηγεί πολλά στη σύγ-
χρονη ιστορία μας. Οταν συζητού-
σαμε για το πώς φτάσαμε σε κάποια
εθνική αποτυχία, έλεγε πάντοτε
στο τέλος «και μην ξεχνάτε τον
παράγοντα της μαλ..., κάποιος απλά
την έκανε». Ο Μολυβιάτης είχε,
τέλος, μια βαθιά αίσθηση προσφο-
ράς μέχρι τα βαθιά του γεράματα.
Οταν ο Τάκης Πικραμμένος, ως
υπηρεσιακός πρωθυπουργός, του
ζήτησε να εκπροσωπήσει τη χώρα
στη σύνοδο κορυφής του ΝΑΤΟ
στο Σικάγο το 2012 το έκανε, παρά
τα σοβαρά προβλήματα υγείας που
αντιμετώπιζε. Ηταν μια στιγμή
απολύτως κρίσιμη και ο ίδιος κέρ-
δισε τις εντυπώσεις με Ομπάμα
και Μέρκελ, μιλώντας καθαρά και
στιβαρά για την πρόθεση της Ελ-
λάδας να κάνει ό,τι μπορεί για να
μείνει στην Ε.Ε. και στο ευρώ.

Προσωπικά, θα μου λείψουν τα
τηλεφωνήματά του κάθε, σχεδόν,
Κυριακή πρωί. Το μυαλό του ζων-
τανό και αιχμηρό, οι παρατηρήσεις
καίριες και ενίοτε αιρετικές. Δεν
συμφωνούσαμε πάντοτε, αλλά αυτό
ακριβώς έκανε τις συζητήσεις μας
πολύτιμες. Το Σάββατο 12 Απριλίου
σήκωσα το τηλέφωνο και για πρώτη
φορά τον άκουσα να μου μιλάει
στον ενικό. Ηθελε να αποχαιρετι-
στούμε, γιατί ένιωθε ότι έφτανε
στο τέλος. Δεν είναι από τις στιγμές
που θα ξεχάσω. Ούτε ασφαλώς το
Μ. Σάββατο, όταν τον πήρα για να
του ευχηθώ Καλή Ανάσταση και
εκείνος με το παροιμιώδες χιούμορ
του μου είπε: «Ξέρω, ξέρω, έχω
χάσει κάθε αξιοπιστία. Σε αποχαι-
ρέτησα και ακόμη εδώ είμαι».

Το απόγευμα της
Πέμπτης 8 Μαΐου,
λευκός καπνός από
την καμινάδα του
Βατικανού γνωστο-
ποιούσε «στην πόλη

και στην οικουμένη» την εκλογή
του νέου Πάπα Λέοντος ΙΔ΄, που
απευθυνόμενος στα πλήθη των
πιστών ευχήθηκε «Ειρήνη Υμίν».
Την ίδια μέρα, σε χώρες της Δυ-
τικής Ευρώπης εορταζόταν, μάλλον
«διακριτικά», η 80ή επέτειος της
ήττας της Γερμανίας το 1945.

Σύμπτωση αγαθή θέλησε ο πα-
τέρας του νέου Πάπα, Λούις Μά-
ριους Πρέβοστ, γαλλικής και ιτα-
λικής καταγωγής, να έχει υπάρξει
βετεράνος του Αμερικανικού Ναυ-
τικού, υπηρετήσας στον Β΄ Παγ-
κόσμιο Πόλεμο. Η μητέρα του κα-
τήγετο από την Ισπανία. Ο ίδιος
γεννήθηκε στο Σικάγο και διετέ-
λεσε επίσκοπος στην Καθολική
Εκκλησία στο Περού, όπου απέ-
κτησε την περουβιανή υπηκοό-
τητα. Η εκλογή του από το κον-
κλάβιο των καρδιναλίων υπήρξε
απόφαση αριστοτεχνικής δεξιό-
τητος και πλήρης νοημάτων.

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ ήταν ο πρώτος που συνε-
χάρη θερμότατα τον πρώτο «Αμε-
ρικανό Πάπα». Συγχαρητήριο απέ-
στειλε στον Πάπα Λέοντα ΙΔ΄ και
ο πρόεδρος Πούτιν της Ρωσίας,
όπου η νίκη εναντίον της χιτλε-
ρικής Γερμανίας τιμάται την 9η
Μαΐου. Το ουσιώδες είναι ότι το
κλίμα του εορτασμού είναι στις
μέρες μας πολιτικώς βαρύτατο.

Πριν από τριάντα χρόνια, η
ατμόσφαιρα που επικρατούσε ήταν
διαφορετική. Η πτώση των κομ-
μουνιστικών καθεστώτων της Κεν-
τρικής και Ανατολικής Ευρώπης
είχε δημιουργήσει την ελπίδα μιας
Ευρώπης από τον Ατλαντικό έως
τα Ουράλια, για την οποία είχε

ομιλήσει πρώτος ο στρατηγός Ντε
Γκωλ. Το 1995 η μέρα της νίκης
VE Day 50 γιορτάστηκε διαδοχικά
στις τρεις νικήτριες χώρες, Αγγλία,
Γαλλία και Ρωσία.

Στο Λονδίνο η ατμόσφαιρα είχε
έντονο το στοιχείο θεατρικότητος,
που χαρακτηρίζει «τα εστεμμένα
αυτά νησιά». Οι Βρετανοί με κόκ-
κινες παπαρούνες στο πέτο πλημ-
μύριζαν τους δρόμους και τις όχθες
του Τάμεση. Στη δεξίωση που πα-
ρέθεσε η βασίλισσα Ελισάβετ Β΄
οι ηγέτες παρεκάθησαν με σμόκιν
και τα παράσημά τους. Αυτό σκαν-
δάλισε κάποιους από τους Ευρω-
παίους διπλωμάτες, διότι ο φέρων
τα παράσημα είναι αναγκαίο να
φοράει φράκο. Ποιος τα λογάριαζε,
όμως, αυτά. Εσφυζε το Λονδίνο
από ευθυμία.

Στο Παρίσι κυριαρχούσε ατμό-
σφαιρα βοναπαρτική. Ιππείς προ-
ηγούνταν από το ανοικτό τζιπ, επί
του οποίου επέβαινε ιστάμενος ο
πρόεδρος Μιτεράν κατευθυνόμε-
νος προς την Αψίδα του Θριάμβου,
όπου παρεκάθησε με τον νικητή
και διάδοχό του στο προεδρικό
αξίωμα, Ζακ Σιράκ.

Την επομένη, 9 Μαΐου, στη Μό-
σχα, στη λεωφόρο που οδηγούσε
στην Ερυθρά Πλατεία παρήλαυναν
βετεράνοι του πολέμου, τα στήθη
τους στολισμένα με παράσημα
και μεταξύ διαφόρων άλλων σχη-
ματισμών, και ένα πλήθος με υψω-
μένο τον θυρεό των Ρομανώφ.
Πέντε χρόνια αργότερα, στις 15
Αυγούστου 2000 επί της προεδρίας
του Βλαντιμίρ Πούτιν, η Ορθόδοξη
Εκκλησία της Ρωσίας ανακοίνωσε
την αγιοποίηση της οικογενείας
του τσάρου Νικολάου Β΄, ο οποίος
είχε δολοφονηθεί από τους μπολ-
σεβίκους. Κάτι άλλαζε στην Ευ-
ρώπη την εποχή εκείνη. Κάτι αλ-
λάζει και στις μέρες μας, αλλά δεν
ξέρουμε προς ποια κατεύθυνση.

Κάτι αλλάζει πάλι
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Ημέρα της Ευρώπης, 9
Μαΐου. Γιατί η Ημέρα αυ-
τή δεν έχει γίνει και η
«Ημέρα της Κύπρου»; Τα
παραδείγματα δείχνουν
τo γιατί:

1) Με αντάλλαγμα τη Μεσογειακή
Πολιτική της Ε.Ε., ξεπάγωμα της εντα-
ξιακής πορείας της Κύπρου. Μετά από
10 χρόνια καθυστέρησης, τέθηκε σε
εφαρμογή η Τελωνειακή Ένωση Κύ-
πρου-ΕΟΚ την 1η Ιανουαρίου 1988. Επι-
τυχία, 1987. 

2) Με αντάλλαγμα την Τελωνειακή
Ένωση Τουρκίας-ΕΟΚ, 1/1/96, καθορι-
σμός χρονοδιαγράμματος για έναρξη
ενταξιακών για την Κύπρο έξι μήνες
μετά το τέλος της τότε Διακυβερνητικής.
Επιτυχία, 1996. 

3) Η Κύπρος υπέβαλε αίτηση για να
γίνει πλήρες μέλος της Ε.Ε. στις 4 Ιουλίου
1990. Η Επιτροπή στη Γνωμοδότησή
της βρήκε την Κύπρο από οικονομικής
πλευράς «επιλέξιμη». Ωστόσο, «εξέφρασε
επιφυλάξεις κατά πόσο η Κύπρος θα
μπορούσε να ενταχθεί χωρίς την προ-
ηγούμενη επίλυση του πολιτικού προ-
βλήματος». 

4) Τέσσερις χώρες (Γαλλία, Γερμανία,
Ιταλία, Ολλανδία) ζητούσαν «πρώτα
λύση, ύστερα ένταξη». Στα 15 κράτη-
μέλη, τα 14 έλεγαν «ναι σε υποψηφιότητα
της Τουρκίας», μία κατά, Κολωνία, Ιούνιος
1999. 

5) Με αντάλλαγμα την ανάδειξη της
Τουρκίας σε υποψήφιο μέλος, απρόσκο-
πτη ένταξη για την Κύπρο. Επιτυχία,
Δεκέμβριος, 1999. 

Το «μυστικό» πίσω από αυτές τις επι-
τυχίες: Η διπλωματία των διασυνδέσεων,
η οικοδόμηση ενός πακέτου από συμ-

φέροντα, αξιοποίηση του κοινοτικού
τρόπου σκέψης, λύσεις με κέρδη για πε-
ρισσότερους του ενός παίκτες. Τα πα-
ραδείγματα μιλούν από μόνα τους για
το πώς κερδίζονται οι μεγάλες μάχες,
πώς πείθεις όταν έχεις αξιοπιστία και
ταυτόχρονα εντάσσεις τις λύσεις μέσα
στο ευρύτερο κοινοτικό συμφέρον. Η
«διπλωματία των διασυνδέσεων» έθεσε
τα θεμέλια για την υπογραφή της Συν-
θήκης Προσχώρησης στη Στοά του Ατ-
τάλου στις 16/4/2003 και έτσι στην τελική
ένταξη την 1η Μαΐου 2004 με αναστολή
εφαρμογής του κεκτημένου «στην πε-
ριοχή στην οποία δεν ασκεί αποτελε-
σματικό έλεγχο η Κ.Δ.». 

Ο πολιτικός που σφράγισε με το πρω-
τοποριακό του έργο, τη σημερινή Ημέρα:
«Το να ενταχθεί η Κύπρος μόνο, so what,
οικονομικά η Κύπρος είναι πιο μπροστά
από πολλές χώρες-μέλη, όλη η υπόθεση
είναι να το λύσουμε!»: Γιάννος Κρανι-
διώτης.

Η επέτειος της 9ης Μαΐου για την
Κύπρο είναι «μισή». Η ε/κ ηγεσία αρ-
νήθηκε όλες τις δυνατότητες και όλες
τις συγκυρίες – από το 2003 μέχρι το
2017, για να καταστήσει την Ε.Ε. κατα-
λύτη για την επίλυση. Ένα ενωμένο
νησί να εφαρμόζει τις θεμελιώδεις ευ-
ρωπαϊκές ελευθερίες σε όλη την επι-
κράτειά του με την πλήρη στήριξη
Ε.Ε./Η.Ε. στο κεφάλαιο ασφάλεια και με
την Ε.Ε. ανάπτυξη, υποδομές, ανοικο-
δόμηση, προγράμματα κ.λπ. Στο πλαίσιο
αυτό ο πρόεδρος Γιούνκερ ανακοίνωσε
οικονομική στήριξη για την επίλυση
από 3,2 δισ. ευρώ στη «Σύνοδο για την
Κύπρο», Γενεύη, 2016. 

Η ε/κ ηγεσία αποφεύγει να εργαστεί
πάνω στα αποδεδειγμένα πασιφανή.

Πρόσεξε άλλους «καταλύτες». Μια χώρα
υπό κατοχή, που θα έπρεπε να προσέχει
την αξιοπιστία της όσο καμία άλλη,
έφτασε στο σημείο να είναι η πρωτα-
θλήτρια στην πώληση της ευρωπαϊκής
ιθαγένειας με 7.200 χρυσά διαβατήρια
και έτσι, 1) Βουτιά στους διεθνείς δείκτες
για τη διαφθορά, 2) Αλματώδης υποχώ-
ρηση του κράτους δικαίου και 3) Εξαιτίας
της διαφθοράς, εκτροχιασμός των δια-
πραγματεύσεων και ενασχόληση με το
χρυσό τζακ-ποτ. 

Αλλά η εφημερίδα «Καθημερινή» ση-
μειώνει ότι «πρωτοφανή ήττα δέχθηκε
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο (Ε.Κ.) η Κυ-
πριακή Δημοκρατία, ως αποτέλεσμα
αποτυχημένης πρωτοβουλίας του ΕΛΑΜ
να καταδικαστεί διά ψηφίσματος η πα-
ράνομη επίσκεψη Ερντογάν στην κα-
τεχόμενη Κύπρο, χωρίς την απαραίτητη
προεργασία και την εξασφάλιση συμ-
μαχιών που θα διασφάλιζαν θετική έκ-
βαση: Μόλις 104 ευρωβουλευτές τοπο-
θετήθηκαν θετικά στην εισήγηση
ΕΛΑΜ/ECR, ενώ τριπλάσιος αριθμός ευ-
ρωβουλευτών, 300, απέρριψαν ένα τέτοιο
ενδεχόμενο και 34 απείχαν». 

Η κυρίαρχη άποψη στην ε/κ κοινό-
τητα είναι πως όσο πιο πολύ καταγγέλ-
λεις, τόσο πιο πολύ απήχηση έχεις στους
ψηφοφόρους σου. Κατάγγειλες. Μετά;
Ελέγχεις το αποτέλεσμα; Βγάζεις κάποιο
συμπέρασμα από επιτυχίες ή αποτυχίες;
Κατά κανόνα, θεοποιούμε ψηφίσματα,
επιμένουμε σε μια άγονη γραμμή που
παράγει πρόσκαιρο πισκάλισμα. Επι-
πρόσθετα, κανένα ψήφισμα δεν έχει
κάποιο βάρος αν η ε/κ ηγεσία δεν πείθει
ότι μιλά σοβαρά στο Κυπριακό. 

Υπάρχει και η γόνιμη γραμμή. Ο ει-
σηγητής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

Γιαν Μπερτένς, μέλος της Επιτροπής
Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου περιέλαβε στην Έκθεσή
του προτάσεις του Γιάννου Κρανιδιώτη
και ως ψήφισμα υιοθετήθηκε από το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 1996.

«Στο πλαίσιο της Κοινής Εξωτερικής
Πολιτικής και Άμυνας της Ένωσης (CFSP)
και με στόχο την ενδυνάμωση του πο-
λιτικού ρόλου της Ε.Ε. στην Ευρώπη
και στη Μεσόγειο ο Γιάννος Κρανιδιώτης
εισηγήθηκε τα πιο κάτω για την Κύπρο:
«Διορισμός Συντονιστή για το κυπριακό
ζήτημα. Μέτρα και προγράμματα που
να καλλιεργούν τη συνεργασία Ε/κ και
Τ/κ. Ευρωπαϊκή διάσκεψη για το Κυ-
πριακό. Ευρωπαϊκό σχέδιο για την επί-
λυση του Κυπριακού που θα λαμβάνει
υπόψιν το κεκτημένο και την προοπτική
της ένταξης». Η υποψήφια Κύπρος κέρ-
διζε αυτά, η Κύπρος μέλος για 21 χρόνια
ούτε να τα «διαβάσει» δεν κατάφερε.
Ένα ψήφισμα από μόνο του δεν έχει
καμιά αξία, αν δεν τρέξει κάποιος ηγέτης
τις πολιτικές του διαστάσεις, επαφές,
πειθώ, συμμαχίες για του δώσει πολιτική
ουσία. Στο σήμερα: Το Ε/Κ ψηφίζει λύση
ΔΔΟ, στηρίζει τις πρωτοβουλίες του γ.γ.
των Η.Ε., αλλά οι περισσότεροι Κύπριοι
ευρωβουλευτές είτε δηλώνουν εναντίον
της, είτε σιωπούν. Τότε τι βγαίνει; 

Επιλογικά: το πραγματικό μας στοί-
χημα, μια άλλη πλειοψηφία που θα «επα-
νεφεύρει» την κανονική Κύπρο είναι:
«Ημέρα της Ευρώπης» (9/5) και η επέτειος
της ένταξης (1/5) αφορούν τα πολιτικά
ρεύματα που μπορεί να αναπτύξουν το
«Κοινόν Όλων των Κυπρίων», η συνε-
κτική του ύλη είναι στα χέρια μας.

Μια επέτειος, ένα στοίχημα!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Εσωτερικά εκτοπισμένοι Παλαιστίνιοι συγκεντρώνονται για να λάβουν φαγητό από φιλανθρωπική κουζίνα, στον προσφυγικό καταυλισμό Jabalia, στη
βόρεια Λωρίδα της Γάζας. Σύμφωνα με την UNRWA, πάνω από ένα εκατομμύριο άνθρωποι σε όλη τη Λωρίδα της Γάζας βιώνουν οξεία έλλειψη τροφής. 

www.larkoslarkou.org.cy

Την περασμένη Δευτέρα διαφά-
νηκε, μετά τη συνάντηση των
δύο ηγετών, πως η άσκηση της
συμφωνίας για Μέτρα Οικοδό-
μησης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ) πα-
ραμένει άλυτη. Σε αυτό το σημείο

αρκεί να συνειδητοποιήσουμε πως δεν μιλάμε
για την άρση του αδιεξόδου των συνομιλιών
στο Κυπριακού. Αυτό καλά κρατεί από το 2017.
Μιλάμε για τη συμφωνία για ένα (ή περισσότερα)
οδόφραγμα και ένα πάρκο με φωτοβολταϊκά
στη νεκρή ζώνη που θα βελτιώσουν το κλίμα
μεταξύ των δύο κοινοτήτων και, ιδανικά, θα
ανοίξουν τον δρόμο για τη σταδιακή επάνοδο
σε συνομιλίες – μετά από μια δεύτερη μάλιστα
άτυπη διάσκεψη πενταμερούς χαρακτήρα. 

Είναι προφανές το πόσο δύσκολα έχουν κα-
ταστεί τα πράγματα. Η τακτική του Ερσίν Τατάρ
να βάζει στην εξίσωση τη διάσταση της «κυ-
ριαρχικής ισότητας» για να αποδεχθεί η πλευρά
μας πως συμφωνεί με ένα «δεύτερο κυπριακό
κράτος» δεν βοηθά την κατάσταση. Όπως την
κατάσταση δεν βοηθούν και οι δικές μας στο-
χευμένες διαρροές στα ΜΜΕ για προτάσεις
όπως η διάνοιξη των τουρκικών λιμένων για
τα κυπριακά πλοία –πτυχή που διαχρονικά η
Άγκυρα «μάτσαρε» διαπραγματευτικά με την
αναγνώριση πτήσεων από το παράνομο αερο-
δρόμιο του Ερτζάν, στην κατεχόμενη Τύμπου.
Ωστόσο, το ερώτημα που, εύλογα, προκύπτει
είναι κατά πόσον αυτά τα ΜΟΕ χωρίς εμπιστο-
σύνη θα εξακολουθούν να τα ανέχονται τα
Η.Ε. και μέχρι πότε. 

Υπάρχει απάντηση: Για όσο χρειαστεί. Ο
ΟΗΕ δεν θα κηρύξει αδιέξοδο όσο γρήγορα
νομίζουν κάποιοι. Ξέρει το Κυπριακό για μισό
αιώνα όσο καλά το ξέρουμε και εμείς και οι
Τουρκοκύπριοι και η Άγκυρα. Ξέρει επίσης
στον άμεσο, διπλωματικά, χρόνο που έχει ενώ-
πιόν του τι προκύπτει: Οι «εκλογές» στα Κα-
τεχόμενα όπου η Άγκυρα θα ξεκαθαρίσει ποιον
και γιατί –συνδεόμενο με το Κυπριακό– θα
στηρίξει, άρα θα διαφανούν και οι προθέσεις
της και ακολούθως η κυπριακή Προεδρία της
Ε.Ε. που ξεκινά από την 1η Ιανουαρίου, του
2026. Τι σημαίνει αυτό πρακτικά;

Πως η κ. Ολγκίν, η ειδική αντιπρόσωπος
που επανέρχεται στην Κύπρο στα μέσα Μαΐου,
έχει μπροστά της 45-50 ημέρες να προετοιμάσει
τη «Γενεύη ΙΙ» και τον μισό Οκτώβρη-αρχές
Νοέμβρη (άλλες 30 ημέρες περίπου) πριν πε-
ρατώσει τη δεύτερη θητεία της για να έχει κα-
ταλήξει κάπου. Πράγμα, που αντικειμενικά ση-
μαίνει πως αν υπάρχει πρόοδος μετά το πέρας
της κυπριακής Προεδρίας, το δεύτερο εξάμηνο
του 2026, θα έχουμε την εικόνα προόδου ή
οριστικού αδιεξόδου. 

Γιατί έχει σημασία ο Οκτώβριος; Διότι αν ο
Τατάρ «επανεκλεγεί», μάλλον δεν θα έχει τίποτα
πολύ νωρίτερα. Και υπό αυτό το βάρος οι λε-
γόμενες εκλογές στα Κατεχόμενα αποκτούν
ξεχωριστή σημασία. Χωρίς αυτό να σημαίνει,
βέβαια, πως η ανάδειξη στο τιμόνι κάποιου
προοδευτικού υποψηφίου θα σηματοδοτήσει
την επίλυση του Κυπριακού. Όλοι ξέρουμε ότι
αυτό απαιτεί πολύ περισσότερα πράγματα και,
φυσικά, τη συναίνεση της Τουρκίας. 

Το δεύτερο εξάμηνο του 2025 είναι κρίσιμο.
Όπως κρίσιμο είναι και το 2026, χρονιά που
ωστόσο θα καταδείξει, με έναν πιο οριστικό
τρόπο αυτή τη φορά, το πού βαδίζει το Κυπριακό.
Το 2027 όπως και το 2028 –χρονιά Προεδρικών
στην Κύπρο– είναι πολύ μακριά ακόμη. Αλλά
στο Κυπριακό οι εξελίξεις –καλές ή κακές– θα
έρθουν πολύ νωρίτερα. Καλό να το θυμόμαστε
άπαντες αυτό για να μην βρεθούμε προ εκπλή-
ξεων. 

Το μακρινό
2028 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η ήττα του ΕΛΑΜ στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, μετά τις
προσπάθειες του ευρωβου-
λευτή του να προωθήσει χωρίς
συντονισμό και συνεννόηση
ψήφισμα για την επίσκεψη

Ερντογάν (όταν υπήρχε ήδη η έκθεση στην
οποία επρόκειτο να προστεθεί αναφορά),
μπορεί να εκθέτει έμμεσα την Κυπριακή
Δημοκρατία, όμως δεν ήταν ήττα της Κύπρου
στο σύνολό της.

Ήταν περισσότερο ήττα του ΕΛΑΜ και
της τακτικής των ανέξοδων δηλώσεων σε
άδειες αίθουσες, των ρητορικών θεατρικών
μονόπρακτων της σχολής «εγώ είπα τους
τα». Και ήταν και ήττα ακόμα μιας προσπά-
θειας του κόμματος της Ακροδεξιάς (μέσω
πλέον και της ομάδας του υπερσυντηρητικού
ECR) να αφαιρέσει από τις θέσεις της Ε.Ε.
τη συμφωνημένη βάση λύσης του Κυπρια-
κού, την οποία στηρίζουν η κυβέρνηση
που ψηφίστηκε από την πλειοψηφία και
τα πλείστα πολιτικά κόμματα.

Στην πράξη, αν ένας ευρωβουλευτής

δεν δουλέψει συγκροτημένα για να προ-
ωθήσει τις θέσεις του, πολύ απλά δεν θα
το καταφέρει. Οι υπόλοιποι ευρωβουλευτές
(πέραν του Φ. Παναγιώτου) έμαθαν να το
κάνουν, με τα υπέρ και τα κατά τους, με τις
επιτυχίες και τις αποτυχίες, και βασίζουν
την προβολή τους έστω σε πρωτοβουλίες
που όντως γίνονται. 

Το λάθος του Γ. Γεάδη και η συντριπτική
απόρριψη της πρότασής του για ψήφισμα
κατά της επίσκεψης Ερντογάν ήταν η φυσική
εξέλιξη μιας πάγιας κυπριακής μισοδότζι
πρακτικής. Η συμπερίληψη αναφοράς στην
επίσκεψη στην έκθεση για την Τουρκία
επιτεύχθηκε με την τροπολογία του εισηγητή
της έκθεσης, Νάτσο Σάντσεθ Αμόρ (S&D,
Ισπανία) με τη στήριξη των άλλων πολιτικών
ομάδων όπου συμμετέχουν Κύπριοι ευρω-
βουλευτές (ΕΛΚ, S&D, Αριστερά). Ήταν δη-
λαδή κάτι για το οποίο κανείς δεν διεκδίκησε
εύσημα – και ήταν η λογική προσέγγιση
για να καταδικαστεί η επίσκεψη Ερντογάν
δεδομένου πως η έκθεση προϋπήρχε.

Ο μικροπολιτικός θόρυβος που ακολού-

θησε μετά και το ρεπορτάζ του Π. Ξανθούλη
επισκιάζει την ουσία αυτού που ο συνά-
δελφος ανέδειξε: ότι οι κινήσεις εντυπω-
σιασμού χωρίς υπόβαθρο και προετοιμασία
γυρίζουν μπούμερανγκ, μάθημα που το
ΕΛΑΜ δεν χρειάστηκε να μάθει στο κυ-
πριακό κοινοβούλιο χάρη στην ανοχή της
ελληνοκυπριακής πολιτικής τάξης και το
φλερτ που φτάνει μέχρι και σε διόδους συ-
νεννόησης και εξυπηρετήσεων με το Προ-
εδρικό (πόσο αντισυστημικό αλήθεια!) όπως
ανέφερε σε ρεπορτάζ της η Μαρίνα Οικο-
νομίδου. Το Κυπριακό, ως ζήτημα χωρίς
συγκλονιστικές εξελίξεις, πάει καιρός να
συζητηθεί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
πέρα από παραθέσεις τοποθετήσεων, όπως
τη συζήτηση 13 λεπτών του Απριλίου και
τη late night συζήτηση το βράδυ της Τε-
τάρτης.  Όπως φαίνεται και στην έκθεση,
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εστιάζει στο
εσωτερικό της Τουρκίας, και την αντιδη-
μοκρατική και αυταρχική συμπεριφορά του
καθεστώτος Ερντογάν. Σε αυτό το πλαίσιο
μπορούν να έχουν περισσότερη απήχηση

και οι κυπριακές θέσεις (εννοώντας και τις
ε/κ, και τις τ/κ που ζητούν τη στήριξη της
Ε.Ε. σε έναν αγώνα επιβίωσης). 

Σε αυτό το περιβάλλον το ΕΛΑΜ και το
ECR επιχειρούν να αλλάξουν τη ρητορική
για τη βάση λύσης χωρίς αντιπρόταση (κάτι
που θα ήθελε και ο Ε. Τατάρ έχοντας τη
δική του αντιπρόταση – τα δύο κράτη), με
τη συνοδεία παρεμβάσεων της Α. Λατινο-
πούλου (PfE, Ελλάδα), η οποία έχει πιάσει
υπεργολαβία το Κυπριακό.

Η θεσμική γραμμή της Ε.Ε. ωστόσο πα-
ραμένει, καθώς έχει εξελιχθεί πολύ από τα
χρόνια όταν ενταχθήκαμε και τους ζητήσαμε
με το καλημέρα να μας λύσουν το πρόβλημα,
το ίδιο πρόβλημα που είχαμε υποσχεθεί ότι
θα λύναμε μπαίνοντας. Αν το σχέδιο ήταν
καλό και κακό, αν η τότε κυβέρνηση το δια-
πραγματεύτηκε ή κρύφτηκε πίσω από τον
κόσμο δεν αφορούσε τους εταίρους που
κληρονομούσαν ακόμα έναν πονοκέφαλο.

Σήμερα, όμως, με την Κύπρο να έχει
αποδείξει παρά τα σκαμπανεβάσματα πως
είναι ένα πάνω-κάτω λειτουργικό κράτος

μέλος, και χάρη και στα χρόνια εμπειρίας
με εμπλοκή στην προσπάθεια κατάλυσης
της διαίρεσης επί του εδάφους, είναι μει-
ωμένος ο κίνδυνος για αλλαγή στάσης. Άλ-
λωστε ήταν η Ε.Ε. που, όταν μετά το Κραν
Μοντανά ο Ν. Αναστασιάδης ρωτούσε «τι
νομίζετε;» για μια λύση δύο κρατών εντός
Ε.Ε., απάντησε παρασκηνιακά πως δεν
υπάρχει περίπτωση.

Η ήττα του ΕΛΑΜ, ως συστημικού κόμ-
ματος που επιχειρεί να εδραιώσει τον συν-
τηρητισμό και την άκρα δεξιά, ήταν πως η
τοποθέτηση του Επιτρόπου Μακγκράφ εκ
μέρους της Κομισιόν το βράδυ της Τετάρτης
ήταν πιο αντικατοχική από την αδέξια και
κενή περιεχομένου προσπάθεια του κ.
Γεάδη: «Δεν είναι η Τουρκία, ούτε η Ε.Ε.
που θα κυβερνήσει το νησί ή θα ζήσει στο
νησί της Κύπρου στο μέλλον. Είναι ο λαός
της Κύπρου, Ελληνοκύπριοι και Τουρκο-
κύπριοι, που πρέπει να ζήσουν μαζί και να
βρουν λύσεις σε κοινές προκλήσεις».

Ο «αντισυστημισμός» είναι γυμνός
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ
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Καταλαβαίνει κανείς ότι μια
κοινωνία έχει εισέλθει στη
μεταμοντέρνα εποχή όταν
τα σημαντικά πράγματα χά-
νουν ξαφνικά τη σημασία
τους και αποκτούν μια σχε-

δόν αισθητική ή αισθησιακή αξία. Πολιτικές
εξελίξεις, παπική εκλογή, πόλεμοι, κλιμα-
τικές καταστροφές, όλα αποκτούν μια δια-
φορετική αξία από αυτή που παραδοσιακά
είχαν: γίνονται όλα αξιοπερίεργα γεγονότα
και η μόνη χρησιμότητά τους είναι να μας
αποσπάσουν την προσοχή.

Η ανάγκη της μεταμοντέρνας εποχής
για διασκέδαση είναι τέτοια που πλέον τα
τυπικά μοντέρνα μοντέλα για να ξεφύγει
κανείς από την καθημερινότητα, όπως η
πολιτισμική βιομηχανία, ο τουρισμός, ή
η χρήση ναρκωτικών ουσιών, δεν επαρ-
κούν. Παραδοσιακά νεωτερικά μοντέλα
διαφυγής από την πραγματικότητα, όπως
η «περιπέτεια» στον Ζίμελ ή οι «ετεροτο-
πίες» στον Φουκώ, αδυνατούν να ικανο-
ποιήσουν τη δίψα για το διαφορετικό, για
το καινούργιο, για αυτό που δεν μας έχει
ακόμη προκαλέσει πλήξη. Σύμφωνα με τα
μοντέλα αυτά, η πραγματικότητα υπάρχει,
η καθημερινότητα είναι αληθινή, είναι μια
σφαίρα της ζωής από την οποία προσπα-
θούμε να ξεφύγουμε για να ισορροπήσουμε
το άγχος για τη φροντίδα των αναγκών
μας. Στη μετανεωτερική εποχή, ούτε η

πραγματικότητα δεν ξεφεύγει από τη με-
ταμορφωτική δύναμη του πιο έντονου αν-
θρώπινου πάθους, της ανίας. 

Σύμφωνα με τον Μπωντλαίρ, ο χρόνος
είναι ο χειρότερος εχθρός, όχι διότι οι άν-
θρωποι είναι πεπερασμένα όντα, καταδι-
κασμένα τρόπον τινά σε θάνατο. Ο ίδιος
ο θάνατος, άλλωστε, για τον Γάλλο ποιητή
της μοντέρνας κοινωνίας, είναι ένα ισχυρό
ναρκωτικό, μια ύστατη περιπέτεια, ένα
ύστατο ταξίδι στο άγνωστο και στο πρω-
τοφανές.

Ο χρόνος είναι ο χειρότερος εχθρός
του ανθρώπου διότι βιώνεται ως ανία, ως
πλήξη. Η ενασχόληση με τα πολλαπλά
πρόσωπα της νεωτερικής κοινωνίας, με
τα απεριόριστα ερεθίσματα, με την αυ-
τοκρατορία του αισθησιασμού που δημι-
ούργησε η βιομηχανική κοινωνία, δημι-
ουργούν έναν ιδιαίτερο τύπο ανθρώπου,
άγνωστο στις κλασικές εποχές, τον blasé
(Ζίμελ), τον μπουχτισμένο, τον απογοη-
τευμένο, τον απομαγεμένο άνθρωπο. Χα-
ρακτηριστικά αυτού του ανθρώπου είναι
η σκληρότητα, η αδιαφορία, η αποξένωση
από τον ανθρώπινο πυρήνα των κοινω-
νικών του συναισθημάτων.

Η μόνη του ελπίδα είναι να αυξήσει τις
νοητικές και συναισθηματικές του επιδό-
σεις με τη χρήση μέσων διαφυγής. Η «εν-
δυνάμωση του νευρικού συστήματος» (Ζί-
μελ) παράγεται με τη χρήση μέσων και

ουσιών. Δεν είναι όμως απαραίτητο οι ου-
σίες αυτές να είναι χημικές. Έχουν έναν
διαφορετικό χαρακτήρα, είναι πολιτισμικές
και κοινωνικές. Στην ουσία, ο νεωτερικός
άνθρωπος μετατρέπει τα πάντα σε ναρ-
κωτικό: την εξουσία, τη θρησκεία, τη γνώ-
ση, το χρήμα. Εθίζεται σε αυτά τα εξωτερικά
αγαθά γιατί είναι ικανά να αναζωογονή-
σουν τη νεκρωμένη εσωτερική του ζωή.
Αυτό στο οποίο πραγματικά εθίζεται όμως
είναι στην υπερβολή, στο ξεπέρασμα των
ορίων, στην εκρηκτική ένταση του βιώ-
ματος της νίκης, του ατομικού και συλ-
λογικού θριάμβου. 

Στο παιχνίδι αυτό, οι μετανεωτερικές
μας κοινωνίες επιφέρουν μια σημαντική
αλλαγή: η ίδια η πραγματικότητα βιώνεται
ως καθημερινή φαντασίωση. Δεν υπάρχουν
προσωπικοί στόχοι, όπως ο βιοπορισμός,
η επιτυχία, η αυτοβελτίωση. Η ατομική
και συλλογική πράξη προσανατολίζεται
στο να μεταμορφώνει την κάθε στιγμή
σε φαντασιακό γεγονός.

Η καθημερινότητα επενδύεται με αφη-
γήματα, εντάσσεται σε ένα σενάριο στο
οποίο το κάθε άτομο είναι απλά ηθοποιός.
Η σεναριοποίηση της καθημερινότητας,
ο εγκλεισμός δηλαδή του νοήματος των
ιστορικών γεγονότων σε θεατρικά παρα-
στατικά μοντέλα, διευκολύνεται από τα
νέα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, τα οποία
επιτρέπουν στο κάθε άτομο να αφηγηθεί

τη φανταστική εμπειρία του στους συ-
νανθρώπους του και συνομιλητές του.
Αυτό που αποκαλούμε σήμερα «πραγμα-
τικότητα» είναι αυτές οι φαντασιακές αφη-
γήσεις του εαυτού μας κατά την αλληλε-
πίδρασή του με εξωτερικά ερεθίσματα ή
πληροφορίες. Δεν πρέπει να ψάχνει κανείς
τη συνοχή αυτών των αφηγήσεων στην
ουσιαστική ανάλυση των ιστορικών τε-
κταινόμενων. Αν υπάρχει συνοχή, κάτι
το οποίο είναι ιδιαίτερα αμφίβολο, αυτή
βρίσκεται στον διαταραγμένο από τα πολ-
λαπλά ερεθίσματα και τον υπερβολικό
αριθμό πληροφοριών ψυχοσυναισθηματικό
κόσμο του κάθε ατόμου. Με άλλα λόγια,
η απαίτηση της συνοχής, του συγκροτη-
μένου λόγου, της εκλογικευμένης ανάλυσης
της πραγματικότητας δεν αφορά πλέον
τον εξωτερικό κόσμο αλλά την εσωτερική
ροή των επιθυμιών, των παθών και των
συναισθημάτων. 

Θα πίστευε κανείς ότι κάποιοι ξεφεύγουν
από τη μεταμοντέρνα τάση καταστροφής
της πραγματικότητας, οι επαγγελματίες
της πληροφόρησης, οι πολιτικοί ιθύνοντες,
οι διανοούμενοι ή έστω κάποια πεφωτι-
σμένη μειονότητα που έχει τρόπον τινά
διατηρήσει την επαφή της με την παρα-
δοσιακά εννοούμενη πραγματικότητα.
Όμως όλα τα δεδομένα μάς πείθουν για
το αντίθετο.

Ο ημερήσιος Τύπος πλέον δεν αναλύει

την πραγματικότητα, την παράγει μέσα
από τις καθημερινές επιλεκτικές διηγήσεις,
οι οποίες μετατρέπουν απλά γεγονότα σε
φαντασμαγορίες, ενσταλάζοντας όλα τα
στοιχεία ενός θρίλερ, την αγωνία, την
απρόσμενη εξέλιξη, την καταιγιστική δρά-
ση. Το ενδιαφέρον για την πραγματικότητα
δεν διαφέρει πλέον από το ενδιαφέρον
για το τέλος μιας ταινίας.

Και το απροσδόκητο ή το νέο στοιχείο
σε αυτή τη μορφή της πληροφόρησης
είναι ότι οι αναγνώστες ή οι θεατές, μετά
το τέλος της διήγησης αισθάνονται ότι
αυτή έχει πραγματικά τελειώσει. Όταν το
θρίλερ της εκλογής του Αμερικανού προ-
έδρου ή του νέου Πάπα ολοκληρωθεί, ο
ενημερωμένος πλέον αναγνώστης ανα-
φέρεται σε αυτό σαν σε ένα φιλμ το οποίο
καμία πλέον επιρροή δεν έχει στη ζωή
του. Είναι σαν να μην έχει καν συμβεί. Το
ίδιο ισχύει και για τους πολέμους στην
Ουκρανία, τη Γάζα ή τα ινδοπακιστανικά
σύνορα. Το μόνο αποτέλεσμα όλων αυτών
των σεναρίων πραγματικότητας είναι η
συναισθηματική φόρτιση του κοινού, η
οποία λειτουργεί ως διεγερτικό, ικανό να
ερεθίσει στον μέγιστο βαθμό μια ψυχή
βυθισμένη σε ανίατη πλήξη.          

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθηγητής
πολιτικής και κοινωνικής φιλοσοφίας
του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η σημασία της λύσης του Ουκρανικού
για το Κυπριακό: Απειλή και ευκαιρία

Του ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗ

Σημείο αντιλεγόμενο
ήταν πάντα οι προ-
φητείες, από την
εποχή της Παλαιάς
Διαθήκης, μέχρι και
τις μέρες μας. Από

τα αρχαία μαντεία και τους διφο-
ρούμενους χρησμούς, μέχρι και
τις αυτοεκπληρούμενες προφητείες
πονηρών ανθρώπων. Οι προφητείες
κινούνταν πάντα στον αστερισμό
του φόβου, θέτοντας υποχρεώσεις
και κανόνες στους ανθρώπους,
υποσχόμενες πάντα την επέκεινα
χαρά. Κινούνταν πάντα στο εκκρε-
μές της κόλασης και του παραδεί-
σου. Θεολογικά τα πράγματα είναι
πολύ απλά. Μόνο ο Θεός γνωρίζει
τα πάντα, άρα και το μέλλον. Όλα
είναι στο σχέδιο του Θεού και ο
Θεός δίδει το χάρισμα της προφη-
τείας σε κάποιους αγίους ανθρώ-
πους, ώστε να προφητεύουν και
να προειδοποιούν τους αμαρτωλούς
ανθρώπους για τις συνέπειες του
δρόμου τον οποίο επέλεξαν να ακο-
λουθήσουν. Κύριος στόχος είναι
η μετάνοια, δηλαδή η αλλαγή τρό-
που ζωής και υιοθέτησης των εν-
τολών του Θεού, οι οποίες δεν δια-
φέρουν σε τίποτα από μια φυσιο-
λογική ζωή. 

Στη δίνη της διαδοχή του Πάπα,
ήρθε στο προσκήνιο σε όλο τον
κόσμο, η προφητεία του Αγίου Μα-
λαχίου, αρχιεπισκόπου Ιρλανδίας,
ο οποίος προέβλεψε τον αριθμό
των Παπών και το τέλος του κό-
σμου. Το ενδιαφέρον είναι ότι σύμ-
φωνα με την προφητεία, ο αείμνη-
στος Φραγκίσκος είναι ο προτε-
λευταίος Πάπας. Η προφητεία γρά-
φτηκε το 1139, όταν ο άγιος Μα-
λαχίας είχε ταξιδέψει στη Ρώμη.
Εκεί είδε ένα περίεργο όραμα όπου
του αποκαλύφθηκε το όνομα του
κάθε Πάπα, έως το τέλος του κό-
σμου. Η προφητεία γράφτηκε σε
βιβλίο με τίτλο: «Η Προφητεία των
Παπών». Κρύφτηκε στα Μυστικά
Αρχεία του Βατικανού και ξανα-
βγήκε στην επιφάνεια το 1590 από
τον Βενεδικτίνο μοναχό, τον Άρ-
νολντ Γουίον. 

Το βιβλίο περιέχει μια σειρά από
σύντομες λατινικές φράσεις, σε
112 μυστηριώδεις ενότητες. Γράφει
μεταξύ άλλων ότι: ο Πάπας Σίξτος
Ε΄ είναι ο άξονας στο μέσον ενός
σημείου. Η θητεία του Πάπα Σίξτου
άρχισε 442 χρόνια μετά την κυ-
ριαρχία του πρώτου Πάπα και το
χωρίο υποδηλώνει ότι βρίσκεται
στη «μέση» της παπικής γενεαλο-
γίας – κατά πολλούς υποδεικνύει
ότι το τέλος του κόσμου θα έρθει
442 χρόνια αργότερα, δηλαδή το
2027. Στη Ρωμαιοκαθολική Εκκλη-
σία υπάρχουν πολλοί οι οποίοι υπο-
στηρίζουν ότι η προφητεία δεν ήταν
προφητεία, αλλά ότι γράφτηκε από
τον Άγιο Μαλαχία, με την ελπίδα

να πάρει ο ίδιος την κορυφαία θέση,
δηλαδή το αξίωμα του Πάπα.

Εκτός από τις προφητείες, υπάρ-
χουν και οι θεωρίες σοφών ανθρώ-
πων, οι οποίοι στη βάση των δε-
δομένων της εποχής τους, μπορούν
να προβλέπουν τι θα συμβεί τα επό-
μενα χρόνια ή τις επόμενες δεκαε-
τίες. Σε αυτή την ομάδα, μπορεί να
τοποθετηθεί και ο σπουδαίος, μα-
καριστός μέγας βυζαντινολόγος
Στίβεν Ράνσιμαν, ο οποίος είπε ότι
η μόνη θρησκεία η οποία θα επι-
ζήσει τον 21ο αιώνα, θα είναι η Ορ-
θοδοξία. Από εκεί και πέρα υπάρ-
χουν προφητείες ότι οι Γερμανοί
θα μεταστραφούν σύντομα στην
Ορθοδοξία, ότι θα επέλθει η ένωση
των Εκκλησιών, με την επιστροφή
Προτεσταντών, Ρωμαιοκαθολικών
και άλλων χριστιανικών ομάδων,
στην Ορθοδοξία, κατά τη διάρκεια
μιας νέα Οικουμενικής Συνόδου.

Τα πράγματα είναι πολύ απλά,
στον χώρο της Εκκλησίας, αφού η
παραδοχή ότι όλα είναι σχέδιο του
Θεού, απαλλάσσει τους ανθρώπους
από την αγωνία και το άγχος για
το τέλος του κόσμου. Το κρίσιμο
είναι το τέλος του κάθε ανθρώπου
ξεχωριστά, η κοίμησή του και όχι
το τέλος της ανθρωπότητας. Ο άγιος
Παΐσιος, ο άγιος των ημερών, ο
άγιος Κοσμάς ο Αιτωλός και πολλοί
άλλοι σύγχρονοι άγιοι, με τη φώτιση
πάντα του Θεού, μίλησαν για τα
μέλλοντα για να στηρίξουν συγκε-
κριμένους ανθρώπους.

Και μέσω αυτών στηρίζονται
και όλοι όσοι αγωνιούν και απελ-
πίζονται για τα μελλούμενα, βιώ-
νοντας τα σημερινά χάλια της κοι-
νωνία και την ακαταστασία των
κρατών. Σε αυτό το μήκος κύματος
και ο προφητολόγος, όπως ο ίδιος
χαρακτηρίζεται, μητροπολίτης
Μόρφου Νεόφυτος, ο οποίος με-
ταφέρει με τον λαγαρό του λόγο,
προφητείες οι οποίες είναι «ελεγ-
μένες» ότι λέχθηκαν από άγιους
ανθρώπους. Ανέφερε μεταξύ άλλων
ότι: «σύντομα θα αρχίσουν τα με-
γάλα γεγονότα, με την ανάφλεξη
της Μέσης Ανατολής, με τον βομ-
βαρδισμό με πυρηνικά όπλα του
Ιράν και της Τουρκίας, με τη διά-
λυση της Τουρκίας, με την απε-
λευθέρωση της Κύπρου –χωρίς να
πέσει μια σφαίρα– με την επανά-
κτηση της Μικράς Ασίας και της
Κωνσταντινούπολης και με την
τέλεση ξανά θείας λειτουργίας στον
ναό-καύχημα όλων των ορθοδόξων,
τον ναό της Του Θεού Σοφίας…»
Από εκεί και πέρα, η ουσία είναι
μια, η μετάβαση από τον φθαρτό
στον αιώνιο κόσμο. Απλώς αν θα
καταφέρει ο άνθρωπος να μπει
έστω και σε μια γωνιά του παρα-
δείσου. 

Ο τελευταίος
Πάπας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Μεταμοντέρνα εποχή

Η επάνοδος του Ντόναλντ
Τραμπ στην αμερικανική
ηγεσία ακολουθήθηκε από

τις προσπάθειές του για την επί-
τευξη συμφωνίας μεταξύ Ρωσίας
και Ουκρανίας για τον τερματισμό
του πολέμου. Η τελευταία πρό-
ταση που βρισκόταν στο τραπέζι,
μέχρι και την αποχώρηση των
ΗΠΑ από τον ρόλο του διαμεσο-
λαβητή, περιλαμβάνει την de
facto συνέχιση της κατοχής των
ουκρανικών εδαφών που βρί-
σκονται υπό τον ρωσικό έλεγχο
και την de jure και άρα επίσημη
αναγνώριση της Κριμαίας ως ρω-
σικού εδάφους. Στο δεύτερο ση-
μείο και στην αναγνώριση της
Κριμαίας έγκειται και ένας ση-
μαντικός κίνδυνος για το κυπρια-
κό πρόβλημα.

Με το πέρας του Β΄ Παγκοσμί-
ου Πολέμου και τη δημιουργία
ενός σώματος αποφάσεων και
συνθηκών, με πιο σημαντικό τον
Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ, που
συντελούν αυτό που ονομάζουμε
σήμερα Διεθνές Δίκαιο, η προ-
στασία της εδαφικής ακεραιότη-
τας και κυριαρχίας των κρατών
μελών του ΟΗΕ αποτελεί έναν
από τους πιο σημαντικούς πυλώ-
νες αυτού του νομικού οικοδο-
μήματος. Εξίσου σημαντικό, το
οποίο απορρέει από αυτό τον πυ-
λώνα, είναι και η μη αναγνώριση

διασπάσεων από κυρίαρχα κράτη
με εξαίρεση ελάχιστες περιπτώ-
σεις όπως αυτή του Μπαγκλαντές
το 1972 μετά από τη γενοκτονία
του 1971. Μια άλλη περίπτωση
ήταν και η αναγνώριση του Κο-
σόβου, πάλι στο πλαίσιο ανθρω-
πιστικών επιχειρημάτων για την
αποφυγή εγκλημάτων πολέμου.
Η μεγάλη μάζα των περιπτώσεων
που έχουμε τέτοιες διασπάσεις
είναι αποτέλεσμα στρατιωτικών
επεμβάσεων ή εμφύλιων συρρά-
ξεων και οι οποίες δεν έλαβαν νο-
μιμοποίηση από τη διεθνή κοι-
νότητα. Σε αυτή την κατηγορία
βρίσκεται και το Κυπριακό, με
την «Τουρκική Δημοκρατία της
Βόρειας Κύπρου» να μην αναγνω-
ρίζεται διεθνώς ως κυρίαρχο κρά-
τος γιατί είναι αποτέλεσμα της
τουρκικής εισβολής και κατοχής.

Μια τυχόν επίλυση του Ου-
κρανικού με αναγνώριση της Κρι-
μαίας ως ρωσικού εδάφους, η
οποία προσαρτήθηκε παράνομα
το 2014 από τη Ρωσία μετά από
στρατιωτική επιχείρηση, θα άνοι-
γε την κερκόπορτα και για άλλες
περιπτώσεις όπως αυτή της
«ΤΔΒΚ». Με δεδομένο ότι η πα-
ρούσα αμερικανική κυβέρνηση
δεν έχει διάθεση να διατηρήσει
το παγκόσμιο οικονομικό και πο-
λιτικό σύστημα που η ίδια δημι-
ούργησε μαζί με τους συμμάχους

της μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο, δεν θα έχει διάθεση να δια-
τηρήσει και τους κανόνες του.
Πάρα την αποχώρησή τους από
τη διαμεσολάβηση προς το παρόν,
η συναίνεσή τους σε μια τέτοια
πρόταση δείχνει και τους κινδύ-
νους που ελλοχεύουν για το Κυ-
πριακό ειδικότερα και για το Διε-
θνές Δίκαιο γενικότερα. 

Η άποψη του γραφόντος είναι
ότι η κυπριακή ηγεσία οφείλει να
παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις.
Το Διεθνές Δίκαιο μπορεί όπως
γνωρίζουμε πολύ καλά στην Κύ-
προ να έχει μειωμένη εφαρμογή,
παράλληλα, όμως, αποτελεί και
το κυριότερό μας όπλο από το
1974 και εντεύθεν, γιατί καλώς ή
κακώς αποτελεί τη βάση στην
οποία συζητούμε για επίλυση του
προβλήματος.

Με αυτό το δεδομένο, όσες πο-
λιτικές δυνάμεις οραματίζονται
ανεδαφικές λύσεις όπως αυτή του
«ενιαίου κράτους» ή έχουν την
πεποίθηση πως τα ισοζύγια δυ-
νάμεων στην περιοχή μας θα αλ-
λάξουν και θα ξαναμπεί η στρα-
τιωτική λύση στο τραπέζι, καλό
θα ήταν να δουν τις συμφωνίες
που έχει κλείσει την περασμένη
εβδομάδα η κατά τα άλλα σύμ-
μαχός τους Ιταλίδα πρωθυπουργός
Τζόρτζια Μελόνι με την κυβέρ-
νηση Ερντογάν για συμπαραγωγή

οπλικών συστημάτων. Εν κατα-
κλείδι, οφείλουμε ως Κύπρος να
διαβάσουμε την απειλή που προ-
έρχεται από το Ουκρανικό, αλλά
και την ευκαιρία που μας δίνουν
οι ανακατατάξεις στην ευρωπαϊκή
άμυνα και ασφάλεια. Δυστυχώς,
θα έχουμε μια νέα κούρσα εξο-
πλισμών παγκόσμια αλλά και στην
Ευρώπη. Σε αυτή την κούρσα η
Ε.Ε. θέλει την Τουρκία μαζί της
όπως δείχνουν και οι συμφωνίες
Ιταλίας-Τουρκίας. Μια λύση του
Κυπριακού θα εξομάλυνε αυτή
τη διαδικασία. Η κινητικότητα
που έχουμε το τελευταίο διάστημα
δεν βρίσκεται έξω από αυτά τα
πλαίσια. Για να βρεθεί όμως λύση
θα πρέπει η ηγεσία μας αλλά και
η κοινωνία να αντιληφθούν τις
αλλαγές των καιρών, αλλά και το
ότι το πλαίσιο στο οποίο συζη-
τούμε θα γίνει πολύ χειρότερο,
εάν δεν εκμεταλλευτούμε τις ευ-
καιρίες που θα έχουμε ενώπιόν
μας για να λύσουμε το Κυπριακό
με μόνη εφικτή λύση –πέραν από
αυτή της οριστικής διχοτόμησης–
τη διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία με πολιτική ισότητα στη
βάση των ψηφισμάτων του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.

Ο κ. Αλέξανδρος Ζαχαριάδης είναι
ερευνητικός συνεργάτης του Πανεπι-
στημίου Κύπρου.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Οπαδός της ομάδας μπέιζμπολ 
White Sox στο Σικάγο, απόφοι-
τος του Καθολικού Πανεπιστημί-
ου Βιλανόβα στην Πενσιλβάνια, ο 
69χρονος Ρόμπερτ (Μπομπ) Φράν-
σις Πρέβοστ, ο από την Πέμπτη 
Λέων Ι∆΄, είναι ο πρώτος Αμερικα-
νός Πάπας στην ιστορία της Ρω-
μαιοκαθολικής Εκκλησίας. 

Αν και ανήκε στα φαβορί για 
τη διαδοχή του Φραγκίσκου, η κα-
ταγωγή του εθεωρείτο από ανα-
λυτές το μεγαλύτερο μειονέκτη-
μά του. Γι’ αυτό άλλωστε πολλοί 
έσπευσαν να διευκρινίσουν ότι 
απέκτησε περουβιανή υπηκοότη-
τα μετά την παραμονή του στην 
τρίτη μεγαλύτερη χώρα της Νό-
τιας Αμερικής επί δύο και πλέον 
δεκαετίες.

Ομοιότητες και διαφορές

Γεφυροποιός μεταξύ προοδευ-
τικών και συντηρητικών, ο νέος 
Ποντίφικας αναμένεται να συ-
νεχίσει στα χνάρια του Φραγκί-
σκου, ιδίως σε κοινωνικά ζητή-
ματα όπως η μετανάστευση, η 
ανέχεια και ο πόλεμος, χωρίς όμως 
να διεκδικεί τις επικοινωνιακές 
αρετές του. 

Παράλληλα, κάποιες παλιότερες 
επικριτικές δηλώσεις του για τα 
άτομα ΛΟΑΤΚΙ+ απογοήτευσαν 
όσους πιστούς είχαν ενθουσιαστεί 
από την εμβληματική αποστροφή 
του προκατόχου του «ποιος είμαι 
εγώ να τους κρίνω;». 

Σε ομιλία του προς τους επι-
σκόπους το 2012, είχε επιτεθεί 
στα δυτικά ΜΜΕ και στην ποπ 
κουλτούρα επειδή δείχνουν συ-
μπάθεια «για πεποιθήσεις και 
πρακτικές που αντίκεινται στο 

Ευαγγέλιο». Οταν κλήθηκε να 
δώσει διευκρινίσεις, εξήγησε ότι 
εννοεί «τον ομοφυλοφιλικό τρό-
πο ζωής» και τις «εναλλακτικές 
οικογένειες που αποτελούνται 
από ομόφυλα ζευγάρια και τα 
υιοθετημένα παιδιά τους». Στο 
σχετικό βίντεο που συνόδευε τις 
επίμαχες δηλώσεις του, παρεμ-
βάλλονταν σκηνές από τη δημο-
φιλή τηλεοπτική σειρά «Modern 
Family». 

∆εν είναι, ωστόσο, βέβαιο ότι 
οι θέσεις του έχουν μείνει απα-
ράλλακτες από το 2012, όταν επι-
κεφαλής της Εκκλησίας ήταν ο 
συντηρητικός Βενέδικτος ΙΣΤ΄. 
Οσοι τον ξέρουν καλά λένε ότι 
«έχει εξελιχθεί έκτοτε». Προοδευ-
τικές είναι επίσης οι απόψεις του 
για τις γυναίκες, το περιβάλλον, 
ενώ ο μεγαλύτερος αδελφός του 

επιμένει ότι πρόκειται για ένα 
δεύτερο Φραγκίσκο. 

∆εν θα τοποθετείται ούτε πο-
λύ αριστερά ούτε πολύ δεξιά, αλ-
λά «ακριβώς στο κέντρο». Πολύ-
γλωσσος (μιλάει αγγλικά, ισπανικά, 
ιταλικά και γερμανικά), με κρεο-
λικές ρίζες από τη Νέα Ορλεάνη, 
το παρελθόν του είναι ενδεικτικό 
του πολυεθνικού χωνευτηριού που 
αποτελούν οι ΗΠΑ. 

Η τεχνητή νοημοσύνη φόρεσε 
στον νέο Πάπα καπέλο στο οποίο 
αναγράφεται «Make Vatican Great 
Again» (Κάνε το Βατικανό ξανά 
μεγάλο) «μετατρέποντάς» τον σε 
οπαδό του Τραμπ. Αν όμως ο Ντό-
ναλντ Τραμπ θεωρεί ότι ο επόμε-
νος επικεφαλής του Βατικανού θα 
είναι δικός του άνθρωπος (αφού 
δεν μπορεί να γίνει ο ίδιος, όπως 
είχε διαμηνύσει με το διαβόητο 

πλέον meme που εμφάνιζε τον 
Αμερικανό πρόεδρο Πάπα), θα δι-
αψευστεί γρήγορα. 

Είναι σαφές ότι τον Λέοντα Ι∆΄ 
ενώνει με τον προκάτοχό του Φρα-
γκίσκο η απέχθεια προς την ξενο-
φοβική μεταναστευτική πολιτική 
του Αμερικανού προέδρου. Το τε-
λευταίο retweet από τον λογαρια-
σμό τού κατά κόσμον Πρέβοστ 
χρονολογείται από τις 15 Απριλίου 
και σχολιάζει τη συνάντηση Τραμπ 
με τον πρόεδρο του Ελ Σαλβαδόρ 
για τη μεταφορά μεταναστών στην 
κεντροαμερικανική χώρα. «∆εν 
βλέπετε την οδύνη; ∆εν έχετε βά-
ρος στη συνείδησή σας;» είναι το 
σχόλιο που το συνοδεύει.

Παράλληλα, έχει φροντίσει με 
αναρτήσεις του στα σόσιαλ μί-
ντια να διαφοροποιηθεί από τον 
Αμερικανό αντιπρόεδρο Τζέι Ντι 

Βανς, τον τελευταίο ηγέτη που 
επισκέφθηκε τον Φραγκίσκο πριν 
πεθάνει. 

Οπως τονίζουν σε σχετική ανά-
λυσή τους οι New York Times, 
στην Ουάσιγκτον έχει εγκατα-
σταθεί μια ακροδεξιά καθολική 
ελίτ: το ένα τρίτο της κυβέρνη-
σης Τραμπ είναι καθολικοί, όπως 
και τα δύο τρίτα των μελών του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. Το γεγο-
νός αυτό έρχεται σε αντίθεση με 
τη συρρίκνωση του ποιμνίου που 
συμμετέχει ενεργά στην Καθολι-
κή Εκκλησία, τόσο εξαιτίας των 
συντηρητικών απόψεών της σε 
κοινωνικά ζητήματα όσο και των 
σεξουαλικών σκανδάλων εις βάρος 
ανηλίκων με θύτες ιερείς, αλλά και 
και της απροθυμίας της για κάθαρ-
ση. Μπορεί μεν ο Λέων Ι∆΄ να μην 
εκπροσωπεί αυτήν την πτέρυγα 
της Εκκλησίας, θεωρείται όμως 
συμβιβαστική λύση, που δεν θα 
προχωρήσει σε γενναίες μεταρ-
ρυθμίσεις. 

Ισορροπιστής

Ο καθηγητής Ιστορίας των Εκ-
κλησιών στο Πανεπιστήμιο του 
Μίνστερ Χούμπερτ Βολφ προβλέ-
πει ότι δεν θα πρέπει να περιμέ-
νουμε δραστικές αλλαγές σε ζητή-
ματα όπως η χειροτονία γυναικών 
ή η αγαμία των κληρικών: «Είναι 
άνθρωπος του Κέντρου, επιδέξιος 
διπλωμάτης, πραγματιστής, χωρίς 
ιδεολογικές αγκυλώσεις». Ακόμη 
και το γεγονός ότι φόρεσε κόκκινη 
κάπα και δεν αρκέστηκε στη λιτή 
λευκή περιβολή με την οποία έκα-
νε την παρθενική του εμφάνιση 
ο Φραγκίσκος δείχνει –κατά τους 
ειδικούς– ότι μπορεί να θέλει να 
παρουσιαστεί ως συνεχιστής του, 
όχι όμως και ως κλώνος του. 

Ο μακαριστός Πάπας Φραγκίσκος 
αγαπήθηκε από όλο τον κόσμο, 
αλλά στο εσωτερικό της Καθολι-
κής Εκκλησίας συνάντησε αντι-
δράσεις, ενίοτε σφοδρές. Οσοι πι-
στεύουμε στη μεγάλη πνευματική 
αξία του έργου του ανησυχούσα-
με αν αυτό θα συνεχιζόταν, μετά 
τον θάνατό του, ή θα διακοπτό-
ταν από τον διάδοχό του, εν ονό-
ματι τάχα της ενότητας της Εκ-
κλησίας. Η εκλογή του Ρόμπερτ 
Φράνσις Πρέβοστ ως διαδόχου 
του καθησύχασε τους φόβους 
μας. Σήμερα είμαστε ανακουφι-
σμένοι. Οι καρδινάλιοι αποφάσι-
σαν υπέρ της συνέχισης! Υπέρ 
μιας Εκκλησίας ανοιχτής και ιε-
ραποστολικής. Το Αγιο Πνεύμα 
έκανε καλή δουλειά. 

Ο νέος Πάπας διακόνησε πολ-
λά χρόνια στο Περού και γνωρίζει 
από πρώτο χέρι τι σημαίνει φτώ-
χεια και κοινωνική αδικία. Εμα-

θε εκεί να ακούει τον στεναγμό 
των πενήτων. Είναι πρώτα από 
όλα ποιμένας. Ξέρει από διοίκη-
ση μα δεν είναι γραφειοκράτης, 
ούτε διπλωμάτης. ∆ιάλεξε το όνο-
μα Λέων, για να υποδηλώσει ότι 
θέλει να εγγραφεί στη συνέχεια 
του Λέοντος ΙΓ΄, του εισηγητή της 
νεότερης κοινωνικής διδασκαλί-
ας της Καθολικής Εκκλησίας, με 
την ιστορικής σημασίας εγκύκλιο 
Rerum Novarum (1891). 

Η αληθινά μεγάλη επανάσταση 
του Φραγκίσκου ήταν η συνοδικό-
τητα στη ζωή και στη λειτουργία 
της Καθολικής Εκκλησίας. Ο νέ-
ος Πάπας εμφορείται από το ίδιο 
πνεύμα και πιστεύουμε πως θα 
τη συνεχίσει. Είναι ειρηνικός αλ-
λά με μεγάλο εσωτερικό σθένος, 
όπως φάνηκε από την καθοριστι-
κή συμβολή του στη διάλυση του 
πανίσχυρου υπερσυντηρητικού 
κινήματος Sodalicio στο Περού, 
που βαρυνόταν και με πλήθος σε-
ξουαλικών κακοποιήσεων. 

Το γεγονός ότι είναι Αμερικα-
νός, ο πρώτος Αμερικανός Πάπας 
στην Ιστορία, ίσως να έχει και αυ-
τό τη σημασία του, και η εκλογή 
του να συμβάλει στην ειρήνευση 
της Εκκλησίας της Αμερικής, που 
σήμερα είναι ακραία διχασμένη, 
με τους μισούς κληρικούς και πι-
στούς της τραμπιστές. Γενικώς, 
Αμερικανός και Περουβιανός εί-
ναι καλός συνδυασμός.

Σε μια συνέντευξή του ο ση-
μερινός Πάπας είχε πει, μεταξύ 
άλλων, και τα εξής: «Ανησυχούμε 
συχνά για τη δογματική διδασκα-
λία, μα κινδυνεύουμε να λησμο-
νήσουμε ότι πρώτη υποχρέωσή 
μας είναι να μεταδώσουμε την 
ομορφιά και τη χαρά που έχει το 
να γνωρίζεις τον Χριστό». Σε τού-
τα τα λόγια του ίσως βρίσκεται ο 
κυριότερος λόγος που ελπίζω ότι 
και με τον Πάπα Λέοντα Ι∆΄ η Εκ-
κλησία του Χριστού θα συνεχίσει 
να πορεύεται στο στενό μονοπάτι 
προς την κοινή πατρίδα. 

Ο νέος Πάπας Λέων Ι∆΄ διαδέχε-
ται τον Πάπα Φραγκίσκο. Η επι-
λογή του ονόματος παραπέμπει 
στον Πάπα Λέοντα ΙΓ΄, ο οποίος 
συνέδεσε στον λόγο της Εκκλη-
σίας, οριστικά πλέον, την εργα-
σία, την κοινωνική δικαιοσύνη 
και τη χριστιανική ηθική.  

Η επιλογή του νέου Πάπα 
προερχόμενου από τις ΗΠΑ, 
αλλά και από το Περού, όπου 
υπηρέτησε επί σειράν ετών ως 
ιεραπόστολος και επίσκοπος, εί-
ναι επιλογή συνέχειας και επιβε-
βαίωσης της γραμμής και των 
προτεραιοτήτων του Πάπα Φρα-
γκίσκου. 

Ηταν ασφαλώς αναμενόμε-
νο το κονκλάβιο να δώσει συ-
νέχεια στο έργο και στον τρόπο 
του Πάπα Φραγκίσκου, δεδομέ-
νης της παγκόσμιας απήχησής 
τους. Παράλληλα, ο νέος Πάπας 
είναι άνθρωπος συμφιλιωτικός. 

Θα πρέπει να αναλάβει έργο συμ-
φιλιωτικό με όσους ήταν δυσα-
ρεστημένοι με τον Πάπα Φρα-
γκίσκο, και αυτοί ήταν κυρίως 
στις ΗΠΑ. 

∆εν είναι τυχαίο ότι είναι Αμε-
ρικανός που γεννήθηκε και με-
γάλωσε στο Σικάγο. Επίσης, ο 
νέος Πάπας είναι μοναχός στο 
Τάγμα των Αυγουστινιανών μο-
ναχών, δηλαδή σε έναν διεθνή 
οργανισμό, όπου εξελέγη γενικός 
ηγούμενος για δύο εξαετείς θη-
τείες. Εχει λοιπόν διεθνή εμπει-
ρία ιεραποστολής και διοίκησης, 
γεγονός σημαντικό για τα νέα 
του καθήκοντα. 

Μετά τις θεολογικές σπουδές 
του στη Ρώμη εξειδικεύτηκε στο 
εκκλησιαστικό δίκαιο, προσόν 
και αυτό πολύτιμο για διοικητι-
κές θέσεις εντός της Εκκλησίας. 

Ασφαλώς, όμως, αν ο Πάπας 
Φραγκίσκος τον ξεχώρισε και 
τον προώθησε σε σημαντικές 
θέσεις είναι γιατί διέκρινε έναν 

ποιμένα που ήταν κοντά στο 
ποίμνιό του και κοντά στους 
ανθρώπους γενικά, έτοιμο να 
αναζητήσει τη συνάντηση και 
να πλησιάσει τους απομακρυ-
σμένους. 

Γι’ αυτό και ο Πάπας Φραγκί-
σκος τον διάλεξε ως επίσκοπο, 
αρχικά στο Περού όπου εργαζό-
ταν και πρόσφατα τον διόρισε 
στη Ρώμη, υπεύθυνο της γραμ-
ματείας η οποία επιλέγει και προ-
τείνει τους επισκόπους ανά τον 
κόσμο, δηλαδή τη σπουδαιότερη 
και πιο κρίσιμη ίσως υπηρεσία 
του Βατικανού. 

Ολα δείχνουν ότι το κον-
κλάβιο αναζήτησε και επέλεξε 
ένα συνεχιστή του Πάπα Φρα-
γκίσκου, ικανό συγχρόνως να 
κρατάει την ενότητα, έναν άν-
θρωπο συμβιβασμών, με διεθνή 
εμπειρία.

 
Ο κ. Θεόδωρος Κοντίδης είναι 
αρχιεπίσκοπος καθολικών Αθηνών.

Θαμώνες εστιατορίου στο Σινσινάτι των ΗΠΑ γευματίζουν ενόσω μεταδίδεται η παρθενική ομιλία του Λέοντος Ι∆΄ στη βασιλική του Αγίου Πέτρου, την Πέμπτη. Ο πρώτος Αμερικανός Ποντίφικας στην Ιστο-
ρία θεωρείται «άνθρωπος του Κέντρου, επιδέξιος διπλωμάτης, πραγματιστής, χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις». Ο μεγαλύτερος αδελφός του υποστηρίζει ότι πρόκειται για έναν δεύτερο Φραγκίσκο.

Αμερικανός,
αλλά καθόλου

τραμπικός
Το μετριοπαθές και συμβιβαστικό προφίλ του νέου 

Πάπα κάθε άλλο παρά δείχνει ταύτιση με τον Λευκό Οίκο, 
που πολλοί έσπευσαν να προεξοφλήσουν 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΚΟΝΤΙΔΗ 
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Εως

Φραγκίσκος

12

Βενέδικτος ΙΣΤ́

8

Ιωάννης Παύλος Β́

26

Παύλος ΣΤ́

15

Πίος ΙΒ́

20

Πίος ΙΆ

17

Πίος Ί

11

Βενέδικτος ΙΈ

7

Ιωάννης ΚΓ́

5

Ιωάννης Παύλος Ά

33 ημέρες

Πόσα 
χρόνια 
έμειναν 

στον θρόνο

73

11

2

1

1

1

1

1

1

ΙΤΑΛΟΙ

ΓΑΛΛΟΙ

ΙΣΠΑΝΟΙ

ΑΡΓΕΝΤΙΝΟΣ

ΓΕΡΜΑΝΟΣ

ΟΛΛΑΝΔΟΣ

ΠΟΛΩΝΟΣ

ΠΟΡΤΟΓΑΛΟΣ

ΑΜΕΡΙΚΑΝΟΣ

Η εθνικότητα 
των Παπών

Για μια Εκκλησία ανοιχτή Επιλογή συνέχειας 
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Ο στόχος του 25% ως ενός μίνι-
μουμ ποσοστού συμμετοχής της 
εγχώριας αμυντικής βιομηχανί-
ας στις εξοπλιστικές προμήθειες 
ύψους 28 δισ. ευρώ που έχουν 
προϋπολογιστεί για τα επόμενα 
12 χρόνια (μέχρι το τέλος του 
2036) αποτελεί μια πολυπαρα-
γοντική εξίσωση, η επίλυση της 
οποίας δεν έχει ξεκάθαρη απά-
ντηση. Τόσο οι μεγάλες ελληνικές 
εταιρείες, που κάποτε θα αποκα-
λούνταν «εθνικοί πρωταθλη-
τές», όσο και οι μικρότερες, 
μικρομεσαίες και startups, κα-
λούνται να βρουν χώρο, ου-
σιαστικά για πρώτη φορά τα 
τελευταία 50 χρόνια.

Οι δυνατότητες

Σημαντικό λόγο στον τρόπο 
με τον οποίο θα εξελιχθεί η δημι-
ουργία παραγωγικών δυνατοτή-
των θα έχουν εκ των πραγμάτων 
οι μεγάλες εγχώριες αμυντικές 
βιομηχανίες, είτε πρόκειται για 
τις κρατικές (ΕΑΒ και ΕΑΣ) είτε 
πρόκειται για ιδιωτικές. ∆εν θα 
πρέπει να λησμονείται ότι σε ελ-
ληνικά εργοστάσια παράγονται 
τμήματα των πυραυλικών συ-
στημάτων Patriot ή των αρμά-
των μάχης Leopard-2 (ΜΕΤ-
ΚΑ). Οπως, άλλωστε, στην 
κρατική ΕΑΒ υπάρχει μια 
παλαιά συνεργασία με τους 
Αμερικανούς (Λόκχιντ Μάρτιν) 
για τμήματα της διεθνούς παρα-
γωγής των C-130 και των F-16.

Στα μεγάλα προγράμματα, 
δηλαδή τα αεροσκάφη, τις με-
γάλες μονάδες επιφανείας (φρε-
γάτες και κορβέτες) και –μετά 
το 2030– τα υποβρύχια, οι δυ-
νατότητες που υπάρχουν είναι 
περιορισμένες. Αν και με βά-
ση τον τρέχοντα σχεδιασμό η 
Αθήνα επιθυμεί να ναυπηγού-
νται μονάδες σε ελληνικά ναυ-
πηγεία και σίγουρα κάποια από 
αυτά να λειτουργούν ως κόμβοι 
υποστήριξης και συντήρησης 
των μονάδων, πρέπει να προκύ-
ψουν μεγάλες παραγγελίες, ικα-
νές να στηρίξουν το αμυντικό 
σκέλος των ναυπηγήσεων. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι ένας από τους 
βασικούς λόγους που η Ελλάδα 
εντάχθηκε στο μελλοντικό πρό-
γραμμα της ναυπήγησης των 
φρεγατών τύπου Constellation 
για το ναυτικό των ΗΠΑ είναι 
το ενδεχόμενο ελληνικά ναυ-
πηγεία να αποτελέσουν –πέρα 
από χώρους παραγωγής αυτού 
του τύπου για το πολεμικό ναυ-
τικό– και κόμβους συντήρησης 
και υποστήριξης των αμερικα-
νικών μονάδων. Ολα αυτά, βέ-
βαια, είναι εξαιρετικά φιλόδοξα 
και μακροπρόθεσμα.

Γι’ αυτό και το υπουργείο 
Εθνικής Αμυνας έχει καταρτίσει 
ένα πρόγραμμα που να μπορεί 
να εμπλέξει ευκολότερα εγχει-
ρήματα με δυνατότητα ταχύτε-
ρης ωρίμανσης.

Το πλοίο

Ενα από τα πολύ φιλόδοξα 
σχέδια, όπως έχει προετοιμα-
στεί και προκηρυχθεί από το Ελ-
ληνικό Κέντρο Αμυντικής Καινο-
τομίας (ΕΛΚΑΚ), είναι αυτό του 
Εθνικού Πλοίου. Σκοπός είναι η 
ναυπήγηση μονάδας μεγέθους 
κανονιοφόρου ή περιπολικού 
ανοιχτής θαλάσσης. ∆εδομένου 
ότι πρέπει να προκύψει κατ’ αρ-
χάς το σχέδιο, δεν πρέπει να ανα-
μένεται η ωρίμανση του έργου 
πριν από το τέλος της δεκαετίας. 

Το όχημα

Αντιθέτως, προβλέπεται να 
προχωρήσει αρκετά γρηγορό-
τερα η διαδικασία για το Εθνι-
κό Οχημα Γενικής Χρήσης, που 
θα κατασκευαστεί εξ ολοκλήρου 

εντός της Ελλάδας, βασισμένο 
βεβαίως σε κάποιο σχέδιο ξέ-
νης εταιρείας. Οι δυνατότητες 
πάντως είναι υπαρκτές και οι 
εταιρείες έτοιμες να προχωρή-
σουν, όταν γίνουν οι σχετικές 
ανακοινώσεις. Αυτά τα οχήματα 
θα χρειαστούν στα αμέσως επό-
μενα χρόνια, δεδομένου ότι θα 
χρησιμοποιηθούν ως φορείς κά-
ποιων από τους πυραύλους και 
τις ρουκέτες που θα ενταχθούν 
στον ευρύτερο σχεδιασμό για 
την «Ασπίδα του Αχιλλέα», δη-
λαδή αυτό το πολυεπίπεδο σύ-
στημα το οποίο θα πρέπει να 
ενοποιεί και να ενσωματώνει 
αντιαεροπορικές, αντιβαλλιστι-
κές, αντι-drone και ανθυποβρυ-
χιακές δυνατότητες.

Η ασπίδα

Ο αρχικός σχεδιασμός της 
κυβέρνησης για την «Ασπίδα 
του Αχιλλέα» προβλέπει να είναι 
έτοιμο έως το 2027 ένα μέρος 
αυτών των δυνατοτήτων. Είναι 
προφανές ότι ο χρόνος αλλά και 
ο προϋπολογισμός που διατίθε-
ται γι’ αυτόν τον σκοπό (προς το 
παρόν 2,8 δισ. ευρώ) δεν είναι 
επαρκείς ώστε να καλυφθεί το 
σύνολο της επικράτειας. Ωστό-
σο, η μεθόριος και κρίσιμες πε-
ριοχές ανά την ηπειρωτική χώρα 
θα καλυφθούν. Η πλειάδα των 
συστημάτων που απαιτείται να 
συνδυαστούν ώστε να υπάρξει η 
περίφημη «Ασπίδα του Αχιλλέα» 
αφήνει αρκετό χώρο και για ελ-
ληνικές εταιρείες, οι οποίες, είτε 
μέσω ΕΛΚΑΚ είτε μέσω συνερ-
γειών με τους βασικούς παρό-
χους αντιαεροπορικών συστημά-
των (το Ισραήλ θα είναι μία από 
αυτές τις χώρες), θα μπορούν να 
συμβάλουν στην προσπάθεια. 
Ηδη εταιρείες που διαθέτουν ρα-
ντάρ και ηλεκτρομαγνητικές δυ-

νατότητες, αισθητήρες για ανί-
χνευση και χαρτογράφηση των 
απειλών κάτω από τη θάλασσα 
βρίσκονται σε συζητήσεις γι’ αυ-
τόν τον σκοπό. Στο πεδίο αυτό 
υπάρχουν κάποιες δυνατότητες 
στο σκέλος της επιτήρησης που 
μπορεί να είναι αμιγώς ελληνι-
κές, από την πλατφόρμα έως τα 
ραντάρ και τους αισθητήρες.

Τα drones

Σημαντικός τομέας ανάπτυ-
ξης των ελληνικών εταιρειών 
είναι οι μη επανδρωμένες 
πλατφόρμες, είτε πρόκειται 
για drones είτε για σκάφη 
επιφανείας (USV) ή υπο-
βρύχια (UUV). Η ελληνική 
αγορά διαθέτει ήδη εταιρεί-
ες που έχουν αναπτύξει μη 
επανδρωμένα για διάφορες 

χρήσεις, μάλιστα κάποια από 
αυτά είναι και εξαγώγιμα. Βέ-
βαια, η ταχύτητα με την οποία 
προχωράει η τεχνολογία στον 
συγκεκριμένο τομέα καθιστά 
αυτή την αγορά δυναμική και 
με την ανάγκη να βρίσκεται σε 
διαρκή επαφή με τις εξελίξεις. 
Ως εκ τούτου, τα προγράμμα-
τα αυτά, παρά το γεγονός ότι 
στην αρχική φάση τους θα 
απαιτούν συνεργασία με ξέ-
νες εταιρείες, σε βάθος χρό-
νου θα στραφούν αποκλει-
στικά στην εγχώρια αγορά.

Η στολή

Ενα πρόγραμμα που είναι ήδη 
γνωστό ότι θα είναι 100% ελ-
ληνικό είναι εκείνο της Στολής 
Μαχητή. Αρχικά το πρόγραμ-
μα αυτό προϋπολογιζόταν στα 
204 εκατ. ευρώ, ωστόσο πλέον 
έχει φτάσει τα 300 εκατ. Ενας 
από τους λόγους που ο προϋ-
πολογισμός αυξήθηκε είναι και 
η ανάγκη να χρηματοδοτηθούν 
ελληνικές εταιρείες για προϊόντα 
τα οποία ήδη παράγονται αλλά 
και σε πολλές περιπτώσεις εξά-
γονται από ελληνικές εταιρείες, 
όπως είναι, μεταξύ άλλων, κρά-
νη, εξαρτύσεις που παρέχουν 
αντιβαλλιστική προστασία, στο-
λές με αισθητήρες, διόπτρες και 
γυαλιά προστασίας, σύστημα 
διοίκησης και ελέγχου. 

Βασικός στόχος μέχρι το τέ-
λος του 2036 είναι οι μεγάλες 
εταιρείες να μπορούν να εξυ-
πηρετήσουν κατά συντριπτική 
πλειονότητα ακόμα και την εξ 
ολοκλήρου κατασκευή μεγάλων 
μονάδων (πλοία, υποβρύχια, άρ-
ματα μάχης) και οι μικρές και 
μεσαίες να έχουν κατορθώσει 
να αναπτύξουν τις δυνατότητές 
τους ώστε, ως οικοσύστημα πια, 
να μπορούν να διεκδικήσουν με 
αξιώσεις και προγράμματα στο 
εξωτερικό, εντός της Ε.Ε.

Η επίκληση της εμπειρίας στο ου-
κρανικό πεδίο προκειμένου να 
εξαχθούν συμπεράσματα για την 
ιλιγγιώδη ταχύτητα με την οποία 
εξελίσσεται η πολεμική τεχνο-
λογία είναι πλέον κοινός τόπος. 
Τις προηγούμενες ημέρες βρέ-
θηκαν στην Αθήνα εκπρόσωποι 
της ουκρανικής εταιρείας Skyfall, 
η οποία έχει αναπτύξει ένα εξά-
πτερο drone, το «Vampire», που 
οι Ρώσοι αποκαλούν «Baba Yaga», 
από τον σλαβικό μύθο μιας επικίν-
δυνης γριάς μάγισσας. Η ίδια εται-
ρεία έχει αναπτύξει και μια σειρά 
από FPVs, των μικρών εκείνων 
drones που χρησιμοποιούνται 
καθημερινά κατά εκατοντάδες.

Η Skyfall ξεκίνησε πριν από 
δύο χρόνια σε ένα γκαράζ σε κά-
ποια ουκρανική πόλη από τέσ-
σερις μηχανικούς. Αν και στην 
έκθεση DEFEA, όπου συναντηθή-
καμε με τους εκπροσώπους της 
εταιρείας, ήταν παρών και ένας 
από τους ιδρυτές, οι συζητήσεις 
που έγιναν για τις διάφορες δρα-
στηριότητές της ζητήθηκε να γί-
νουν χωρίς την κοινοποίηση ονο-
μάτων. Ως προς τον ιδρυτή, μου 

αναφέρθηκε ότι «δεν πρόκειται 
για δημόσιο πρόσωπο».

Οι τεχνικές λεπτομέρειες 
έχουν τη σημασία τους, αλλά η 
λειτουργία της Skyfall αποτελεί 
από μόνη της μια ακόμη ιστορία 
για το πώς ο πόλεμος αλλάζει θε-
μελιωδώς τις κοινωνίες.

Οι τέσσερις φίλοι, όλοι μη-
χανικοί, ξεκίνησαν με σκοπό 
να προσφέρουν στην πολεμική 
προσπάθεια της χώρας τους, επι-
σκευάζοντας υφιστάμενα drones. 
Ωσπου, έχοντας αποκτήσει κά-
ποια εμπειρία, πίστεψαν ότι θα 
μπορούσαν να αναπτύξουν ένα 
δικό τους μοντέλο, με βασικό 
στοιχείο το χαμηλό κόστος και 
τη γρήγορη κατασκευή.

Η ταχύτητα είναι το βασικό 
στοιχείο σ’ αυτόν τον πόλεμο 
και αυτό προκύπτει ανάγλυφα 
από τον τρόπο που κινούνται οι 
Ουκρανοί. Ενας χειριστής του 
«Vampire» μπορεί να εκπαιδευ-
θεί στον χειρισμό του drone σε λι-
γότερο από μία ώρα, αν και –όπως 
μας επισημαίνεται– μια συνδυα-
στική, πλήρης αποστολή απαιτεί 
μεγαλύτερη εκπαίδευση.

Η πλήρης αποστολή περιλαμ-
βάνει και τη δυνατότητα του χει-
ριστή να κινείται μακριά από 
περιοχές όπου υπάρχουν προϋ-
ποθέσεις ηλεκτρονικού πολέμου 
(EW), άρα εμπλοκής (jamming) 
και παραπλάνησης (spoofing) 
ενός drone. Το καθήκον δεν εί-

ναι εύκολο καθώς, όπως εξηγεί 
εκπρόσωπος της Skyfall, η ρωσι-
κή τεχνολογία στον ηλεκτρονικό 
πόλεμο έχει εξελιχθεί πάρα πολύ 
μέσα στα χρόνια του πολέμου. 
Οπως μας επισημαίνεται, πρό-
κειται για έναν αγώνα δρόμου, 
στον οποίο «απλά δεν μπορείς 
να μείνεις πίσω».

Ενα ενδιαφέρον στοιχείο που 
προκύπτει από τη συζήτηση είναι 
ο τρόπος επαφής μιας ιδιωτικής 
εταιρείας με τις ένοπλες δυνά-
μεις. Υπάρχει ο δίαυλος μέσω του 
υπουργείου Αμυνας της Ουκρανί-
ας, ωστόσο οι διοικητές ταγμάτων 
και μεραρχιών έχουν τη δυνατό-
τητα 24 ώρες το 24ωρο να μιλούν 
με τα στελέχη της εταιρείας ώστε 
να αναπληρώνουν πιθανές ανά-
γκες σε drones, να ζητούν τεχνι-
κές συμβουλές και –εν τέλει– να 
συμβάλουν με αυτόν τον τρόπο 
στη διαρκή ανάγκη προσαρμο-
γής στις νέες πραγματικότητες 
στο πεδίο της μάχης.

Τα drones, πέρα από αποστο-
λές βομβαρδισμού θέσεων ή κορε-
σμού θέσεων με επιθέσεις αγέλης 
(swarm), κάνουν και αποστολές 

ανθρωπιστικής βοήθειας. Για πα-
ράδειγμα, όπως μας επισημάν-
θηκε, μέσω drones μεταφέρεται 
αίμα προς μετάγγιση στα χειρουρ-
γεία που βρίσκονται στο μέτωπο. 

Στα πανεπιστήμια

Αυτές οι ιλιγγιώδεις τεχνολογι-
κές εξελίξεις πρέπει να φτάνουν 
και στον πυρήνα της έρευνας 
στην Ουκρανία, δηλαδή στα πα-
νεπιστήμια. Σ’ αυτό το πλαίσιο η 
Skyfall ανέπτυξε ένα πρόγραμ-
μα το οποίο πιστοποιήθηκε από 
το υπουργείο Παιδείας της Ου-
κρανίας. Οι μηχανικοί της εται-
ρείας εξηγούν στους φοιτητές –
και σε κάποιες περιπτώσεις και 
σε μαθητές λυκείου– πώς λει-
τουργούν τα drones και, γενι-
κά, μοιράζονται τις ειδικές γνώ-
σεις τους πάνω στο θέμα. Τέλος, 
τα drones μπορεί να χρησιμο-
ποιηθούν, όπως μας εξηγεί ο 
εκπρόσωπος της εταιρείας, και 
για την αποναρκοθέτηση περι-
οχών, οι οποίες αυτή τη στιγμή 
λόγω των πολεμικών επιχειρή-
σεων είναι γεμάτες από νάρκες.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

Σχέδιο για 25% made in Greece

«Ετσι στήσαμε την ουκρανική βιομηχανία drones» 

Ποια πρότζεκτ των Ενόπλων Δυνάμεων μπορούν να αρχίσουν να παράγονται εντός συνόρων

Οι εκπρόσωποι της εταιρείας Skyfall εξηγούν στην «Κ» πώς από το μηδέν έφτιαξαν τον πολεμικό στόλο 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

ΓΕ
Ν

ΙΚ
Ο

 Ε
Π

ΙΤ
ΕΛ

ΕΙ
Ο

 Ο
Υ

Κ
ΡΑ

Ν
ΙΚ

Ω
Ν

 Ε
Ν

Ο
Π

Λ
Ω

Ν
 Δ

Υ
Ν

Α
Μ

ΕΩ
Ν

  

Ουκρανός στρατιώτης χειρίζεται 
ένα drone τύπου «Vampire». Η εκ-
παίδευση που απαιτείται ολοκληρώ-
νεται σε λιγότερο από μία ώρα όταν 
πρόκειται για απλές αποστολές.   

Εθνικό πλοίο (κανονιοφόρος 
ή περιπολικό ανοιχτής θαλάσσης): 
Προς τα τέλη της δεκαετίας.

Εθνικό Οχημα Γενικής Χρήσης
Πρόγραμμα προτεραιότητας 

που μπορεί να γίνει εντός Ελλά-
δος σε συνεργασία ελληνικών 

και ξένων εταιρειών.

Μη επανδρωμένα 
συστήματα επιφανείας 

(USV)

Μη επανδρωμένα 
υποβρύχια συστήματα 

(UUV)

Η Στολή του Μαχητή 
θα είναι ένα πρόγραμμα 
εξ ολοκλήρου ελληνικό.

Drones, είτε πρόκειται 
για περιπλανώμενα πυρο-
μαχικά είτε για συστήμα-

τα επιτήρησης.

Συστήματα που συνδέονται 
με την «Ασπίδα του Αχιλλέα» 
(βλήματα, φορείς πυραύλων, 
αισθητήρες, ραντάρ, συστήμα-
τα επιτήρησης στον αέρα, 
στην ξηρά και κάτω από 

τη θάλασσα).

Ανάγκες που μπορεί να καλύψει η εγχώρια βιομηχανία

Πατάει
γκάζι

Το Εθνικό 

Οχημα Γενι-

κής Χρήσης 

θα «τρέξει» 

με γρήγορους 

ρυθμούς, κα-

θώς προορί-

ζεται να χρη-

σιμοποιηθεί 

και ως φορέας 

πυραύλων και 

ρουκετών της 

αμυντικής 

πλατφόρμας 

«Ασπίδα του 

Αχιλλέα».

Εξοπλιστικά
2036

Βασικός στό-

χος είναι μέ-

χρι το τέλος 

του 2036 κά-

ποιες μεγά-

λες εταιρείες 

να μπορούν 

να εξυπηρε-

τήσουν ακό-

μα και την εξ 

ολοκλήρου 

κατασκευή 

πλοίων, υπο-

βρυχίων και 

αρμάτων 

μάχης.
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Μια αποτίμηση της διαδρομής 
του Αλέξη Τσίπρα είναι προφα-
νώς πρόωρη. Σε κάθε περίπτω-
ση, όμως, δεν θα πρέπει να είναι 
αφοριστική όπως ο φανατισμός 
της πολιτικής συχνά επιτάσσει. 
Η διαδρομή του, εξάλλου, έχει 
πολλές πτυχές. 
 
Μπορεί να του καταλογιστεί η 
(ασύγγνωστη;) ανευθυνότητα 
της πρώιμης αντιπολιτευτικής 
περιόδου του, όταν υποδαύλισε 
κάθε δημαγωγική ακρότητα για 
να καβαλήσει το κύμα δυσαρέ-
σκειας της οικονομικής κρίσης. 
Μπορούν επίσης να του κατα-
λογιστούν όσα έγιναν το πρώτο 
εξάμηνο, όταν η χώρα έφτασε στο 
χείλος της καταστροφής. Ασφα-
λώς θα του καταλογιστούν λαν-
θασμένες στρατηγικές επιλογές, 
από το τραυματικό δημοψήφισμα 
του 2015 και τη συνεργασία με 
τους ΑΝΕΛ μέχρι και την περι-
πέτεια Κασσελάκη.

Κάθε έντιμη αξιολόγηση, πάντως, 
οφείλει να του πιστώσει και αρ-
κετά θετικά. Το γεγονός ότι ένας 
νέος άνθρωπος κατάφερε να οδη-
γήσει ένα κόμμα του 5% στην κυ-
βέρνηση, είναι πρωτόγνωρο στη 
μεταπολιτευτική ιστορία μας. Οι 
επικοινωνιακές δεξιότητές του 
και η ικανότητά του στη δημι-
ουργία ψυχικών ταυτίσεων είναι 
αξιομνημόνευτη. 
 
Ως πρωθυπουργός, παρά τα σοβα-
ρά λάθη της πρώτης περιόδου, 
κατάφερε γρήγορα να ανακτήσει 
τον έλεγχο της κατάστασης. Οταν 
έφτασε στην άκρη του γκρεμού, 
δεν έκανε το βήμα στο κενό –αυτό 
για το οποίο τον κατηγορούν σήμε-
ρα επικριτές του όπως ο κ. Βαρου-
φάκης και η κυρία Κωνσταντοπού-
λου– αλλά έδειξε τον απαιτούμενο 
ρεαλισμό. Στη συνέχεια δε, παρό-
τι κλήθηκε να κυβερνήσει κόντρα 
σε όσα υποστήριζε, επέδειξε αξι-
οσημείωτη προσαρμοστικότητα. 

Τις εκλογές του 2019 δεν τις έχα-

σε επειδή κατέστρεψε τη χώρα, 
αλλά επειδή είχε προηγουμένως 
καταστρέψει την αξιοπιστία του. 
Ο,τι είχε πει παλαιότερα το έβρι-
σκε μπροστά του. Η δε σπατάλη 
πολιτικού κεφαλαίου το 2015 του 
κόστισε όταν πλέον το χρειαζόταν. 
 
Ο κ. Τσίπρας μπορούσε να πετύχει 

ένα πολιτικό «ριμπράντινγκ» την 
περίοδο 2019-23, ξεκινώντας την 
προσπάθεια από την αποκατά-
σταση της αξιοπιστίας του. Εχο-
ντας διαχειριστεί επαρκώς μια 
πολύ δυσκολότερη «μετάλλαξη 
εν κινήσει», όταν κυβερνούσε, 
θα μπορούσε να πετύχει και αυ-
τό. Προτίμησε να μην το κάνει, 
αλλά να κινηθεί στη λογική «αυτά 
ξέρουμε αυτά κάνουμε». 
 
Το να επιθυμεί ο κ. Τσίπρας να παί-
ξει σήμερα κάποιον ευρύτερο ρό-
λο είναι απολύτως θεμιτό. Μόνο 
που αυτό το «ριμπράντινγκ» γίνε-
ται καθυστερημένα. Οταν ο ίδιος 
έχει πλέον φθαρεί από όσα μεσο-
λάβησαν και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει χάσει 
την αίγλη και τον ρόλο του. Οταν 
από αυθύπαρκτος πόλος, έχει πλέ-
ον γίνει δυνητική συνιστώσα ενός 
υποθετικού ευρύτερου σχήματος. 
 
Το ποσοστό ψηφοφόρων που δηλώ-
νουν ότι επιθυμούν την επιστρο-
φή του κ. Τσίπρα σε ενεργό ρόλο 
δεν είναι ασήμαντο. Πρόσφατη 

έρευνα το προσδιόρισε γύρω στο 
25%, με τα 2/3 όσων ψήφιζαν ΣΥ-
ΡΙΖΑ να είναι θετικοί. Το ποσοστό 
είναι πολύ μεγαλύτερο από αυτό 
που αθροίζουν ο ΣΥΡΙΖΑ και τα 
κόμματα που προέρχονται από αυ-
τόν. Ακόμη και τώρα, ο πρώην αρ-
χηγός ασκεί μεγαλύτερη γοητεία 
από το παρηκμασμένο κόμμα του.
 
Είναι ωστόσο ένα εγχείρημα πολι-
τικά δύσκολο. ∆ικαίως ή αδίκως, 
η γενική εικόνα του κ. Τσίπρα 
δεν είναι θελκτική. Νέοι «παί-
κτες» του χώρου, όπως η κυρία 
Κωνσταντοπούλου, δεν πρόκει-
ται να συνεννοηθούν μαζί του 
στο πλαίσιο μιας ευρύτερης συμ-
μαχίας. Οι οξύτατες προσωπικές 
επιθέσεις της εναντίον του είναι 
ενδεικτικές. Είναι προφανές ότι 
το comeback του ενός λειτουρ-
γεί καταστροφικά για τον άλλο. 
Για ένα μεγάλο μέρος του ΠΑ-
ΣΟΚ κάθε προοπτική συνεργασί-
ας μαζί του θα πρέπει να θεωρεί-
ται απαγορευτική. Η δε Ν.∆. στο 
πρόσωπό του θα βρει τον αντί-

παλο που αναζητά εδώ και καιρό. 
 
Στη συνείδηση της πλειοψηφίας –
ακόμη και στον χώρο της ευρύ-
τερης Αριστεράς– ο κ. Τσίπρας, 
θεωρείται λύση από το παρελθόν. 
Απέναντι σε μια κυβέρνηση που 
συμπληρώνει έξι χρόνια και στις 
εκλογές ένα από τα επιχειρήματα 
εναντίον της θα είναι το αίτημα 
της πολιτικής αλλαγής, πόσο πει-
στικό είναι αυτή να επιχειρηθεί 
να εκφραστεί από έναν εκ των 
βασικών πρωταγωνιστών της πε-
ρασμένης 15ετίας;
 
Για τους λόγους αυτούς, το come-
back του πρώην πρωθυπουργού 
μοιάζει να συγκεντρώνει πολύ μι-
κρές πιθανότητες. Επειδή όμως 
τα τελευταία χρόνια έχουν δει 
πολλά τα μάτια μας –όχι μόνο στη 
χώρα μας αλλά και διεθνώς– ας 
είμαστε φειδωλοί σε προβλέψεις 
και εκτιμήσεις. 
 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος Στρατηγικής και Επικοινωνίας.

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Το «ριμπράντινγκ» που άργησε 

Το ποσοστό ψηφοφό-
ρων που δηλώνουν ότι 

επιθυμούν την επιστρο-
φή του κ. Τσίπρα είναι 
πολύ μεγαλύτερο από 
αυτό που αθροίζουν 

ο ΣΥΡΙΖΑ και τα κόμ-
ματα που προέρχονται 

από αυτόν. Είναι ωστόσο 
ένα εγχείρημα πολι-

τικά δύσκολο.

Η συντροφική οργή της Ζωής Κων-
σταντοπούλου για τον Αλέξη 
Τσίπρα δεν κρύφτηκε ποτέ. Ού-
τε σίγησε ποτέ. Γιγαντώθηκε το 
τελευταίο διάστημα. Οχι πως τα 
αισθήματα του πρώην πρωθυ-
πουργού για την επικεφαλής της 
Πλεύσης Ελευθερίας δεν χτυπάνε 
«κόκκινο». Απλώς δεν εκδηλώνο-
νται. Ή μάλλον έχουν εκδηλωθεί 
μία φορά, αλλά λίγοι το θυμούνται.

Το «καρφί» του 2023

Τέσσερις ημέρες πριν από τις 
δεύτερες εκλογές του 2023 ο Αλέ-
ξης Τσίπρας σε συνέντευξή του 
στο Kontra, είχε ερωτηθεί για 
την Πλεύση Ελευθερίας. «Εμφα-
νίστηκε ως κόμμα που διεκδι-
κεί την είσοδο στη Βουλή», εί-
χε αναφέρει, συμπληρώνοντας: 
«Προωθήθηκε με την ευγενική 
χορηγία του Μεγάρου Μαξίμου. 
Υπήρξαν άλλα κόμματα τα οποία 
ήταν στη Βουλή και δεν είχαν τη 
μιντιακή στήριξη που είχε αυτό 
το κόμμα». Ο Αλέξης Τσίπρας σε 
μια εξαιρετικά δύσκολη περίο-
δο για εκείνον, καθώς γνώριζε 
πως όδευε σε μια δεύτερη συνε-
χόμενη μεγάλη ήττα, ήθελε να 
«αλιεύσει» επιπλέον αριστερές 
ψήφους. Η Ζωή Κωνσταντοπού-
λου στις κάλπες του Μαΐου δεν 
είχε καταφέρει για 0,8% να μπει 
στη Βουλή. Αισθάνθηκε δικαίω-
ση, καθώς λίγες ημέρες μετά το 
«καρφί» του πρώην προέδρου 
του ΣΥΡΙΖΑ, στις 25 Ιουνίου, ξε-
πέρασε οριακά το 3%.

Πλέον η πρώην πρόεδρος της 
Βουλής όπου σταθεί και όπου 
βρεθεί επιτίθεται στον Αλέξη 
Τσίπρα. Του προτείνει να «πα-
ραμείνει στο λαγούμι του», τον 
κατηγορεί ότι «κατέστρεψε τη 
χώρα και τον ΣΥΡΙΖΑ», ότι «κά-
νει διακοπές με τον μισθό του 
βουλευτή», ενώ δεν σταματά τις 
αιχμές για τα αγγλικά του. Από 
τη συνέντευξη που παραχώρη-
σε πριν από μερικές ημέρες στην 
ΕΡΤ, το απόσπασμα που ανέβασε 
στο TikTok ήταν αυτό που «στό-
λιζε» τον πρώην πρωθυπουργό.

Κρατάει χρόνια...

∆εν είναι όμως μόνο η παρού-
σα πολιτική συγκυρία που πυ-
ροδοτεί αυτή τη βεντέτα. Στην 
πρώτη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, 
ως τομεάρχης ∆ικαιοσύνης, η 
Ζωή Κωνσταντοπούλου επιθυ-
μούσε να λάβει το συγκεκριμένο 
χαρτοφυλάκιο. Φέρεται να της 
προτάθηκε το υπουργείο Εσωτε-
ρικών ως εναλλακτική, ενώ για το 
∆ικαιοσύνης στις διαπραγματεύ-
σεις και στα τηλεφωνήματα που 
γίνονταν, ούτε κουβέντα δεν είχε 
ακουστεί από τον Αλέξη Τσίπρα. 
Και παρά το γεγονός πως, σύμ-
φωνα με τις πληροφορίες εκείνης 
της εποχής, η προεδρία της Βου-
λής προοριζόταν από την πρώτη 
θητεία του ΣΥΡΙΖΑ για τον Νίκο 
Βούτση, τελικά δόθηκε στη Ζωή 
Κωνσταντοπούλου. Μια ιδιαιτέ-
ρως τιμητική θέση για μια νέα 
βουλευτή που λάμβανε το τρί-
το τη τάξει πολιτειακό αξίωμα.

Οι φήμες ωστόσο τότε ορ-
γίαζαν πως ο Αλέξης Τσίπρας 
επέλεξε «διά της αναβάθμισης» 
να αποφύγει τη συμμετοχή της 
στην κυβέρνηση και στο υπουρ-
γικό συμβούλιο. Οσα ακολού-
θησαν με την υπογραφή του 
μνημονίου απέδειξαν ότι το 
«παρκάρισμα» στην υψηλότε-
ρη έδρα της Ολομέλειας δεν θα 

μπορούσε να αποτρέψει τη σύ-
γκρουση. Μετά αρκετές διαμά-
χες, στις 31 Αυγούστου του 2015, 
ανακοίνωσε τη συμπόρευσή της 
με τη Λαϊκή Ενότητα του Πανα-
γιώτη Λαφαζάνη ως ανεξάρτητη 
συνεργαζόμενη.

Σε αρκετές περιπτώσεις οι πο-
λιτικές συμπεριφορές δεν χρειά-
ζονται πολλές αναλύσεις, καθώς 

ερμηνεύονται από τους αριθ-
μούς. Στην πρόσφατη έρευνα 
της Opinion Poll για το Action 
24, το 42,9% των υποστηρικτών 
της Πλεύσης Ελευθερίας δήλωσε 
πως κρίνει «θετικά/μάλλον θετι-
κά» την πιθανότητα επιστροφής 
του Αλέξη Τσίπρα σε πρωταγωνι-
στικό ρόλο. Είναι ο πρώην πρω-
θυπουργός ο αντίπαλος που ανη-

συχεί τη Ζωή Κωνσταντοπούλου 
πως μπορεί να την «γκρεμίσει» 
από τη δεύτερη θέση; Αποτελεί, 
με αυτή την παραδοχή, μια με-
λετημένη στρατηγική η αποδό-
μηση του προφίλ του, θέλοντας 
να προλάβει τις φήμες που τον 
φέρνουν να επιστρέφει στην κε-
ντρική πολιτική σκηνή. 

Εκτός και αν η δημοσκοπική 
της εκτίναξη προκαλεί σκεπτι-
κισμό και από την άλλη πλευ-
ρά. Στο υποθετικό σενάριο κα-
τά το οποίο ο ιστορικός ηγέτης 
του ΣΥΡΙΖΑ μελετά τον σχημα-
τισμό ενός νέου φορέα, γιατί να 
το πράξει σε μια περίοδο όπου 
θα βρεθεί «ίσα βάρκα ίσα νερά» 
μαζί της; Θα ήταν πιο φρόνιμο να 
περιμένει να «ξεφουσκώσουν τα 
πανιά» της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Σε κάθε περίπτωση δεν φαίνεται 
να επιθυμεί να την καταστήσει 
συνομιλήτριά του, ακολουθώ-
ντας το γνωμικό πως «δεν υπάρ-
χει πιο ταπεινωτική απάντηση 
από την περιφρονητική σιωπή». 

Ο μονόδρομος

Στελέχη, βουλευτές και στον 
ΣΥΡΙΖΑ θεωρούν πως το επόμε-
νο χρονικό διάστημα είναι περί-
οδος αποφάσεων για τον Αλέξη 
Τσίπρα. Με το κόμμα καθηλω-
μένο στη ζώνη του 6%-7%, αν 
τα πράγματα δεν πάνε καλύτε-
ρα, ποια μπορεί να είναι η θέση 
και η στάση του; Να λάβει τη μία 
από τις 15-20 έδρες που ενδεχο-
μένως θα διεκδικήσει το κόμμα 
που ο ίδιος έφερε στην εξουσία; 
Πρόκειται για μια αδύναμη πο-
λιτική κίνηση χωρίς προοπτική. 
Από την άλλη, ο ενεργός ρόλος 
που έχει επιλέξει να παίζει είναι 
δύσκολο να υποστηριχθεί αν εί-
ναι εκτός Βουλής. Ολες αυτές οι 
θεωρίες κινητοποιούν ακόμα πιο 
πολύ τη Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
Βλέπει ότι υπάρχει μεγαλύτερη 
προοπτική διείσδυσης στο ακρο-
ατήριο του κόμματος με το οποίο 
εξελέγη για πρώτη φορά βουλευ-
τής το 2012. 

Η συνέχεια της βεντέτας με-
ταξύ τους ενδεχομένως να πάρει 
πιο άγρια χαρακτηριστικά, αν η 
επικεφαλής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας επιλέξει να μπει πιο βα-
θιά στο πρώτο επτάμηνο της δι-
ακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Εκτός 
και αν η σιωπή του πρώην πρω-
θυπουργού αρχίζει να σπάει. Η 
Ολγα Γεροβασίλη, στενή συνερ-
γάτις και συνομιλήτριά του, την 
εβδομάδα που πέρασε είπε σε 
συνέντευξή της πως «είναι βασα-
νιστήριο να ακούς τη Ζωή Κων-
σταντοπούλου». Ισως η αντιπρό-
εδρος της Βουλής να έδωσε μια 
πρώτη απάντηση βγάζοντας τον 
πρώην πρωθυπουργό και το γρα-
φείο του από τη δύσκολη θέση. 
∆εν αναμένεται, πάντως, κάτι πε-
ρισσότερο. Η συνδιάσκεψη του 
Ινστιτούτου που έχει ιδρύσει ο 
Αλέξης Τσίπρας θα είναι εστια-
σμένη στις γεωπολιτικές εξελί-
ξεις διεθνώς. Θα πραγματοποιη-
θεί πιθανότατα στις 10 Ιουνίου, 
ενώ όλοι αναρωτιούνται αν θα 
δώσει το «παρών» στο συνέδριο 
του ΣΥΡΙΖΑ λίγες ημέρες μετά.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ
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Γιατί η Ζωή στρέφει τα πυρά της κατά του Τσίπρα; 
Τα «ψιλά γράμματα» των δημοσκοπήσεων 

και η στρατηγική σιωπή του πρώην πρωθυπουργού

Στις 6 Φεβρουαρίου του 2015, η Ζωή Κωνσταντοπούλου εξελέγη πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων 
με 235 ψήφους σε σύνολο 298 παρόντων. Ωστόσο, οι φήμες τότε οργίαζαν πως ο Αλέξης Τσίπρας επέ-
λεξε «διά της αναβάθμισης» να αποφύγει τη συμμετοχή της στην κυβέρνηση.
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Την Τρίτη το πρωί η Αγκελα Μέρ-
κελ παρακολουθούσε από τα θε-
ωρεία της γερμανικής βουλής την 
πρώτη ψηφοφορία για την ανά-
δειξη του Φρίντριχ Μερτς σε νέο 
καγκελάριο της χώρας. Η διαδικα-
σία εθεωρείτο τυπική, η σύζυγος 
και τα παιδιά του είχαν φορέσει 
τα φωτογενή τους χαμόγελα και 
περίμεναν να χειροκροτήσουν το 
αποτέλεσμα-δικαίωση των φιλο-
δοξιών μιας ζωής για τον 69χρονο 
Χριστιανοδημοκράτη πολιτικό. 

Η ψυχρολουσία

Αίφνης επικράτησε νευρικό-
τητα: η πρόεδρος του σώματος, 
Γιούλια Κλέκνερ, με το αποτέλε-
σμα της διαδικασίας στα χέρια, 
συγκάλεσε το προεδρείο και τους 
επικεφαλής των κοινοβουλευ-
τικών ομάδων των κομμάτων. 
Η είδηση άρχισε να απλώνεται 
στα δημοσιογραφικά πηγαδά-
κια: για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία της ομοσπονδιακής Γερμα-
νίας, ο υποψήφιος καγκελάριος 
απέτυχε να εκλεγεί στην πρώτη 
ψηφοφορία. Η εξέλιξη ήταν τόσο 
αιφνιδιαστική, ώστε ουδείς ήξε-
ρε τι προβλέπεται στο σύνταγμα 
και στον κανονισμό της βουλής 
σε αυτήν την περίπτωση. Χρει-
άστηκαν πολλές ώρες μέχρι να 
οριστεί το απόγευμα νέα ψηφο-
φορία και να εκλεγεί τελικά με τη 
δεύτερη καγκελάριος ο Μερτς. 

Η ταυτότητα των «αποστα-
τών» δεν είναι σαφής, καθώς 
η διαδικασία είναι μυστική και 
μόνο εικασίες μπορούν να δι-
ατυπωθούν. Μια εκδοχή είναι 
ότι επρόκειτο για δυσαρεστημέ-

νους Σοσιαλδημοκράτες που δεν 
υπουργοποιήθηκαν. Μια δεύτε-
ρη, ότι μια συντηρητική μερίδα 
Χριστιανοδημοκρατών εκτιμά 
πως ο Μερτς ξεπουλήθηκε μετε-
κλογικά στο SPD, θυσιάζοντας τη 
δημοσιονομική πειθαρχία μέσα 
από τη χαλάρωση του «φρένου 
χρέους» για αμυντικές δαπάνες 
και το επενδυτικό «μπαζούκας» 
μισού δισ. ευρώ σε επενδύσεις 
για έργα υποδομής. Η τρίτη, ότι 
μια αριστερή πτέρυγα των Σοσι-
αλδημοκρατών δεν ξεχνάει την 

προεκλογική συνεργασία του 
Μερτς με την ξενοφοβική Εναλ-
λακτική για τη Γερμανία (AfD) 
πάνω σε ένα κείμενο πέντε ση-
μείων για σκληρότερη μετανα-
στευτική πολιτική. 

«Ηταν μια αδιανόητα κακή εκ-
κίνηση. Σε κάθε μελλοντική νο-
μοθετική διαδικασία ο Φρίντριχ 
Μερτς θα φοβάται ότι δεν διαθέ-
τει την απαραίτητη πλειοψηφία 
στην Μπούντεσταγκ. Η AfD θα 
συνεχίσει να κερδίζει από την κα-
τάσταση. Κι όμως, αυτό που χρει-
άζεται πάνω απ’ όλα η Γερμανία 

είναι σταθερότητα», λέει στην 
«Κ» ο Γερμανός δημοσιογράφος 
Στέφαν Λάμπι, ο οποίος παρουσί-
ασε προεκλογικά το προφίλ του 
καγκελαρίου στο πλαίσιο της σει-
ράς «Ψήφος εμπιστοσύνης» στο 
πρώτο κανάλι της κρατικής τη-
λεόρασης, το ARD. 

Χωρίς σταθερές

Προσκεκλημένος του Ιδρύμα-
τος Χάινριχ Μπελ, ο Στέφεν Μά-
ου, καθηγητής Κοινωνιολογίας 
στο Πανεπιστήμιο Χούμπολντ, 
βρέθηκε αυτήν την εβδομάδα στη 
Θεσσαλονίκη για να συζητήσει 
με τον δημοσιογράφο Τάσο Τέλ-
λογλου για το βιβλίο του «Ανισα 
ενωμένοι. Γιατί η Ανατολή παρα-
μένει διαφορετική» στο πλαίσιο 
της ∆ΕΘ. Η δική του αποτίμηση 
είναι πιο ψύχραιμη: «Πρέπει να 
συνηθίσουμε στη νέα πολιτική 
πραγματικότητα, στο πλαίσιο 
της οποίας δεν υπάρχουν στα-
θερές και σίγουρες πλειοψηφίες. 
Μην ξεχνάτε ότι αυτός δεν είναι 
ένας μεγάλος συνασπισμός, αλλά 
μικρός. Συνεπώς, η πλειοψηφία 
θα διακυβεύεται διαρκώς κάθε 
φορά που προκύπτουν πολιτικά 
ζητήματα ή όταν ανακύπτουν 
διενέξεις μεταξύ των εταίρων. 
Είναι μια υποθήκη αυτή για τη 
νέα κυβέρνηση, γιατί θα έχου-
με δύσκολους νόμους, όπως για 
το μεταναστευτικό ή την αγορά 
εργασίας. Σε αυτά τα θέματα οι 
απόψεις των δύο εταίρων δεν εί-
ναι κοινές. Κι αυτό θα μπορούσε 
φυσικά να αποδυναμώσει την 
κυβέρνηση». 

Πόσο ευνοεί η εξέλιξη την 
AfD; «Κάθε φορά που τρίζει η 
κυβέρνηση, έρχεται η ώρα των 

λαϊκιστών», επισημαίνει o Mάου 
στην «Κ», προβλέποντας ότι στο 
εξής το ξενοφοβικό κόμμα θα 
προσπαθεί να σύρει στο πλευρό 
του τους Χριστιανοδημοκράτες. 
«Αυτός είναι ο στρατηγικός στό-
χος της AfD». Ειδικά στα ανατολι-
κογερμανικά κρατίδια όπου είναι 
πρώτο κόμμα θα μπορούσε να 
συνεργαστεί με τη συντηρητική 
παράταξη και να διορίσει θεω-
ρητικά δικούς της πρωθυπουρ-
γούς. «Πάντως, όσα ευρωπαϊκά 
συντηρητικά κόμματα επιχείρη-
σαν τέτοιου είδους ανοίγματα 
προς την Ακροδεξιά εξαερώθη-
καν», προειδοποιεί. 

Είναι άλλωστε δύσκολο για 
τους Χριστιανοδημοκράτες να 
συμφωνήσουν σε οτιδήποτε με 
την AfD μετά την απόφαση της 
Υπηρεσίας Προστασίας του Συ-
ντάγματος που την ταξινόμη-
σε ως αποδεδειγμένα ακροδεξιό 
σχηματισμό, ο οποίος υπονομεύ-
ει το σύνταγμα. Παρόλο που την 
περασμένη Πέμπτη το Συνταγμα-
τικό ∆ικαστήριο «πάγωσε» την 
εφαρμογή μέχρι να εκδικαστεί 
η προσφυγή του κόμματος ενα-
ντίον της, οι Χριστιανοδημοκρά-
τες δύσκολα θα μπορούν εις το 
εξής να την αντιμετωπίζουν σαν 
κανονικό κόμμα, όπως είχε προ-
τείνει πριν από την ετυμηγορία 
ο επικεφαλής της κοινοβουλευτι-
κής ομάδας του CDU Γενς Σπαν. 

Η απόφαση προκαλεί όμως 
πρόβλημα και στην ίδια την 
Εναλλακτική και στη λειτουργία 
της. Η νομική προσφυγή εναντί-
ον της δεν έχει πολλά περιθώρια 
επιτυχίας. Αυτό σημαίνει ότι από 
εδώ και πέρα θα τελεί υπό διαρκή 
παρακολούθηση. ∆ύσκολα μπο-

ρούν άνθρωποι που απασχολού-
νται στον δημόσιο τομέα να είναι 
ταυτόχρονα μέλη του κόμματος. 
«Ηδη υπήρξαν παραιτήσεις γιατί 
μέλη της φοβούνται ότι θα μπο-
ρούσαν να έχουν προβλήματα 
στον επαγγελματικό τους χώρο», 
εξηγεί ο Μάου. Το ερώτημα, κατά 
τη γνώμη του, είναι «κατά πόσον 
θα προσπαθήσει η AfD να ανα-
χαιτίσει το φλερτ με τη νεοφα-
σιστική ρητορική και να υποδυ-
θεί τη μετριοπαθή δύναμη. ∆εν 
είναι βέβαιο, όμως, ότι θα συμ-

μορφωθούν με αυτή τη γραμμή 
όλες οι πτέρυγες του κόμματος», 
λέει στην «Κ» ο Μάου. 

Ο Μητσοτάκης στο Βερολίνο

Ο πολιτικός επιστήμονας Ιβάν 
Κράστεφ, επικεφαλής του Center 
for Liberal Studies στη Σόφια, 
εταίρος του IVW στη Βιέννη, πι-
στεύει ότι ο Μερτς μπορεί να ενι-
σχυθεί τελικά από το στραβοπά-
τημα, γιατί δεν ταξιδεύει πλέον 
στο Παρίσι και στην Κεντρική 
Ευρώπη με την οίηση της γερ-
μανικής σταθερότητας. Μοιρά-

ζεται το τραύμα της εσωτερικής 
αμφισβήτησης με τους Ευρωπαί-
ους ομολόγους του και μπορεί να 
πείσει την κοινή γνώμη στη χώ-
ρα του και στην υπόλοιπη ήπειρο 
πόσο δραματική είναι η κατάστα-
ση, αναφέρει σε συνέντευξή του 
στην εφημερίδα Zeit. 

Ενα από τα ζητήματα που 
αναμένεται να δηλητηριάσουν 
τις σχέσεις του Βερολίνου με την 
Ε.Ε. είναι το μεταναστευτικό, 
όπως φάνηκε στο πρώτο ταξί-
δι Μερτς στη Βαρσοβία. Εκεί ο 
πρωθυπουργός Ντόναλντ Τουσκ 
διεμήνυσε ότι η χώρα του δεν 
πρόκειται να αποδεχθεί επιστρο-
φές μεταναστών από τη Γερμα-
νία, ένα θέμα που προβληματίζει 
και την Αθήνα. Στο τετατετ που 
θα πραγματοποιηθεί την Τρίτη 
στην καγκελαρία, ο κ. Μητσοτά-
κης είναι, βέβαια, προετοιμασμέ-
νος να έλθει αντιμέτωπος με τη 
σκληρή γραμμή Μερτς στο μετα-
ναστευτικό. Σε αυτό το στάδιο 
οι σχέσεις Αθήνας - Βερολίνου 
δεν επηρεάζονται, καθώς η νέα 
γερμανική κυβέρνηση έχει ως 
προτεραιότητα τους σκληρούς 
ελέγχους και τις απωθήσεις στα 
χερσαία σύνορα. Στην Αθήνα εί-
ναι, επίσης, προετοιμασμένοι για 
εντατικές πιέσεις όσον αφορά 
τη στενότερη συνεργασία της 
Ε.Ε. με την Τουρκία, στο πλαίσιο 
του επανεξοπλισμού της Ευρώ-
πης. Τα πρώτα σήματα προς αυ-
τήν την κατεύθυνση έχουν ήδη 
φθάσει. Παρά τις δυσκολίες που 
έχει το Βερολίνο σε αυτή τη φά-
ση στις σχέσεις με την Αγκυρα 
λόγω της φυλάκισης του Εκρέμ 
Ιμάμογλου, η Τουρκία θεωρείται 
απαραίτητος εταίρος.

Willkommen στην εποχή
της μεγάλης αστάθειας

Ο Μερτς καλείται να αντιμετωπίσει τις υπαρξιακές προκλήσεις για την Ευρώπη και τη Γερμανία, χωρίς να μπορεί 
να βασιστεί σε στέρεη πλειοψηφία στο κοινοβούλιο, όπως έδειξε το πρώιμο αντάρτικο στην εκλογή του. Η στρατηγική 

της ακροδεξιάς AfD, που μοιάζει η μόνη ωφελημένη από τους κραδασμούς του συστήματος

«Σε κάθε μελλοντική 
νομοθετική διαδικασία 
ο Μερτς θα φοβάται ότι 

δεν διαθέτει την απαραί-
τητη πλειοψηφία στην 
Μπούντεσταγκ. Η AfD 

θα συνεχίσει να κερδίζει 
από την κατάσταση».

«Θα έχουμε δύσκολους 
νόμους, όπως για το με-
ταναστευτικό ή την αγο-
ρά εργασίας. Οι απόψεις 

των δύο εταίρων δεν 
είναι κοινές. Κι αυτό θα 
μπορούσε να αποδυνα-
μώσει την κυβέρνηση».
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Tης ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Αθέατοι «αντάρτες»
Οι δύο ψηφοφορίες για την ανάδειξη του καγκελαρίου 

και οι συσχετισμοί στην Μπούντεσταγκ310
ΥΠΕΡ

64
Αριστερά

85
Συμμαχία 90
/ Πράσινοι

120
Σοσιαλδημο-
κράτες

208
Χριστιανοδημοκρατική 
Ενωση / Χριστιανική 
Κοινωνική Ενωση

152
Εναλλακτική 

για τη 
Γερμανία1

SSW
316

έδρες απαιτούνται 
για την πλειοψοηφία

(630 έδρες το σύνολο της γερμανικής βουλής)

325
ΥΠΕΡ

307
ΚΑΤΑ

289
ΚΑΤΑ

ΠΡΩΤΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΔΕΥΤΕΡΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ

(μία άκυρη ψήφος, τρεις αποχές) (τρεις άκυρες ψήφοι, μία αποχή)

Τι κι αν είχε μόλις ορκιστεί καγκελάριος; Ο Φρίντριχ Μερτς έμοιαζε σχεδόν απομονωμένος στα άδεια κυβερνητικά έδρανα την προηγούμενη Τρίτη. Ωστόσο, κατά τον πολιτικό επιστήμονα Ιβάν Κράστεφ, 
ο Μερτς θα μπορούσε να βγει ενισχυμένος από το στραβοπάτημα της εκλογής του, αφού πλέον θα μοιράζεται το τραύμα της εσωτερικής αμφισβήτησης με τους Ευρωπαίους ομολόγους του.

Καλώς ήρθατε
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Δρ Χάι Εϊτάν Κοέν Γιαναροτσάκ, τουρκολόγος, αναλυτής στο κέντρο «Μοσέ Νταγιάν»

Ο δρ Χάι Εϊτάν Κοέν Γιαναροτσάκ πα-
ρακολουθεί στενά την πορεία της 
Τουρκίας από τη θέση του αναλυ-
τή στο κέντρο «Μοσέ Νταγιάν». Η 
«Κ» τον συνάντησε πριν από λίγες 
ημέρες στην Αθήνα, ζητώντας να 
μοιραστεί τις σκέψεις του για τον 
Ερντογάν και την πολιτική του 
έναντι του Ισραήλ. 

Ο δρ Γιαναροτσάκ πιστεύει ότι 
το πραξικόπημα του 2016 στην 
Τουρκία αποτέλεσε το σημείο κα-
μπής στην πολιτική σκέψη του Ερ-
ντογάν. «Αμέσως μετά την αποτυ-
χημένη απόπειρα πραξικοπήματος 
αρχίζουμε να βλέπουμε να διεισ-
δύει στο τουρκικό εκπαιδευτικό 
σύστημα η ιδέα του “τζιχάντ”. Το 
πρόβλημα για τη ∆ύση έγκειται 
στο γεγονός ότι οι νέοι που θα δι-
δαχθούν αυτό το “αντιδυτικό” πε-
ριεχόμενο θα αποτελέσουν τους 
ηγέτες της Τουρκίας τα επόμενα 
20-30 χρόνια». 

Η ιδεολογία του Τούρκου προ-
έδρου, λέει ο δρ Γιαναροτσάκ, 
συνδυάζει τον εθνικισμό, τον 
οθωμανισμό και το Ισλάμ. Πρέ-
πει η Τουρκία να θεωρείται πλέον 
εχθρός του Ισραήλ; Ο δρ Γιαναρο-
τσάκ αναφέρει ότι η ισραηλινή έκ-
θεση «Νέιγκελ» αναγνωρίζει την 
Τουρκία ως πιθανή απειλή ασφά-
λειας για το Ισραήλ, χωρίς όμως 
να την κηρύσσει επίσημα εχθρικό 
κράτος. Στην αντίπερα όχθη, υπο-
γραμμίζει, «οι Τούρκοι τον Ιανου-
άριο, μόλις λίγες ημέρες μετά τη 

δημοσίευση της έκθεσής μας, δη-
μοσίευσαν το περίφημο έγγραφο 
του συμβουλίου εθνικής ασφαλεί-
ας υπό τον τίτλο “Κόκκινο βιβλίο”, 
στο οποίο το Ισραήλ χαρακτηρίζε-
ται χώρα που δεν σέβεται το διε-
θνές δίκαιο και επιθετικό κράτος». 

Ευθεία απειλή

«Την ίδια ώρα», προσθέτει, «ο 
Τούρκος υπουργός Εξωτερικών χα-
ρακτήρισε ανοιχτά το Ισραήλ τη 
μεγαλύτερη απειλή, όχι μόνο για 
την Τουρκία, αλλά και για όλα τα 
άλλα κράτη της περιοχής. Επίσης, 
η Τουρκία ξεκίνησε μια σημαντική 
στρατηγική πρωτοβουλία με την 
ονομασία “γείτονες της Συρίας”, 
στην οποία συμμετέχουν κράτη 
όπως η Ιορδανία, ο Λίβανος και το 
Ιράκ». Αυτή η πρωτοβουλία, κατά 
την άποψή του, φαίνεται να έχει 
στόχο τη δημιουργία ενός σουνι-
τικού μουσουλμανικού στρατού, 
παρόμοιου με το ΝΑΤΟ.

Ο δρ Γιαναροτσάκ ανησυχεί 
και εξηγεί ότι το Ισραήλ «πολιορ-
κείται» από τις πρωτοβουλίες της 
Τουρκίας. «Αν κοιτάξετε τον χάρτη 
και δείτε τη θέση του Λιβάνου, της 
Συρίας και της Ιορδανίας, αρχίζετε 
να βλέπετε ότι το Ισραήλ πολιορ-
κείται», σημειώνει και τονίζει ότι 
«πρόσφατα ο Ερντογάν κάλεσε τον 
πρόεδρο της Αιγύπτου Σίσι και του 
ζήτησε η κάθε είδους απόφαση 
που θα λάβει στη Μέση Ανατολή 
να είναι σε συντονισμό μαζί του. 
Ο Ερντογάν επιδιώκει να εντάξει 
την Αίγυπτο στην εξίσωση. Επο-

μένως, η Τουρκία δείχνει στο Ισ-
ραήλ ότι είναι ένας πιο σύνθετος 
αντίπαλος από το Ιράν, στα χαρτιά 
δεν κηρύσσει εχθροπραξίες, αλλά 
με έμμεσο τρόπο ανοίγει τον δρό-
μο για μια μελλοντική τριβή. Μέ-
χρι τότε προσπαθεί να πάρει μια 
πλεονεκτική θέση απέναντι στο 
κράτος του Ισραήλ».

Θα οδηγηθούν τα δύο έθνη σε 
μια ανοικτή στρατιωτική αντιπα-
ράθεση; «Στο υποθετικό σενάριο, 
η σύγκρουση δεν θα ξεκινήσει από 
το Ισραήλ», απαντάει. «Αυτό που 
μπορεί να συμβεί είναι οι ισραη-

λινές δυνάμεις άμυνας να στοχεύ-
σουν ένα στρατιωτικό φυλάκιο 
και να υπάρχουν απώλειες υψη-
λόβαθμων Τούρκων στρατιωτι-
κών. Σε αυτό το ενδεχόμενο δεν 
νομίζω ότι η συμφωνία του ΝΑΤΟ 
μπορεί να ενεργοποιηθεί, επειδή 
το Ισραήλ θα ενεργούσε εναντίον 
του συριακού στρατού». «Ωστόσο», 
υπογραμμίζει, «αυτό θα δημιουρ-
γήσει ένα τεράστιο πρόβλημα με-
ταξύ του Ισραήλ και της Τουρκίας 
και οι δύο χώρες μπορεί να εμπλα-
κούν σε μια ένοπλη αντιπαράθεση 
στην ξηρά εντός της Συρίας, αλλά 
και στη θάλασσα στην Ανατολική 
Μεσόγειο».

Ο δρ Γιαναροτσάκ, σε δεύτερη 
συνομιλία που είχε με την «Κ», 
ανέλυσε γιατί θεωρεί ως δυνητική 
απειλή και την ανάπτυξη της τουρ-
κικής βιομηχανίας μη επανδρωμέ-
νων αεροσκαφών (drones). «Αφε-
νός οι Τούρκοι εξάγουν drones σε 
ολοένα περισσότερες χώρες, κάτι 
που σημαίνει ότι μας αφαιρούν 
πελάτες, καθώς προσφέρουν χα-
μηλότερες τιμές. Ωστόσο, το πιο 
ανησυχητικό είναι πως στον τελευ-
ταίο πόλεμο κατά της Χεζμπολάχ ο 
στρατός μας αντιμετώπισε σημα-
ντικές δυσκολίες εξαιτίας της χρή-
σης drones. Τα μη επανδρωμένα 
της Χεζμπολάχ, ανάμεσά τους και 
τύπου “καμικάζι”, δεν ανήκαν καν 
στα πιο εξελιγμένα μοντέλα της 
Τουρκίας. Παρ’ όλα αυτά, αποτέ-
λεσαν σοβαρή απειλή και φανέ-
ρωσαν πόσο ευάλωτοι μπορούμε 
να είμαστε απέναντι σε τέτοιες 

τεχνολογίες».
Ρωτάμε αν τα μη επανδρωμένα 

θα διαμορφώσουν τα σύγχρονα 
πεδία μάχης. Παρατηρεί πως ήδη 
τα βλέπουμε ως βασικά στοιχεία 
σε πολέμους τα τελευταία πέντε 
χρόνια. «Η πιο σημαντική ένδει-
ξη σχετικά με τη χρήση τους πα-
ρατηρήθηκε κατά τη διάρκεια του 
2020, όταν ο τουρκικός στρατός ξε-
κίνησε την επιχείρηση με την ονο-
μασία “Ανοιξιάτικη ασπίδα” ενα-
ντίον των δυνάμεων του Ασαντ. 
Και το πιο σημαντικό ζήτημα εδώ 
ήταν ότι τα drones χρησιμοποιή-
θηκαν σαν σμήνος, περίπου 20 ή 
περισσότερα την ίδια στιγμή. Αυτή 
ήταν η πρώτη φορά που η Τουρ-
κία τα χρησιμοποίησε σε κύματα 
και με τέτοια πυκνότητα. Επίσης 
είδαμε τη σημασία του σμήνους 
σε διαφορετικά θέατρα πολέμου, 
όπως στην Αιθιοπία, στο Ναγκόρ-
νο-Καραμπάχ, στην Ουκρανία και 
τη Λιβύη».

Στην Αιθιοπία

«Αν πάρουμε το παράδειγμα της 
Αιθιοπίας, υπήρξε ένας εμφύλιος 
πόλεμος. Η κυβέρνηση της Αιθι-
οπίας απέκτησε drones από την 
Τουρκία. Και μέσα σε δύο εβδο-
μάδες νίκησε. Οπότε, ναι, τα σμή-
νη μη επανδρωμένων παρέχουν 
φθηνότερο και αποτελεσματικό-
τερο τρόπο επικράτησης, ειδικά 
σε χώρες μεσαίας ισχύος, επειδή 
ο αντίπαλος δεν διαθέτει την κα-
τάλληλη τεχνολογία για να αντι-
μετωπίσει την απειλή».

«Ο πρωθυπουργός του Ισραήλ Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου εκμυστηρεύ-
εται κατ’ ιδίαν σε συνεργάτες του 
ότι αισθάνεται απογοητευμένος 
από τις πολιτικές του Αμερικα-
νού προέδρου Ντόναλντ Τραμπ 
στη Μέση Ανατολή», έγραφε την 
περασμένη ∆ευτέρα η διαδικτυα-
κή εφημερίδα Times of Israel. Το 
ρεπορτάζ είδε το φως της δημο-
σιότητας μία εβδομάδα προτού 
ο Αμερικανός ηγέτης ξεκινήσει 
τριήμερη περιοδεία σε αραβικές 
χώρες της Μέσης Ανατολής (Σα-
ουδική Αραβία, Κατάρ, Εμιράτα), 
χωρίς το πρόγραμμά του να περι-
λαμβάνει το Ισραήλ. 

Σε πρώτη ματιά, δυσκολεύεται 
κανείς να το πιστέψει. Ο Τραμπ 
δεν ήταν εκείνος που μετακίνησε 
την αμερικανική πρεσβεία στην 
Ιερουσαλήμ, αναγνώρισε την ισ-
ραηλινή κατοχή στο Γκολάν και 
πίεσε για την αναγνώριση του Ισ-
ραήλ από αραβικά κράτη με τις 
«Συμφωνίες του Αβραάμ»; Βέβαια, 
ενόψει της ορκωμοσίας για τη δεύ-
τερη θητεία του, έστειλε τον Στιβ 
Γουίτκοφ να απαιτήσει, εν είδει 
τελεσιγράφου, από τον Νετανιά-
χου εκεχειρία στη Γάζα, πράγμα 
που έγινε, με αποτέλεσμα να σι-
γήσουν τα όπλα για έξι εβδομάδες. 
Φρόντισε όμως να τον ανταμείψει 
πολύ γρήγορα με το εξωφρενικό 
σχέδιό του περί μετατροπής της 
Γάζας σε «Ριβιέρα», με εξοστρακι-
σμό των Παλαιστινίων κατοίκων 
της σε τρίτες χώρες, κάτι που θα 
αποτελούσε την πρώτη εκτεταμέ-
νη εθνοκάθαρση του 21ου αιώνα. 

Βόμβες και πείνα

Με το Ισραήλ να έχει διακόψει 
τη ροή ανθρωπιστικής βοήθει-
ας από τις 2 Μαρτίου και να έχει 
επανέλθει στους πολύνεκρους 
βομβαρδισμούς από τις 18 του 
ίδιου μήνα, η Γάζα βρίσκεται αυ-
τή τη στιγμή στα πρόθυρα του 
αφανισμού. Η UNICEF και ο ΟΗΕ 
κραυγάζουν ότι έχει εκτοξευθεί 
ο αριθμός των παιδιών, ακόμη 
και των βρεφών που υποφέρουν 
και πεθαίνουν από πείνα. Την πε-
ρασμένη Κυριακή, η κυβέρνηση 
Νετανιάχου ενέκρινε το σχέδιο 
«Αρματα του Γεδεών» για κατοχή 

διαρκείας ολόκληρης της Γάζας, 
προκαλώντας διεθνή κατακραυ-
γή. Ο Εμανουέλ Μακρόν προα-
νήγγειλε αναγνώριση κράτους 
της Παλαιστίνης από τη Γαλλία 
και η κυβέρνηση της Ολλανδίας 
έθεσε ζήτημα επανεξέτασης της 
εταιρικής σχέσης Ε.Ε. - Ισραήλ, 
πράγματα που μέχρι χθες μόνο η 
Ισπανία και η Ιρλανδία πρότειναν. 
Αλλά ο Τραμπ δεν αντέδρασε κα-
θόλου, δίνοντας την άδεια στον 
Νετανιάχου να κάνει ό,τι θέλει. 

Φαίνεται όμως ότι, παρ’ όλα αυ-
τά, ο Ισραηλινός πρωθυπουργός 
έχει λόγους να δυσφορεί. Σημείο 
καμπής αποτέλεσε η συνάντηση 
της 7ης Απριλίου με τον Τραμπ 
στον Λευκό Οίκο, απ’ όπου ο Νε-
τανιάχου έφυγε με άδεια χέρια και 

βαρύ κεφάλι. Παρότι είχε φροντί-
σει να μηδενίσει τους δασμούς 
στα αμερικανικά προϊόντα, όχι μό-
νο δεν έπεισε τον Τραμπ να άρει 
τους δικούς του, πολύ μεγαλύτε-
ρους δασμούς (17%) που μόλις είχε 
επιβάλει, αλλά τον άκουσε να λέει, 
ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι πρέπει να 
είναι πολύ ευχαριστημένος με τα 4 
δισ. δολάρια της αμερικανικής βο-
ήθειας που εισπράττει κάθε χρόνο 
η χώρα του.

Μπροστά στις τηλεοπτικές κά-
μερες, ο οικοδεσπότης του επαί-
νεσε σε υπερθετικό βαθμό τον 
Ταγίπ Ερντογάν, τη στιγμή που 
Ισραήλ και Τουρκία βρίσκονται 
σε αντιπαράθεση που απειλεί να 
μετατραπεί σε ένοπλη σύγκρου-
ση, στη Συρία. «Εχω εξαιρετικές 

σχέσεις με έναν άνθρωπο που λέ-
γεται Ερντογάν. Είναι πολύ σκλη-
ρός τύπος. Πολύ έξυπνος», είπε ο 
Αμερικανός πρόεδρος. Μία εβδο-
μάδα νωρίτερα, στη διάρκεια με-
γάλης γιορτής του Ραμαζανίου, ο 
Τούρκος ηγέτης είχε ζητήσει από 
τον Θεό «να καταδικάσει το Ισρα-
ήλ στην αθλιότητα».

Βασικός στόχος της επίσκεψης 
Νετανιάχου ήταν να πάρει το πρά-
σινο φως για στρατιωτικά πλήγμα-
τα εναντίον του πυρηνικού προ-
γράμματος της Τεχεράνης, πράγμα 
που εισηγούνταν και ο σύμβουλος 
Εθνικής Ασφαλείας του Λευκού 
Οίκου, Μάικ Γουόλτς. Ωστόσο ο 
Τραμπ κεραυνοβόλησε τον Νετα-
νιάχου ανακοινώνοντας δημοσίως 
ότι επίκεινται άμεσες συνομιλίες 

ΗΠΑ - Ιράν για το πυρηνικό πρό-
γραμμα της Τεχεράνης, διώχνο-
ντας το ήδη παγωμένο χαμόγελο 
από το πρόσωπο του επισκέπτη 
του. Τις επόμενες ημέρες ο Γου-
όλτς αντικαταστάθηκε (όχι μόνο 
λόγω του Signalgate, αλλά και λό-
γω του Ιρανικού, όπως λέγεται και 
γράφεται) και πραγματοποιήθηκαν 
τρεις γύροι διαπραγματεύσεων με-
ταξύ Ουάσιγκτον και Τεχεράνης, 
με την προοπτική συμφωνίας να 
διαγράφεται ισχυρή. 

Ο τελευταίος κρίκος στην αλυ-
σίδα των απογοητεύσεων ήρθε για 
τον Νετανιάχου την περασμένη 
Τρίτη, όταν ο Τραμπ ανακοίνωσε 
εκεχειρία ανάμεσα στις ΗΠΑ και 
στους φιλοϊρανούς Χούθι που ελέγ-
χουν μεγάλο μέρος της Υεμένης. 
Γρήγορα έγινε σαφές ότι η δέσμευ-
ση των Χούθι αφορά μόνο τις ΗΠΑ 
και όχι το Ισραήλ. Μόλις δύο ημέ-
ρες νωρίτερα, βαλλιστικός πύραυ-
λος των Χούθι είχε τρυπήσει την 
αντιπυραυλική ασπίδα του Ισραήλ, 
πλήττοντας το διεθνές αεροδρόμιο 
«Μπεν Γκουριόν». Με άλλα λόγια 
οι Αμερικανοί έκλεισαν, με τη βο-
ήθεια και του Ιράν, συμφωνία με 
τους Χούθι που προστατεύει τα 
δικά τους συμφέροντα, αλλά όχι 
και εκείνα του πιο σταθερού συμ-
μάχου τους στην περιοχή. 

Η περιοδεία

Σε αυτό το φόντο, η περιοδεία 
του Τραμπ στη Μέση Ανατολή τις 
αμέσως προσεχείς ημέρες αναμέ-
νεται με ενδιαφέρον. Στο Ριάντ ο 
Αμερικανός πρόεδρος πρόκειται 
να συμμετάσχει σε σύνοδο κορυ-
φής με τους ηγέτες των αραβικών 
κρατών του Κόλπου, οι οποίοι θα 
του θέσουν με ένταση το θέμα της 
ανθρωπιστικής βοήθειας στη Γά-
ζα και το αραβικό σχέδιο για την 
ανοικοδόμηση της παλαιστινιακής 
Λωρίδας, το οποίο υποστηρίζουν 
και οι Ευρωπαίοι. Για την ώρα τί-
ποτα δεν δείχνει ότι ο Αμερικανός 
πρόεδρος, απορροφημένος όπως 
είναι με τον πόλεμο στην Ουκρα-
νία, τον εμπορικό πόλεμο με όλο 
τον υπόλοιπο κόσμο και τον πό-
λεμο κατά των μεταναστών στο 
εσωτερικό της χώρας του, προ-
βληματίζεται ιδιαίτερα για το Πα-
λαιστινιακό. Αλλά με τον Τραμπ 
ποτέ δεν είναι κανείς σίγουρος.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Οι πρώτες σκιές με Μπίμπι

Το Ισραήλ και τα τουρκικά drones στη Συρία

Ο Τραμπ ανέχεται τον αφανισμό της Γάζας, αλλά στο θέμα του Ιράν και του Ερντογάν αψηφά το Ισραήλ 
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κρατών του 

Κόλπου ανα-

μένεται να 

θέσουν στον 

πρόεδρο των 

ΗΠΑ το θέμα 

της ανθρω-

πιστικής βο-

ήθειας στη 

Γάζα και το 

αραβικό σχέ-

διο για την 

ανοικοδόμη-

ση της πα-

λαιστινιακής 

Λωρίδας, το 

οποίο υπο-

στηρίζει και 
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Τόσο κοντά, τόσο μακριά. Ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου ήλπιζε ότι η δεύτερη θητεία του Ντόναλντ Τραμπ 
στον Λευκό Οίκο θα ήταν άκρως υποστηρικτική προς τις επιδιώξεις του. Μόλις λίγους μήνες μετά, ο Ισρα-
ηλινός πρωθυπουργός φέρεται να «εκμυστηρεύεται κατ’ ιδίαν σε συνεργάτες του ότι αισθάνεται απογοη-
τευμένος από τις πολιτικές του Αμερικανού προέδρου στη Μέση Ανατολή».

«Η Τουρκία δείχνει στο Ισρα-
ήλ ότι είναι ένας πιο σύνθε-
τος αντίπαλος από το Ιράν, στα 
χαρτιά δεν κηρύσσει εχθρο-
πραξίες, αλλά με έμμεσο τρό-
πο ανοίγει τον δρόμο για μια 
μελλοντική τριβή», εξηγεί ο δρ 
Χάι Εϊτάν Κοέν Γιαναροτσάκ.
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Την εβδομάδα που πέρασε οι πε-
ρισσότερες χώρες της Ευρώ-
πης γιόρτασαν την ογδοηκο-
στή επέτειο από το τέλος του 
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου στη Γη-
ραιά Ηπειρο, το οποίο υπήρξε 
το αποτέλεσμα της άνευ όρων 
παράδοσης της ναζιστικής Γερ-
μανίας. Μάλιστα σε πολλές από 
αυτές, η επέτειος της λήξης του 
πολέμου αποτελεί επίσημη ημέ-
ρα εθνικής μνήμης ή δημόσια 
αργία. Οχι όμως στην Ελλάδα, 
όπου κανένας εορτασμός δεν 
γίνεται με αφορμή την ολοκλή-
ρωση του πιο καταστροφικού 
πολέμου που γνώρισε η ανθρω-
πότητα. Αντίθετα, στην πατρί-
δα μας γιορτάζουμε το ξεκίνημα 
της ελληνικής συμμετοχής στην 
ένοπλη σύρραξη, το οποίο προ-
έκυψε εξαιτίας της εκδήλωσης 
της ιταλικής επίθεσης τα ξημε-
ρώματα της 28ης Οκτωβρίου. 
 
Στις 24 Οκτωβρίου 1944, δηλαδή 
μόλις δώδεκα ημέρες μετά την 
απελευθέρωση της Αθήνας, η 
κυβέρνηση του Γεωργίου Παπαν-
δρέου (στην οποία συμμετείχαν 
και μέλη του ΕΑΜ) κήρυξε την 
επέτειο της ιταλικής εισβολής 
ως εθνική γιορτή. Ετσι, στις 28 
Οκτωβρίου 1944, πραγματοποιή-
θηκε στην πρωτεύουσα ο πρώτος 
επίσημος εορτασμός, ο οποίος 

περιελάμβανε και τη διεξαγωγή 
στρατιωτικής παρέλασης ενώ-
πιον του πρωθυπουργού. Γιατί 
η Ελλάδα διαφέρει από τις υπό-
λοιπες χώρες της Ευρώπης; Για-
τί γιορτάζει το ξεκίνημα και όχι 
την ολοκλήρωση ενός πολέμου; 
 
Ο πρώτος λόγος έχει να κάνει με 
την ίδια την εξέλιξη του ελληνο-
ϊταλικού πολέμου του 1940-1941, 
ο οποίος υπήρξε νικηφόρος για 
την ελληνική πλευρά. Εστω κι αν 
μετά τη γερμανική εισβολή που 
άρχισε τον Απρίλιο του 1941, η 
Ελλάδα τελικά καθυποτάχθη-
κε στις δυνάμεις του Αξονα, η 
αποτελεσματική απόκρουση των 
Ιταλών γέμιζε με υπερηφάνεια 
τους Ελληνες, που ήθελαν να 
θυμούνται ότι είχαν πετύχει την 
πρώτη στρατιωτική νίκη εναντί-
ον μιας χώρας του Αξονα. ∆εν εί-
ναι, επομένως, παράδοξο ότι στη 
συνείδηση του ελληνικού λαού 
η 28η Οκτωβρίου καθιερώθηκε 
στην πράξη ως εθνική επέτειος 
πριν ακόμα οριστεί ως τέτοια 
από την ελληνική πολιτεία. Το 
1941 πρωτοστάτησαν οι φοιτη-
τές και οι φοιτήτριες της Αθήνας, 
που έδωσαν στον αυθόρμητο 
εορτασμό χαρακτήρα αντικα-
τοχικής εκδήλωσης. Αντικατο-
χικές κινητοποιήσεις με αφορμή 
την 28η Οκτωβρίου πραγμα-
τοποιήθηκαν, συντονισμένες 
από αντιστασιακές οργανώσεις 

όπως η ΕΠΟΝ και η ΠΕΑΝ, τό-
σο το 1942 όσο και το 1943. 
 
Ο δεύτερος λόγος δεν είναι καθό-
λου ευχάριστος, καθώς συνδέε-
ται με τη δραματική τροπή που 
πήρε η ελληνική Ιστορία αμέσως 
μετά την απελευθέρωση από τις 
δυνάμεις του Αξονα. Στο μεγα-
λύτερο μέρος της Ελλάδας, η 
απελευθέρωση έλαβε χώρα τον 
Οκτώβριο του 1944, δηλαδή έξι 
και πλέον μήνες πριν από τη γερ-
μανική συνθηκολόγηση. Ωστόσο 
οι ελληνικοί πανηγυρισμοί δεν 
κράτησαν πολύ. Στις αρχές ∆ε-
κεμβρίου ξέσπασε στην Αθήνα 
ένοπλη σύγκρουση μεταξύ δυ-
νάμεων του ΕΑΜ (που βρισκόταν 

υπό την καθοδήγηση του ΚΚΕ) 
και των κυβερνητικών δυνάμεων 
(που υποστηρίζονταν από βρε-
τανικά στρατιωτικά τμήματα), η 
οποία πέντε εβδομάδες αργότερα 
κατέληξε στην επικράτηση των 
δεύτερων εις βάρος των πρώτων. 
Ακόμα χειρότερα, το 1946 η Ελ-
λάδα κύλησε στο βάραθρο ενός 
αιματηρού εμφυλίου πολέμου, ο 
οποίος διήρκεσε τρία ολόκληρα 
χρόνια, προκαλώντας πολλές αν-
θρώπινες απώλειες και τεράστι-
ες υλικές καταστροφές. Αντί να 
αφιερωθούν στην ανασυγκρότη-
ση, οι Ελληνες επιδόθηκαν στην 
αλληλοσφαγή. Ετσι, ενώ για τις 
υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης το 
τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέ-
μου σηματοδότησε την απαρχή 
μιας ειρηνικής περιόδου, στην πε-
ρίπτωση της Ελλάδας η λήξη της 
ξένης κατοχής συνδυάστηκε με 
την πρόκληση ενός αδελφοκτό-
νου σπαραγμού που επισώρευσε 
μεγάλα δεινά στον τόπο, και μά-
λιστα σε χρονικό ορίζοντα που 
υπερέβαινε αυτή καθαυτήν τη 
διάρκεια του Πολέμου.
 
Τα έθνη προτιμούν να γιορτάζουν 
τις ένδοξες στιγμές της ιστορίας 
τους. Ετσι συνέβη και με τους 
Ελληνες. Η αποτελεσματική αντι-
μετώπιση των Ιταλών επίδοξων 
κατακτητών ήταν μια πράξη γεν-
ναιότητας που έκανε τους Ελλη-
νες δικαίως να καυχώνται. Οι νί-

κες στα πεδία των μαχών του 
αλβανικού μετώπου θεμελιώθη-
καν σε ένα κλίμα μεγάλης ενό-
τητας και σύμπνοιας απέναντι 
στους εισβολείς (έστω κι αν στην 
εξουσία βρισκόταν ένας δικτά-
τορας). Αντίθετα, τον Μάιο του 
1945 οι Ελληνες βρίσκονταν βα-
θιά διχασμένοι και έτοιμοι να αλ-
ληλοεξοντωθούν. Στο περιβάλλον 
της μετεμφυλιακής Ελλάδας ακό-
μα και η αναφορά στην εθνική 
αντίσταση τον καιρό της κατο-
χής υπόκειτο σε αναγκαστικούς 
περιορισμούς, οι οποίοι συνδέο-
νταν με το γεγονός ότι σε αυτή 
την αντίσταση είχαν πρωταγωνι-
στήσει οι ηττημένοι του εμφυλίου 
πολέμου. Αν ο εθνικός εορτασμός 
επικεντρωνόταν στο τέλος του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου, μοιραία η 
ανάγνωση της Ιστορίας θα έπρε-
πε να περιλάβει και τα όσα είχαν 
συμβεί στην Ελλάδα κατά τη διάρ-
κειά του – όμως αρκετοί από τους 
νικητές του εμφυλίου δεν ήθελαν 
να τα θυμούνται διότι δεν ήταν 
απαραίτητα τιμητικά για τους 
ίδιους. Ο εορτασμός της περικλε-
ούς αρχής ήταν, και από αυτή την 
άποψη, μια πιο ασφαλής επιλογή.

 
Ο κ. Αντώνης Κλάψης είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Σύγχρονης 
Ιστορίας και Διεθνούς Πολιτικής 
στο Τμήμα Πολιτικής Επιστήμης 
και Διεθνών Σχέσεων του 
Πανεπιστημίου Πελοποννήσου.

Αλλες κοινωνίες, και όχι η δική 
μας, ωρίμασαν και πορεύθηκαν 
για τις χρυσές πολιτικά δεκαετίες 
της ∆ύσης μέσα από τον ηθικό 
σεβασμό του τέλους του Β΄ Πα-
γκοσμίου Πολέμου και της αντί-
στασης των λαών. Είτε ως η μεγά-
λη αντιφασιστική νίκη, στοιχείο 
μνήμης της ευρωπαϊκής Κεντρο-
αριστεράς, είτε για την Κεντροδε-
ξιά ως η νίκη κατά της ανθρώπι-
νης βαρβαρότητας και ως η νίκη 
επί του ναζιστικού δικαίου της 
φυλής και του αίματος, ο Β΄ Πα-
γκόσμιος Πόλεμος διαμόρφωσε 
μια νέα βαθύτατη ηθική επί της 
οποίας δομήθηκε το σύνολο των 
κοινωνικών, ανθρωπίνων, ακόμη 
και εργασιακών δικαιωμάτων που 
χαρακτήρισαν την έννοια ∆ύση, 
από το 1945 έως τις ημέρες μας.   
 
Hδη από το 1989 και την κατάρ-
ρευση της Σοβιετικής Ενωσης 
και των δορυφόρων της, η ηθι-
κή ιστορική σκυτάλη της ∆ύσης 
δείχνει, χρόνο με τον χρόνο, να 
καθίσταται όλο και πιο αδύνα-
μη. Ο παντοδύναμος αλλά και 
παντογνώστης (θεωρητικά) οι-
κονομικός καπιταλισμός, χωρίς 
κανένα φρένο γεννημένο από 
την αντίληψη της ιστορίας, κι-
νείται εδώ και περισσότερο από 
τρεις δεκαετίες απελευθερωμέ-
νος από το «αντίπαλον δέος» του 
πάλαι ποτέ «υπαρκτού» σοσιαλι-
σμού. Του καταπιεστικού πολι-
τεύματος που παρά την απολύ-
τως απάνθρωπη λειτουργία του 
και παρά τη μέγιστη παραγωγή 
φόβου στους υπηκόους του, εξα-
κολουθούσε έως την κατάρρευσή 
του να απειλεί πολιτικά και ίσως 
ιδεολογικά τη ∆ύση.    
 
Ανάγκασε(;) τη ∆ύση ο «υπαρκτός» 
σοσιαλισμός να φροντίσει για 
το κοινωνικό κράτος, για την 
ασφαλή δημόσια υγεία και παι-
δεία στους λαούς της, που στέ-
ναξαν μαζί με τους Εβραίους της 
Ευρώπης από τον ναζισμό και 
από τη βαρβαρότητα του γνήσι-
ου αίματος που με καταστροφικό 
φανατισμό επέβαλε.    
 
Ωστόσο ο σεβασμός στη συμμα-
χική νίκη, κατά τις μεταπολεμι-
κές δεκαετίες, δεν ίσχυσε στη 
∆ύση μόνο λόγω του φόβου της 
Αριστεράς. Iσχυσε κυρίως λόγω 
της γενιάς εκείνων των ηγετών 

της ∆ύσης που βίωσαν και χειρί-
στηκαν για τους λαούς τους τη 
φρίκη του πολέμου. Ντε Γκωλ, 
Τσώρτσιλ, Αντενάουερ και πολ-
λοί ακόμη έδωσαν τη σκυτάλη με-
ταξύ άλλων στον Μιτεράν, στον 
Κολ, ακόμη και στον πρεσβύτερο 
Μπους. Ηγέτες που παράλληλα με 
τον Ψυχρό Πόλεμο φρόντισαν με 
εκπαιδευτική ηθική να διαμορ-
φώνουν στους λαούς τους την 

(αυτο)πεποίθηση ότι δομήθηκαν 
ηθικά από τη νίκη του 1945. Τη 
νίκη σε έναν πόλεμο που προφα-
νώς δεν δύναται να συγκριθεί με 
κανέναν άλλον, αφού κριτήριο 
δεν ήταν η εδαφική επέκταση 
αλλά και η ριζική καταστροφή 
ανθρώπων «άλλου» αίματος.    
 
Για δεκαετίες οι συζητήσεις για 
το εάν ο Β΄ Παγκόσμιος Πόλε-

μος έληξε στην Ευρώπη στις 8 
Μαΐου κατά τους ∆υτικούς ή στις 
9 Μαΐου κατά τους Σοβιετικούς, 
κυριαρχούσαν επί ενός δεδομέ-
νου ηθικού κόμβου. Τις τελευ-
ταίες δεκαετίες ο εορτασμός στη 
∆ύση κόπασε. Σταδιακά εκλείπει 
ως ηθική σκευή των μαθητών. 
Καθίσταται αδύναμου ενδιαφέ-
ροντος, στοιχείο ενός αδιάφο-
ρου παρελθόντος.    

Οι κοινωνίες της ∆ύσης, λόγω του 
πολιτισμού που ίσχυε σε αυτή, 
μεγάλωναν ηλικιακά με αφετηρία 
τις (συχνότατες) αρετές του πα-
ρελθόντος τους. Κάτι αντίστοιχο 
μπορεί να συμβεί σε οικογένειες 
που διαχειρίζονται το παρελθόν 
τους με ειλικρίνεια. Η ιστορία του 
κοινωνικού πλαισίου που ζούμε 
δεν είναι «άλλη» μία σκέψη. Εί-
ναι μια δεδομένη τομή και μια 
αφετηρία που ανανεώνεται δι-
αρκώς, φθάνει να μη θεωρούμε 
ότι το παρελθόν δεν χρήζει φρο-
ντίδας. Ευτυχώς ή δυστυχώς για 
κάποιους, χρήζει και παραχρήζει 
φροντίδας και μέριμνας.     
 
Η ιστορία, είτε με κεφαλαίο γιώ-
τα, είτε με μικρό γιώτα, δεν μας 
περνάει από εξετάσεις. Θεωρεί 
δυστυχώς τις γνώσεις μας δεδο-
μένες και πάει παρακάτω δημι-
ουργώντας ζυμώσεις, εξελίξεις, 
γεγονότα και κυρίως νοοτροπίες 
σε επάλληλες στρώσεις, συχνά 
χωρίς κενό μεταξύ τους.     
 
Η πολιτική τείνει να καλλιεργή-
σει τις δικές της –και επ’ ωφε-
λεία της– νοοτροπίες. Το ζούμε 
καθημερινά σε μια ∆ύση που με 
δική της πρωτοβουλία αποϊστο-
ρικοποιείται, αναρωτώμενη δι-
αρκώς γιατί αποσαθρώθηκαν τα 
θεμέλιά της που απαξίωσε και 
πυροβόλησε η ίδια.    
 
Μάθαμε, παρά αυτά που μας έλε-
γαν όταν η ∆ύση νίκησε πολιτι-
κά τη Σοβιετία, ότι δυστυχώς η 
αγορά δεν απορρυθμίζεται προς 
όφελος των πολιτών. Αυτοί είναι 
πλέον πελάτες και η αγορά τους 
αντιμετωπίζει μόνον ως τέτοιους 
και όποιος αντέξει σε ένα μέλλον 
απολύτως αχαρτογράφητο...    
 
Μήπως όμως δεν είναι μόνον οι 
πολιτικοί (της αγοράς) που απα-
ξιώνουν τη δημόσια μνήμη, αλ-
λά και οι ιστορικοί την παραβλέ-
πουν έχοντας ως κριτήριο μόνο το 
εσωτερικό της συντεχνίας τους;   
 
Κάπως, πάντως, η δημόσια μνήμη 
χρειάζεται ανανέωση της γλώσσας 
της, αλλιώς οι πολιτικές διαφωνίες 
θα δώσουν τη θέση τους σε κα-
ταστροφικούς πολέμους, κι εμείς 
θα νομίζουμε ότι είναι το ίδιο.   

 
Ο κ. Τάσος Σακελλαρόπουλος είναι 
ιστορικός, υπεύθυνος του Ιστορικού 
Αρχείου του Μουσείου Μπενάκη.   

Του ΤΑΣΟΥ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ    

Του ΑΝΤΩΝΗ ΚΛΑΨΗ

Η ηθική σκευή που εξασθενεί    

Το παράδοξο της ελληνικής μνήμης

Ενώ για τις υπόλοιπες 
χώρες της Ευρώπης 

το τέλος του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου σηματο-
δότησε την απαρχή μιας 
ειρηνικής περιόδου, στην 
περίπτωση της Ελλάδας 
η λήξη της ξένης κατο-

χής συνδυάστηκε με την 
πρόκληση ενός αδελφο-

κτόνου σπαραγμού.
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Θερμή υποδοχή του Ουίνστον Τσώρτσιλ στο απελευθερωμένο από τους ναζί Παρίσι, στις 11 Νοεμβρίου 
1944. Πίσω αριστερά από τον Βρετανό πρωθυπουργό, ο υπουργός Πολέμου Αντονι Ηντεν και δεξιά, ο 
στρατηγός Σαρλ Ντε Γκωλ, επικεφαλής της προσωρινής κυβέρνησης της Γαλλίας. Η ολοκληρωτική νίκη 
επί του ναζισμού επήλθε λίγους μήνες αργότερα. 

80 ΧΡΟΝΙΑ ΑΠΟ ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΟΥ Β΄ ΠΑΓΚΟΣΜΙΟΥ ΠΟΛΕΜΟΥ

Η αξία
της νίκης   

O σεβασμός 

στη συμμα-

χική νίκη 

ίσχυσε κυρίως 

λόγω της γε-

νιάς εκείνων 

των Δυτικών 

ηγετών που 

παράλληλα 

με τον Ψυ-

χρό Πόλεμο 

φρόντισαν με 

εκπαιδευτική 

ηθική να δια-

μορφώνουν 

στους λαούς 

τους την (αυ-

το)πεποίθη-

ση ότι δομή-

θηκαν ηθικά 

από τη νίκη 

του 1945.    

Οι εξετάσεις
της Ιστορίας 

Η ιστορία, εί-

τε με κεφα-

λαίο γιώτα, 

είτε με μικρό 

γιώτα, δεν 

μας περνά-

ει από εξετά-

σεις. Θεωρεί 

δυστυχώς τις 

γνώσεις μας 

δεδομένες και 

πάει παρακά-

τω δημιουρ-

γώντας ζυμώ-

σεις, εξελίξεις, 

γεγονότα και 

κυρίως νο-

οτροπίες σε 

επάλληλες 

στρώσεις, συ-

χνά χωρίς 

κενό μεταξύ 

τους.     
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Στην αρχή το βρήκα αστείο. 
«Θα είμαι για έξι ημέρες χωρίς 
smartphone», ανακοίνωσα στους 
φίλους μου το βράδυ πριν ξεκι-
νήσει το πείραμα και μίλησα για 
ώρες σε Instagram και WhatsApp 
για τις απαραίτητες τζούρες πριν 
από την αποτοξίνωση. 

Πλήρωσα όλους τους λογαρια-
σμούς μου από το κινητό για να 
μην έχω ανειλημμένες υποχρεώ-
σεις. Εστειλα μήνυμα σε κάποιον 
με τον οποίο είχαμε επαγγελματι-
κό ραντεβού πέντε ημέρες αργό-
τερα –ο οποίος έχει μόνο αμερι-
κανικό νούμερο και μιλάμε μέσω 
WhatsApp– ότι δεν θα μπορούμε 
να επικοινωνήσουμε. Κανονίσα-
με την ακριβή ώρα και το ακριβές 
σημείο στο οποίο θα συναντιό-
μασταν τη ∆ευτέρα. Σκέφτηκα 
πως δεν «δικαιούμαι» να αργήσω. 

Οσο πλησίαζε η ώρα που θα 
απαρνιόμουν το κινητό μου όμως, 
άρχισε να με πιάνει τρόμος. Αν 
κάποιος θέλει να με βρει και δεν 
μπορεί; Κανείς δεν θα φανταστεί 
ότι απλώς δεν το είδα – είναι αυ-
τονόητο ότι, σε περίοδο που δεν 
είμαστε σε διακοπές, είμαστε 
όλοι, ανά πάσα στιγμή, on· συν-
δεδεμένοι. Μέσα σε ένα συνονθύ-
λευμα ενθουσιασμού και άγχους, 
άφησα το κινητό μου κάπου από 
όπου ακόμη κι αν λύγιζα δεν θα 
μπορούσα να το πάρω, έβγαλα τη 
SIM μου κι αγόρασα ένα Nokia με 
κουμπιά, ένα dumbphone.

 

Νευράκια
Την πρώτη ημέρα ήμουν νευρική. 
Στο καινούργιο κινητό δεν είχα 
καμία επαφή, νόμιζα πως ήταν 
αποθηκευμένες στη SIM και όχι 
στη συσκευή – πρώτο λάθος προ-
ετοιμασίας. Ηθελα να επικοινω-
νήσω με μια φίλη μου, αλλά δεν 
είχα τρόπο να τη βρω. Ευτυχώς 
μένει κοντά, οπότε άφησα ση-
μείωμα στο σπίτι της να με πά-
ρει τηλέφωνο. «Κανονικά, όχι στο 
WhatsApp». Της είπα να το πει 
και σε άλλους, και άρχισαν να 
με καλούν νούμερα χωρίς να ξέ-
ρω ποιος είναι, το οποίο σταδι-
ακά απέκτησε ενδιαφέρον. Σαν 
να διαλέγεις καραμέλες χωρίς να 
ξέρεις ποια γεύση θα σου τύχει. 

Μπήκα στο Facebook από τον 
υπολογιστή για να ζητήσω το 
τηλέφωνο της αρχισυντάκτριάς 
μου. Συνειδητοποίησα ότι δεν 
μπορούσα να κάνω ένα ρεπορτάζ 
που είχα προγραμματίσει, στο 
πλαίσιο του οποίου θα έπρεπε 
να πάω σε τουλάχιστον τέσσερις 
διαφορετικές διευθύνσεις, γιατί 
δεν είχα Google Maps, ούτε πρό-
σβαση στο Iντερνετ όταν ήμουν 
εκτός σπιτιού και γραφείου.

Εβγαλα μετρητά και είχα μαζί 
μου την κάρτα μου ύστερα από 
μήνες, γιατί δεν είχα Apple pay. 
Πήγα για φαγητό χωρίς αυτοκί-
νητο, αλλά όταν ήθελα να φύγω –
γιατί αγχώθηκα πως για δύο ώρες 
δεν έχω κοιτάξει τα emails μου– 
δεν μπορούσα να καλέσω ταξί. 
Από τον δρόμο δεν περνούσαν, 
δεν είχα πρόσβαση στις εφαρ-
μογές που συνήθως θα χρησι-

μοποιούσα και δεν ήξερα αριθμό 
ραδιοταξί απ’ έξω – δεύτερο λά-
θος προετοιμασίας. Αποφάσισα 
να μη ζητήσω βοήθεια από το 
εστιατόριο και να περιμένω μέ-
χρι να φύγουμε όλοι μαζί. 

Στο αυτοκίνητο μου έλειπε 
το Spotify, η ευκολία να ακούω 
τη μουσική μου. Είχα μήνες να 
ακούσω ραδιόφωνο. Η νευρικό-
τητά μου αρχικά μετατοπίστη-
κε εκεί, άλλαζα τους σταθμούς 
με μανία, με την ταχύτητα που 
θα προσπερνούσα τα stories 
που τώρα δεν μπορούσα να δω. 
Αποφάσισα να ηρεμήσω, να το 
απολαύσω. Εντέλει, έμαθα κι ένα 
τραγούδι των Depeche Mode που 
μου άρεσε πολύ.

 

Αυτοεξορία
Μόλις ξύπνησα το πρωί της δεύ-
τερης ημέρας, ασυναίσθητα τα 

χέρια μου αναζήτησαν το κινητό 
μου. Τα δάχτυλά μου, μια οθόνη 
αφής για να κάνουν scroll. Γέλασα 
με την κατάντια μου. Στην απου-
σία αυτής της επιλογής, άνοιξα το 
λάπτοπ και ξεκίνησα να δουλεύω. 
Αισθανόμουν λιγάκι αποκομμέ-
νη – τι memes θα στέλνουν οι 
φίλοι μου στα γκρουπ μας στο 
Instagram, τι συζητήσεις θα χά-
νω στο WhatsApp; Τι συμβαίνει 
στο διαδικτυακό σύμπαν από το 
οποίο είχα αυτοεξοριστεί; 

Παραδόξως όμως, όσο περ-
νούσαν οι ώρες και οι ημέρες, 
το ψηφιακό FOMO (σ.σ. Fear of 
Missing Out / ο φόβος τού να μέ-
νεις στην «απέξω») άρχισε να δί-
νει τη θέση του σε μια υποδόρια 
ηρεμία. Ενιωσα τα μάτια μου, τα 
τόσο συνηθισμένα στην ταχύτα-
τη εναλλαγή, πολύ συχνά άχρη-
στων, εικόνων με έναν ανεπαί-
σθητο χτύπο του αντίχειρά μου, 

να κινούνται σταδιακά με πιο 
ήπιους ρυθμούς. Παρακολούθη-
σα μια σειρά χωρίς να κάνω τίπο-
τε άλλο, χωρίς να κοιτάξω που-
θενά αλλού. Είχα καιρό, ακόμη 
κι όταν βρίσκομαι μπροστά από 
μια οθόνη, να μη ρίχνω κλεφτές 
ματιές και σε μιαν άλλη. 

Σιγά σιγά, το άγχος μου αντι-
καταστάθηκε από μια φαταλιστι-
κή παραδοχή της κατάστασής 
μου. «Οποιος είναι να με βρει, θα 
με βρει», άρχισα να σκέφτομαι 
και έτσι επήλθε κάποιου είδους 
απελευθέρωση. Ο διαδικτυακός 
κόσμος συνεχιζόταν μια χαρά 
χωρίς εμένα, κι εγώ άρχισα να 
ηρεμώ μια χαρά χωρίς αυτόν. 

 

Μια άλλη ζωή
Για λίγες ημέρες, δεν έμαθα τι 
συμβαίνει στη ζωή κανενός γνω-
στού μου διά των μέσων κοινωνι-

κής δικτύωσης. Αντί να επικοινω-
νούμε με μηνύματα και memes 
–μια επίφαση επαφής– μιλούσα 
στο τηλέφωνο. Εβλεπα κόσμο 
από κοντά και ήμουν πραγμα-
τικά παρούσα. Καμία διάσπαση 
προσοχής από τη συνεχή αναλα-
μπή της οθόνης λόγω ειδοποιή-
σεων· καμία άβολη σιωπή που 
θα γέμιζε με λίγα δευτερόλεπτα 
scrolling. Σε όλες τις συζητήσεις 
βασίστηκα μόνο στις δικές μου 
γνώσεις και όχι του ∆ιαδικτύ-
ου. ∆εν υπήρχε η επιλογή «να 
το γκουγκλάρω». 

Το Σαββατοκύριακο ήμουν 
ακόμη πιο ήρεμη. Χωρίς δου-
λειά, δεν υπήρχε πια κανένας 
λόγος να πρέπει να κοιτάω ούτε 
τον υπολογιστή μου. Συνειδητο-
ποίησα ότι κοιμάμαι καλύτερα 
γιατί δεν ακούω μες στον ύπνο 
μου τη δόνηση του κινητού μου, 
ενώ το πρωί της Κυριακής συνέ-
βη κάτι φανταστικό. Το πρώτο 
πράγμα που έκανα όταν ξύπνη-
σα, ελλείψει άλλης μορφής ράθυ-
μης διασκέδασης, ήταν να πάρω 
από τη βιβλιοθήκη μου ένα βι-
βλίο. Πέρασα τουλάχιστον μία 
ώρα μην κάνοντας απολύτως 
τίποτε άλλο, μόνο διαβάζοντας. 

Το Nokia ήταν ξεχασμένο από 
την προηγουμένη στο σαλόνι, 
μέχρι που χτύπησε για να πά-
με στην παραλία. ∆εν αποτυπώ-
θηκε σε καμία φωτογραφία το 
πρώτο μου μπάνιο της χρονιάς. 
Κι ένα εκπληκτικό ηλιοβασίλε-
μα έμεινε ανάμνηση μόνο για 
τα δικά μου μάτια. 

Σύμφωνα με πρόσφατη έρευ-
να ψυχιάτρων του Πανεπιστη-
μίου της Χαϊδελβέργης στη Γερ-
μανία, μετά 72 ώρες χωρίς τη 
χρήση smartphone παρατη-
ρήθηκαν σε 25 άτομα αλλαγές 
στη δράση του εγκεφάλου σε 
περιοχές που σχετίζονται με 
την επιθυμία, τα ερεθίσματα 
και την ανταμοιβή. Σε παλαι-
ότερη έρευνά τους, μελετητές 
από το ίδιο πανεπιστήμιο είχαν 
δείξει ότι τα άτομα που ήταν 
εθισμένα σε έξυπνα κινητά, σε 
smartphones, είχαν μικρότερη 
σε όγκο φαιά ουσία στον εγκέ-
φαλό τους. 

Αυστριακοί ερευνητές ανέ-
δειξαν τον Φεβρουάριο ότι με-
τά τρεις εβδομάδες με μειωμένη 
χρήση smartphone μειώθηκαν 
στους συμμετέχοντες στην έρευ-
νά τους τα συμπτώματα κατά-
θλιψης και το άγχος, ενώ βελ-
τιώθηκε η ποιότητα τόσο του 
ύπνου τους όσο και της ζωής 
τους γενικότερα.

 

Ισως τον Αύγουστο
Οταν, ύστερα από έξι ημέρες απο-
χής, άνοιξα ξανά το κινητό μου, 
ήταν σαν να μην πέρασε μία ημέ-
ρα μακριά από τα διαδικτυακά 
μου σπίτια. Τζάμπα το άγχος και 
το FOMO, τελικά δεν έχασα τίπο-
τα. Κρατάω το Nokia ως υπενθύ-
μιση και υπόσχομαι στον εαυτό 
μου ότι δεν θα επιστρέψω στις 
εξίμισι ώρες χρήσης την ημέρα. 
Και ότι μπορεί να το αφήσω πά-
λι, ίσως τον Αύγουστο, για λίγη 
ακόμη ζωή offline.

Το βράδυ πριν ξεκινήσω το πεί-
ραμα της τηλεφωνικής νηστεί-
ας, έγραψα στον προσωπικό μου 
λογαριασμό στο Instagram ότι 
όποιος θέλει να συμμετάσχει σε 
μια σοβαρή πρόκληση μπορού-
σε να επικοινωνήσει μαζί μου. 
Μέσα σε δύο ώρες, μου έγρα-
ψαν περίπου 100 άτομα. Οταν 
εξήγησα ποια ήταν η πρόκληση 
όμως, οι περισσότεροι το απέ-
κλεισαν κατευθείαν. «Ούτε μισή 
μέρα», μου είπε ένας φίλος. «Αν 
ήταν Αύγουστος και ήμουν στα 
Κουφονήσια, ίσως», είπε άλλος. 
«Θα με πληρώσεις;» ρώτησαν 
διάφοροι. Αρκετοί δήλωσαν ότι 
θα ήθελαν πολύ να το κάνουν, 
αλλά δίσταζαν λόγω επαγγελμα-

τικών υποχρεώσεων. Ορισμένοι 
απλώς γελούσαν, ανήμποροι να 
φανταστούν πια τη ζωή χωρίς 
smartphone, άλλοι δεν απάντη-
σαν καν. 

Μερικοί όμως το έκαναν. Ο 
57χρονος ιδιωτικός υπάλληλος 
Γιώργος Ζερβάκης υποστηρίζει 
ότι, ύστερα από έξι ημέρες, δεν 
του έλειψε το scrolling – μόνο οι 
ημερήσιες γεωπολιτικές αναρ-
τήσεις του στο Facebook. Τον 
πήραν, λέει στην «Κ», διάφοροι 
φίλοι και γνωστοί τηλέφωνο για 
να μάθουν αν είναι εντάξει. Πού 
εξαφανίστηκε; «∆εν το πίστευα 
ότι θα μείνω εκτός των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης, αλλά βρή-
κα την ευκαιρία και διάβασα ένα 

ολόκληρο βιβλίο, κι έπαιρνα κάθε 
μέρα εφημερίδα σε έντυπη μορ-
φή», αναφέρει. 

Οι πρώτες ημέρες ήταν πιο 
εύκολες για τον 38χρονο συγ-
γραφέα Βαγγέλη Μαρινάκη. Βρι-
σκόταν στο πατρικό του στην 
Κόρινθο και μιλούσε από το στα-
θερό τηλέφωνο όποτε χρειαζό-
ταν. Οταν επέστρεψε στην Αθή-
να, δυσκολεύτηκε. Μπήκε μία 
φορά στο Instagram και μία στο 
Facebook από τον υπολογιστή. 
Για να απασχολήσει τον εαυτό 
του, έφτιαχνε σετ μουσικής. Αλ-
λά όσο περνούσε ο καιρός, του 
έλειπε. Οταν εντέλει επέστρε-
ψε στα σόσιαλ, παρότι του άρε-
σε η ολιγοήμερη απουσία του, 

αισθάνθηκε σαν να μπήκε κάτι 
στη θέση του, σαν να γύρισε σε 
μια κανονικότητα, σημειώνει. 

«Αν το οργανώσεις λίγο καλύ-
τερα, βγαίνει πιο εύκολα», τονίζει 
ο 34χρονος οδοντίατρος ∆ημή-
τρης Φίλης. Εμπαινε πού και πού 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
από τον υπολογιστή του στο γρα-
φείο γιατί συχνά πολλοί κλείνουν 
ραντεβού μέσω Instagram. Κατά 
τα άλλα, το κινητό του το χρη-
σιμοποιούσε μόνο για τηλεφω-
νήματα – είχε ενημερώσει τους 
φίλους του ότι έτσι θα τον έβρι-
σκαν για λίγες ημέρες. «Με πέ-
τυχα πάρα πολλές φορές όμως 
να το βγάζω από την τσέπη και 
τελείως μηχανικά να πάω να μπω 

στο Instagram, κι έλεγα “αν εί-
ναι δυνατόν”», αναφέρει. 

Οταν βγήκε για βόλτα με τη 
μηχανή του, πήρε μαζί του την 
GoPro αντί για το κινητό. Του άρε-
σε ότι δεν έχασε χρόνο κάνοντας 
άσκοπα scrolling, τον δυσκόλεψε 
ότι δεν άκουγε μουσική στο αυ-
τοκίνητο όταν έκανε μια τρίωρη 
διαδρομή. Μέσα στο Σαββατοκύ-
ριακο, τον κάλεσε μια ασθενής 
και έπρεπε να της γράψει αντι-
βίωση, οπότε μπήκε στο Ιντερ-
νετ από το κινητό. Κι όταν με τη 
μηχανή χάθηκε, χρησιμοποίησε 
το Google Maps. «Αλλά μου άρε-
σε ότι δεν είχα το κινητό στο χέρι 
όλη την ώρα – ένιωσα να αναπνέ-
ει το μυαλό μου», υπογραμμίζει.

Ημερολόγιο app-οτοξίνωσης
Πώς είναι η ζωή offline; Χωρίς τον βόμβο των ειδοποιήσεων, τα μηνύματα και τις αναρτήσεις 

των φίλων στα κοινωνικά δίκτυα; Η «Κ» δοκίμασε έξι ημέρες τηλεφωνικής νηστείας

Tης ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

«Ζάπινγκ» 
στο ράδιο

Στο αυτο-

κίνητο μου 

έλειπε το 

Spotify, η 

ευκολία να 

ακούω τη 

μουσική μου. 

Είχα μήνες 

να ακούσω 

ραδιόφωνο. 

Aλλαζα τους 

σταθμούς με 

μανία. Απο-

φάσισα να 

το απολαύ-

σω. Εντέ-

λει, έμαθα κι 

ένα τραγούδι 

των Depeche 

Mode που 

μου άρεσε 

πολύ.

Η ζωή χωρίς 
Google βοηθό

Εβλεπα κό-

σμο από 

κοντά και 

ήμουν πραγ-

ματικά πα-

ρούσα. Καμία 

διάσπαση 

προσοχής 

από τη συ-

νεχή ανα-

λαμπή της 

οθόνης λόγω 

ειδοποιήσε-

ων. Στις συ-

ζητήσεις βα-

σίστηκα μόνο 

στις δικές 

μου γνώσεις. 

Δεν υπήρ-

χε η επιλογή 

«να το γκου-

γκλάρω». 

Και να θέλεις να αγιάσεις...



24 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Α Θ Λ Η Τ Ι Σ Μ Ο Σ Κυριακή 11 Μαΐου 2025

ΑΠΟΨΕΙΣ

Από μια σειρά αγώνων, τα τελευταία
χρόνια τριάντα έξι στο σύνολο για
κάθε ομάδα, δύσκολο να αμφισβη-
τήσει κάποιος το δίκαιο της επι-
κράτησης για την εκάστοτε πρω-
ταθλήτρια Κύπρου. Θέματα προς
συζήτηση μπορεί να προκύψουν,
ειδικά σε περιόδους κατά τις οποίες
ο τίτλος κρίθηκε σε μικρή βαθμο-
λογική διαφορά, με κριτήρια ισο-

βαθμίας και κυρίως αν η αγωνιστική εικόνα ομάδων
ή τα στατιστικά τους στοιχεία έδιναν αφορμή για
κάτι τέτοιο. Θέματα προς συζήτηση και κυρίως αμ-
φισβήτηση, δεν προκύπτουν για το φετινό πρωτά-
θλημα και τη νέα πρωταθλήτρια Κύπρου! Κατά
γενική ομολογία και χωρίς... δικαίωμα αμφισβήτησης,
η Πάφος FC είναι (με διαφορά) η καλύτερη ομάδα
της φετινής περιόδου. 

Πρωταθλήτριες προηγούμενων χρόνων, υπερί-
σχυσαν γιατί αποδείχθηκαν πιο ικανές από τις
ομάδες που ανταγωνίστηκαν, στο να παίρνουν την
ουσία, τους βαθμούς δηλαδή, χωρίς απαραίτητα να
συνδυάζεται κάτι τέτοιο με επιβλητικό ή εντυπωσιακό
ποδόσφαιρο. Προηγούμενες πρωταθλήτριες επι-
κράτησαν, παρά το ψηλό ποσοστό σε απώλεια βαθ-
μών, εκμεταλλευόμενες μεγαλύτερη αστάθεια των
αντιπάλων τους. Υπήρξαν και περιπτώσεις που άλλες
συγκυρίες, λεπτομέρειες ή ο παράγοντας τύχη δια-
δραμάτισαν καθοριστικό ρόλο και σε μεγάλο βαθμό
καθόρισαν την τελική έκβαση στη διεκδίκηση του
τίτλου. 

Η ανάλυση και εκτίμηση για το φετινό πρωτά-

θλημα, ως προς την τελική έκβαση στη διεκδίκηση
του τίτλου έχει ξεκάθαρα και αδιαμφισβήτητα απο-
τελέσματα. Η ομάδα της Πάφου παρουσίασε, σε
πολύ μεγαλύτερη διάρκεια και ποσοστό, απ’ όλες
τις υπόλοιπες ομάδες, εντυπωσιακό ή επιβλητικό
ποδόσφαιρο, σταθερότητα και κατ’ επέκταση ικα-
νότητα να φθάνει στο ζητούμενο. Όπως και δυνα-
τότητα άμεσης αντίδρασης εκεί και όπου φυσιολογικά
προέκυψαν δυσκολίες και αποτυχίες.

Η... δεύτερη ανάγνωση ως προς τη φετινή επιτυχία
της Πάφου έχει να κάνει με την οικονομική άνεση
των Ρώσων ιδιοκτητών της. Ουδείς μπορεί να το
αμφισβητήσει, από μόνο του, ωστόσο, το στοιχείο
αυτό δεν εξασφαλίζει την κατάκτηση του πρωτα-
θλήματος. Ο συνδυασμός της άνεσης να ξοδεύω
πολλά εκατομμύρια αλλά να τα ξοδεύω σωστά είναι
το ζητούμενο και οι πρώτοι λογικά που το αποδέχονται
είναι οι ιδιοκτήτες της νέας πρωταθλήτριας, γιατί
εκατομμύρια πολλά ξόδευαν και τα προηγούμενα
χρόνια, αλλά σε επιλογές περισσότερων εντυπώσεων
και λιγότερης ουσίας. 

Πάμε και στην επόμενη μέρα. Ουδείς μπορεί να
αμφισβητήσει πως θα υπάρξει ανάλογη συνέχεια,
ως προς τις δυνατότητες της παφιακής ομάδας να
συνεχίσει στο ίδιο υψηλό επίπεδο ποιότητας και
στόχων.

Ουδείς μπορεί να αποκλείσει, πως... τρώγοντας
έρχεται η όρεξη, για ένα ιδιοκτησιακό καθεστώς
που δεν έδειξε να απογοητεύεται όταν τα πολλά
εκατομμύρια δεν έπιαναν τόπο. Και κανένας πλέον
δεν μπορεί να αμφιβάλλει πως το σκηνικό στο κυ-
πριακό ποδόσφαιρο έχει αλλάξει ριζικά... 

Μεσοβδόμαδα, δημοσίευμα της ιστο-
σελίδας 24sports έκανε γνωστό ότι
το υπουργείο Παιδείας, ως αρμόδιο
υπουργείο, ενημέρωνε διά επιστολής
τον ΚΟΑ ότι η κρατική χορηγία για
το έτος 2025 δεν μπορεί να παρα-
χωρηθεί, αφού η μη κάλυψη της θέ-
σης του γενικού διευθυντή καθιστά
την όποια οικονομική δαπάνη πα-
ράτυπη, δημιουργώντας μάλιστα

αδικήματα ποινικής φύσεως!
Με λίγα λόγια, οι του υπουργείου προειδοποιούσαν

ότι δεν νοείται να διαχειρίζεται λεφτά το διοικητικό
συμβούλιο του Οργανισμού, χωρίς να υπάρχει ο δι-
ευθυντής, που ασκεί καθήκοντα ελέγχοντος λειτουργού. 

Πέραν τούτου, το δημοσίευμα ισχυριζόταν ότι οι
του ΚΟΑ κρατούσαν μια στάση σχεδόν περιφρονητική
έως και αδιάφορη, ως προς την υποχρέωσή τους να
δώσουν απαντήσεις στις συνεχείς εκκλήσεις του
υπουργείου, να ενημερωθεί για το θέμα της αναπλή-
ρωσης της θέσης. Πληροφορίες μας, μάλιστα, ανα-
φέρουν ότι τέσσερις επιστολές στάλθηκαν από το
υπουργείο, μα ουδείς από τον ΚΟΑ μερίμνησε να
δώσει απάντηση. Ούτε καν στις κατ’ ιδίαν συναντήσεις
τους! Μην τα πολυλέμε, το δημοσίευμα προκάλεσε
την αντίδραση του προέδρου Γιάννη Ιωάννου, ο
οποίος την ίδια μέρα επέλεξε να δώσει απαντήσεις,
μέσω του προσωπικού λογαριασμού του στο Facebook. 

Από το ίδιο ακριβώς δημόσιο βήμα, που αναθεματίζει
παίκτες της αγαπημένης του ομάδας σε περίπτωση
που τυγχάνει να έχουν κακή απόδοση, ο άνθρωπος
που ηγείται του αθλητισμού στην Κύπρο, τοποθετήθηκε

για ένα τέτοιο σοβαρό θέμα, βάζοντάς τα με «θεούς
και δαίμονες». Πολτοποιώντας τους πάντες και τα
πάντα, σε μια τοποθέτηση που δεν περιλάμβανε
τίποτα επί της ουσίας, παρά μόνο την «επαναστατική»
ορμή του, ο πρόεδρος του ΚΟΑ επικαλέστηκε δικαστικές
αποφάσεις, που δεν επιτρέπουν την κατακύρωση της
θέσης του γενικού διευθυντή. 

Όμως, την αμέσως επόμενη μέρα, ο Οργανισμός,
ευτυχώς, όχι μέσω του προσωπικού λογαριασμού του
προέδρου, αλλά στην επίσημη ιστοσελίδα του, ανα-
κοίνωνε το αυτονόητο και αυτό που άπαντες προσ-
δοκούσαν εδώ και καιρό. 

Ότι τελικώς θα διορίσουν αναπληρωτή γενικό δι-
ευθυντή, ούτως ώστε να καταστούν νομότυπες οι
όποιες διεργασίες του Οργανισμού!! Την αμέσως επό-
μενη μέρα!! 

Αφού πρώτα ξεθύμανε ο πρόεδρος, καταλογίζοντας
σε δημοσιογράφους και υψηλούς αξιωματούχους ότι
υπηρετούν αλλότρια συμφέροντα… ενώ ο ίδιος υπε-
ρασπίζεται την αξιοκρατία και τη δικαιοσύνη!!

Ο άνθρωπος που με βάση τις δηλώσεις του θα
δώσει λύσεις για το ΓΣΠ, το Μακάρειο, το Παφιακό,
το γήπεδο της ΠΑΕΕΚ, που θα προστατεύσει ανήλικους
από την όποια παρενόχληση προπονητών ή αθλητικών
παραγόντων, που θα εκσυγχρονίσει την «κάρτα φι-
λάθλου», που θα εξελίξει γενικότερα τον αθλητισμό
στο νησί και που τα βάζει με το «σαθρό σύστημα»,
προς το παρόν δεν έχει καταφέρει να θέσει τις νομό-
τυπες διαδικασίες εντός του Οργανισμού που ηγείται. 

Να περιμένουμε κιόλας, τι θ’ απαντήσει το υπουργείο
στην πρόταση που τελικώς έκαναν, για τη θέση του
αναπληρωτή γενικού διευθυντή!

Ομάδα μοντέλο, με μέλλον!

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Τον ΚΟΑ φτιάξτε και μετά όλα τα υπόλοιπα

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ο Ολυμπιακός οδεύει προς το τέ-
ταρτο συνεχόμενο Final 4 της 
ιστορίας του και 10ο από το 
2009, μια συνθήκη που κατα-
δεικνύει ότι ο «ερυθρόλευκος» 
οργανισμός έχει ζυμωθεί όσο 
ελάχιστοι στο υψηλότερο επί-
πεδο της Ευρώπης.

Το σύνολο του Γιώργου Μπαρ-
τζώκα έδειξε καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της τρέχουσας σεζόν ότι εί-
ναι η πιο σταθερή ομάδα, χωρίς 
ακραία σκαμπανεβάσματα, οι 
αγωνιστικές αρχές της αποτε-
λούν «Ευαγγέλιο» για τους παί-
κτες και η παρουσία των Βε-
ζένκοφ και Φουρνιέ έχει 
φέρει αυτό το κάτι πα-
ραπάνω που έλειπε τις 
προηγούμενες σεζόν.

Οι αριθμοί αποδει-
κνύουν του λόγου το 
αληθές, καθώς ο Ολυμπι-
ακός παρουσίασε μικρές 
αποκλίσεις στις αναμετρή-
σεις με τη Ρεάλ, σε σχέση πάντα 
με την κανονική περίοδο. Υπάρ-
χουν στιγμές που ο Ολυμπιακός 
μοιάζει με μηχανή που... απλώς 
εκτελεί εντολές υπό οποιαδήπο-
τε συνθήκη. Η αμυντική προσή-
λωσή του είναι η πηγή ενέργει-
άς του και από αυτόν τον τομέα 
ξεκινούν όλα. Ο Γιώργος Μπαρ-
τζώκας δεν θέλει ο αντίπαλός 
του να απολαμβάνει το μπάσκετ, 
αλλά να υποφέρει, γνωρίζοντας 
πολύ καλά ότι, αργά ή γρήγορα, 
το μυαλό θα υποκύψει στην πί-
εση και το έργο της ομάδας του 
θα απλοποιηθεί.

Το φετινό ρόστερ τού δίνει 
την άνεση να μοιράσει τους 
χρόνους και να ανακατέψει την 
τράπουλα χωρίς μεγάλες ανατα-
ράξεις στην απόδοση και όταν 
χρειαστεί σκορ, γνωρίζει ότι ακό-
μη κι όταν το σύστημα κολλήσει 
(κακές επιλογές και spacing, εμ-
μονή να τελειώσει φάσεις ο Φαλ, 

ζητήματα στην pick ’n’ roll άμυ-
να) κάποιος από τους φετινούς 
παίκτες του μπορεί να πετύχει 
το νικητήριο καλάθι.

Ο Φουρνιέ στην απαιτητική 
σειρά με τη Ρεάλ Μαδρίτης, έστω 
κι αν έλειψε σε ένα ματς, έδειξε 
τη μεγάλη κλάση του και ολο-
κλήρωσε το έργο του με μ.ό. 17,7 
πόντους και 64,7% στα δίποντα, 
με μ.ό. συμμετοχής 28 λεπτά, τον 
δεύτερο μεγαλύτερο χρόνο με-
τά τον Βεζένκοφ (30,5). Ο Βούλ-
γαρος φόργουορντ είχε μ.ό. 19 
πόντους (60,6%) με 7 ριμπάουντ 

και κρίσιμα τρίποντα, παρά το 
μόλις 33,3% στη σειρά.

Γεμάτο οπλοστάσιο
Οι αριθμοί φυσικά 

δεν λένε όλη την αλή-
θεια σε μια ομάδα πο-

λυσύνθετη όπως ο Ολυ-
μπιακός, με παίκτες που 

ανά πάσα στιγμή μπορούν 
να βγουν μπροστά και να κρί-
νουν ματς, όπως ο Πίτερς ή ο 
βιονικός Παπανικολάου, που ου-
σιαστικά «καθάρισε» το Game 
4 στη Μαδρίτη.

Αν και το σύστημα των Final 
4 αδικεί κατάφωρα τις ομάδες, 
αφού μόλις ένας αγώνας μπορεί 
να κρίνει όλη τη σεζόν (η σει-
ρά ημιτελικών και τελικών θα 
ήταν πιο δίκαια για όλους, 
με διάφορα μπόνους 
στην κατάταξη της 
regular season), οι 
«ερυθρόλευκοι» δεί-
χνουν πως όχι μόνον 
έχουν τις μεγαλύτε-
ρες πιθανότητες 
από κάθε άλλη φο-
ρά, αλλά και πως 
είναι έτοιμοι να 
πιουν νερό από 
την πηγή για τέ-
ταρτη φορά στην 
ιστορία τους.

O Παναθηναϊκός AKTOR επικύρω-
σε το εισιτήριο για το Final 4 μέ-
σα από μια σειρά - θρίλερ απένα-
ντι στην Εφές και κατέδειξε ότι 
ο πρωταθλητής Ευρώπης δεν εί-
ναι απλώς ένας τίτλος τιμής, αλλά 
μια πραγματικότητα που προσδί-
δει ένα ανθεκτικό μέταλλο στην 
ομάδα που κάθεται στον «θρόνο».

Με τα προβλήματα που εξαρ-
χής είχε το «τριφύλλι» πριν από 
τη σειρά, αλλά και ύστερα από 
αυτά που του έθεσε ο δαιμόνι-
ος Μπάνκι, μπορούμε πλέον να 
μιλάμε ξεκάθαρα για έναν άθλο 
της ελληνικής ομάδας.

Ο κόουτς Αταμάν έχα-
σε νωρίς δύο από τους 
πολυτιμότερους παί-
κτες της περυσινής 
σεζόν (Λεσόρ και 
Γκριγκόνις), η θέση 
«5» έμοιαζε πολλές 
φορές φέτος με πύρ-
γο... Jenga, ο Λορέντζο 
Μπράουν δεν μπήκε ποτέ 
σε mood πλέι οφ και σε συνδυα-
σμό με τις χαμηλές πτήσεις του 
Ναν στα 4 από τα 5 ματς με την 
Εφές, είναι εύκολο να αντιλη-
φθούμε ότι οι «πράσινοι» πήραν 
την πρόκριση με μόλις... 6,5 παί-
κτες. Ο «πράσινος» οργανισμός 
των 7 αστέρων και της ξέφρενης 
περυσινής περιόδου αντέδρασε 
όταν η Εφές έκανε το break στο 
ΟΑΚΑ και απέναντι σε μια ισό-

τιμη ομάδα έγειρε την πλά-
στιγγα της τελικής επικράτη-
σης προς το μέρος του στο 
φρούριό του. 

Η τουρκική ομάδα προ-
βλημάτισε όσο καμία φέτος 
την ελληνική, με τον Ατα-
μάν να έχει εντοπίσει πολ-
λά πράγματα για ανάλυση. 
Η Εφές έριξε τον ρυθμό με 
τους αθλητικούς παίκτες της 

και όπως ήταν αναμενόμενο 
στόχευσε στον Ναν, επιτυγχάνο-

ντας να κάνει τον Παναθηναϊκό 
χειρότερη ομάδα με τον Αμερι-
κανό στο παρκέ, παρά με αυτόν 
στον πάγκο. Ο 29χρονος άσος 
έπεσε στους 15,6 π. στη σειρά, 
όταν στη regular season είχε μ.ό. 
21,1, τα ποσοστά του βυθίστη-
καν (από 57% δίποντα, 42,4 τρί-
ποντα έπεσε αντίστοιχα σε 43 
και 24!), ενώ τα λάθη του από 
2,8 ανέβηκαν στα 3,4. Μέσα σε 
όλα αυτά, το σύνολο του Αταμάν 
έμεινε ουσιαστικά με μοναδικό 
χειριστή τον κομβικό Σλούκα, 
αφού ο Μπράουν βρίσκεται ου-
σιαστικά εκτός πλαισίου, με πε-

ριορισμένο χρόνο και ρόλο 
σε σχέση με τη θητεία 

του στη Μακάμπι, και 
την Εφές να χτυπάει 
τη χαμηλή ενέργεια 
των «πράσινων» στην 
pick n’ roll άμυνα και 

στις περιστροφές. 

Ασος στο μανίκι
Η σειρά αυτή είχε ξεκάθαρο 

MVP και δεν ήταν άλλος από τον 
Οσμάν. Ο Τούρκος φόργουορντ, 
που σφράγισε με την απόδοσή 
του στο Game 5, έδωσε ενέρ-
γεια και άνοιξε το γήπεδο, ενώ 
κάθε φορά που βρισκόταν στο 
παρκέ μαζί με τον Χουάντσο ο 
Παναθηναϊκός απογειωνόταν. 
Ο Γκραντ μπορεί να μην έκανε 
τη σειρά που θα περίμεναν όλοι, 
όμως ήταν καθοριστικός τόσο 
πάνω στον Λάρκιν στα δύο τε-
λευταία ματς όσο και επιθετικά 
σε αυτό της Τρίτης.

Ο Παναθηναϊκός αν θέλει να 
κάνει «back to back» θα πρέπει 
να έχει οδηγό στο Αμπου Ντά-
μπι το α΄ μέρος του 5ου ματς 
με την Εφές. Να βγάλει την ίδια 
ενέργεια που θα του κάνει πιο 
εύκολη τη ζωή, περιμένοντας 
παράλληλα κάποια θετική έκ-
πληξη από τον Λεσόρ.

Το καραβάνι έφτασε στην όαση
Το Final Four του Αμπου Ντάμπι ήταν ο προορισμός. Στόχος Ολυμπιακού και Παναθηναϊκού είναι, πλέον, το τρόπαιο

Φουρνιέ και Βεζένκοφ
κάνουν τη διαφορά

Πολύ σκληρός
για να λυγίσει

ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ ΠΑΝΑΘΗΝΑΪΚΟΣ ΑΚΤΟR

Παναθηναϊκός AKTOR και Ολυμπια-
κός σφράγισαν τα εισιτήριά τους 
για το μεγαλύτερο διασυλλογικό 
ραντεβού του ευρωπαϊκού μπά-
σκετ, το Final 4 της Ευρωλίγκας 
στο Αμπου Ντάμπι (23-25 Μαΐου) 
και η πλειονότητα των φιλάθλων 

εντός και εκτός ελληνικών συνό-
ρων αναμένει τον πρώτο τελικό 
των «αιωνίων» στη διοργάνωση. 

Οι «πράσινοι» θα επιδιώξουν 
το πρώτο «back to back» στην 
ιστορία τους, ενώ οι «ερυθρόλευ-
κοι» θα προσπαθήσουν να σπά-
σουν την «κατάρα» που θέλει την 
ομάδα που καταλαμβάνει την 1η 

θέση στην κανονική περίοδο, να 
μην κατακτά το τρόπαιο.

Τελευταίο εμπόδιο
Για να συμβούν όλα αυτά, 

όμως, θα πρέπει οι δύο ελληνικές 
ομάδες να φθάσουν στον τελικό, 
ξεπερνώντας τα εμπόδια των Φε-
νέρμπαχτσε και Μονακό αντί-

στοιχα, κάτι που μόνο εύκολο 
δεν είναι, με βάση τα όσα είδαμε 
στα πλέι οφ, αλλά και λαμβάνο-
ντας υπ’ όψιν την απρόβλεπτη 
νοκ άουτ διαδικασία ενός Final 4.

Η ομάδα του κόουτς Μπαρ-
τζώκα είναι αυτή που φέρει 
στους ώμους της τον βαρύ τίτ-
λο του φαβορί, αφού τόσο στη 

regular season όσο και στη σει-
ρά με τη Ρεάλ Μαδρίτης έδειξε 
ότι συγκεντρώνει τις περισσό-
τερες πιθανότητες κατάκτησης 
του τροπαίου.

Οι πρωταθλητές Ευρώπης 
του κόουτς Αταμάν θα ταξιδέ-
ψουν και αυτοί με το δικό τους 
βάρος στην πλάτη, καθώς θα 

κληθούν να υπερασπιστούν τον 
τίτλο τους, ενώ παρά τα πολύ 
σοβαρά προβλήματά τους διεμή-
νυσαν προς πάσα κατεύθυνση 
–κυρίως μέσα από την εντυπω-
σιακή σειρά με την Εφές Ανα-
ντολού– ότι δεν είναι διατεθει-
μένοι να παραδώσουν αμαχητί 
τα σκήπτρα τους.

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ
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Κανονική περίοδος vs πλέι οφ

ΠΟΝΤΟΙ88,4 80,2 86,9 79,8

ΑΣΙΣΤ19,4 17,6 21,4 17,5

ΡΙΜΠΑΟΥΝΤ34,4 39,4 33,5 33

ΚΛΕΨΙΜΑΤΑ6,9 7,6 6,4 6,8

ΛΑΘΗ11,4 14,2 11,7 11,2

Πρόκριση από την άμυνα
Χρόνοι συμμετοχής

(σε λεπτά)

Κανονική περίοδος Πλέι οφ

μ

νουν ματς, όπως ο Πίτερς ή ο 
ιονικός Παπανικολάου, που ου-

σιαστικά «καθάρισε» το Game 
στη Μαδρίτη.
ΑνΑΑ και το σύστημα των Final 

αδικεί κατάφωρα τις ομάδες, 
αφού μόλις ένας αγώνας μπορεί 
να κρίνει όλη τη σεζόν (η σει-

ά ημιτελικών και τελικών θα 
ήταν πιο δίκαια για όλους,
με διάφορα μπόνους 
στην κατάταξη της 
egular season), οι 
ερυθρόλευκοι» δεί-
νουν πως όχι μόνον 
χουν τις μεγαλύτε-
ες πιθανότητες 

από κάθε άλλη φο-
ρά, αλλά και πως
ίναι έτοιμοι να

πιουν νερό από 
ην πηγή για τέ-
αρτη φορά στην 
στορία τους.

ΛΑΘΗ11,4 14,2 11,7 σε mood πλέι οφ και σε συνδυα-
σμό με τις χαμηλές πτήσεις του
Ναν στα 4 από τα 5 ματς με την
Εφές, είναι εύκολο να αντιλη-
φθούμε ότι οι «πράσινοι» πήραν
την πρόκριση με μόλις... 6,5 παί-
κτες. Ο «πράσινος» οργανισμός
των 7 αστέρων και της ξέφρενης
περυσινής περιόδου αντέδρασε
όταν η Εφές έκανε το break στο
ΟΑΚΑ και απέναντι σε μια ισό-

τιμη ομάδα έγειρε την πλά-
στιγγα της τελικής επικράτη-
σης προς το μέρος του στο
φρούριό του. 

Η τουρκική ομάδα προ-
βλημάτισε όσο καμία φέτος
την ελληνική, με τον Ατα-
μάν να έχει εντοπίσει πολ-
λά πράγματα για ανάλυση.
Η Εφές έριξε τον ρυθμό με
τους αθλητικούς παίκτες της

και όπως ήταν αναμενόμενο
στόχευσε στον Ναναα , επιτυγχάνο-

Βεζένκοφ Ναν
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Αυξημένες οι πωλήσεις
διαμερισμάτων το 2024
Ανοδική πορεία κατέγραψε η αγορά
διαμερισμάτων το 2024 σε αντίθεση με
την αγορά κατοικιών. Οι ενδείξεις υπο-
δεικνύουν ότι οι τιμές των ενοικίων θα
διατηρηθούν σε υψηλά επίπεδα καθώς
η ζήτηση είναι μεγάλη. Φορείς της αγο-
ράς εκτιμούν ότι η ίδια τάση θα επικρα-
τήσει και φέτος. Σελ. 4

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Ψάχνουν σπίτια
σε πλειστηριασμούς

Σε επίπεδα ρεκόρ διαμορφώθηκε το
2024 ο αριθμός των ακινήτων που που-
λήθηκαν μέσω πλειστηριασμών στην
Ελλάδα. Αιτία είναι οι υψηλές τιμές και
το οξύ στεγαστικό πρόβλημα. Πέρυσι
πουλήθηκαν 12.476 ακίνητα αξίας 1,32
δισ. ευρώ, ποσό που συνιστά αύξηση
19,4% σε σχέση με το 2023. Σελ. 12

Κύπρος 2,82% 0,06%

Γερμανία 2,53% 0,09%

Γαλλία 3,26% 0,07%

Ιταλία 3,60% 0,04%

Ισπανία 3,17% 0,06%

Ιρλανδία 2,89% 0,03%

Ελλάδα 3,33% 0,05%

Ην. Βασίλειο 4,54% 0,06%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS A (Low) Σταθερή
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ο Μίκυ Μάους
φτιάχνει βαλίτσες για
τη Μέση Ανατολή. Η
Walt Disney
ανακοίνωσε ότι
κατέληξε
σε συμφωνία με την
κυβέρνηση του
Αμπου Ντάμπι για την
κατασκευή θεματικού
πάρκου. Το
Disneyland Abu
Dhabi θα είναι το
έβδομο πάρκο
ψυχαγωγίας της
Disney και θα
διαθέτει κάστρο και
εκσυγχρονισμένες
εκδοχές ορισμένων
κλασικών παιχνιδιών
της Disney, μαζί με
νέα αξιοθέατα
προσαρμοσμένα στο
κλίμα και στην τοπική
κουλτούρα. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η εμπορική πολιτική της κυβέρ-
νησης Τραμπ εξακολουθεί να
μονοπωλεί το ενδιαφέρον. Οι
επιπτώσεις είναι πολυδιάστατες.
Μεταξύ άλλων, επηρεάζεται η
πορεία του δολαρίου και οι συ-
ναλλαγματικές ισοτιμίες βασικών
νομισμάτων, περιλαμβανομένου
και του ευρώ.

Μεσοπρόθεσμα, η επιβολή
δασμών αναμένεται να οδηγήσει
σε μείωση των εισαγωγών και
συρρίκνωση του εμπορικού ελ-
λείματος των ΗΠΑ. Αυτό αποτελεί
την κυρίαρχη επιδίωξη της κυ-
βέρνησης Τραμπ, στην προσπά-
θειά της να προωθήσει, μέσω
της υποκατάστασης εισαγωγών,
την επανεγκατάσταση βιομηχα-
νιών στις ΗΠΑ. 

Πλείστοι αναλυτές θεωρούν
ότι, αυτή η στρατηγική θα έχει
δυσμενείς προεκτάσεις, κυρίως
για τις ΗΠΑ, αλλά και, ευρύτερα,

για την παγκόσμια οικονομία.
Στην πράξη, η αρχική αντί-

δραση των καταναλωτών και
των επιχειρήσεων ήταν να επι-
σπεύσουν τις εισαγωγές, με επα-
κόλουθο την αύξηση του εμπο-
ρικού ελλείμματος των ΗΠΑ, σε
μια προσπάθεια να αποφύγουν,
βραχυπρόθεσμα, την επιβάρυνση
των εισαγωγικών δασμών. Επί-
σης, παρατηρήθηκε εντεινόμενη
αβεβαιότητα στις διεθνείς αγορές,
εξέλιξη που, κατά κανόνα, οδηγεί
σε στροφή των επενδυτών στα
λεγόμενα «ασφαλή» περιουσιακά
στοιχεία, που περιλαμβάνουν,
πέραν του χρυσού, τα κυβερνη-
τικά ομόλογα των ΗΠΑ.

Λογικά, υπό αυτές τις συνθή-
κες, κάποιος θα ανέμενε ανατί-
μηση του δολαρίου. Αντίθετα,
το αμερικάνικο δολάριο παρου-
σιάζει διακυμάνσεις και πτωτική
πορεία. Οι εξελίξεις στις συναλ-

λαγματικές ισοτιμίες είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο να προβλεφθούν
και είναι νωρίς να εξαχθούν
ασφαλή συμπεράσματα. Ορισμέ-
νοι αναλυτές διαβλέπουν μια τά-
ση μακροχρόνιας αποδυνάμωσης
του δολαρίου, υποκινούμενη από
τη διάβρωση της ελκυστικότητας
των κυβερνητικών ομολόγων
των ΗΠΑ, ως ασφαλή επένδυση
και, ως επακόλουθο, μια τάση
μείωσης της συναλλαγματικής
ισοτιμίας του δολαρίου.

Το ερώτημα που τίθεται είναι
εάν, και σε ποιο βαθμό, υπάρχουν
υπαλλακτικές επενδυτικές επι-
λογές, που να μπορέσουν να υπο-
καταστήσουν το διεθνή ρόλο
του δολαρίου, ως ασφαλή επέν-
δυση και ως κυρίαρχο παγκόσμιο
νόμισμα, με μερίδιο σχεδόν 60%
σε συναλλαγματικά αποθέματα
και πέραν του 70% των παγκό-
σμιων εμπορικών συναλλαγών.

Το ευρώ θα μπορούσε, δυνητικά,
να διαδραματίσει διευρυμένο
ρόλο, παρόλο που δεν είναι εφι-
κτό να υποκαταστήσει πλήρως
το δολάριο, κυρίως λόγω περιο-
ρισμένης ρευστότητας σε σύγ-
κριση με τα κυβερνητικά ομό-
λογα των ΗΠΑ.

Υπό προϋποθέσεις, είναι εφι-
κτή η αύξηση της ρευστότητας,
μέσω ισχυρότερης παρουσίας
του ευρώ στις διεθνείς αγορές
ομολόγων. Εισηγήσεις προς αυτή
την κατεύθυνση περιλαμβάνουν
την αναχρηματοδότηση αντί την
αποπληρωμή του χρέους που εκ-
δόθηκε από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για χρηματοδότηση των
εθνικών σχεδίων Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας και την έκδοση
νέου κοινού χρέους για σκοπούς
ενίσχυσης της αμυντικής ικανό-
τητας της Ε.Ε. και χρηματοδό-
τησης επενδύσεων σε τεχνολο-

γίες αιχμής, με βάση τις εισηγή-
σεις της έκθεσης Ντράγκι. Στην
ουσία, οι εισηγήσεις αυτές συ-
νεπάγονται την υιοθέτηση μιας
επεκτατικής δημοσιονομικής πο-
λιτικής σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
αντί μόνο στη Γερμανία, όπως
παρατηρείται σήμερα.

Οι επόμενες εβδομάδες θα
δείξουν κατά πόσο οι αντιρρήσεις
ενάντια στην υιοθέτηση μιας τέ-
τοιας πολιτικής, που πηγάζουν
κυρίως από τη Γερμανία, μπορούν
να υπερπηδηθούν. Η επίτευξη
της αναγκαίας συναίνεσης πα-
ραμένει δύσκολη, αλλά όχι ανέ-
φικτη, υπό τα νέα δεδομένα που
δημιουργεί για την Ευρώπη η
πολιτική Τραμπ.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολό-
γοι και οι απόψεις που εκφράζουν
είναι προσωπικές.

Εμπορικός πόλεμος και επιπτώσεις στο δολάριο

«Κτίζεται»
η πράσινη 
κοινότητα 

Στην περιοχή Τηλλυρίας

Προχωρούν οι διαδικασίες προ-
κειμένου να πάρει σάρκα και
οστά στον Κάτω Πύργο Τηλ-
λυρίας, η πρώτη πράσινη κοι-
νότητα, η οποία θα αποτελέσει
πρότυπο και για τις επόμενες.
Ενδιαφέρον για να αποτελέ-
σουν μέρος της πρώτης ενερ-
γειακής κοινότητας της Κύ-
πρου επέδειξαν μέχρι στιγμής
60 νοικοκυριά και 12 επιχει-
ρήσεις. Σελ. 6

Υψηλή
αξιολόγηση

για Τρ. Κύπρου
Στο A3 από Moody’s

Ο Οίκος Moody’s προχώρησε
σε αναβάθμιση της αξιολόγη-
σης των μακροπρόθεσμων κα-
ταθέσεων της Τράπεζας Κύ-
πρου κατά μία βαθμίδα, από
Baa1 σε A3, με σταθερή προ-
οπτική. Πρόκειται για την υψη-
λότερη αξιολόγηση που λαμ-
βάνει τράπεζα σε Ελλάδα και
Κύπρο. Σελ. 5

ΚΟΜΙΣΙΟΝ

Ετοιμάζει
αντίμετρα
95 δισ. ευρώ
στους δασμούς

Σελ. 11

Μετά τα κέρδη ρεκόρ των τρα-
πεζών των δύο τελευταίων ετών,
του 2023 και του 2024, λόγω κυ-
ρίως των εσόδων από τις αυξή-
σεις των επιτοκίων της ΕΚΤ, η
κατάσταση το 2025 άρχισε να
ομαλοποιείται. Οι τράπεζες αρ-

χίζουν να δίνουν βαρύτητα σε
κέρδη από πηγές που προέρ-
χονται από μη επιτοκιακά έσοδα,
με κινήσεις, όπως για παράδειγ-
μα, εξαγορών ασφαλιστικών
εταιρειών. Την τάση ότι οδη-
γούνται προς ομαλοποίηση τα

επιτοκιακά έσοδα των κυπρια-
κών τραπεζών έδειξε η Ελληνική
Τράπεζα στα δικά της οικονο-
μικά αποτελέσματα, τα οποία
αφορούν στο πρώτο τρίμηνο
του 2025. Η τράπεζα κατέγραψε
κέρδη 44,6 εκατ. ευρώ, έναντι

93,3 εκατ. ευρώ για την 1η τρι-
μηνία του 2024. Μπορεί οι υπό-
λοιπες τράπεζες να μην έχουν
ανακοινώσει ακόμα αποτελέ-
σματα για το αντίστοιχο χρονικό
διάστημα, αλλά όπως είναι λο-
γικό λόγω των μειώσεων των

επιτοκίων στα «επίπεδα του 2%»
που βρίσκονται σήμερα από τα
«επίπεδα του 4%» που ήταν στο
πρώτο μισό του 2024, τα επιτο-
κιακά έσοδα θα είναι μειωμένα.
Άρα αναλογικά και τα κέρδη
τους. Σελ. 5

Ομαλοποιούνται τα επιτοκιακά έσοδα
Τα κέρδη των τραπεζών θα παραμείνουν, ωστόσο, σε ψηλά επίπεδα καθότι στρέφονται και σε άλλες πηγές

Η Walt Disney πάει Αμπου Ντάμπι
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Η Big Tech, δηλαδή οι τεχνολογικοί
κολοσσοί, επιχειρεί τη μητέρα όλων
των αλλαγών. Αν και οι νεοφυείς
επιχειρήσεις από το Twitter μέχρι
το Instagram είναι γνωστές για την
άμεση αναδιάρθρωση των επιχει-
ρήσεών τους, καμία δεν συγκρίνεται
με την κλίμακα των μετασχηματι-
σμών στη Microsoft και σε άλλους
γίγαντες λογισμικού που ιστορικά
απέφευγαν να κατέχουν υπερβολικά
πολλά ακίνητα ή εξοπλισμό. Τώρα
διοχετεύουν πόρους σε φυσικά πε-
ριουσιακά στοιχεία, θέτοντας σε
κίνδυνο την κερδοφορία και τις
πλούσιες αποτιμήσεις.

Είναι ευρέως αποδεκτό ότι οι
επιχειρήσεις υψηλής έντασης κε-
φαλαίου συνήθως οδηγούν σε χα-
μηλότερες αποδόσεις. Η άνθηση
των τηλεπικοινωνιών της δεκαετίας
του 1990 και οι τεράστιες δαπάνες
που οδήγησαν σε υπερπροσφορά,
είναι ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα του γιατί οι επενδυτές προ-
τιμούν εταιρείες με λιγότερα εργο-
στάσια, αποθήκες και άλλες παρό-
μοιες συμμετοχές, και μεγαλύτερη
εξάρτηση από άυλα, όπως διπλώ-
ματα ευρεσιτεχνίας και εμπορικά
σήματα, τα οποία είναι πιο δύσκολο
να αντιγραφούν και πιο εύκολο να
αξιοποιηθούν. Με απλά λόγια, μια
αυτοκινητοβιομηχανία πρέπει να
κατασκευάσει περισσότερα αυτο-
κίνητα και εργοστάσια για να ενι-
σχύσει τις πωλήσεις της, ενώ ο
Μαρκ Ζούκερμπεργκ έπρεπε να
δημιουργήσει μόνο ένα Facebook.
Ωστόσο, οι μεγαλύτερες εταιρείες
τεχνολογίας στον κόσμο έχουν δι-
ευρύνει το πεδίο εστίασής τους,
ορίζοντας 11ψήφιους προϋπολο-
γισμούς κεφαλαιουχικών δαπανών,
κυρίως για τα τσιπ και τα κέντρα
δεδομένων για την ανάπτυξη ΑΙ.

Προς το παρόν, οι βασικές τους
δραστηριότητες είναι τόσο κερδο-
φόρες που διευθύνοντες σύμβουλοι,
όπως ο Σουντάρ Πιτσάι της Alph-
abet, μπορούν να πραγματοποι-
ήσουν τεράστια επενδυτικά κα-
τορθώματα, ενώ παράλληλα αντα-
μείβουν τους μετόχους. Ο ιδιοκτή-
της της Google μόλις αποκάλυψε
ένα τρίτο πρόγραμμα επαναγοράς
μετοχών ύψους 70 δισ. δολ. σε ισά-
ριθμα χρόνια και αύξησε το ετήσιο

μέρισμά της κατά 5%, διατηρώντας
παράλληλα ένα σχέδιο κεφαλαιου-
χικών δαπανών ύψους 75 δισ. δολ.
για το 2025.

Στις υπερβολικές δαπάνες συμ-
μετέχουν και άλλοι. Οι Alphabet,
Amazon, Meta και Microsoft βρί-
σκονται σε καλό δρόμο για περίπου
320 δισ. δολ. σε κεφαλαιουχικές
δαπάνες φέτος, ή 13 φορές περισ-
σότερα από ό,τι πριν από μια δε-
καετία. Το συνολικό επενδυμένο
κεφάλαιο των «4» θα ανέλθει σε 1
τρισ. δολ. το 2025, καταγράφοντας
13πλάσια αύξηση σε διάστημα 10
ετών.

Στη Microsoft ειδικότερα, η αλ-
λαγή είναι δραματική. Για το με-
γαλύτερο μέρος της ύπαρξής της,
η εταιρεία πίσω από το λειτουργικό
σύστημα Windows χαρακτηριζό-
ταν από μεγάλα κέρδη και χαμηλές
αρχικές δαπάνες: οι κεφαλαιακές
δαπάνες αντιστοιχούσαν περίπου
στο 10% των πωλήσεων μόλις το
2021, λίγο πριν το ChatGPT προ-
καλέσει έκρηξη στην ΑΙ. Το επεν-
δυμένο κεφάλαιο της Microsoft
εκείνο το έτος ήταν σχεδόν 80 δισ.
δολ., ενώ τα καθαρά λειτουργικά
κέρδη μετά φόρων ήταν περίπου
65 δισ. δολ., με μια απόδοση 80%
επί του επενδυμένου κεφαλαίου.
Από τότε, ο CEO Σάτια Ναντέλα
έχει αυξήσει τις κεφαλαιακές δα-
πάνες στο ένα τέταρτο των πωλή-
σεων, ανεβάζοντας το επενδυμένο
κεφάλαιο της Microsoft σε πρω-
τοφανές επίπεδο.

Καθώς η Microsoft οδεύει τώρα
προς 500 δισ. δολ. σε κεφαλαιου-
χικές δαπάνες σε διάστημα πέντε
ετών, τα μελλοντικά έσοδα θα πρέ-
πει να είναι γιγάντια για να δικαιο-
λογήσουν την επένδυση. Ο Nαντέλα
δήλωσε, τον Ιανουάριο, ότι η επι-
χείρηση ΑΙ απέφερε μόλις 13 δισ.
δολ. σε έσοδα σε ετήσια βάση. Τι
θα γινόταν αν η τεχνητή νοημο-
σύνη αντικαθιστούσε το 10% του
εργατικού δυναμικού; Η ανατροπή
είναι δελεαστική και θα μπορούσε
ενδεχομένως να μεταφραστεί σε
ένα επικό απροσδόκητο όφελος
για τη Microsoft και τους mega-
ομολόγους της. Είναι ένα ρίσκο
που θα πρέπει να πάρουν οι CEO
της Big Tech. Ο χρόνος θα δείξει. 

90% πιστεύει ότι έπρεπε 
να γίνει διαβούλευση 
Η ώρα των πολιτών για αξιολόγηση της μεταρ-
ρύθμισης που εφαρμόστηκε πέρυσι τον Ιούνιο
έφτασε. Σύμφωνα με τα ευρήματα έρευνας,
το 80% των πολιτών πιστεύουν πως η μεταρ-
ρύθμιση συνοδεύτηκε από σημαντικά προβλή-
ματα. Σε αυτά περιλαμβάνεται το κόστος
εφαρμογής, η αύξηση των θέσεων εξουσίας
χωρίς ουσιαστική ανάγκη, η ενίσχυση της γρα-
φειοκρατίας, οι καθυστερήσεις σε έργα ή υπη-
ρεσίες και οι ανισότητες μεταξύ των περιοχών.
Η έρευνα αναδεικνύει την έλλειψη διαφάνει-
ας ως βασικό σημείο προβληματισμού της κοι-
νωνίας. Σημαντικό επίσης είναι και το εύρημα
πως 9 στους 10 ερωτηθέντες απάντησαν πως
δεν προηγήθηκε ικανοποιητική διαβούλευση
με τους πολίτες πριν την ψήφιση της μεταρ-
ρύθμισης.

••••
Η πλειοψηφία θα
παραμείνει εγκλωβισμένη 
Οι εγκλωβισμένοι ιδιοκτήτες ακινήτων, που
σήμερα υπολογίζονται σε δέκα χιλιάδες, θα
παραμείνουν εγκλωβισμένοι στην πλειοψη-
φία τους αφού η νομοθετική ρύθμιση που
προωθείται θα καλύψει περίπου το 40%. Ο
ορισμός εγκλωβισμένοι ιδιοκτήτες αφορά σε
φυσικά πρόσωπα που αγόρασαν ένα ακίνητο,
πλήρωναν τις δόσεις τους, πολλοί εξ αυτών το
εξόφλησαν πλήρως, αλλά μέχρι σήμερα δεν
έχουν λάβει τίτλο ιδιοκτησίας. Από τη μία είναι
το γεγονός των επιβαρύνσεων και της ύπαρ-
ξης εμπράγματων βαρών πάνω στην περιου-
σία του εγκλωβισμένου αγοραστή και από την
άλλη, τα πολεοδομικά αδιέξοδα δημιουργούν
αδυναμία στον αγοραστή να προχωρήσει στην
εγγραφή και μεταβίβαση του ακινήτου επ’
ονόματί του.

••••
Χωρίς λογοδοσία 
το NextGenEU
Η απόφαση για υλοποίηση του Ταμείου Ανά-
καμψης αποτελεί κομβικό σημείο, αφού σημα-
τοδοτεί για πρώτη φορά την παροχή σε τόσο
μεγάλη κλίμακα χρηματοδότηση που δεν συν-
δέεται με το κόστος ενός έργου. Το  Ευρωπαϊ-
κό Ελεγκτικό Συνέδριο σε σχετική έκθεση
αναδεικνύει τις ελλείψεις για τις επιδόσεις
των κονδυλίων καθώς και την ελλιπή λογοδο-
σία και διαφάνεια. Υπενθυμίζουμε ότι η δημι-
ουργία του Ταμείου Ανάκαμψης ήταν η απάν-
τηση της Ε.Ε. στην κρίση της πανδημίας του κο-
ρωνοϊού το 2021, για να χρηματοδοτήσει επεν-
δύσεις σχετικές με την πράσινη και ψηφιακή
μετάβαση. Όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται,
θα πρέπει να δίνεται σημασία στον σχεδιασμό

και την εκτέλεση των μελλοντικών δαπανών
με τρόπο που να μην αποβαίνει εις βάρος της
λογοδοσίας. 

••••
Τα private equities
θα σώσουν την παρτίδα 
Το ενδιαφέρον των private equities και των
venture capitals προκάλεσε η απόφαση των
Ευρωπαίων ηγετών να δαπανήσουν αυξημένα
κονδύλια στις αμυντικές τεχνολογίες. Σύμφωνα
με πληροφορίες, τα στελέχη αυτών των εται-
ρειών πιστεύουν ότι μπορούν να παίξουν καθο-
ριστικό ρόλο επενδύοντας σε start-ups που

χρειάζονται κεφάλαια, ενώ προτίθενται να ενι-
σχύσουν και μεγαλύτερους παίκτες για να αυ-
ξήσουν την παραγωγική τους δυνατότητα.
Όπως προκύπτει από τα στοιχεία οι επενδύσεις
σε ευρωπαϊκά start-ups της αμυντικής τεχνο-
λογίας, εκτοξεύθηκαν σε πάνω από $5 δισ. το
2024 καταγράφοντας ετήσια άνοδο της τάξης
του 25%.  

••••
Εξαγορά με συμβολικό
τίμημα 
Με τη δέσμευση να αναλάβει όλες τις υποχρε-
ώσεις σε προμηθευτές και πιστωτές της εταιρεί-
ας, η Gencom Ltd συμφώνησε να εξαγοράσει τα
τέσσερα πολυκαταστήματα ERA από την Ermes
Department Stores Plc έναντι συμβολικού τιμή-
ματος. Με την εξαγορά ο αγοραστής αναλαμβά-
νει όλες τις υποχρεώσεις που εκκρεμούν προς
τους προμηθευτές ύψους €4,5 εκατ. Η Ermes
συστάθηκε το 2002 ως διαχειρίστρια πολυκατα-
στημάτων. Για το 2024 τα πολυκαταστήματά της
παρουσίασαν ζημιές ύψους €1,3 εκατ.

••••
Μόλις μια τράπεζα στο ΧΑΚ 
Μόλις 2% των μετοχών της Ελληνικής Τράπε-
ζας δεν κατέχει η Eurobank, πράγμα που της
επιτρέπει σύμφωνα με τους κανονισμούς να
απατήσει τις μετοχές από τους υπόλοιπους με-
τόχους και να αποσύρει τη μετοχή από το ταμ-
πλό του ΧΑΚ. Σύμφωνα με τη διαδικασία, η Eu-
robank θα κληθεί να εξαγοράσει περ. 8,3 εκατ.
μετοχές στην τιμή των €4,843 που είναι η τε-
λευταία τιμή που πληρώθηκε στη δημόσια πρό-
ταση. Αυτή η εξέλιξη αφήνει το ΧΑΚ με μόλις
μια τράπεζα στο ταμπλό χωρίς να είναι και απο-
κλειστική, αφού ο μεγαλύτερος τζίρος πραγμα-
τοποιείται στην Αθήνα.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Επιλογή Επενδυτικού 
Χαρτοφυλακίου

Η διαδικασία κατά την
οποία ένα φυσικό ή νομι-
κό πρόσωπο αποφασίζει
για συγκεκριμένα περι-
ουσιακά στοιχεία που θα
έχει στην κατοχή του ή
που θα βρίσκονται υπό τη
διαχείρισή του. Βασικοί

παράγοντες που λαμβάνονται υπόψη κα-
τά την επιλογή των περιουσιακών είναι η
αναμενόμενη ποσοστιαία απόδοσή τους,
ο βαθμός κινδύνου/ρίσκου λόγω αβεβαι-
ότητας, καθώς και η ευκολία με την οποία
μπορούν να ρευστοποιηθούν.
Μάριος Χαραλαμπίδης, Καθηγητής Διοίκησης
και Οικονομικών Cyprus Institute of Marketing

/ The Cyprus Business School

Οι μεγάλες προσδοκίες
των τεχνολογικών κολοσσών

Της ΜΟΑΝΑ ΡΑΒΙΝΤΡΑΝΑΘ

Ιδιωτικές κλινικές, που με 20.000
δολάρια προσφέρουν αλληλούχιση
γονιδιώματος και ολόσωμες μαγνη-
τικές τομογραφίες. Γυμναστήρια
με ετήσια συνδρομή 40.000 δολα-
ρίων. Μεταγγίσεις πλάσματος αί-
ματος με κόστος 10.000 δολ. ή και
περισσότερο ανά συνεδρία. Εξατο-
μικευμένη καθοδήγηση ύπνου και
wearables αξίας 300 δολαρίων. Η
αναζήτηση της μακροζωίας έχει
εξελιχθεί σε ένα ακριβό –και ιδιαί-
τερα χρονοβόρο– εγχείρημα. Ωστό-
σο, θα μπορούσε και να μην είναι.
Σύμφωνα με ειδικούς, οι πιο απο-
τελεσματικές πρακτικές για τη μα-
κροημέρευση είναι συχνά και οι
πιο οικονομικές.Απλές επιλογές
στον τρόπο ζωής, όπως σωστή δια-
τροφή και τακτική άσκηση, παρα-
μένουν μακράν «οι πιο αποτελε-
σματικές και τεκμηριωμένες» στρα-
τηγικές για τη μακροζωία – και «κα-
μία άλλη δεν τις συναγωνίζεται»,
τονίζει ο Τζον Τάουερ, καθηγητής
Βιολογικών Επιστημών στη Σχολή
Γεροντολογίας Leonard Davis του
Πανεπιστημίου της Νότιας Καλι-
φόρνιας. Συμπληρώματα διατροφής,
θεραπείες οξυγόνου και βλαστο-
κυττάρων για μακροζωία, που προ-
ωθούν ινφλουένσερ, είναι «στην
καλύτερη περίπτωση πειραματικά»,
λέει ο Τζόζεφ Κάφλιν, διευθυντής
του AgeLab του MIT. Για να ζήσετε
περισσότερο και υγιέστερα, συμ-
βουλεύει, «εμπιστευθείτε όσα έχει
ήδη επιβεβαιώσει η επιστήμη και
η Ιστορία». Ακολουθούν ορισμένες
από τις προτάσεις των ειδικών.

Δεν έχει σημασία πού γυμνάζεστε
Τα πολυτελή γυμναστήρια μπο-

ρεί να προσφέρουν προσωπικούς
γυμναστές και εξελιγμένες βιομε-

τρικές μετρήσεις για την παρακο-
λούθηση καρδιακών παλμών και
επιπέδων οξυγόνου στο αίμα. Ωστό-
σο, αυτό που έχει αποδεδειγμένα
σημασία για την υγεία και τη μα-
κροζωία είναι η ίδια η άσκηση –
και τα σωματικά οφέλη μπορείτε
να τα αποκομίσετε ακόμη και ασκού-
μενοι μόνοι σας, σημειώνει ο Ρότζερ
Φίλντινγκ, ανώτερος επιστήμονας
στο Κέντρο Διατροφής του υπουρ-
γείου Γεωργίας των ΗΠΑ στο Πα-
νεπιστήμιο Ταφτς. Τόσο η αεροβική
άσκηση όσο και η προπόνηση δύ-
ναμης συνδέονται με χαμηλότερα
ποσοστά θνησιμότητας, καθώς μει-
ώνουν τον κίνδυνο καρδιαγγειακών
παθήσεων. Αρκεί να περπατάτε 30
λεπτά την ημέρα στη γειτονιά σας
για να μειώσετε σημαντικά τον κίν-
δυνο, ενώ παρόμοια αποτελέσματα
μπορεί να προσφέρει και μια πιο
έντονη αερόβια προπόνηση ή ασκή-
σεις αντίστασης με βαράκια στο
σπίτι, προσθέτει.

Η Αμερικανική Καρδιολογική
Εταιρεία συνιστά τουλάχιστον 150
λεπτά αερόβιας άσκησης μέτριας
έντασης την εβδομάδα (όπως το
περπάτημα) ή 75 λεπτά έντονης
αερόβιας άσκησης (όπως το τρέξιμο
ή το κολύμπι) για την πρόληψη καρ-
διαγγειακών παθήσεων. Ωστόσο,
όπως επισημαίνει ο Φίλντινγκ, «οποι-
αδήποτε μορφή σωματικής δρα-
στηριότητας είναι καλύτερη από
την πλήρη αποχή».

Υγιεινή διατροφή 
Οι άνθρωποι δοκιμάζουν κάθε

είδους διατροφικές στρατηγικές
για να παρατείνουν τη διάρκεια
ζωής τους: περιορισμό θερμίδων,
νηστεία, κετογονικές δίαιτες και
συνδυασμούς ή πακέτα συμπλη-
ρωμάτων βιταμινών και πρωτεϊνών.
Εχει αποδειχθεί ότι ορισμένες από

αυτές τις πρακτικές –όπως ο περιο-
ρισμός θερμίδων και η διαλειμμα-
τική νηστεία– παρατείνουν τη ζωή
σε ποντίκια, ωστόσο δεν είναι σαφές
αν έχουν το ίδιο αποτέλεσμα στους
ανθρώπους. Οσο για τα περισσότερα
συμπληρώματα που πωλούν ή προ-
ωθούν ινφλουένσερ αντιγήρανσης,
δεν έχουν μελετηθεί επαρκώς ως
προς την ασφάλεια και την αποτε-
λεσματικότητά τους ούτε υπόκεινται
σε αυστηρούς ελέγχους.

Είναι προτιμότερο να κατανα-
λώνετε μη επεξεργασμένα τρόφιμα
ολικής άλεσης, επισημαίνει η Αν-
Ζιλί Τεσιέ, διαιτολόγος και επίκουρη
καθηγήτρια Διατροφής στο Πανε-
πιστήμιο του Μόντρεαλ. Ερευνες
δείχνουν ότι δίαιτες, όπως η μεσο-
γειακή διατροφή ή η δίαιτα DASH,
που βασίζονται σε δημητριακά ολι-
κής αλέσεως, φρούτα, λαχανικά,
άπαχες πρωτεΐνες και άλλα ανεπε-
ξέργαστα τρόφιμα, μπορούν να μει-

ώσουν τον κίνδυνο καρδιαγγειακών
νοσημάτων και, κατά συνέπεια, να
παρατείνουν τη διάρκεια ζωής.

Κοιμηθείτε επτά συνεχόμενες ώρες
Ερευνες έχουν δείξει ότι ο στα-

θερός και ποιοτικός ύπνος συνδέεται
με τη μακροζωία. Και ενώ η διαχεί-
ριση των διαταραχών ύπνου μπορεί
να είναι απογοητευτική, δεν υπάρ-
χουν «ισχυρές ενδείξεις» ότι οι ανι-
χνευτές ύπνου ή οι ακριβές ιδιωτικές
κλινικές ύπνου –που μερικές φορές
προσφέρουν γονιδιωματικές εξε-
τάσεις και σαρώσεις– μπορούν να
σας βοηθήσουν ουσιαστικά, χωρίς
άλλες σημαντικές αλλαγές στον
τρόπο ζωής, τονίζει η δρ Μπριέν
Μάινερ, επίκουρη καθηγήτρια στην
Ιατρική Σχολή του Γέιλ, με ειδίκευση
στη γήρανση και στον ύπνο. Οι ανι-
χνευτές ύπνου, προσθέτει, μπορεί
ακόμη και να οδηγήσουν σε άγχος
ύπνου, μια ανθυγιεινή εμμονή με

τη βελτίωση του ύπνου, η οποία
παραδόξως μπορεί να επιδεινώσει
την ποιότητά του. Μελέτες δείχνουν
ότι περίπου επτά ώρες σχεδόν αδιά-
λειπτου ύπνου κάθε βράδυ φαίνεται
να αποτελούν τον ιδανικό χρόνο
για τη μείωση των κινδύνων για
την υγεία, καθώς επιτρέπει στον
οργανισμό να ρυθμίζει τις ορμόνες
και τα επίπεδα σακχάρου στο αίμα
και δίνει στον εγκέφαλο τον απα-
ραίτητο χρόνο για να αποβάλει τις
τοξίνες. Ο ύπνος για πολύ περισ-
σότερες ή πολύ λιγότερες ώρες αυ-
ξάνει τον κίνδυνο πρόωρης θνησι-
μότητας, προειδοποιεί η Μάινερ.
Για να εξασφαλίσετε επτά ώρες
ύπνου, το «κλειδί» είναι να τηρείτε
σταθερό πρόγραμμα ύπνου και ξυ-
πνήματος, να ασκείστε τακτικά, να
έχετε κοινωνική δραστηριότητα
και να αποφεύγετε το αλκοόλ, ση-
μειώνει η Μάινερ.

Εκπαιδευθείτε στην αισιοδοξία
Η νοοτροπία και τα συναισθή-

ματά σας παίζουν καθοριστικό ρόλο
στη μακροζωία: οι επιστήμονες
γνωρίζουν ότι η κατάθλιψη και η
μοναξιά αυξάνουν τον κίνδυνο πρό-
ωρου θανάτου. Για τη βελτίωση της
ψυχικής υγείας ορισμένοι υποστη-
ρικτές της αντιγήρανσης στρέφον-
ται σε λύσεις όπως η θεραπεία με
κεταμίνη ή τα ψυχεδελικά κέντρα.
Η εκπαίδευση του εγκεφάλου να
σκέφτεται πιο θετικά αποτελεί απο-
τελεσματική και σχετικά εύκολη
επιλογή. Νέες έρευνες δείχνουν ότι
η αισιοδοξία μπορεί να παρατείνει
τη διάρκεια ζωής – και μπορείτε να
την καλλιεργήσετε μόνοι σας μέσα
από καθημερινές ασκήσεις γραφής
ή μέσω θεραπείας συζήτησης, ανα-
φέρει η Λόρα Κουμπζάνσκι, καθη-
γήτρια Κοινωνικών και Συμπερι-
φορικών Επιστημών στη Σχολή Δη-

μόσιας Υγείας T.H. Chan του Χάρ-
βαρντ, η οποία συνυπογράφει την
έρευνα. Αν η τήρηση ημερολογίου
ή η ψυχοθεραπεία δεν σας ταιριάζει,
η επαφή με φίλους και οικογένεια
μπορεί επίσης να συμβάλει στη μα-
κροζωία, ενισχύοντας τη διάθεση
και μειώνοντας το στρες – κάτι που
με τη σειρά του μειώνει τον κίνδυνο
εμφάνισης χρόνιων ασθενειών,
αναφέρει η Τζούντιθ Κάρολ, ανα-
πληρώτρια καθηγήτρια Ψυχιατρικής
και Βιοσυμπεριφορικών επιστημών
στο UCLA. Ωστόσο, δεν είναι όλες
οι κοινωνικές συναναστροφές ωφέ-
λιμες.

Παρατηρήστε πώς αισθάνεσθε
Ορισμένοι ινφλουένσερ μακρο-

ζωίας προωθούν τεστ «βιολογικής
ηλικίας», τα οποία –με κόστος πε-
ρίπου 100 δολ. ή και περισσότερο–
εκτιμούν την υγεία των κυττάρων
σας και το πώς γερνούν, μέσω δειγ-
μάτων αίματος ή σάλιου. Υπάρχουν
σήμερα πολλά τέτοια τεστ στην
αγορά, αλλά οι ειδικοί προειδοποιούν
ότι δεν είναι ιδιαίτερα αξιόπιστα,
καθώς συνήθως αντικατοπτρίζουν
μόνο χημικές τροποποιήσεις στο
DNA και κάθε τεστ υπολογίζει τη
βιολογική ηλικία με διαφορετικό
τρόπο.

Αυτά τα τεστ δεν είναι αρκετά
εξελιγμένα ώστε να προσδιορίζουν
με αξιοπιστία τη βιολογική ηλικία,
αναφέρει ο Γουίλιαμ Μέιρ, καθη-
γητής Μοριακού Μεταβολισμού
στη Σχολή Δημόσιας Υγείας T.H.
Chan του Χάρβαρντ. Εξίσου χρήσιμο
είναι να αναρωτηθείτε αν οι αλλαγές
στον τρόπο ζωής σάς κάνουν να
αισθάνεσθε νεότεροι, υγιέστεροι
και πνευματικά ακμαίοι – ιδίως
αφού ο στόχος σας θα πρέπει να
είναι να ζείτε καλύτερα, όχι απλώς
περισσότερο, τονίζει.

Οδηγίες μακροζωίας για όλα τα βαλάντια

Πάνω από τα μισά κέρδη της Eurobank Holdings πραγματοποιούνται εκτός Ελλάδας, με την
Κύπρο να συνεισφέρει περίπου το 40% 
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Ανοδική πορεία κατέγραψε η αγορά
διαμερισμάτων το 2024 σε αντίθεση
με την αγορά κατοικιών, με τις ενδείξεις
να υποδεικνύουν ότι οι τιμές των ενοι-
κίων φέτος αναμένεται να διατηρηθούν
σε υψηλά επίπεδα καθώς η ζήτηση
παραμένει αρκετά μεγάλη. 

Όπως επισημαίνει η ανάλυση της
πλατφόρμας Landbank Analytics, η
οποία βασίζεται στα πωλητήρια έγ-
γραφα, τα οποία κατατέθηκαν το 2024
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χω-
ρομετρίας, οι πωλήσεις καινούργιων
διαμερισμάτων έφτασαν τις 5.354 και
η συνολική τους αξία στο €1,5 δισ.
Ως εκ τούτου, προκύπτει αύξηση της
τάξης του 22,7% στον όγκο και 9%
στην αξία των πωλήσεων σε σύγκριση
με το 2023. Στον αντίποδα καταγρά-

φεται μείωση 5,6% στον όγκο και
5,7% στην αξία των πωλήσεων και-
νούργιων οικιών οι οποίες περιορί-
στηκαν, το 2024, στις 1.108 και η συ-
νολική τους αξία στα €510,6 εκατ.
συγκριτικά με το 2023.

Η Λευκωσία
Σύμφωνα με την Landbank Ana-

lytics, η επαρχία Λευκωσίας κατέγραψε
σημαντικές αυξήσεις το 2024 σε σύγ-
κριση με το 2023, τόσο στον όγκο
των πωλήσεων καινούργιων κατοικιών
(25,2%), όσο και στην αξία (20,6%).
Η άνοδος οφείλεται στις πωλήσεις
καινούργιων διαμερισμάτων, οι οποίες
έφθασαν τις 1.587 και κατέγραψαν
αύξηση 23,6% σε ετήσια βάση. Αυ-
ξημένη κατά 18,8% ήταν και η αξία

των πωλήσεων διαμερισμάτων η οποία
ξεπέρασε τα €301 εκατ. Ο μεγαλύτερος
όγκος των πωλήσεων διαμερισμάτων
στην πρωτεύουσα εντοπίζεται σε
αξίες μέχρι €300.000. Οι πωλήσεις
καινούργιων οικιών υποχώρησαν στις
202 (-6,9%), με την αξία τους, ωστόσο,
να μειώνεται αισθητά (-12,7%) σε σύγ-
κριση με το 2023 στα €63,5 εκατ. 

Η Λεμεσός
Αύξηση σε όγκο (4,2%), αλλά μεί-

ωση σε αξία (-5,6%) κατέγραψαν οι
πωλήσεις διαμερισμάτων στην επαρ-
χία Λεμεσού, οι οποίες ανήλθαν στις
1.781 και ξεπέρασαν τα €759 εκατ.
Μεγάλη μείωση (33,2%) καταγράφεται
σε ετήσια βάση στις πωλήσεις και-
νούργιων οικιών, οι οποίες περιορί-
στηκαν το 2024 στις 241. Το μέγεθος
της μείωσης είχε αντίκτυπο και στη
συνολική αξία των πωλήσεων, η οποία
μειώθηκε κατά 30,3% και διαμορφώ-
θηκε στα €134,2 εκατ. Όπως επιση-
μαίνει η Landbank Analytics, οι πε-
ρισσότερες πωλήσεις διαμερισμάτων
στη Λεμεσό έγιναν σε αξίες μέχρι
€500.000 ενώ μειωμένες πέραν του

50% ήταν, το 2024, οι πωλήσεις δια-
μερισμάτων από €501.000 - €1 εκατ.

Η Λάρνακα
Ψηλές επιδόσεις κατέγραψε η αγορά

καινούργιων κατοικιών στην επαρχία
Λάρνακας, όπου πωλήθηκαν 1.394 δια-
μερίσματα αξίας €273 εκατ. και 204 οι-
κίες αξίας €69,3 εκατ. Σημαντικά υψηλή
αύξηση καταγράφεται στις πωλήσεις
διαμερισμάτων (40%) και μικρότερη
στις οικίες (2,5%). Σε επίπεδο αξίας η
αύξηση στα καινούργια διαμερίσματα
φτάνει το 39,6%, ενώ στις οικίες κατα-
γράφεται μείωση της τάξης του 6,5%.
Ο μεγαλύτερος όγκος πωλήσεων δια-
μερισμάτων στην πόλη του Ζήνωνα
(1.295) έγινε σε αξίες μέχρι €300.000,
με τις συναλλαγές σε αυτό το εύρος τι-
μών να καταγράφουν θεαματική αύξηση
(42,1%) το 2024 σε σύγκριση με το 2023.

Η Πάφος
Θετικό ήταν το πρόσημο, το 2024,

στις πωλήσεις καινούργιων κατοικιών
και στην αγορά της επαρχίας Πάφου.
Συγκεκριμένα, οι πωλήσεις διαμερι-
σμάτων εκτοξεύθηκαν κατά 67,7% σε

σύγκριση με το 2023 και έφτασαν τις
446. Αυξημένες κατά 9% ήταν και οι
πωλήσεις οικιών, οι οποίες ανήλθαν
στις 333. Ανάλογη είναι η εικόνα και
σε επίπεδο αξιών καθώς οι πωλήσεις
διαμερισμάτων έφθασαν στα €139,2
εκατ. (33,6%), ενώ των οικιών αυξή-
θηκαν στα €195,5 εκατ. (13,9%). Δι-
πλάσιες σε σύγκριση με το 2023 ήταν
οι πωλήσεις διαμερισμάτων αξίας
€150.000 - €300.000 που έφθασαν τις
212, ενώ αισθητά αυξημένες ήταν και
οι πωλήσεις διαμερισμάτων αξίας
€301.000 - €500.000, οι οποίες ανήλθαν
στις 173.

Η Αμμόχωστος
Σε πολύ καλά επίπεδα κινήθηκε η

αγορά ακινήτων της επαρχίας Αμμο-
χώστου το 2024 καταρρίπτοντας τις
επιδόσεις του 2023, τόσο σε όγκο πω-
λήσεων όσο και σε αξία. Αυξημένες
κατά 36,4% οι πωλήσεις διαμερισμά-
των έφθασαν στις 146 και οι πωλήσεις
οικιών, αυξημένες κατά 36,2%, στις
128. Σημαντική αύξηση της τάξης
του 43,8% καταγράφεται, σε σύγκριση
με το 2023, στην αξία των διαμερι-

σμάτων, που πωλήθηκαν στην ελεύ-
θερη επαρχία Αμμοχώστου, ενώ ακόμη
πιο θεαματική είναι η αύξηση στην
αξία των οικιών, η οποία έφτασε το
56,7%. Σύμφωνα με την Landbank
Analytics, συνολικά 86 διαμερίσματα
πωλήθηκαν σε αξίες €150.000 -
€300.000 και 47 διαμερίσματα σε αξίες
μέχρι €150.000, ενώ όσον αφορά στις
οικίες, 57 πωλήθηκαν σε αξίες
€150.000 - €300.000 και 44 σε αξίες
€301.000 - €500.000.

Όπως προκύπτει από την ανάλυση
οι ντόπιοι αγοραστές κινήθηκαν σε
πιο προσιτές τιμές για να εξασφαλίσουν
στέγη και αφετέρου οι ξένοι αγοραστές
αναζήτησαν φθηνότερα ακίνητα.

H τάση το 2025
Σταδιακή αύξηση της προσφοράς

οικιστικών ακινήτων θα καταγραφεί

στην αγορά φέτος, γεγονός το οποίο
θα ενισχύσει την προσπάθεια συγκρά-
τησης των τιμών για αγορά κατοικιών
σύμφωνα με αρμόδιους φορείς του
κλάδου. Την ίδια ώρα οι τιμές των ενοι-
κίων αναμένεται να διατηρηθούν στα
επίπεδα του 2024, καθώς η ζήτηση
παραμένει ιδιαίτερα ψηλή.

Σε σχέση με τους ξένους επενδυτές,
οι φορείς της αγοράς αναφέρουν ότι
και το 2025 θα στρέψουν τα βλέμματά
τους σε διαμερίσματα και κατοικίες
υψηλότερης αξίας. Επισημαίνεται,
ωστόσο, ότι οι ξένοι αγοραστές στα-
διακά εγκαταλείπουν την παραδοσιακά
ακριβότερη αγορά της Λεμεσού και
στρέφονται σε ακίνητα υψηλής αξίας,
αλλά στις αγορές της Λάρνακας και
της Πάφου. 

Τα διαμερίσματα 
κέρδισαν το «χρυσό»
στην αγορά ακινήτων

Μειωμένες οι πωλήσεις σπιτιών το 2024 – Xάνει τα
πρωτεία στις πωλήσεις ακινήτων υψηλής αξίας η Λεμεσός

<<<<<<

Η αυξημένη ζήτηση για ακίνητα
υψηλής αξίας συντείνει στη 
διατήρηση των υψηλών τιμών
των ενοικίων.

<<<<<<

Η Πάφος παρουσιάζει τη μεγαλύ-
τερη άνοδο στις τιμές λόγω του
αυξημένου επενδυτικού ενδια-
φέροντος από ξένους.

Θετική για τη Βρετανία η συμφωνία με τις ΗΠΑ 
Η βρετανική κυβέρνηση έθεσε την
ταχύτερη οικονομική ανάπτυξη ως
βασική προτεραιότητά της. Οι προ-
σπάθειες για την επανεκκίνησή
της, ωστόσο, έχουν επανειλημμένως
εκτροχιαστεί από μια παγκόσμια
οικονομία που μεταπηδά από τη
μια κρίση στην άλλη. Xθες, Βρετανοί
αξιωματούχοι φαίνεται να εξασφά-
λισαν μια νίκη, ανακοινώνοντας
εμπορική συμφωνία με τις ΗΠΑ.
Αν και η πλήρης έκτασή της είναι
άγνωστη, οι οικονομολόγοι προει-
δοποίησαν ότι πιθανότατα θα δώσει
μόνο μια μικρή ώθηση στη Βρετα-
νία, η οποία παραμένει ευάλωτη

στην παγκόσμια οικονομική αβε-
βαιότητα.

Βρετανοί αξιωματούχοι διαπραγ-
ματεύονταν στην Ουάσιγκτον εδώ
και μήνες. Μεταξύ άλλων ήθελαν
να προστατεύσουν μια οικονομία
που απέφυγε την ύφεση στο τέλος
του περασμένου έτους και βρισκό-
ταν σε τροχιά ανάκαμψης. Οπως
και σε άλλες χώρες, ωστόσο, οι προ-
βλέψεις για την οικονομική ανά-
πτυξη της Βρετανίας έχουν μειωθεί
λόγω της εμπορικής αβεβαιότητας.

Η συμφωνία με τις ΗΠΑ είναι
ευπρόσδεκτη για διάφορους λόγους,
υπάρχουν όμως όρια στο πόσο θα

μπορούσε να ενισχύσει το σύνολο
της βρετανικής οικονομίας. Αν και
οι ΗΠΑ είναι ένας σημαντικός εμ-
πορικός εταίρος, οι εμπορικές ροές
στρέφονται σε μεγάλο βαθμό προς

τις υπηρεσίες, οι οποίες δεν επη-
ρεάστηκαν από τους δασμούς. Η
Βρετανία εξήγαγε πέρυσι στις ΗΠΑ
υπηρεσίες αξίας 137 δισ. λιρών. Αν
και η Βρετανία με τις ΗΠΑ βρίσκον-
ται σε εμπορικές διαπραγματεύσεις
εδώ και πέντε χρόνια, είναι απίθανο
η τρέχουσα συμφωνία να αποτε-
λέσει ολοκληρωμένη συμφωνία
ελεύθερου εμπορίου που θα μειώνει
τους δασμούς σε ένα ευρύ φάσμα
αγαθών και θα αυξάνει την πρό-
σβαση σε πολλές υπηρεσίες, όπως
η συμφωνία που υπέγραψαν η Βρε-
τανία και η Ινδία αυτή την εβδο-
μάδα. Ακόμη μεγαλύτερο βραβείο

για τη Βρετανία θα ήταν μια στε-
νότερη σχέση με την Ε.Ε., η οποία
αντιπροσωπεύει περίπου το ήμισυ
του βρετανικού εμπορίου. Η αβε-
βαιότητα για το εμπόριο επηρεάζει
επίσης την Τράπεζα της Αγγλίας,
η οποία μείωσε τα επιτόκια κατά
25% στο 4,25%.

Οι οικονομολόγοι λένε ότι η αβε-
βαιότητα που έχει προκαλέσει η
εμπορική πολιτική του Τραμπ απο-
τελεί μεγαλύτερη απειλή για τη Βρε-
τανία από τους δασμούς. Και θα
χρειαστούν περισσότερες από μία
εμπορικές συμφωνίες για να αλλάξει
αυτό. Η χώρα είναι ευάλωτη σε εξω-

τερικούς κραδασμούς και η οικο-
νομία της θα υποφέρει εάν άλλες
χώρες, όπως η Ε.Ε. και οι ΗΠΑ, διο-
λίσθαιναν σε ύφεση. Υπάρχουν
όμως και εγχώρια οικονομικά ζη-
τήματα που εμποδίζουν τις επιχει-
ρήσεις, όπως η ανησυχία ότι οι
φόροι ενδέχεται να αυξηθούν ξανά
μετά την αύξησή τους τον περα-
σμένο μήνα. «Το πρόβλημα του
Ηνωμένου Βασιλείου δεν είναι οι
δασμοί. Είναι οι εγχώριοι παράγον-
τες», δήλωσε ο Μπέντζαμιν Κάσ-
γουελ, οικονομολόγος στο Εθνικό
Ινστιτούτο Οικονομικών και Κοι-
νωνικών Ερευνών.

<<<<<<

Η αβεβαιότητα λόγω
της εμπορικής πολιτι-
κής Τραμπ είναι μεγα-

λύτερη απειλή από τους
δασμούς για το Ηνωμέ-

νο Βασίλειο.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο Θ Ε Μ ΑKυριακή 11 Μαΐου 2025

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά τα κέρδη ρεκόρ των δύο τελευ-
ταίων ετών, του 2023 και του 2024,
που δημιούργησαν κατά κύριο λόγο
τα έσοδα ένεκα των αυξήσεων των
επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας (ΕΚΤ), πλέον περνάμε σε
μία εποχή ομαλοποίησης. Οι τράπεζες
αρχίζουν να δίνουν βαρύτητα σε κέρ-
δη από πηγές που προέρχονται από
μη επιτοκιακά έσοδα, με κινήσεις,
όπως για παράδειγμα βλέπουμε τον
τελευταίο 1,5 χρόνο, εξαγορών ασφα-
λιστικών εταιρειών.

Με τη διαδικασία αποκλιμάκωσης
του πληθωρισμού να βρίσκεται σε
καλό δρόμο όπως περιγράφουν οι ευ-
ρωπαίοι επόπτες και με τους περισ-
σότερους δείκτες του υποκείμενου
πληθωρισμού να υποδηλώνουν ότι ο
πληθωρισμός θα σταθεροποιηθεί
γύρω από τον μεσοπρόθεσμο στόχο
του Διοικητικού Συμβουλίου της ΕΚΤ
για ρυθμό 2% σε διατηρήσιμη βάση,
τα κέρδη που προέρχονται από τα
επιτόκια δεν θα σταματήσουν, αλλά
σιγά-σιγά θα περάσουν σε μία «κα-
νονικότητα». Τα επιτόκια της διευ-
κόλυνσης αποδοχής καταθέσεων, των
πράξεων κύριας αναχρηματοδότησης
και της διευκόλυνσης οριακής χρη-
ματοδότησης είναι πλέον σε 2,25%,
2,40% και 2,65%, αντιστοίχως.

Την τάση ότι οδηγούνται προς ομα-
λοποίηση τα επιτοκιακά έσοδα των
κυπριακών τραπεζών έδειξε η Ελλη-

νική Τράπεζα στα δικά της οικονομικά
αποτελέσματα, τα οποία αφορούν το
πρώτο τρίμηνο του 2025. Τα κέρδη
των 44,6 εκατομμυρίων ευρώ που κα-
τέγραψε η Ελληνική στο πρώτο τρί-
μηνο του 2025, έναντι κερδών 93,3
εκατ. ευρώ για την 1η τριμηνία του
2024, δείχνουν αυτή την τάση. Η Ελ-
ληνική υπέδειξε πως, οι κυριότεροι
παράγοντες της μείωσης των κερδών
της ήταν τα χαμηλότερα συνολικά
καθαρά έσοδα από τόκους, αλλά και
τα ψηλότερα έξοδα αναδιάρθρωσης
που πραγματοποιήθηκαν κατά την
1η τριμηνία του 2025. Τα καθαρά έσο-

δα από τόκους για την 1η τριμηνία
του 2025 ανήλθαν σε 131 εκατ. ευρώ,
μειωμένα κατά 13% σε σύγκριση με
151 εκατ. για την 1η τριμηνία του
2024. Όπως περιγράφει η Τράπεζα,
«η μείωση σε ετήσια βάση οφειλόταν
κυρίως στα χαμηλότερα έσοδα από
τόκους από το δανειακό χαρτοφυλάκιο
και τα ψηλότερα έξοδα από τόκους
στις καταθέσεις πελατών, κυρίως
λόγω των ψηλότερων επιτοκίων κα-
ταθέσεων, που αντισταθμίστηκε εν
μέρει από τα ψηλότερα έσοδα από
τόκους σε χρεόγραφα λόγω της αύ-
ξησης του όγκου».

Μπορεί οι υπόλοιπες τράπεζες να
μην έχουν ανακοινώσει ακόμα απο-
τελέσματα για το αντίστοιχο χρονικό
διάστημα, αλλά όπως είναι λογικό λόγω
των μειώσεων των επιτοκίων στα «επί-
πεδα του 2%» που βρίσκονται σήμερα
από τα «επίπεδα του 4%» που ήταν
στο πρώτο μισό του 2024, τα επιτοκιακά
έσοδα θα είναι μειωμένα. Άρα αναλο-
γικά και τα κέρδη τους. Προς το παρόν
το «δείγμα» μας είναι η Ελληνική Τρά-
πεζα, αλλά τραπεζικές πηγές που πα-
ραδοσιακά παρακολουθούν τις απο-
φάσεις της νομισματικής πολιτικής
της ΕΚΤ σχολιάζουν στην «Κ» πως τα

κέρδη των τραπεζών θα επηρεαστούν
αναλόγως της βαρύτητας που έχει
θέσει η κάθε μία πάνω στα επιτοκιακά
κέρδη. Αντιθέτως, τα κέρδη τους θα
παραμείνουν σε υψηλά επίπεδα με κι-
νήσεις στις οποίες η βαρύτητα  πέφτει
στα μη επιτοκιακά έσοδα. Πάντως, για
το 2024 η κερδοφορία των κυπριακών
τραπεζών, έφτασε τα 1,21 δισ. ευρώ,
βάσει επίσημων στοιχείων της Κεν-
τρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ).

Ποντάρουν στα μη επιτοκιακά
Οι κυπριακές τράπεζες γνώριζαν

εξ αρχής ότι θα έρθει αυτή η ομαλο-

ποίηση. Οι επικεφαλής των κυπριακών
τραπεζών τον τελευταίο ενάμιση χρό-
νο προετοιμάζονταν γι’ αυτή την αλ-
λαγή, βλέποντας πως ο πληθωρισμός
θα σταθεροποιηθεί με διατηρήσιμο
τρόπο στον μεσοπρόθεσμο στόχο του
2%, άρα και τα επιτόκια θα κυμανθούν
περίπου σε αυτά τα επίπεδα. Η Ελ-
ληνική Τράπεζα για παράδειγμα, προ-
χώρησε σε μεγάλο «deal» με την CNP
Κύπρου θέλοντας να επενδύσει πε-
ραιτέρω στην αύξηση των μη επιτο-
κιακών της εσόδων. Με παρόμοια
στρατηγική προχώρησε και η Τράπεζα
Κύπρου, εξαγοράζοντας προ μερικών
εβδομάδων την Εθνική Ασφαλιστική
Κύπρου, ώστε να ενισχύσει και αυτή
περαιτέρω τα μη επιτοκιακά της έσο-
δα. Τέλος, για την τρίτη συστημική
τράπεζα της Κύπρου, την Alpha Bank
Κύπρου, «ακούγεται» ότι προσανα-
τολίζεται και αυτή σε εξαγορά ασφα-
λιστικής εταιρείας, όταν ολοκληρώσει
την εξαγορά της Astrobank.

Η CNP Κύπρου αναμένεται να συ-
νεισφέρει στην κερδοφορία της Ελ-
ληνικής Τράπεζας και να ενισχύσει
τα μη επιτοκιακά της έσοδα. Η συ-
ναλλαγή αναμένεται να αυξήσει πε-
ραιτέρω και να ενισχύσει την υφι-
στάμενη θέση της τράπεζας στην
ασφαλιστική αγορά, αυξάνοντας τα
μερίδια αγοράς σε περίπου 30% και
περίπου 23% στους κλάδους ζωής και
γενικών ασφαλειών, αντίστοιχα. Σε
ό,τι αφορά τη μελλοντική ενδεχόμενη
συνεισφορά κερδοφορίας, οι κυπρια-
κές εταιρείες της CNP (CNP Cyprialife
και CNP Asfalistiki) είχαν κέρδος πε-
ρίπου 25 εκατ. ευρώ για το έτος που
έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 2024.

Η Τράπεζα Κύπρου, από πλευράς
της, σημειώνει πως η συναλλαγή με
την Εθνική Ασφαλιστική Κύπρου είναι
ευθυγραμμισμένη με τον στρατηγικό
στόχο του Συγκροτήματος για την
επέκταση των ασφαλιστικών του δρα-
στηριοτήτων και για την περαιτέρω
ενίσχυση του διαφοροποιημένου επι-
χειρηματικού του μοντέλου. Εκτιμά
πως, τα έσοδα από μεικτά ασφάλιστρα
και το καθαρό αποτέλεσμα από ασφα-
λιστικές εργασίες του Συγκροτήματος
θα αυξηθούν κατά 15% και 10% αν-
τίστοιχα, αυξάνοντας έτσι –όπως η
ίδια η τράπεζα σημειώνει– τη συμβολή
των μη επιτοκιακών εσόδων στην
κερδοφορία του Συγκροτήματος.

Αξίζει να σημειωθεί πως η ομαλο-
ποίηση των επιτοκιακών εσόδων, άρα
και η μείωση που φέρνουν στα καθαρά
κέρδη των τραπεζών δεν επηρεάζουν
ή σχετίζονται με τους στρατηγικούς
τους στόχους, ή τα μερίσματα που
έχουν ανακοινώσει πως θα παραχω-
ρήσουν.

Ομαλοποιούνται
τα κέρδη τραπεζών

από επιτόκια
Θα παραμείνουν σε υψηλά επίπεδα, αλλά πλέον ρίχνοντας
μεγάλη βαρύτητα στην παραγωγή μη επιτοκιακών εσόδων

Οι επικεφαλής των κυπριακών τραπεζών τον τελευταίο ενάμιση χρόνο προετοιμάζονταν γι’ αυτή την αλλαγή, βλέ-
ποντας πως ο πληθωρισμός θα σταθεροποιηθεί με διατηρήσιμο τρόπο στον μεσοπρόθεσμο στόχο του 2%.

<<<<<<

Την τάση ότι οδηγούνται προς
ομαλοποίηση τα επιτοκιακά έσο-
δα των κυπριακών τραπεζών
έδειξε η Ελληνική Τράπεζα στα
δικά της οικονομικά αποτελέ-
σματα, τα οποία αφορούν στο
πρώτο τρίμηνο του 2025.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο αμερικανικός Οίκος Αξιολόγησης
Moody’s αναβάθμισε την αξιολόγηση
των μακροπρόθεσμων καταθέσεων
της Τράπεζας Κύπρου από «Baa1» στο
«A3», και βάσει στοιχείων αξιολογή-
σεων των τραπεζών είναι η υψηλότερη
αξιολόγηση στο παρόν στάδιο που
λαμβάνει τράπεζα σε Ελλάδα και Κύ-
προ.

Είναι μία σημαντική αναβάθμιση
και για την ίδια την τράπεζα, αλλά και
για τη χώρα, καθώς η επενδυτική κοι-
νότητα και κυρίως οι θεσμικοί επεν-
δυτές στρέφουν τη ματιά τους προς
το νησί και τις ευκαιρίες που μπορούν

να αναπτυχθούν.Σύμφωνα με στοιχεία
που συνέλεξε η «Κ» από παρουσιάσεις
που πλαισιώνουν τα οικονομικά απο-
τελέσματα των τραπεζών, από τους
ιστότοπουςτων τραπεζών, από στοιχεία
από «investment firms» και από τους
ιστότοπους των Οίκων Αξιολόγησης,
προκύπτει πως η Τράπεζα Κύπρου έχει
την υψηλότερη βαθμολογία στο παρόν
στάδιοσε σχέση με τις μακροπρόθεσμες
καταθέσεις ανάμεσα σε τέσσερις ελ-
ληνικές τράπεζες και μία κυπριακή.
Στο «σπέκτρουμ» των αξιολογήσεων

όσον αφορά τους Moody’s για τις ελ-
ληνικές τράπεζες και τις κυπριακές, οι
αξιολογήσεις κυμαίνονται από το «Ba1»
έως και το «Baa1» (πλην της Τράπεζας
Κύπρου που είναι στο «A3» όπως προ-
αναφέρθηκε). Όσον αφορά τις αξιο-
λογήσεις των Standard and Poor’s (S&P)
οι αξιολογήσεις κυμαίνονται από το
«BΒ-» έως και «BBB-», ενώ όσον αφορά
τις αξιολογήσεις των Fitch, κυμαίνονται
από «BB+» έως και «ΒΒΒ».

Ο Moody’s, πάντως, σημειώνει για
την Τράπεζα Κύπρου πως η σταθερή

προοπτική που συνοδεύει την ανα-
βάθμιση αντικατοπτρίζει την προσ-
δοκία για περαιτέρω μείωση των υπο-
λειπόμενων κινδύνων, στο πλαίσιο
μιας ισχυρής κυπριακής οικονομίας.
Συνάμα, η αξιολόγηση κατά τον Οίκο
μπορεί να αναβαθμιστεί περαιτέρω
εφόσον βελτιωθεί το εγχώριο λειτουρ-
γικό περιβάλλον και ενισχυθούν ακόμη
περισσότερο οι οικονομικοί δείκτες
της τράπεζας.

Και στην Ελλάδα και στην Κύπρο
οι τράπεζες ακολουθούν τις πολύ καλές

αξιολογήσεις που επιτυγχάνουν τα
δύο κράτη, με τις οικονομίες να πα-
ρουσιάζουν πολύ καλή δυναμική. Η
πιστοληπτική διαβάθμιση της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας δε, έχει αξιολογηθεί
ως A3 από Moody’s, A- από Fitch, και
S&P και πλέον είναι στην ανώτερη
επενδυτική βαθμίδα.

Μετά από 13 χρόνια
Όπως βρίσκουμε στην ετήσια έκ-

θεση του Γραφείου Διαχείρισης Δημο-
σίου Χρέους για το έτος που πέρασε,

η πιστοληπτική ικανότητα του κράτους
αναβαθμίστηκε από τρεις οίκους πι-
στοληπτικής αξιολόγησης, εκ των οποί-
ων δύο από αυτούς αναβάθμισαν το
αξιόχρεο της ΚΔ κατά μία βαθμίδα σε
δύο διαφορετικές αξιολογήσεις (σύνολο
δύο βαθμίδες/ανά οίκο), εντός της επεν-
δυτικής κατηγορίας, ενώ ο τρίτος από
αυτούς κατά δύο βαθμίδες σε μια αξιο-
λόγηση, εντάσσοντας την πιστοληπτική
ικανότητα της ΚΔ στην ανώτερη μεσαία
βαθμίδα (upper medium grade) «A»
μετά από 13 χρόνια. Ο τέταρτος οίκος
με τον οποίο η ΚΔ διατηρεί συμβατική
συμφωνία, επιβεβαίωσε την πιστολη-
πτική ικανότητα της ΚΔ εντός της επεν-
δυτικής κατηγορίας και διαμόρφωσε
την προοπτική από σταθερή σε θετική,
υποδηλώνοντας την πιθανή αναβάθμιση
εντός των επόμενων 12 μηνών εάν πλη-
ρούνται συγκεκριμένες προϋποθέσεις. 

Το Γραφείο υπενθυμίζει πως, οι
οίκοι αξιολόγησης επισημαίνουν ότι
οι βασικοί μοχλοί για περαιτέρω ανα-
βάθμιση του αξιόχρεου της ΚΔ στο εγ-
γύς μέλλον, θα μπορούσαν να προκύ-
ψουν από την ικανότητα της κυβέρ-
νησης: (α) να διατηρήσει τις προβλέψεις
για τονρυθμό οικονομικής μεγέθυνσης,
(β) να διατηρήσει μια υγιή δημοσιο-
νομική πολιτική, (γ) να επιτύχει πε-
ραιτέρω μείωση του δείκτη χρέους
προς το ΑΕΠ, (δ) να μειώσει το απόθεμα
μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων
στον τραπεζικό τομέα, (ε) να συνεχίσει
την απομόχλευση του χρέους του ιδιω-
τικού τομέα, (στ) να διατηρήσει αυ-
ξημένη οικονομική ανθεκτικότητα σε
εξωτερικούς κραδασμούς, (ζ) να μειώσει
το έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών
συναλλαγών και (η) να απορροφήσει
κονδύλια από το Ταμείο Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας.

«Μομέντουμ» στις αναβαθμίσεις από ξένους οίκους
Επιτυχία για Τράπεζα Κύπρου, καθώς έλαβε την υψηλότερη αξιολόγηση που λαμβάνει τράπεζα σε Κύπρο και Ελλάδα

Αξιολογήσεις ελληνικών και κυπριακών τραπεζών από τους Οίκους

SP Moodys Fitch

Ελληνική Τράπεζα Baa1 BBB
Τράπεζα Κύπρου BBB- A3 BBB-
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος BBB- Baa1 BBB-
Eurobank BB+ Baa1 BBB-
Alpha Bank BB+ Baa2 BB+
Τράπεζα Πειραιώς BB- Ba1 BB+

<<<<<<

Είναι μία σημαντική αναβάθμιση
και για την ίδια την τράπεζα, αλλά
και για τη χώρα, καθώς η επενδυ-
τική κοινότητα και κυρίως οι θε-
σμικοί επενδυτές στρέφουν τη
ματιά τους προς το νησί.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Προετοιμάζουν το έδαφος στον Κάτω
Πύργο Τηλλυρίας οι αρμόδιοι φορείς
προκειμένου να πάρει σάρκα και οστά
η πρώτη πράσινη κοινότητα στην
Κύπρο, η οποία θα αποτελέσει πρό-
τυπο και για τις επόμενες. Μετά από
την παρουσίαση του οράματος της
κυβέρνησης τον περασμένο Δεκέμ-
βριο για την περιοχή της Τηλλυρίας,
οι αρμόδιοι φορείς επισκέφθηκαν αρ-
κετές φορές τον Κάτω Πύργο προ-
κειμένου να επεξηγήσουν τα έργα
που προνοούνται στο ευρύτερο πλαί-
σιο της μετάβασης προς μια βιώσιμη
και κλιματικά ουδέτερη Κύπρο μέσω
της εφαρμογής καινοτόμων πολιτι-
κών, που στόχο έχουν τη βελτίωση
της ζωής των κατοίκων και την προ-
στασία του περιβάλλοντος. Τον στόχο
να καταστεί η Τηλλυρία κλιματικά
ουδέτερη έχει αναλάβει το γραφείο
της Επιτρόπου Περιβάλλοντος και
Ευημερίας των Ζώων, ενώ τον συν-
τονιστικό ρόλο σε ό,τι αφορά τον
στόχο της ενεργειακής αυτονομίας
της περιοχής έχουν το υπουργείο
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας
και το Ενεργειακό Γραφείο Κύπρου. 

Τι προνοείται 
Το μοντέλο της πρώτης ενεργει-

ακής κοινότητας της Κύπρου στην
ακριτική Τηλλυρία, που χρηματοδο-
τείται από την ΟΠΑΠ με €2,2 εκατ.,
περιλαμβάνει τη θερμομόνωση των

οροφών 100 νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων και την τοποθέτηση φωτο-
βολταϊκών πλαισίων με στόχο τη μεί-
ωση του ενεργειακού κόστους. Πα-
ράλληλα, προνοείται και η αγορά
τριών ηλεκτρικών λεωφορείων τα
οποία θα χρησιμοποιούνται ως σχο-
λικά σε πρώτη φάση. Αξίζει να ση-
μειωθεί, ότι στον σχεδιασμό της ενερ-
γειακής αυτονομίας της περιοχής λή-
φθηκαν υπόψη και οι κάτοικοι που
έχουν ήδη εγκατεστημένα φωτοβολ-
ταϊκά πλαίσια στις οροφές τους, καθώς
υπάρχει πρόνοια κατά την οποία είναι
εφικτό να συμμετέχουν στην ενερ-
γειακή κοινότητα που θα δημιουρ-
γηθεί στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας.
Σύμφωνα με τα χρονοδιαγράμματα
που έχουν τεθεί από τους αρμόδιους
φορείς, η εγκατάσταση των φωτο-
βολταϊκών σε όσους θα συμμετάσχουν
θα ξεκινήσει τους πρώτους μήνες
του 2026. 

Το μεγαλύτερο ατού της ενεργει-
ακής κοινότητας στην περιοχή θα
είναι η κεντρική μονάδα αποθήκευσης
πράσινης ενέργειας, η οποία προ-
γραμματίζεται να γίνει σε κεντρικό
σημείο της περιοχής. Η μονάδα απο-
θήκευσης αναμένεται ότι θα συμβάλει
στη σταθερότητα του δικτύου και

στην καλύτερη αξιοποίηση των ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας της ακρι-
τικής περιοχής.

Τα στάδια 
Τον Απρίλη το Ενεργειακό Γραφείο

προχώρησε στην παρουσίαση του
μοντέλου της πρώτης ενεργειακής
κοινότητας της χώρας μας στους κα-
τοίκους της ακριτικής περιοχής. Συγ-
κεκριμένα, όπως πληροφορούμαστε,
το αρμόδιο γραφείο και το αρμόδιο
Υπουργείο πραγματοποίησαν συναν-
τήσεις τόσο με τα νοικοκυριά όσο και
με τις επιχειρήσεις προκειμένου να

επεξηγηθούν οι διαδικασίες, τα χρο-
νοδιαγράμματα αλλά και το τι ακριβώς
περιλαμβάνεται στο σχέδιο που προ-
νοεί την ενεργειακή αυτονομία της
περιοχής του Κάτω Πύργου Τηλλυρίας.
Πιο συγκεκριμένα, κατά τη διάρκεια
των επαφών λήφθηκαν απόψεις και
δηλώσεις ενδιαφέροντος από νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις προκειμένου
να συμμετέχουν στην ενεργειακή κοι-
νότητα που θα δημιουργηθεί. 

Η παρουσίαση έλαβε χώρα στο Κοι-
νοτικό Συμβούλιο Κάτω Πύργου, πα-
ρουσία των προέδρων των Κοινοτικών
Συμβουλίων του Συμπλέγματος, του

προέδρου της Ένωσης Κοινοτήτων
Κύπρου, εκπροσώπων της Υπηρεσίας
Ενέργειας και της Ρυθμιστικής Αρχής
Ενέργειας Κύπρου, νοικοκυριών και
επιχειρήσεων της περιοχής. Το πρώτο
βήμα, όπως τονίστηκε από τους αρ-
μόδιους φορείς, είναι η σύσταση της
νομικής οντότητας, εταιρείας ενερ-
γειακής κοινότητας στην οποία θα
συμμετέχουν υποχρεωτικά ως μέλη
όλα τα κοινοτικά συμβούλια της πε-
ριοχής. Εφόσον στόχος είναι να κα-
ταστεί η ίδια η κοινότητα παραγωγός
ενέργειας για να μπορεί να διαχειρί-
ζεται τα αποθέματά της για όλους τους

κατοίκους οι οποίοι θα συμμετέχουν,
οι τοπικές αρχές, οι κάτοικοι και οι
επιχειρήσεις θα συνεργαστούν για να
επιτευχθεί η ενεργειακή αυτονομία
της πράσινης κοινότητας. Ακολούθως,
η εταιρεία που θα δημιουργηθεί θα
προχωρήσει σε διαδικασία διαγωνι-
σμού προκειμένου να συλλέξει προ-
σφορές από ενδιαφερόμενους για την
προμήθεια εξοπλισμού και εγκατά-
σταση των φωτοβολταϊκών πλαισίων.

Η ίδρυση οντότητας  
Τα χρονοδιαγράμματα για την

ίδρυση της εταιρείας έχουν ήδη κα-
θοριστεί, με ορόσημο τον Σεπτέμβριο.
Στο πλαίσιο αυτό, προβλέπεται η κα-
τάθεση όλων των απαραίτητων εγ-
γράφων στις αρμόδιες αρχές της κοι-
νότητας, ώστε να ολοκληρωθούν οι
προβλεπόμενες διαδικασίες και να
τεθεί σε πλήρη λειτουργία η νέα εται-
ρική οντότητα. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες από τις αρμόδιες αρχές, η
ενεργειακή αυτή οντότητα θα έχει
ως επιδίωξη τη δημιουργία μιας υγιούς
μορφής ενέργειας με στόχο να μειωθεί
το ενεργειακό κόστος των κατοίκων
της ακριτικής περιοχής. 

Το ενδιαφέρον 
Στο 70% έφτασε το ενδιαφέρον

των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων του Κάτω Πύργου Τηλλυρίας
για να αποτελέσουν μέρος της πρώτης
ενεργειακής κοινότητας της Κύπρου
και να επωφεληθούν σε κατοπινό

στάδιο τους καρπούς της. Πιο συγ-
κεκριμένα, ενδιαφέρον επέδειξαν 60
νοικοκυριά και 12 επιχειρήσεις. Όπως
πληροφορούμαστε, στην ενεργειακή
κοινότητα που θα αποτελέσει πρότυπο
για τις επόμενες, θα συμμετέχουν
εκτός από όλα τα κοινοτικά συμβούλια
της περιοχής, τα σχολεία της περιο-
χής, τα νοσοκομεία, τα ξενοδοχεία
και τα εστιατόρια. Το ποσοστό του
70% προκύπτει καθώς είχε τεθεί ως
προκαταρκτικός στόχος τα 100 υπο-
στατικά για τοποθέτηση φωτοβολ-
ταϊκών πλαισίων στην περιοχή προ-
κειμένου να καλυφθεί και ο στόχος
των €2,2 εκατ. που προσέφερε ως
χρηματοδότηση η ΟΠΑΠ. Στην πε-
ρίπτωση που διαπιστωθεί ότι χρει-
άζεται περαιτέρω χώρος για την το-
ποθέτηση των φωτοβολταϊκών θα
χρησιμοποιηθούν ορισμένοι από τους
δημόσιους χώρους στάθμευσης, υπο-
γραμμίζουν οι αρμόδιοι φορείς. Στόχος
των εμπλεκόμενων αρχών είναι να
μην τοποθετηθεί κανένα πλαίσιο φω-
τοβολταϊκών στη γη λόγω του ότι η
πρώτη ενεργειακή κοινότητα θα πρέ-
πει να αποτελέσει πρότυπο κοινότη-
τας και να τηρεί τις αρχές του πλαισίου
της μετάβασης προς μια βιώσιμη και
κλιματικά ουδέτερη Κύπρο.

<<<<<<

Συμμετέχουν όλα τα κοινοτικά
συμβούλια, τα σχολεία, τα νοσο-
κομεία, νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις με στόχο να επωφεληθούν
της μείωσης του κόστους ηλε-
κτρικής ενέργειας.

<<<<<<

Το σύστημα αποθήκευσης 
ενέργειας από ΑΠΕ που 
θα δημιουργηθεί σε κεντρικό
σημείο της περιοχής  αποτελεί το
μεγαλύτερο ατού της πρότυπης
ενεργειακής  κοινότητας.

Στα σκαριά 
η πρώτη ενεργειακή

κοινότητα 
Αρχές του 2026 αναμένεται να ξεκινήσει 

η εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στην Τηλλυρία

Τον Σεπτέμβρη ιδρύεται η νέα οντότητα που θα αποτελέσει τον θεμέλιο λίθο της ενεργειακής κοινότητας.

Επιπρόσθετες δράσεις που εν-
τάσσονται στην πράσινη κοι-
νότητα αφορούν τη λειτουργία
πράσινου περιπτέρου στον Κάτω
Πύργο για οικιακά ανακυκλώ-
σιμα, την κατασκευή σύγχρονου
δικτύου συλλογής λυμάτων και
σταθμού επεξεργασίας το οποίο
αναμένεται να υλοποιηθεί σε
δύο φάσεις, τη δημιουργία πρά-
σινου σημείου και σημείου ανα-

κύκλωσης για τη διαχείριση στε-
ρεών αποβλήτων, την εγκατά-
σταση κοινοτικού κομποστο-
ποιητή για την επεξεργασία ορ-
γανικών αποβλήτων και παρα-
γωγής κομπόστας, τη συντήρη-
ση φράγματος και του αρδευτι-
κού δικτύου, τη βελτίωση αλι-
ευτικού καταφυγίου του Κάτω
Πύργου, την εγκατάσταση δη-
μόσιου σημείου φόρτισης ηλε-

κτρικών οχημάτων στον Κάτω
Πύργο, τη δημιουργία Κέντρου
Εξυπηρέτησης One-Stop Shop
για ενίσχυση πρόσβασης σε ποι-
οτικές υπηρεσίες προς τους κα-
τοίκους του συμπλέγματος και
την εκπόνηση τυποποιητικού
οδηγού για κλιματικά ουδέτερες
κοινότητες σε συνεργασία με
τον Κυπριακό Οργανισμό Τυπο-
ποίησης (CYS).

Aλλες δράσεις για την πράσινη κοινότητα

Ελληνες το 85% των υποψήφιων
αγοραστών κατοικιών στο Ελληνικό

Εξακολουθεί να κυριαρχεί το ελληνικό
στοιχείο μεταξύ των αγοραστών κατοι-
κιών στο Ελληνικό. Με βάση τα τρέ-
χοντα δεδομένα, ενδιαφέρον για την
αγορά κατοικίας έχουν εκδηλώσει 16.000
άνθρωποι. Από αυτούς, το 60% είναι
Ελληνες κι ένα πρόσθετο 20%-25% αφο-
ρά Ελληνες της διασποράς, από περιοχές
όπως το Λονδίνο και η Μέση Ανατολή.
Επομένως, έως και 85% των πιθανών
αγοραστών είναι ελληνικής καταγωγής.
Το υπόλοιπο 15%-20% αφορά ξένους
που έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον, από
συνολικά 110 χώρες.

Τα στοιχεία αυτά παρουσιάστηκαν
χθες, στο πλαίσιο του συνεδρίου eRed
Business Forum, από τον κ. Αλέξανδρο
Μουλά, εμπορικό διευθυντή της Lamda
Development, αρμόδιο για τα οικιστικά
και εμπορικά ακίνητα των γειτονιών
που αναπτύσσονται στο ακίνητο του
πρώην αεροδρομίου στο Ελληνικό. «Από
τα στοιχεία που έχουμε συγκεντρώσει
μέχρι σήμερα, το 40% αγοράζει κατοικία
με στόχο την επένδυση, το 30% ενδια-
φέρεται για κύρια κατοικία και το 20%
για εξοχική κατοικία, ενώ ένα μικρό

ποσοστό κινείται και για την εξασφάλιση
άδειας διαμονής μέσω του προγράμ-
ματος “χρυσή βίζα”», τόνισε ο κ. Μουλάς.
Το 2024, η Lamda Development εισέ-
πραξε 312 εκατ. ευρώ από τις προπω-
λήσεις και τις προκαταβολές οικιστικών
έργων. Παράλληλα, αναμένει επιπλέον
εισπράξεις 286 εκατ. ευρώ φέτος, επίσης
από προπωλήσεις της προηγούμενης
χρήσης. Οσον αφορά το 2025, η πρό-
βλεψη της διοίκησης κάνει λόγο για
έσοδα ύψους 550 εκατ. ευρώ από τις
αναπτύξεις οικιστικών έργων. Επίσης,
τον Μάιο αναμένεται να ολοκληρωθεί
η πώληση τριών ακόμα οικοπέδων που
προορίζονται για ανάπτυξη κατοικιών.
Πρόκειται για εκτάσεις συνολικής επι-
φανείας 39 στρεμμάτων.

Αυτή την περίοδο, η έμφαση δίνεται
κυρίως στη γειτονιά Little Athens, η
οποία βρίσκεται κοντά στον Αλιμο,
πάνω από τη Λ. Ποσειδώνος. Εκεί θα
αναπτυχθούν πέντε συγκροτήματα κα-
τοικιών κι ένας πύργος 50 ορόφων (Park
Rise). Σε πλήρη ανάπτυξη, η γειτονιά
αυτή θα περιλαμβάνει 10 οικοδομικά
τετράγωνα με συνολικά 1.100 διαμερί-

σματα και 100 καταστήματα, που στόχο
έχουν να εξυπηρετούν τις ανάγκες των
κατοίκων. 

Με βάση τα στοιχεία που είχε ανα-
κοινώσει η διοίκηση της Lamda Deve-
lopment πριν από περίπου ένα μήνα,
από τα 559 διαμερίσματα που έχουν
διατεθεί στην αγορά μέχρι σήμερα, από
τη γειτονιά Little Athens έχουν εξα-
σφαλιστεί προπωλήσεις και προκρα-
τήσεις για το 81% αυτών, ή 453 συνο-
λικά, με τη μέση τιμή πώλησης να κυ-
μαίνεται από 7.200 έως 11.000 ευρώ/τ.μ.

Σύμφωνα με τον κ. Μουλά, μέχρι
στιγμής, μετά και τη διαδικασία προ-
πωλήσεων για τον πύργο κατοικιών Ri-
viera Tower, δεν έχουν αναπτυχθεί
επώνυμες κατοικίες (branded residen-
ces), καθώς «το The Ellinikon είναι από
μόνο του μια επωνυμία. Ωστόσο θα δού-
με σταδιακά και εξυπηρετούμενες κα-
τοικίες επώνυμων αλυσίδων, κυρίως
στα τουριστικά έργα που θα αναπτύ-
ξουμε με την ΤΕΜΕΣ και στον πύργο
μεικτής χρήσης, σε συνεργασία με την
Brook Lane», τόνισε ο κ. Μουλάς.

ΝΊΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Στη γειτονιά «Little Athens» που αναπτύσσεται κοντά στον Αλιμο κατασκευάζονται
πέντε συγκροτήματα κατοικιών και ένας πύργος 50 ορόφων. Η μέση τιμή πώλησης
κυμαίνεται από 7.200 έως 11.000 ευρώ/τ.μ.



ΠΡΟΩΘΗΤΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ

ΚΑΘΩΣ ΠΛΗΣΙΑΖΕΙ το Reflect Festival 2025,
εντείνεται ο ενθουσιασμός γύρω από την
εξέλιξή του ως η κορυφαία διοργάνωση τε-
χνολογίας και καινοτομίας στην Κύπρο. Το φε-
στιβάλ θα πραγματοποιηθεί στις 15–16 Μαΐου
στο Kolla Factory στη Λεμεσό, συγκεντρώνοντας
καινοτόμους και διαμορφωτές της αλλαγής
από όλη την Ευρώπη, τη Μέση Ανατολή και την
Αφρική. Συζητήσαμε με την Ugne Buraciene,
Group CEO της payabl., και τον Στυλιανό Λάμπρου,
επιχειρηματία και συνιδρυτή του Reflect Festival,
για το μέλλον του fintech, τη σημασία της δια-
συνοριακής συνεργασίας και τα επόμενα βήματα
του Reflect.

- Η payabl. συμμετέχει και φέτος ως Platinum
Partner του Reflect Festival 2025. Τι σας
ώθησε σε αυτή τη βαθύτερη εμπλοκή και πώς
εντάσσεται στο ευρύτερο όραμά σας για το
μέλλον των πληρωμών;
- Ugne Buraciene: Το Reflect αποτελεί για

εμάς μια ιδιαίτερα σημαντική πλατφόρμα. Είναι
ένα περιβάλλον όπου αναπτύσσονται ουσιαστικοί
διάλογοι γύρω από την καινοτομία, την επιχει-
ρηματικότητα και τον πραγματικό κοινωνικό
και οικονομικό αντίκτυπο, μακριά από υπερβολές
και επιφανειακές προσεγγίσεις. Η απόφασή
μας να διατηρήσουμε και φέτος την παρουσία
μας στο φεστιβάλ ως Platinum Partner ήταν
μια φυσική εξέλιξη. Τα τελευταία πέντε χρόνια,
η payabl. έχει καθιερωθεί ως μία από τις πλέον
δυναμικές fintech εταιρείες στην Ευρώπη.
Καθώς διευρύνουμε την παρουσία μας σε νέες
αγορές, επενδύουμε συνειδητά στη δημιουργία
συνεργατικών οικοσυστημάτων. Η στήριξή μας
στο Reflect αντανακλά αυτό ακριβώς το όραμα:
ένα μέλλον για τις πληρωμές που θα είναι διε-
θνές, συμπεριληπτικό και χτισμένο πάνω σε
αυθεντικές ανθρώπινες σχέσεις και προηγμένες
τεχνολογικές λύσεις.

- Η payabl. θα φιλοξενήσει και φέτος τη σκηνή
“Money Stage”. Ποια θέματα φιλοδοξείτε να
αναδείξετε σχετικά με το μέλλον του ηλε-
κτρονικού χρήματος και του fintech;
- Ugne Buraciene: Η “Money Stage” είναι

ο χώρος όπου τίθενται ουσιαστικά ερωτήματα
και αμφισβητούνται οι καθιερωμένες αντιλήψεις
στον κόσμο του χρήματος και των χρηματοοι-
κονομικών υπηρεσιών. Φέτος, εστιάζουμε
στους βασικούς παράγοντες που διαμορφώνουν
το μέλλον των πληρωμών: την τεχνητή νοημο-
σύνη, τις άμεσες πληρωμές, το embedded fi-
nance, τα κρυπτονομίσματα, το blockchain,
καθώς και τις διαρκείς προκλήσεις στην πρόληψη
και αντιμετώπιση της απάτης. Ταυτόχρονα, ανα-
δεικνύουμε θεματικές που συχνά παραμένουν
στο περιθώριο, όπως ο ρόλος του brand στη
χρηματοοικονομική τεχνολογία και η σημασία
της διαφορετικότητας, ισότητας και ένταξης
(DEI), ειδικά σε μια περίοδο όπου παρατηρείται
σταδιακή αποδυνάμωση αυτών των αρχών σε

πολλές επιχειρήσεις. Για τη φετινή διοργάνωση,
έχουμε διαμορφώσει ένα πολυσυλλεκτικό
πάνελ που περιλαμβάνει καινοτόμα startups,
ρυθμιστικές Αρχές και εμπορικούς φορείς από
την Κύπρο, την Ευρώπη, τη Μέση Ανατολή και
την Αφρική. Ο πλουραλισμός των απόψεων
υπόσχεται ουσιαστικό διάλογο και στρατηγικές
τοποθετήσεις. Είμαστε υπερήφανοι που φιλο-
ξενούμε αυτές τις συζητήσεις και συμβάλλουμε
ενεργά στη διαμόρφωση του διαλόγου γύρω
από το μέλλον του κλάδου μας.

- Το Reflect Festival συγκεντρώνει συμμετέ-
χοντες που εστιάζουν στην καινοτομία από
τρεις ηπείρους. Πόσο καθοριστική είναι για
εσάς η διαπεριφερειακή συνεργασία και ποιες
ευκαιρίες προκύπτουν από αυτή;
- Ugne Buraciene: Η διαπεριφερειακή συ-

νεργασία, δεν αποτελεί απλώς προτεραιότητα
για εμάς, είναι θεμέλιο της στρατηγικής μας
ανάπτυξης. Η επιτυχία μας στην Ευρώπη βασί-
στηκε στην εις βάθος κατανόηση των τοπικών
αγορών, σε συνδυασμό με μια διαρκώς παγκόσμια
προσέγγιση. Καθώς επεκτεινόμαστε σε νέες
περιοχές, όπως η Μέση Ανατολή, δεν υιοθετούμε
μια ομοιογενή τακτική. Πιστεύουμε στη δύναμη
της συνεργασίας και της συνδημιουργίας, ξε-
κινώντας πάντα με διάθεση κατανόησης και
προσαρμογής στις ιδιαιτερότητες κάθε αγοράς.
Το Reflect αποτελεί ένα στρατηγικό σημείο συ-
νάντησης ιδεών και προοπτικών από τρεις ηπεί-
ρους. Είναι η πλατφόρμα όπου γεννιούνται συ-
νεργασίες με ουσία, και για την payabl., εκεί
ακριβώς εντοπίζουμε τη μεγαλύτερη αξία.

- Πώς μπορεί, κατά τη γνώμη σας, η καινοτομία
στο fintech να επιφέρει ουσιαστική αλλαγή
και πέραν από τον χρηματοοικονομικό το-
μέα;
- Ugne Buraciene: Το fintech δεν περιορίζεται

στις πληρωμές ή στις παραδοσιακές τραπεζικές
υπηρεσίες· αποτελεί μοχλό πρόσβασης, εν-
δυνάμωσης και ουσιαστικής προόδου. Στην
payabl., πιστεύουμε ότι οι χρηματοοικονομικές
υπηρεσίες οφείλουν να είναι απλές, με δια-
φάνεια και προσβάσιμες σε κάθε επιχείρηση,
ανεξαρτήτως μεγέθους, τοποθεσίας ή σταδίου
ανάπτυξης. Πέρα από τη λειτουργική διευκό-
λυνση, η καινοτομία στο fintech μπορεί να συμ-
βάλει ουσιαστικά στη διαμόρφωση πιο δίκαιων
και συμπεριληπτικών οικονομιών, να ενισχύσει
τη δημιουργία θέσεων εργασίας και να επιτα-
χύνει την ανάπτυξη σε αγορές που συχνά πα-
ραμένουν στο περιθώριο. Είτε πρόκειται για
την υποστήριξη ενός ηλεκτρονικού εμπόρου
στη Γερμανία που θέλει να αναπτυχθεί παγ-
κοσμίως, είτε για μια μικρή κυπριακή επιχείρηση
που επιδιώκει να δέχεται διασυνοριακές πλη-
ρωμές με ευκολία, αυτός ο απτός, καθημερινός
αντίκτυπος είναι που μας κινητοποιεί.

- Το Reflect έχει καθιερωθεί ως μία από τις
σημαντικότερες πλατφόρμες τεχνολογίας
και καινοτομίας στην περιοχή. Πώς ενισχύει
η συνεργασία με την payabl. την αποστολή
του φεστιβάλ;
- Στυλιανός Λάμπρου: Η συνεργασία με

έναν κορυφαίο fintech οργανισμό όπως η
payabl. ενισχύει ουσιαστικά την αποστολή μας:

να συνδέσουμε το μέλλον μέσα από τη σύγκλιση
διαφορετικών κλάδων, γεωγραφικών περιοχών
και κοινοτήτων. Ως εταιρεία που αναπτύσσει
προηγμένες λύσεις χρηματοοικονομικής υπο-
δομής για τη σύγχρονη επιχειρηματικότητα, η
payabl. συνεισφέρει όχι μόνο τεχνογνωσία,
αλλά και στρατηγικό όραμα. Η συμμετοχή της
στο Reflect αναβαθμίζει τον συνολικό μας αν-
τίκτυπο και ενισχύει τη δέσμευσή μας να εξο-
πλίσουμε το επιχειρηματικό οικοσύστημα με
ουσιαστικά εργαλεία, πρακτικές γνώσεις και
συνεργασίες που δημιουργούν πραγματική
αξία.

- Η μεταφορά του φεστιβάλ στο Kolla Factory
σηματοδοτεί μια νέα εποχή. Τι καινούργιο
μπορούν να περιμένουν φέτος οι συμμετέ-
χοντες και πώς αντικατοπτρίζει αυτό τη φι-
λοδοξία σας;
- Στυλιανός Λάμπρου: Η μετάβαση από

πέρσι στο Kolla Factory σηματοδοτεί τη μετε-
ξέλιξη του Reflect σε μια πιο βιωματική, αστική
και διαδραστική εμπειρία. Το νέο περιβάλλον
ενισχύει τη σύνδεση μεταξύ περιεχομένου,
δημιουργικότητας και κοινότητας, προσφέροντας
στους συμμετέχοντες ένα πολυεπίπεδο φεστιβάλ
με δυναμικές σκηνές, εικαστικές παρεμβάσεις
και προσεκτικά σχεδιασμένους χώρους δι-
κτύωσης, μέσα σε ένα σύγχρονο βιομηχανικό
σκηνικό. Η φετινή μορφή του Reflect αντικα-
τοπτρίζει τη φιλοδοξία μας να ξεπεράσουμε
τα στενά όρια μιας τεχνολογικής διοργάνωσης
και να εξελιχθούμε σε μια ζωντανή πλατφόρμα
ιδεών, επιρροής και συνεργειών με ουσιαστικό
αντίκτυπο.

- Το Reflect φέρνει κοντά ιδρυτές, επενδυτές
και ηγέτες σκέψης. Πόσο καθοριστικός είναι
ο ρόλος του fintech και των συνεργατών όπως
η payabl. στη διαμόρφωση του μέλλοντος
της επιχειρηματικότητας και της καινοτομίας;
- Στυλιανός Λάμπρου: Το fintech αποτελεί

τον θεμέλιο λίθο της νέας επιχειρηματικής
εποχής. Η πρόσβαση σε παγκόσμιες πληρωμές,
προηγμένα χρηματοοικονομικά εργαλεία και
υποδομές που υποστηρίζουν την κλιμάκωση,
δεν είναι πλέον προνόμιο, είναι αναγκαία προ-
ϋπόθεση για την ανάπτυξη και την εξωστρέφεια.
Συνεργάτες όπως η payabl. δεν προσφέρουν
απλώς τεχνολογικές λύσεις· λειτουργούν ως
επιταχυντές επιχειρηματικότητας, δίνοντας σε
δημιουργούς, ιδρυτές και startups από την Ευ-
ρώπη, τη Μέση Ανατολή και πέραν αυτών, τη
δυνατότητα να ξεκινήσουν, να εξελιχθούν και
να διεκδικήσουν δυναμικά τη θέση τους στις
διεθνείς αγορές.

Η παρουσία της payabl. στο Reflect υπογραμ-
μίζει τον καθοριστικό ρόλο που διαδραματίζει
το fintech στο άνοιγμα νέων οικονομιών, στην
ενίσχυση της καινοτομίας και στη δημιουργία
ενός επιχειρηματικού περιβάλλοντος χωρίς
σύνορα και αποκλεισμούς.

Η στρατηγική συνεργασία
της payabl. με το Ref lect Festival 

Η κ. Ugne Buraciene,
Group CEO της payabl.

O κ. Στυλιανός Λάμπρου, επιχειρηματίας
και συνιδρυτής του Reflect Festival.
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έγεται από όσους θέλουν 
να κάνουν κριτική στην κυ-
βέρνηση, ότι «ενώ οι αριθ-

μοί ευημερούν, οι άνθρωποι 
υποφέρουν». Στις 25 Απριλίου 
2025 η ΑΑ∆Ε ανακοίνωσε ορισμέ-
να στοιχεία από τις φορολογικές 
δηλώσεις του 2024 (για εισοδήμα-
τα του 2023) που τεκμηριώνεται 
ότι οι άνθρωποι μάλλον υποφέ-
ρουν στις φορολογικές δηλώσεις 
τους και όχι στην πραγματικό-
τητα. Ακούσατε, ακούσατε: Το 
65,6% δήλωσε εισόδημα έως 
10.000 ευρώ. Για άλλη μια φορά 
επιβεβαιώνεται ο διοικητής της 
Τράπεζας της Ελλάδος, Γιάννης 
Στουρνάρας, όταν το 2023 είχε 
δηλώσει στο in.gr: «∆ηλώνουμε 
εισοδήματα 80 δισ. ευρώ στην 
εφορία και ξοδεύουμε 140 δισ. 
ευρώ. Αυτό δεν γίνεται». 

Θα σταθώ λίγο σε αυτή τη 
δήλωση του καλού φίλου Γιάν-
νη Στουρνάρα, γιατί νομίζω ότι 
ήταν προφητική. Η ημερομηνία 
έχει σημασία. Εγινε στις 13 Ιου-
νίου 2023, λίγες μέρες πριν από 
τις επαναληπτικές εκλογές, που 
ανέδειξαν κυβέρνηση τη Ν.∆. 
με 158 βουλευτές. Ιδού μερικά 
αποσπάσματα από τη συνέντευ-
ξη αυτή, τα οποία πιστεύω ότι 
αποδίδουν πλήρως την ελληνι-
κή πραγματικότητα: 

 
[...] «Ας καθίσουμε λοιπόν 

να δούμε σοβαρά το θέμα της 
τεράστιας φοροδιαφυγής, πώς με 
τη χρήση ηλεκτρονικών πληρωμών 
μπορούμε να τη μειώσουμε, επιτέ-
λους να συνδέσουμε τις ταμειακές 
μηχανές με τα POS, τις ταμειακές 
μηχανές με την ΑΑ∆Ε. Είναι λοι-
πόν, θα έλεγα, μια προτεραιότητα 
για την επόμενη κυβέρνηση».[...] 

[...] «Σήμερα φόρους πληρώ-
νουν μόνο οι μισθωτοί και οι 
συνταξιούχοι στην Ελλάδα. Πρέ-
πει να σταματήσει αυτό». [...] 

[...] «Θεωρούμαστε πρωτα-
θλητές στην Ευρώπη, τώρα τα 
νούμερα δεν έχουν και πολύ μεγά-
λη σημασία, αλλά να σας πω κάτι; 
Τα νούμερα που θα προκύψουν 
από τις αλλαγές σε φορολογικούς 
συντελεστές, που είναι το αντικεί-
μενο της διαμάχης των κομμάτων, 
είναι τίποτα, τίποτα, είναι μόρια μι-
κρά, είναι νούμερα μετά την υπο-
διαστολή ως ποσοστά του ΑΕΠ σε 
σχέση με την τεράστια φοροδια-
φυγή. Σας είπα, 80 δισεκατομ-
μύρια δηλωμένα εισοδήματα, 
140 δισεκατομμύρια η κατανά-
λωση και παράλληλα αύξηση 
αποταμιεύσεων. Ε, σκεφτείτε 
το λιγάκι».[...]

Παρακαλώ την προσοχή 
σας στις δύο τελευταίες προτά-
σεις. Καταναλώνουμε 60 δισεκα-
τομμύρια ευρώ περισσότερα από 
όσα δηλώνουμε, και εντούτοις 
αυξάνονται οι καταθέσεις των 
νοικοκυριών. Πάει και το παρα-
μύθι ότι «τρώμε από τα έτοιμα».

Επανειλημμένα έχω δηλώ-
σει ότι διαθέτω ενοχλητική 
μνήμη. Στην προεκλογική πε-
ρίοδο του 2023 όλη η αντιπολί-
τευση σύσσωμη ζητούσε αύξηση 
των φόρων. Πρωταγωνιστούσε 
το ΠΑΣΟΚ, που ήθελε να αυξη-
θεί η φορολογία των μερισμάτων. 
Ακριβώς την ίδια εποχή, στις 11 
Ιουνίου 2023, δημοσίευσα στη 
στήλη αυτή ένα κείμενο με τίτ-
λο «Το φορολογικό σύστημα 
για ηλιθίους - Encore»,  από το 
οποίο σας μεταφέρω ορισμένα 
αποσπάσματα:

«[...] - ∆ύο κόμματα, ο Σύριζα 
και το ΠΑΣΟΚ, που δεν φαίνεται 
να έχουν πιθανότητες να κερδί-
σουν τις επόμενες εκλογές, δια-
γκωνίζονται προεκλογικά για το 
ποιος θα βάλει τους περισσότερους 
φόρους στους «πλουσίους». Η λέξη 
φόρος προεκλογικά είναι θανάσι-
μο αμάρτημα.

- Ο Παναγιώτης ∆ουδωνής, 
νέο ανερχόμενο αστέρι του ΠΑΣΟΚ 
και γραμματέας Πολιτικού Σχεδια-
σμού, ξεκαθάρισε ότι «στόχος του 
ΠΑΣΟΚ μία πολιτική που δεν 
θα είναι ευχάριστη για 1.000-
2.000 άτομα». [...] Και επειδή ως 
συνήθως οι πολιτικοί δεν τα πάνε 
καλά με την αριθμητική, ξέχασε 
να μας πει πόσο είναι το μέγιστο 
που μπορεί να εισπράξει κάποιος 
από τους 2.000 «πλουσίους». Και 
με την απειλή αυτού του μέτρου, 
οι 2.000 πλούσιοι την κοπάνησαν 
από τη χώρα, όπως ακριβώς έγινε 
στη Μεγάλη Βρετανία επί Εργατι-
κών και χρειάστηκε η Thatcher για 
να σώσει τη χώρα.

- «Πριν αλέκτορα φωνήσαι», 
ένας από τους πλέον καταξιωμέ-
νους και επιτυχημένους επιχειρη-
ματίες της χώρας μας, ο Ευάγγε-
λος Μυτιληναίος, κεραυνοβόλησε 
τους θιασώτες των φόρων λέγοντας  
χωρίς περιστροφές: «Τώρα που ξε-
μπερδέψαμε από τα μνημόνια, 
να βρούμε κι άλλους φόρους; 
Αφήστε την οικονομία λίγο να 
αυγατίσει». Αλλά πήγε και ένα βή-
μα παραπάνω λέγοντας: «Καλώς 
ή κακώς στο μυαλό του μέσου 
Ελληνα οι φόροι είναι συνδεδε-
μένοι με μνημόνια 10 ετών. Αν 
ήμουν επικεφαλής κόμματος θα 
είχα βρει άλλη λέξη. Τη λέξη φό-
ρο δεν θα την έλεγα καν». [...]».

Ευτυχώς για τον τόπο η κυ-
βέρνηση ακολούθησε τη συμβου-
λή του Γιάννη Στουρνάρα. Παρά 
τις αντιδράσεις, από ταξιτζήδες 
και ελεύθερους επαγγελματίες, 
επέβαλε τη διασύνδεση των POS 
με τις ταμειακές μηχανές και την 
τεκμαρτή φορολογία των ελεύ-
θερων επαγγελματιών. Τα μέτρα 
απέδωσαν. Παρακαλώ την προ-
σοχή σας στο γράφημα που δη-
μοσιεύθηκε στην «Κ» της 26ης 
Απριλίου 2025. Τα δηλωθέντα 
εισοδήματα των ελεύθερων 
επαγγελματιών αυξήθηκαν κα-
τά 103,1%, αποδεικνύοντας ότι 
τα μέτρα της κυβέρνησης είναι 
δίκαια και επιπλέον αποδίδουν.

«H αντικατάσταση των μετρη-
τών από ηλεκτρονικές πληρωμές 
οδήγησε στην αποκάλυψη αδή-
λωτων συναλλαγών, ενισχύοντας 
άμεσα τα έσοδα ΦΠΑ –κατά τουλά-
χιστον 500 εκατομμύρια ευρώ– και, 
σε δεύτερο χρόνο, τα αναμενόμενα 
έσοδα από φόρο εισοδήματος για 
την επόμενη χρήση. Την υψηλότε-
ρη αύξηση στα βεβαιωθέντα ποσά 
ΦΠΑ καταγράφουν οι υπηρεσίες 
εστίασης (37,9%), τα ΤΑΞΙ (32,9%), 
τα καταλύματα (19,7%) και τα συ-
νεργεία αυτοκινήτων (19,4%)». 
(ΑΑ∆Ε 31/3/2025).

Επιπλέον, όπως δήλωσε ο 
Κυριάκος Πιερρακάκης: «Η φο-
ρολογική ύλη αυξήθηκε κατά 22 
δισεκατομμύρια ευρώ από το 2023 
στο 2024, αυξάνοντας τον βεβαιω-
θέντα ΦΠΑ κατά 2,6 δισεκατομμύ-
ρια ευρώ. Χάρη σε αυτά τα επιπλέ-
ον έσοδα μπορούμε να στηρίξουμε 
πιο αποτελεσματικά την υγεία, την 
παιδεία, τις υποδομές, κάθε πτυχή 
της κοινής μας ζωής. Μέσω των 
συστημάτων ηλεκτρονικής τιμολό-
γησης και με τη διασύνδεση των 
ταμειακών μηχανών με τα POS, η 
ΑΑ∆Ε είναι πλέον σε θέση να πα-
ρακολουθεί σε πραγματικό χρό-

νο τη λειτουργία της οικονομίας. 
Το επόμενό μας στοίχημα είναι να 
εμπλουτίσουμε με νέα εργαλεία αυ-
τή τη δυνατότητα».

Αυτά είναι τα βήματα προς 
τη σωστή κατεύθυνση και όχι 
οι αυξήσεις φόρων και το κυνήγι 
των «πλουσίων», όπως θέλουν οι 
αριστεροί. Αλλά μια και θίξαμε 
το θέμα, θέλω να σας θυμίσω 
και μία άλλη στρέβλωση που τη 
χρωστάμε στη λαϊκιστική κυ-
βέρνηση Σαμαρά. Μαζί με τα 
πολλά κακά που έχει κάνει αυ-
τός ο άνθρωπος στον τόπο του, 
έκανε και κάτι ανεξήγητο. Αμ-
φιβάλλω αν το θυμάστε. Στην 
κρίσιμη περίοδο 2012-2014, για 
κάποιο περίεργο λόγο, που εγώ 
με το περιορισμένο μυαλό που 
διαθέτω ποτέ δεν κατάλαβα, κα-
τάργησε την έκπτωση που είχα-
με στις ιατρικές δαπάνες. Αυτό 
ήταν το σάλπισμα για τη φορο-
διαφυγή των γιατρών. Ο ασθε-
νής δεν έχει απολύτως κανένα 
κίνητρο για να πάρει απόδειξη 
από γιατρό. Εχω συναντήσει ευ-
συνείδητους γιατρούς, που χω-
ρίς να ρωτήσουν σου δίνουν και 
τη σχετική απόδειξη, αλλά και 

άλλους που δεν το κάνουν. Μό-
νο όταν η πληρωμή γίνεται με 
κάρτα, τότε συνοδεύεται πάντο-
τε με απόδειξη. Φυσικά, είναι 
εύλογη η ερώτηση: «Γιατί δεν 
επαναφέρει το μέτρο η παρού-
σα κυβέρνηση;» Γιατί δεν θέλει 
να αυτοκτονήσει. Το κακό έγινε 
με την παροχή, η οποία δεν πε-
ριορίστηκε στους γιατρούς, αλ-
λά αν θυμάμαι καλά περιέλαβε 
και μηχανικούς και δικηγόρους. 
Μπορεί να κάνω και λάθος. Ας 
με διορθώσει κάποιος.  Ποιος 
τολμά να την κόψει; Αμα δώσεις 
στο παιδί το παιχνίδι του, άντε 
να το πάρεις πίσω!

Πάμε τώρα σε μια άλλη πε-
ρίπτωση. Οταν ο πρωθυπουργός 
ανακοίνωσε ότι τον Νοέμβριο θα 
δοθεί στα ευάλωτα νοικοκυριά 
ένα νοίκι μέχρι 800 ευρώ, έγινε 
ο κακός χαμός. Από όλα τα δημο-
σιεύματα που διάβασα, σας μετα-
φέρω μια παράγραφο από έναν 
έγκριτο δημοσιογράφο: 

[...] ∆εν στέκει ούτε το επι-
χείρημα ότι καθώς το μέσο νοί-
κι που δηλώνεται σήμερα είναι 
μόλις 255 ευρώ, με το μέτρο αυτό 
θα δοθεί κίνητρο να δηλώνονται τα 
πραγματικά νοίκια. Θεωρητικά θα 
συνέφερε τον ενοικιαστή κάτι τέ-
τοιο, πρακτικά όμως υπάρχουν δύο 
προβλήματα. Η αναφορά ενός υψη-
λότερου ενοικίου στο συμβόλαιο 
μπορεί, πρώτον, να συγκρούε-
ται με τα εισοδήματα που δη-
λώνει αυτός που το πληρώνει. 
Και μπορεί, δεύτερον, να προκα-
λέσει αύξηση του ενοικίου, μετά 
τη λήξη του συμβολαίου φυσικά, 
αφού ο ιδιοκτήτης μπορεί να διεκ-
δικήσει μερίδιο από την  κυβερνη-
τική παροχή. (ΤΑ ΝΕΑ 24/4/2025 
«Αγιογραφίες»). 

Τι να πρωτοθαυμάσει κα-
νείς; «Ο κλέψας του κλέψα-
ντος». ∆ηλαδή, ο ενοικιαστής 
κρύβει εισοδήματα και δέχεται 
να πληρώνει μέρος του ενοικίου 
του σε «μαύρα» και ο ιδιοκτή-
της δηλώνει μέσο ενοίκιο 255 
ευρώ, που σίγουρα κοροϊδεύει 
την εφορία. Το θέμα αυτό θέλει 
ριζική αντιμετώπιση. ∆εν ισχυ-
ρίζομαι ότι έχω τη λύση, αλλά 
η πείρα έχει δείξει ότι όταν μια 
στρέβλωση  εξορθολογίζεται,  τό-
τε όλοι ωφελούνται, εκτός από 
τους παραβάτες. 

Ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν 
για τον εφευρετικό και απο-
τελεσματικό Κυριάκο Πιερ-
ρακάκη!

 
O κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Τα δηλωθέντα 
στην εφορία εισοδή-

ματα το 2023 ήταν 
80 δισ., η κατανάλωση 
140 δισ. και ταυτόχρο-

να αυξάνονταν 
και οι αποταμιεύσεις.

Ο 
καθηγητής Ανταμ Χέιλι Σαπίρο 
το 2023 δημοσίευσε ένα ιδι-
αίτερα σημαντικό άρθρο με 

τίτλο «Ανάλυση του πληθωρισμού 
με γνώμονα την προσφορά και τη 
ζήτηση» (Decomposing Supply 
and Demand Driven Inflation). Οι 
δύο αυτές συνιστώσες του πλη-
θωρισμού αναδεικνύουν τόσο τις 
εγγενείς αδυναμίες της πολιτικής 
δασμών του Τραμπ όσο και τις 
επερχόμενες αρνητικές επιπτώ-
σεις στην οικονομία των ΗΠΑ. 
Πιο συγκεκριμένα, οι δασμοί θα 
προκαλέσουν άνοδο του πληθω-
ρισμού, τουλάχιστον βραχυπρό-
θεσμα: την επομένη της επιβολής 
των δασμών οι τιμές των εισαγό-
μενων προϊόντων, ιδιαίτερα από 
την Κίνα, θα είναι πολύ υψηλότε-
ρες, έχοντας ως λογικό επακόλου-
θο τη μείωση της ζήτησης. Ετσι 
ακριβώς διαμορφώνονται ασύμ-
μετρες συνθήκες στην αγορά. Η 
συνιστώσα του πληθωρισμού προ-
σφοράς διαμορφώνει τις υψηλό-
τερες τιμές, ενώ η συνιστώσα του 
πληθωρισμού ζήτησης εξουδε-
τερώνεται. Οι συνέπειες για τη 
νομισματική πολιτική των ΗΠΑ 
είναι επίσης προφανείς. Η πολι-
τική δασμών ουσιαστικά αφαιρεί 
ένα βασικό εργαλείο παρέμβασης 
της κεντρικής τράπεζας. Οπως δή-
λωσε ο κεντρικός τραπεζίτης της 
Τζερόμ Πάουελ, «αυτό που (η κε-
ντρική τράπεζα) μπορεί να ελέγ-

ξει είναι η ζήτηση, δεν μπορού-
με να επηρεάσουμε πραγματικά 
την προσφορά με τις πολιτικές 
μας», υποδηλώνοντας με απόλυ-
τη σαφήνεια ότι ο επερχόμενος 
πληθωρισμός λόγω δασμών επί 
των εισαγόμενων προϊόντων «...
εξαρτάται από παράγοντες που 
δεν ελέγχουμε». Πάνω σε αυτή 
τη λογική εδράζεται η εκτίμηση 
των πλέον έγκυρων σχολιαστών 
ότι οι πληθωριστικές πιέσεις θα 
αυξηθούν, η ύφεση είναι προ των 
πυλών, όπως και η δημοσιονομική 
αστάθεια. Για ένα σύστημα αγοράς 
όπου βασική προϋπόθεση ανά-
πτυξης είναι η σταθερότητα και 
η ασφαλής πρόβλεψη, η πολιτική 
Τραμπ φαντάζει ως τρομοκρατική 
ενέργεια χωρίς κάποια οικονομική 
λογική και στόχευση, όπως παρα-
τηρεί ο Πολ Κρούγκμαν, αλλά με 
παράπλευρες απώλειες που είναι 
δύσκολο να εκτιμηθούν με ακρί-
βεια σε αυτή τη φάση. Ακόμη και 
η επίτευξη του απώτερου στόχου 
της πολιτικής Τραμπ, που είναι η 
ενίσχυση της εγχώριας παραγω-
γής σε βάθος χρόνου, δεν θα επι-
φέρει τα επιθυμητά αποτελέσμα-
τα. Ο προστατευτισμός ακυρώνει 
τον ανταγωνισμό προερχόμενο 
από εισαγωγές ομοειδών προϊό-
ντων, ανοίγοντας τον δρόμο για 
αύξηση των τιμών εγχώριων προ-
ϊόντων σε επίπεδα πολύ κοντά 
στις διεθνείς –υψηλότερες πλέον 

λόγω των δασμών– τιμές. Επιπλέ-
ον, η πολιτική αυτή εμπεριέχει 
και άλλες επιμέρους αντιφάσεις 
που επιφέρουν και το ανάλογο 
κόστος. Πρώτον, το καθεστώς 
δασμών ευνοεί την κερδοσκοπία. 
Ηδη μεγάλες εταιρείες στην Αμε-
ρική, που εμπορεύονται από αυ-
τοκίνητα μέχρι άλλα καταναλω-
τικά προϊόντα μικρότερης αξίας, 
«διαφημίζουν» την επερχόμενη 
αύξηση τιμών. Σε άλλες, δε, πε-

ριπτώσεις ενισχύεται η αποθή-
κευση (hoarding) προϊόντων με 
στόχο να πωληθούν ακριβότερα 
στο μέλλον. Σε αυτές τις συνθή-
κες καταστρατηγούνται βασικές 
αρχές του υγιούς και ελεύθερου 
εμπορίου, και εισάγονται πρακτι-
κές αισχροκέρδειας και χειραγώ-
γησης της αγοράς. Είναι όντως 
παράδοξο για την πλέον ανεπτυγ-

μένη αγορά του κόσμου να δημι-
ουργούνται τέτοια φαινόμενα, 
έστω και πρόσκαιρα.   

∆εύτερον, εύλογα τίθεται το 
ερώτημα της διατήρησης της δη-
μοσιονομικής σταθερότητας στις 
Ηνωμένες Πολιτείες. Ο νέος πρόε-
δρος με την πολιτική δασμών έχει 
διαμορφώσει συνθήκες αβεβαιό-
τητας, μείωσης των καταναλωτι-
κών δαπανών και κατ’ επέκτασιν 
των δημοσίων εσόδων, την οποία 
δεν θα μπορεί να αντισταθμίσει η 
αναμενόμενη αύξηση των εσόδων 
από δασμούς. Είναι απορίας άξι-
ον πώς οι συνθήκες αυτές συνά-
δουν με την επιθυμία του Τραμπ 
για άμεση και δραστική μείωση 
των φορολογικών συντελεστών. 
Οι πρώτες αντιδράσεις έχουν ήδη 
καταγραφεί με τη χρηματιστηρια-
κή αστάθεια, τη φυγή κεφαλαίων, 
τη διακύμανση των αποδόσεων 
των αμερικανικών ομολόγων και 
τη διακύμανση της ισοτιμίας του 
αμερικανικού δολαρίου. Αν μη τι 
άλλο, η συνέχιση της πολιτικής 
Τραμπ θα οδηγήσει στη διατή-
ρηση ή στην ανάγκη αύξησης 
των φορολογικών επιβαρύνσε-
ων, ειδάλλως το δημοσιονομικό 
έλλειμμα και το δημόσιο χρέος θα 
αυξηθούν έτι περαιτέρω. Πολλοί 
προβλέπουν ότι σύντομα ο νέος 
πρόεδρος θα βρεθεί στον πυρα-
κτωμένο πυρήνα του εμπορικού 
πυρηνικού πολέμου που έχει ο 

ίδιος εξαπολύσει, χωρίς δημοσιο-
νομικό αντίδοτο στην κρίση που 
δημιούργησε.  

Τρίτον, δεν είναι υπερβολι-
κό να ισχυριστούμε ότι σε ένα 
εδραιωμένο παιχνίδι παγκόσμι-
ου εμπορίου που ανέρχεται σε 
33 τρισ. δολ. (2024), δηλαδή στο 
33% περίπου του παγκόσμιου 
ΑΕΠ, ο παίκτης που συμμετέ-
χει με 5,4 τρισ. δολ., δηλαδή η 
Αμερική, είναι πολύ σημαντικός, 
αλλά όχι ικανός να ανατρέψει 
μακροπρόθεσμα την παγκόσμια 
εμπορική ισορροπία. Μπορεί να 
επιφέρει ρωγμές και κρίσεις, αλ-
λά όταν οι αντίπαλες οικονομίες, 
που είναι πολλαπλάσιες σε μέγε-
θος, αντιδράσουν συντονισμένα 
και με διάρκεια, θα κερδίσουν 
τον εμπορικό πόλεμο. Οι αντοχές 
των πολλών είναι πολύ μεγαλύ-
τερες από την αντοχή του ενός. 
Ηδη διαμορφώνονται συνθήκες 
εμπορικής αλληλεγγύης μεταξύ 
των οικονομιών που πλήττονται, 
με ηγέτιδα δύναμη την Κίνα, που 
συσπειρώνονται απέναντι στην 
Αμερική.  Αυτό που παρέλειψαν 
να αξιολογήσουν οι εμπνευστές 
της πολιτικής των δασμών είναι 
ότι η πολιτική αντιποίνων που 
υιοθετήθηκε από τις άλλες οικο-
νομίες στοχεύει μόνο την Αμε-
ρική, διατηρώντας το εμπορικό 
καθεστώς μεταξύ τους ανεπη-
ρέαστο. Ο κοινός κίνδυνος ενώ-

νει, έστω και για όσο διάστημα 
ο κίνδυνος υφίσταται.   

Τέλος, ο τίτλος του άρθρου 
μοιάζει ειρωνικός, αλλά δεν είναι. 
Τουλάχιστον δεν ήταν αυτός ο 
σκοπός. Οπως έλεγε και ο Τζον 
Μέιναρντ Κέινς, «η δυσκολία δεν 
έγκειται τόσο στην ανάπτυξη νέ-
ων ιδεών, όσο στην απόδραση 
από τις παλιές». Η πολιτική δα-
σμών, που κάποτε εξυπηρέτησε 
τους στόχους και τις επιδιώξεις 
μεμονωμένων εμπορικών αντα-
γωνιστών, δεν μπορεί και δεν 
πρέπει να χρησιμοποιείται σε 
μια απόλυτα παγκοσμιοποιημέ-
νη οικονομία, ανεξάρτητα από 
τις όποιες ατέλειες τη χαρακτη-
ρίζουν. Οι ατέλειες επιβάλλεται 
να διορθωθούν εντός του πλαισί-
ου όπου δημιουργήθηκαν, διότι 
οι αιτίες τους είναι βαθιά ριζω-
μένες σε επενδυτικές, παραγω-
γικές και εμπορικές πρακτικές 
που για δεκαετίες εξυπηρετού-
σαν όλους τους εμπλεκομένους. 
Μεμονωμένες, βίαιες και ακραίες 
αντιδράσεις όπως αυτές των δα-
σμών επαναφέρουν παλιές ιδέες 
που δεν μπορούν ούτε να αντα-
ποκριθούν ούτε να διορθώσουν 
τις όποιες αδυναμίες των νέων 
εμπορικών συνθηκών.   

 
Ο κ. Γιώργος Στούμπος διετέλεσε 
καθηγητής Πολιτικής Οικονομίας και 
στέλεχος της Τράπεζας της Ελλάδος.  

Μαθήματα οικονομίας που ο Τραμπ δεν διδάχθηκε ποτέ   

που δηλώθηκαν

2023 2024

15,7%
€91,7δισ.

€106,1δισ.
ΣΥΝΟΛΟ

2023
ΑΥΞΗΣΗ

ΣΥΝΟΛΟ
2024

6,75

8,72

7,86
5,13
1,77

8,53

70,17

76,48

10,42

1,93

Εισοδήματα

Η φτώχεια και η «φτώχεια» στην Ελλάδα σήμερα

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΤΟΥΜΠΟΥ  

Ο επερχόμενος πληθω-
ρισμός λόγω δασμών 
επί των εισαγόμενων 
προϊόντων «...εξαρ-

τάται από παράγοντες 
που δεν ελέγχουμε», 
προειδοποιεί ο πρόε-

δρος της Fed. 
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ΣΥΝΩΜΟΣΙΑ

Η
ΑΟΡΑΤΗ

H ΑΟΡΑΤΗ
ΣΥΝΩΜΟΣΙΑ

Σημαντικό μήνυμα προς τις αγο-
ρές και τους οίκους αξιολόγησης 
έστειλε ο υπουργός Εθνικής Οι-
κονομίας και Οικονομικών Κυριά-
κος Πιερρακάκης, επισημαίνο-
ντας πως η Ελλάδα από το 2029 
δεν θα είναι πλέον η πιο υπερ-
χρεωμένη χώρα στην Ευρώπη, 
χάρη στη ραγδαία αποκλιμάκωση 
που θα συνεχίσει να καταγράφει 
το δημόσιο χρέος, με ώθηση και 
από το σχέδιο της κυβέρνησης 
για την πρόωρη αποπληρωμή πιο 
μακροπρόθεσμων υποχρεώσεων. 
Σε αυτό το πλαίσιο, ο υπουργός 
έβαλε και επίσημα τέλος στη συ-
ζήτηση του «τι θα γίνει μετά το 
2032» με το χρέος, όταν και ξεκι-
νάει η πληρωμή των τόκων του 
δεύτερου μνημονίου.

«Το υπέρογκο δημόσιο χρέος, 
το οποίο υπονόμευσε την εθνική 
μας κυριαρχία και την κοινωνι-
κή συνοχή, πλέον αποκλιμακώ-
νεται ραγδαία», σημείωσε ο κ. 
Πιερρακάκης μετά την επίσκε-
ψη που πραγματοποίησε την Τε-
τάρτη στον Οργανισμό ∆ιαχείρι-
σης ∆ημοσίου Χρέους, όπου και 
συναντήθηκε με τον γενικό δι-
ευθυντή του Ο∆∆ΗΧ ∆ημήτρη 
Τσάκωνα και στελέχη του ορ-
γανισμού. «Με την πλήρη απο-

πληρωμή των δανείων του ∆ιε-
θνούς Νομισματικού Ταμείου, με 
την πρόωρη αποπληρωμή του 
πρώτου, ακριβού μνημονίου, με 
τέτοιου τύπου ενέργειες, πλέον 
απονευρώνουμε, απομειώνου-
με έναν κίνδυνο ο οποίος υπήρ-
χε. Και ποιος ήταν αυτός; Από 
το 2032 και μετά να πιεστεί η 
χώρα ως προς την αποπληρωμή 
του χρέους, λόγω αυξημένου κό-
στους εξυπηρέτησης. Ο κίνδυνος 
αυτός δεν υπάρχει πια», τόνισε 
ο υπουργός.

Οπως είχε προαναγγείλει πρό-
σφατα ο κ. Πιερρακάκης, ένα 
σημαντικό μέρος του ελληνικού 
χρέους –ύψους περίπου 31,6 δισ. 
ευρώ– θα αποπληρωθεί έως το 
2031, δηλαδή δέκα χρόνια νωρί-
τερα από την αρχική λήξη του. 
Αυτό το ποσό αφορά το υπόλοι-
πο των δανείων (GLF) συνολικού 
ύψους 52,9 δισ. ευρώ που δόθη-
καν στη χώρα μας από 14 χώρες 
της Ευρωζώνης στο πλαίσιο του 
πρώτου προγράμματος διάσωσης 
τον Μάιο του 2010, το οποίο πε-
ριλάμβανε και δάνεια ύψους 20,1 
δισ. ευρώ από το ∆ΝΤ, που η Ελ-
λάδα εξόφλησε πλήρως πριν από 
τη λήξη τους, το 2022. Οι δόσεις 
των GLF επεκτείνονται έως και 
το 2041 και η κάθε δόση είναι 
ύψους 2,645 δισ. ευρώ (πλην των 

δύο τελευταίων, που είναι 1,939 
δισ. ευρώ το 2040 και 571 εκατ. 
ευρώ το 2041). Η φετινή δόση 
μαζί με αυτές των επόμενων τρι-
ών ετών (2026-2028) έχουν ήδη 
προπληρωθεί από το 2023 και το 
2024, ενώ οι πρόωρες πληρωμές 
ξεκίνησαν το 2022.

«Το να μειώνει κανείς το χρέ-
ος του σημαίνει περισσότερες 
οικονομικές ευκαιρίες για τη χώ-
ρα. Σημαίνει να μπορείς να ανα-
πτύσσεσαι καλύτερα και να έχεις 
μεγαλύτερη εμπιστοσύνη στα 

μάτια των αγορών. Αυτή είναι 
μια πολύ σημαντική κατάκτη-
ση», επισήμανε ο κ. Πιερρακά-
κης εξαίροντας τον Ο∆∆ΗΧ και 
τον κ. Τσάκωνα για τη σημαντική 
συμβολή τους σε αυτό.

Την αρχή του σχεδίου της 
αποπληρωμής των 31,6 δισ. ευ-
ρώ πολύ νωρίτερα από τη λήξη 
τους είχε ανακοινώσει ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης 
σε συνέδριο του Bloomberg τον 
Νοέμβριο του 2024. Οπως είχε 
πει, το 2025 θα αποπληρωθούν 
πρόωρα τουλάχιστον 5,3 δισ. 
ευρώ τα οποία θα καλύπτουν, 
αναλογικά (pro rata), μέρος των 
συνολικών δόσεων των δανείων 
GLF που αφορούν το διάστημα 
2033 έως και 2041.

Στόχος είναι, όπως έχει γράψει 
η «Κ», από φέτος και στα επόμενα 
έξι χρόνια (έως το 2031), με ανά-
λογες κινήσεις, να έχουν εξοφλη-

θεί πλήρως αυτά τα δάνεια, αντί 
του αρχικού πλάνου για εξόφλη-
ση το 2041.

Ετσι, με «όπλο» τα ταμειακά 
διαθέσιμα τα οποία αυτή τη στιγ-
μή ξεπερνούν τα 44 δισ. ευρώ, 
ξεκινώντας τον προσεχή ∆εκέμ-
βριο, θα αποπληρώνεται πρόωρα 
το πολύ μακροπρόθεσμο χρέος 
της Ελλάδας, και φυσικά το διά-
στημα του οποίου οι δόσεις έχει 
επιλεχθεί να προεξοφληθούν 
(2033-2041) δεν είναι καθόλου 
τυχαίο. Οπως έχουν αναφέρει 
πηγές στην «Κ», στόχος είναι να 
δοθεί ένα μήνυμα ότι η Ελλάδα, 
όχι μόνο στο κοντινό μέλλον αλ-
λά και στο μακρινό, μετά το 2032, 
διαβεβαιώνει ότι θα ικανοποιήσει 
τις υποχρεώσεις της, δείχνοντας 
με απτό τρόπο πως ήδη λαμβάνει 
μέτρα ώστε η ομαλότητα στην 
οποία είχε επιστρέψει να διατη-
ρηθεί. Αξίζει να σημειωθεί πά-

ντως ότι, βάσει των αποφάσεων 
του Eurogroup του Μαΐου 2018, 
η Ελλάδα έχει εξασφαλίσει την 
πιθανότητα επιπλέον στήριξης 
από τους ευρωπαϊκούς θεσμούς 
στην περίπτωση που έως το 2032 
προκύψει παγκόσμια κρίση ή γε-
γονός ανωτέρας βίας που θα μπο-
ρούσε να πλήξει τη βιωσιμότητα 
του χρέους χωρίς δική της υπαι-
τιότητα. Με άλλα λόγια, η χώρα 
μας έχει διασφαλίσει μια παροχή 
εγγύησης προς αυτήν αναφορι-
κά με τη βιωσιμότητα του χρέους 
της για τη μετά το 2032 εποχή. 

Πάντως, έως τώρα και παρά 
τα πολλαπλά σοκ των τελευταί-
ων ετών –πανδημία, ενεργειακή 
κρίση, γεωπολιτικές εντάσεις– το 
ελληνικό δημόσιο χρέος παρέ-
μεινε σε βιώσιμη τροχιά, χωρίς 
να φαίνεται απαραίτητη σήμε-
ρα η παροχή επιπλέον μέτρων 
το 2032.

Η Ελλάδα από το 2029 
δεν θα είναι πλέον 

η πιο υπερχρεωμένη 
χώρα στην Ευρώπη, το-
νίζει ο κ. Πιερρακάκης. 

Ραγδαία
αποκλιμάκωση

δημοσίου χρέους
έως το 2031

Προχωράει το σχέδιο των πρόωρων

αποπληρωμών δανείων ύψους 31,6 δισ.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ
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 Ο Μίκυ Μάους... φτιάχνει βαλίτσες 
για τη Μέση Ανατολή. Η Walt 
Disney ανακοίνωσε ότι κατέληξε 
σε συμφωνία με τον όμιλο Miral, 
 έναν βραχίονα της κυβέρνησης 
του Αμπου Ντάμπι,  με στόχο την 
κατασκευή ενός θεματικού πάρ-
κου στον Περσικό Κόλπο. Το Dis-
neyland Abu Dhabi,  το έβδομο 
πάρκο ψυχαγωγίας στο παγκό-
σμιο χαρτοφυλάκιο της Disney, 
 θα διαθέτει κάστρο και εκσυγ-
χρονισμένες εκδοχές ορισμένων 
κλασικών παιχνιδιών της Disney, 
 μαζί με νέα αξιοθέατα προσαρ-
μοσμένα στο κλίμα και στην το-
πική κουλτούρα.

 Τα «μαγικά βασίλεια» της 
Disney ήταν αναμφισβήτητα ο 
σημαντικότερος μοχλός οικονο-
μικής ανάπτυξης,  αντιπροσωπεύ-
οντας το 59% των λειτουργικών 
εσόδων της κατά το οικονομικό 
έτος 2024,  καθώς ο ανταγωνι-
σμός από το streaming αυξάνε-
ται. Και ενώ η επισκεψιμότητα 
των εγχώριων πάρκων μειώθηκε 
ελαφρώς πέρυσι,  η Disney ανέ-
φερε χθες ότι η επισκεψιμότητα 

των πάρκων στις ΗΠΑ αυξήθηκε 
ξανά,  όπως και τα έσοδά της κα-
τά το πρώτο τρίμηνο. Αν και η 
εταιρεία βλέπει δυνατότητες στα 
διεθνή θέρετρά της,  η Κίνα απο-
τελεί πλέον σημείο καμπής εν μέ-
σω και του εμπορικού πολέμου: 
η επισκεψιμότητα των πάρκων 
στη Σαγκάη και στο Χονγκ Κονγκ 
μειώθηκε,  συμπαρασύροντας τις 
διεθνείς πωλήσεις πάρκων κατά 
το πρώτο τρίμηνο.

 Ο όμιλος Miral θα αναπτύξει, 
 θα κατασκευάσει και θα λειτουρ-
γήσει πλήρως το θέρετρο,  με την 
Disney Imagineers να ηγείται 
του δημιουργικού σχεδιασμού 
και της επιχειρησιακής εποπτεί-
ας,  όπως ανακοινώθηκε.

 «Κάθε φορά που ανοίγουμε μια 
νέα εμπειρία ή ένα θεματικό πάρ-
κο... είναι πραγματικά σημαντι-
κό να μην παίρνουμε απλώς ένα 
θεματικό πάρκο που μπορεί να 
υπάρχει κάπου αλλού και να το 
τοποθετούμε στη νέα περιοχή», 
 δήλωσε ο Τζος Ντ’ Αμάρο,  πρό-
εδρος της Disney Experiences, 
 στο CNN. Κάθε πάρκο στον σχε-

διασμό του,  στο φαγητό του και 
στις εμπειρίες που προσφέρει, 
 θα πρέπει να αντικατοπτρίζει 
πλήρως κάθε συγκεκριμένη το-
ποθεσία,  πρόσθεσε. «Και έτσι 
εδώ,  στο Αμπου Ντάμπι,  θέλουμε 
 το ίδιο πράγμα».

 Η Disney και ο Miral αρνήθη-
καν να δώσουν λεπτομέρειες για 
την έκταση,  τον προϋπολογισμό 
ή το χρονοδιάγραμμα του πάρ-
κου,  εκτός από το ότι θα είναι 
ένα ακίνητο πλήρους κλίμακας, 
 εφάμιλλο με τα άλλα πάρκα «κά-

στρων» της Disney. Τα εγκαίνια 
προσανατολίζονται προς το 2030, 
 σύμφωνα με τον αμερικανικό Τύ-
πο,  ενώ τα νέα θεματικά πάρκα 
αυτής της κλίμακας κοστίζουν 
συνήθως 5 δισ. δολάρια ή πε-
ρισσότερο,  σημειώνει το CNN.

 Οι Αραβες ηγέτες «φλερτά-
ρουν» εδώ και καιρό την Disney, 
 η οποία επέκτεινε την επιχεί-
ρησή της με θεματικά πάρκα 
στην Ιαπωνία το 1983,  στη Γαλ-
λία το 1992,  στο Χονγκ Κονγκ το 
2005 και στην ηπειρωτική Κίνα 
το 2016. Η επένδυση γίνεται σε 
μια εποχή που τα Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα έχουν εξελιχθεί σε 
δημοφιλή τουριστικό προορισμό 
και αναζητούν τρόπους να απε-
ξαρτηθούν από το πετρέλαιο. Το 
Αμπου Ντάμπι ειδικότερα προ-
σείλκυσε περίπου 24 εκατ. επι-
σκέπτες το 2023,  σύμφωνα με κυ-
βερνητικά στοιχεία. Ο πρόεδρος 
της χώρας,  σεΐχης Μοχάμεντ 
μπιν Ζαγιέντ Αλ Ναχιάν,  έχει θέ-
σει ως στόχο την προσέλκυση 39 
εκατ. επισκεπτών ετησίως στο 
 Αμπου Ντάμπι έως το 2030.

Επέκταση στο Αμπου Ντάμπι για την Disney
Αποτελεί το έβδομο θεματικό πάρκο στο χαρτοφυλάκιο της εταιρείας και αναμένεται να εγκαινιαστεί έως το 2030

         Η επένδυση γίνεται σε 
μια εποχή που τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα 
έχουν εξελιχθεί σε δη-
μοφιλή τουριστικό προ-
ορισμό και αναζητούν 
τρόπους να απεξαρτη-

θούν από το πετρέλαιο.

 Τα «μαγικά βασίλεια» της Disney ήταν αναμφισβήτητα ο σημαντικότερος μο-
χλός οικονομικής ανάπτυξης,  αντιπροσωπεύοντας το 59% των λειτουργικών 
εσόδων της κατά το οικονομικό έτος 2024,  καθώς ο ανταγωνισμός από το 
streaming αυξάνεται. 

Λεκτική επίθεση εναντίον του 
επικεφαλής της Fed Τζερόμ Πά-
ουελ εξαπέλυσε για άλλη μία 
φορά ο Αμερικανός πρόεδρος 
Ντόναλντ Τραμπ, μετά την 
απόφαση της Ομοσπονδιακής 
Τράπεζας των ΗΠΑ να διατη-
ρήσει αμετάβλητα τα επιτόκια 
λόγω της οικονομικής αβεβαι-
ότητας που έχουν προκαλέσει 
οι δασμοί.

Ο Τραμπ είπε σε ανάρτησή 
του στο Truth Social: «Ο “πο-
λύ αργά” Τζερόμ Πάουελ είναι 
ένας ηλίθιος, που δεν έχει ιδέα. 
Πέραν αυτού, τον συμπαθώ πο-
λύ! Το πετρέλαιο και η ενέργεια 
έχουν πέσει πολύ, σχεδόν όλα 
τα κόστη (τρόφιμα και αυγά) 
έχουν πέσει, ουσιαστικά κα-
θόλου πληθωρισμός, Χρήματα 
δασμών ρέουν στις ΗΠΑ – Το 
άκρως αντίθετο του “πολύ αρ-
γά”. Καλή διασκέδαση!».

H Fed διατήρησε την Τε-
τάρτη αμετάβλητα τα επιτό-
κια, όπως αναμενόταν ευρέως, 
προειδοποιώντας ότι οι κίνδυνοι 
τόσο για τον πληθωρισμό όσο 
και για την ανεργία έχουν αυξη-
θεί, επισκιάζοντας περαιτέρω τις 
προοπτικές για την οικονομία. 

Η οικονομία, ωστόσο, συνε-
χίζει να αναπτύσσεται με στα-
θερό ρυθμό, αναφερόταν στο 
ανακοινωθέν της Fed, αποδίδο-
ντας τη συρρίκνωση του πρώ-
του τριμήνου στο ρεκόρ των 
εισαγωγών, καθώς επιχειρήσεις 
και νοικοκυριά έσπευσαν να 
αγοράσουν αγαθά για να προ-
λάβουν τους δασμούς. Επίσης, 
η αγορά εργασίας παραμένει 
ισχυρή και ο πληθωρισμός εξα-
κολουθεί να είναι υψηλότερος, 
σύμφωνα με το ανακοινωθέν, 
επαναλαμβάνοντας ουσιαστικά 
τη λεκτική της προηγούμενης 
ανακοίνωσης.

Το ανακοινωθέν της Τετάρ-
της, πάντως, υπογράμμιζε τους 
αναδυόμενους κινδύνους που 
θα μπορούσαν να καταστήσουν 
πιο δύσκολες τις επιλογές της 
Fed τους επόμενους μήνες. «Η 
αβεβαιότητα ως προς τις οικο-
νομικές προοπτικές έχει αυξη-
θεί ακόμη περισσότερο», σημεί-
ωνε η Fed, η οποία αποφάσισε 
να διατηρήσει τα επιτόκια αμε-
τάβλητα στο σημερινό εύρος 
4,25% έως 4,5%. Η απόφαση 
ήταν ομόφωνη. 

«Η νομισματική επιτροπή 
παρακολουθεί τους κινδύνους 
και στις δύο πλευρές της διπλής 
εντολής της και κρίνει ότι οι κίν-
δυνοι για αύξηση της ανεργί-
ας και υψηλότερο πληθωρισμό 
έχουν πολλαπλασιαστεί», ανέ-

φερε το ανακοινωθέν. Από την 
άλλη πλευρά του Ατλαντικού, η 
Τράπεζα της Αγγλίας επιβεβαί-
ωσε τις εκτιμήσεις των αναλυ-
τών και προχώρησε σε μείωση 
του επιτοκίου αναφοράς κατά 
25 μονάδες βάσης, στο 4,25%, 
προκειμένου να τονώσει την 
ανάπτυξη εν μέσω της αβεβαι-
ότητας σχετικά με τις συνέπει-
ες των δασμών του Αμερικανού 
προέδρου.

Ωστόσο, η απόφαση δεν ήταν 
ομόφωνη, καθώς η Επιτροπή 

Νομισματικής Πολιτικής ψήφισε 
με ψήφους 5-4 υπέρ της απόφα-
σης για μείωση των επιτοκίων 
κατά 25 μονάδες βάσης. ∆ύο μέ-
λη ήθελαν μεγαλύτερη μείωση 
και δύο επιθυμούσαν παύση.

Η επιβράδυνση των αυξήσε-
ων των τιμών, με τον πληθωρι-
σμό να υποχωρεί στο 2,6% σε 
ετήσια βάση τον Μάρτιο (από 
2,8% τον προηγούμενο μήνα), 
έδωσε το περιθώριο στην BoE 
να προχωρήσει σε χαλάρωση. 
Ο διοικητής Αντριου Μπέιλι δή-
λωσε ότι η χαλάρωση των πλη-
θωριστικών πιέσεων ήταν αυτή 
που επέτρεψε τη μείωση των 
επιτοκίων.

Η Επιτροπή διατήρησε την 
πρόβλεψή της ότι η χαλάρωση 
θα πρέπει να συνεχίσει να είναι 
«σταδιακή και προσεκτική» υπό 
το πρίσμα της αστάθειας στην 
παγκόσμια οικονομία που προ-
καλείται από τους σαρωτικούς 
δασμούς.

Η απόφαση διακρίνεται από 
έναν πιο αυστηρό τόνο σε σχέ-
ση με τις προβλέψεις. Αμέσως 
μετά η λίρα σημείωσε ράλι 
έναντι του ευρώ, καθώς οι 
traders περιόρισαν τα στοιχή-
ματα σχετικά με την περαιτέρω 
χαλάρωση.

Ο Τραμπ με ανάρτησή του στο Truth Social επιτέθηκε στον Τζερόμ Πάουελ, σημειώνοντας: «Ο “πολύ αργά” είναι 
ένας ηλίθιος, που δεν έχει ιδέα. Πέραν αυτού, τον συμπαθώ πολύ».

Η αβεβαιότητα 
ως προς τις οικονομι-
κές προοπτικές έχει 

αυξηθεί ακόμη περισ-
σότερο, σημειώνει 
η Ομοσπονδιακή 

Τράπεζα των ΗΠΑ.

Νέα επίθεση Τραμπ κατά Πάουελ
μετά τον «πάγο» FED στα επιτόκια

Ο Αμερικανός πρόεδρος αμφισβητεί τους κινδύνους για τον πληθωρισμό

ΑΝΑΛΥΣΗ

Αντιμέτωπες με το ενδεχόμενο 
μιας στρατιωτικής απόσυρσης 
των ΗΠΑ από την αυλή τους 
και μιας νέας απειλής από τη 
Ρωσία, ευρωπαϊκές χώρες όπως 
η Γερμανία και το Ηνωμένο Βα-
σίλειο σχεδιάζουν την αύξηση 
των αμυντικών τους δαπανών 
πάνω από το 3% του ΑΕΠ. Ωστό-
σο, εκτός αν το μπλοκ θέλει να 
καταλήξει σε μια Γραμμή Μα-
ζινό του 21ου αιώνα –την εξαι-
ρετικά δαπανηρή οχύρωση των 
συνόρων της Γαλλίας, την οποία 
ο γερμανικός στρατός απλώς 
παρέκαμψε στην αρχή του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου–, πρέπει 
να κατευθύνει δισεκατομμύρια 
ευρώ στην αμυντική τεχνολογία 
και την καινοτομία.

Από τα 1,5 τρισ. δολάρια που 
δαπάνησαν πέρυσι για την άμυ-
να τα μέλη του ΝΑΤΟ, η κάθε 
χώρα δαπάνησε κατά μέσον όρο 
τα δύο πέμπτα για μισθούς και 
συντάξεις στρατιωτών, περίπου 
το ένα τρίτο για τη συντήρηση 

του στρατιωτικού εξοπλισμού 
και περίπου το ίδιο ποσό για νέα 
όπλα και εξοπλισμό. Η έρευνα 
και η ανάπτυξη δεν ήταν στις 
προτεραιότητές τους. Το 2023 
οι ΗΠΑ δαπάνησαν περίπου το 
15% του στρατιωτικού προϋ-
πολογισμού τους, ύψους 916 
δισ. δολαρίων, σε έρευνα και 
ανάπτυξη (R&D), σε σύγκριση 
με μόλις 4% για τα κράτη-μέ-
λη της Ε.Ε.

Η περιοχή ομολογουμένως 
έχει μεγάλο απόθεμα παραδο-
σιακού υλικού, έπειτα από δε-
καετίες υποεπένδυσης μετά τον 
Ψυχρό Πόλεμο. Εάν ο Ντόναλντ 
Τραμπ έδινε εντολή στο Γ΄ Σώμα 
Στρατού των ΗΠΑ να μη στη-
ρίξει την Ευρώπη, το μπλοκ 
θα χρειαζόταν επιπλέον 1.400 
άρματα μάχης, 2.000 οχήματα 
μάχης πεζικού, 700 οβιδοβόλα 
και 300.000 στρατιώτες για την 
αποτροπή της Ρωσίας, εκτιμούν 
αναλυτές του Bruegel. ∆εν είναι 
τυχαίο που πέρυσι σχεδόν όλα 
τα μέλη δαπάνησαν τουλάχι-
στον το 20% που συνιστά το 
ΝΑΤΟ για δαπάνες σε νέο εξο-
πλισμό, ένα μεγάλο βήμα σε σχέ-
ση σε μια δεκαετία πριν.

Ωστόσο, η ικανότητα της Ου-

κρανίας να αποκρούει τις ρωσι-
κές δυνάμεις δείχνει ότι ο πόλε-
μος έχει αλλάξει. Τα δύο τρίτα 
της καταστροφής ρωσικών αρ-
μάτων μάχης πέρυσι προκλήθη-
καν από drones. Αυτά ποικίλ-
λουν, από εκδόσεις των 100.000 
δολαρίων που μπορούν να δι-
ανύσουν 100 χιλιόμετρα, έως 
μοντέλα πολύ μικρότερης εμ-
βέλειας που στοιχίζουν μόλις 
500 δολάρια. Η επιτυχία τους 
πηγάζει εν μέρει από τη σχετι-
κή έλλειψη παραδοσιακού υλι-
κού στην Ουκρανία και τη μεγα-
λύτερη ευπάθεια των ρωσικών 
αρμάτων μάχης σε τέτοιες επι-
θέσεις. Ακόμη κι έτσι, είναι ση-
μαντικό για τον επανεξοπλισμό 
της Ευρώπης αν ένα UAV αξί-
ας 35.000 δολαρίων μπορεί να 
εξουδετερώσει ένα ρωσικό άρ-
μα μάχης αξίας 5 εκατ. δολαρί-
ων. Η ίδια αρχή ισχύει και για 
τη χρήση της τεχνολογίας και 
των συστημάτων λογισμικού 
γενικότερα.

Ομολογουμένως, όμως, η 
Ευρώπη δεν θα ήταν σοφό να 
επενδύσει ολοκληρωτικά στα 
drones, τα οποία θα μπορούσαν 
να ξεπεραστούν από νεότερες 
τεχνολογίες. Εξίσου σημαντική 
με τα επιπλέον χρήματα για την 
έρευνα, ωστόσο, είναι η αλλα-
γή νοοτροπίας. Η προμήθεια 
στρατιωτικών μέσων είναι συ-
χνά μια αργή, πολυετής συμ-
βατική διαδικασία, που παρέ-
χει έναν σχετικά μικρό αριθμό 
ακριβών πολεμικών μηχανη-
μάτων. Η Ουκρανία έχει δείξει 
ότι μια ταχύτερη, πιο αποτε-
λεσματική και πιο τεχνολογι-
κά επικεντρωμένη προσέγγιση 
μπορεί να είναι πιο προσαρμο-
στική στις ανάγκες της πρώτης 
γραμμής. Ενας τρόπος για να 
μιμηθούν αυτό το μοντέλο τα 
ευρωπαϊκά υπουργεία άμυνας 
θα ήταν να διεξάγουν ad hoc 
διαγωνισμούς.

Θα μπορούσαν να προσκαλέ-
σουν εταιρείες, ανάμεσά τους 
νεοφυείς, για να σχεδιάσουν 
νέους τύπους υλικού για νέες 
ανάγκες, με δέλεαρ δεκάδες 
εκατομμύρια ευρώ σε μετρητά 
και μια ευκαιρία για μεγαλύτερα 
συμβόλαια. Αυτό θα βοηθούσε 
στην αντιστάθμιση του status 
quo, που επικρατεί και στις δύο 
πλευρές του Ατλαντικού, όπου 
οι τεράστιες αμυντικές εταιρεί-
ες έχουν οικονομικά κίνητρα να 
επικεντρωθούν σε επικερδείς 
και μακροχρόνιες συμβάσεις και 
συντήρηση, αντί να επινοούν 
νέο εξοπλισμό.

Η ανάγκη για αύξη-
ση των κονδυλίων σε 
έρευνα και ανάπτυξη 

στην Ευρώπη. 

Ο ρόλος των νέων τεχνολογιών
στις αμυντικές δαπάνες 

Του ΤΖΟΡΤΖ ΧΕΪ / REUTERS

Η κεντρική τράπεζα της Νορβηγίας άφησε αμετάβλητο το κόστος 
δανεισμού για 11η συνεχή συνεδρίαση και επανέλαβε το σχέδιό της 
να αρχίσει τη χαλάρωση αργότερα φέτος. Ομοίως, στη γειτονική 
Σουηδία, η Riksbank τήρησε στάση αναμονής, αλλάζοντας παράλ-
ληλα τις εκτιμήσεις της για πιθανή περαιτέρω χαλάρωση εν ευθέτω 
χρόνω. Οι αξιωματούχοι της κεντρικής τράπεζας της Σουηδίας άφη-
σαν το επιτόκιο αναφοράς τους στο χαμηλό επίπεδο δύο ετών, στο 
2,25%, όπως ανέμεναν σχεδόν όλοι οι οικονομολόγοι που συμμε-
τείχαν στην έρευνα του Bloomberg. Η Norges Bank διατήρησε την 
Πέμπτη το επιτόκιο καταθέσεων στο 4,5%, το υψηλότερο των τε-
λευταίων 16 και πλέον ετών, επιβεβαιώνοντας τις προβλέψεις σχε-
δόν όλων των οικονομολόγων που συμμετείχαν στην έρευνα του 
Bloomberg. Στην ανακοίνωσή της επανέλαβε ότι το κόστος δανει-
σμού θα μειωθεί «κατά τη διάρκεια του 2025». 

Σε γραμμή FED Νορβηγία και Σουηδία
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Τριάντα μέρες μετράει πλέον η 
«παύση» των δασμών που κή-
ρυξε στις 9 Απριλίου ο Αμερι-
κανός πρόεδρος και καμία πρό-
οδος δεν έχει σημειωθεί στις 
εμπορικές διαπραγματεύσεις 
μεταξύ Βρυξελλών και Ουάσι-
γκτον. 

Σε αντίθεση μάλιστα με το 
Ηνωμένο Βασίλειο, η Ευρω-
παϊκή Ενωση δεν βλέπει ούτε 
καν πρόθεση εκ μέρους των 
ΗΠΑ θετικής προσέγγισης ή 
αναζήτησης συμφωνίας στο 
πλαίσιο της 90ήμερης ιδιότυ-
πης «εκεχειρίας», προκειμέ-
νου να αποφευχθεί ο εμπορι-
κός πόλεμος μεταξύ των δύο 
πλευρών του Ατλαντικού. Και 
γι’ αυτό η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή σκληραίνει πλέον τη θέ-
ση της προχωρώντας σε δύο 
αποφασιστικές κινήσεις: εκ-
κίνηση διαδικασίας δημόσιας 
διαβούλευσης επί «πακέτου» 
αντίμετρων έναντι των ΗΠΑ, 
συνολικού ύψους 95 δισ. ευρώ 
και προσφυγή στον Παγκό-
σμιο Οργανισμό Εμπορίου με 
καταγγελία των «ανταποδοτι-
κών» δασμών του Τραμπ. 

Η λίστα που παρουσίασε η 
Κομισιόν αφορά περίπου 2.000 
προϊόντα, ενώ οι δασμολογικοί 
«στόχοι» της αναμένεται να 
πλήξουν τον τομέα των αερο-
σκαφών και κυρίως την Boeing.

Επίσης περιλαμβάνονται και 
άλλες κατηγορίες εξαγωγών, 
όπως χημικά, ηλεκτρικοί εξο-
πλισμοί, όπως φωτογραφικές 
μηχανές, προϊόντα που σχετί-
ζονται με την υγεία (όχι φαρ-
μακευτικά) και ορισμένα τρό-
φιμα, όπως γλυκοπατάτες και 
ξηροί καρποί.

Οι Βρυξέλλες ξεκινούν πά-
ντως διαβούλευση και με 
εμπλεκόμενους φορείς αλλά 
και κράτη-μέλη για πιθανές δι-
καστικές διαφορές εναντίον 
των ΗΠΑ σχετικά με τους αμοι-
βαίους δασμούς ύψους 20% που 
ανακοίνωσε ο Τραμπ τον περα-
σμένο μήνα. 

Ο αρμόδιος επίτροπος Μά-
ρος Σέφκοβιτς είχε πριν από 
λίγες ημέρες προειδοποιήσει 
την Ουάσιγκτον ότι η Ε.Ε. δεν 
θα προχωρήσει σε οποιαδή-
ποτε αθέμιτη εμπορική συμ-
φωνία και προετοιμάζεται «για 
οποιοδήποτε σενάριο», εάν οι 
τρέχουσες διαπραγματεύσεις 
αποτύχουν. 

Τα μέτρα είναι επιπρόσθετα 

ύψους 21 δισ. ευρώ που ανα-
κοινώθηκαν πριν από ένα μή-
να ως «απάντηση» στα περιο-
ριστικά μέτρα στις εισαγωγές 
ευρωπαϊκού αλουμινίου και χά-
λυβα και αφορούσαν δασμούς 
στις εισαγωγές μηχανών τύπου 
Harley Davidson, πουλερικών 
και τζιν οι οποίοι «πάγωσαν» 
από την Ε.Ε. ως ένδειξη καλής 
θελήσεως ενόψει των διαπραγ-
ματεύσεων με τις ΗΠΑ.

Η νέα λίστα περίπου 200 σε-
λίδων που ανακοινώθηκε χθες 
περιλαμβάνει πλέον και αλκο-
ολούχα ποτά και κρασιά –που 
είχαν αφαιρεθεί προηγουμένως 
κατ’ απαίτησιν της Γαλλίας και 
της Ιταλίας–, αλλά και το ουί-
σκι Bourbon, προϊόν που ται-
ριάζει στον στόχο της Ε.Ε. να 
«χτυπηθούν οι ΗΠΑ εκεί που 
πονούν περισσότερο». 

Το περίφημο ουίσκι παρά-
γεται κυρίως στο Κεντάκι, ση-
μαντική πολιτεία για τους Ρε-
πουμπλικανούς, ενόψει των 
ενδιάμεσων αμερικανικών 
εκλογών το 2026.

Ανώτατοι Ευρωπαίοι αξιω-
ματούχοι, πάντως, διευκρίνι-
σαν ότι στόχος παραμένει μια 
λύση που θα έρθει ως αποτέλε-
σμα διαπραγμάτευσης και ότι 
οι εξαγγελίες δεν έχουν σκο-
πό την «κλιμάκωση» ούτε και 
μια προσέγγιση μέτρων ισοδύ-
ναμων σε «δολάριο προς δο-
λάριο» ή «ευρώ προς ευρώ», 

αλλά μάλλον αφορούν μια προ-
ετοιμασία της Ε.Ε. έναντι κά-
θε σεναρίου και κυρίως της 
πιθανότητας να παραμείνουν 
μακροπρόθεσμα ορισμένοι από 
τους δασμούς του Τραμπ. Και 
στο πλαίσιο αυτό εξήγησαν ότι 
οι Βρυξέλλες θα ακολουθήσουν 
μια στρατηγική «εξισορρόπη-
σης» των εμπορικών σχέσεων 
με τις ΗΠΑ.  

∆εν απέκλεισαν στο προ-
σεχές μέλλον τα «αντίποινα» 
να αγγίξουν τις υπηρεσίες των 
αμερικανικών τεχνολογικών 
κολοσσών. «Είναι μια επιλογή. 
Θα μπορούσαν να αποτελέσουν 
μέρος του μείγματος αντιμέ-
τρων», είπε χαρακτηριστικά 
ανώτατη πηγή, ενώ επανέλαβε 
ότι στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων παραμένει η προ-
σφορά προς την Ουάσιγκτον 
«μηδενικών δασμών», αλλά και 
αγοράς περισσότερου αμερικα-
νικού υγροποιημένου φυσικού 
αερίου (LNG).

Η Κομισιόν, παράλληλα, ξε-
κινάει διαβούλευση τεσσάρων 
εβδομάδων έως τις 10 Ιουνίου, 
με τους αρμόδιους φορείς και 
τα κράτη-μέλη ώστε το ποσο-
στό των πιθανών δασμών και 
προϊόντων να έχει καθοριστεί 
έως «τις αρχές Ιουλίου», δηλα-
δή λίγες ημέρες πριν από τη λή-
ξη της 90ήμερης παύσης των 
δασμών του Τραμπ.  

Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία 
καταγγελίας στον ΠΟΕ, ανώτα-
τοι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι 
εξήγησαν ότι «θα χρειαστούν 
μερικές εβδομάδες» και ότι, ει-
δικότερα, θα αφορούν «τους 
καθολικούς δασμούς, τους λε-
γόμενους ανταποδοτικούς και 
εκείνους στα αυτοκίνητα και 
εξαρτήματα αυτοκινήτων». Η 
Κομισιόν εμφανίζεται αποφασι-
σμένη να προχωρήσει σ’ αυτή 
την κίνηση, που λίγη ωστόσο 
σημασία θα έχει για τον Τραμπ, 
ο οποίος περιφρονεί εντελώς 
τον ΠΟΕ.

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Σε αντίθεση με 
το Ηνωμένο Βασίλειο 

η Ε.Ε. δεν βλέπει 
ούτε καν πρόθεση 

εκ μέρους των ΗΠΑ 
θετικής προσέγγισης 

ή αναζήτησης 
συμφωνίας. 

Αντίμετρα 95 δισ.
στους δασμούς

Τραμπ ετοιμάζει
η Κομισιόν

Στη λίστα 2.000 αμερικανικά προϊόντα,

από αεροσκάφη μέχρι χημικά και τρόφιμα

• Αεροσκάφη – 10,5 δισ. ευρώ.
• Αυτοκίνητα – 12,5 δισ. ευρώ.
•  Πλαστικά και χημικά – 12,9 
δισ. ευρώ.

•  Εξαρτήματα αυτοκινήτων – 
12 δισ. ευρώ.

•  Οθόνες κομπιούτερ, φωτο-
γραφικές μηχανές – 7,2 δισ. 
ευρώ.

•  Αγροδιατροφικά προϊόντα – 
6,4 δισ. ευρώ.

•  Ιατρικές συσκευές – 6,4 
δισ. ευρώ.

•  Οργανα/συσκευές χημικής 
ανάλυσης – 3 δισ. ευρώ.

•  Μηχανές/συσκευές για κα-
τασκευή ημιαγωγών – 2,8 
δισ. ευρώ.

•  Βαλβίδες για λέβητες/σω-
λήνες – 2,3 δισ. ευρώ. 

Προϊόντα και αξία 

εισαγωγών 

στην Ε.Ε. το 2024

Τα χθεσινά μέτρα είναι επιπρόσθετα εκείνων ύψους 21 δισ. ευρώ που ανακοινώθηκαν πριν από ένα μήνα ως «απά-
ντηση» στα περιοριστικά μέτρα στις εισαγωγές ευρωπαϊκού αλουμινίου και χάλυβα και αφορούσαν δασμούς στις ει-
σαγωγές μηχανών τύπου Harley Davidson, πουλερικών και τζιν, οι οποίοι «πάγωσαν» από την Ε.Ε. ως ένδειξη καλής 
θελήσεως ενόψει των διαπραγματεύσεων με τις ΗΠΑ.
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Αύξηση συμμετοχής σε πλειστηριασμούς
Το 2024 σημειώθηκε ρεκόρ, καθώς μεταβιβάστηκαν 12.476 ακίνητα αξίας 1,32 δισ., ποσό αυξημένο κατά 19,4% έναντι του 2023 

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Ολο και περισσότεροι είναι εκείνοι
που επιλέγουν τη λύση των πλει-
στηριασμών για την αγορά ακι-
νήτου, κατοικίας, ή άλλης κατη-
γορίας, όπως δείχνουν τα στοιχεία
έρευνας της Landea, που παρου-
σιάστηκε στο χθεσινό συνέδριο
eRed Business Forum. Σύμφωνα
με αυτά, το 2024 αποτέλεσε έτος
- ρεκόρ, καθώς πουλήθηκαν συ-
νολικά 12.476 ακίνητα αξίας 1,32
δισ. ευρώ, ποσό που συνιστά αύ-
ξηση κατά 19,4% σε σχέση με το
2023, όταν είχαν πουληθεί 9.279
ακίνητα, αξίας 1,1 δισ. ευρώ.

Στην Αττική πουλήθηκαν 5.051
ακίνητα, αύξηση 28%, ενώ στην
Κεντρική Μακεδονία μέσω της
διαδικασίας του πλειστηριασμού
2.367 ακίνητα, 19% περισσότερα
από το 2023. Ωστόσο, όπως δεί-
χνουν τα στοιχεία της Landea, τη
μεγαλύτερη αύξηση με 51% ση-
μείωσαν οι πωλήσεις στην περι-
φέρεια. Επίσης, παρότι παρατη-
ρείται διάθεση των αγοραστών να
αποκτήσουν και πιο ακριβά ακί-
νητα, αξίας άνω των 2.000
ευρώ/τ.μ., το 2024 το 33% των ακι-
νήτων, ή ένα στα τρία, πουλήθηκε
σε τιμές κάτω των 900 ευρώ/τ.μ.

Αλλο ένα στοιχείο που σχολίασε
ο Βασίλης Πάτρας, διευθυντής
Ανάπτυξης της Landea, είναι ότι
το 2024 αυξήθηκαν οι ενδιαφερό-
μενοι που προτίμησαν να υποβά-
λουν προσφορά από τον πρώτο
πλειστηριασμό, αντί να ρισκάρουν,
περιμένοντας να κηρυχθεί άγονος
και να επαναπροκηρυχθεί με χα-
μηλότερη τιμή εκκίνησης. «Αυτό
συνέβη επειδή ακριβώς έχει αυ-
ξηθεί ο αριθμός των συμμετοχών,
με αποτέλεσμα όλο και περισσό-

τεροι πλειστηριασμοί να καθίσταν-
ται γόνιμοι», σημείωσε ο κ. Πά-
τρας.

Εν τω μεταξύ, σύμφωνα με τα
στοιχεία της Landea, «πλούσιο»
θα είναι και το επερχόμενο πρό-
γραμμα πλειστηριασμών ακινήτων,
καθώς για τους επόμενους επτά
μήνες έχουν αναρτηθεί πλειστη-
ριασμοί για σχεδόν 20.000 επιπλέ-
ον ακίνητα (19.985), εκτιμηθείσας
αξίας 2,35 δισ. ευρώ.

Η έρευνα της Landea επιχείρη-
σε και μια αποτίμηση των σημαν-
τικότερων λόγων που αποτρέπουν
αρκετούς ενδιαφερομένους από
τη συμμετοχή τους στη διαδικασία
αγοράς ακινήτου μέσω πλειστη-
ριασμού. Κυρίαρχο εμπόδιο είναι
το γεγονός ότι δεν υπάρχει πρό-
σβαση στην εικόνα του εσωτερικού

κάθε ακινήτου, ενώ ακολουθούν
κατά σειρά η ανησυχία για πιθανές
νομικές ή διαδικαστικές εμπλοκές
(π.χ. ανακοπές), η αδυναμία εύρε-
σης ακινήτου σε προσιτές τιμές
και η πολυπλοκότητα της διαδι-
κασίας. Αντιθέτως, μόλις στην
πέμπτη θέση εμφανίζονται ηθικοί
λόγοι, κάτι που δεν άφησε ασχο-
λίαστο ο κ. Πάτρας. «Πριν από λίγα
χρόνια οι ηθικοί λόγοι θα ήταν
στην κορυφή της λίστας. Η υπο-

χώρησή τους δείχνει ότι όλο και
περισσότεροι ενδιαφερόμενοι
έχουν πλέον ξεπεράσει το ζήτημα
αυτό». Ωστόσο, όπως τόνισε, θα
πρέπει να ξεπεράσουν και το θέμα
της αδυναμίας να έχουν εικόνα
του εσωτερικού του ακινήτου, κα-
θώς δεν πρόκειται να αλλάξει αυ-
τό.

Συζητώντας τη στεγαστική κρί-
ση, που πιθανώς να εξηγεί και την
αυξητική τάση της στροφής και

προς τους πλειστηριασμούς, ώστε
να εντοπιστούν τυχόν αγοραστικές
ευκαιρίες, το πάνελ «Χρηματοδο-
τώντας το μέλλον της αγοράς κα-
τοικίας» που ακολούθησε, υπό τον
συντονισμό της κ. Δίκας Αγαπη-
τίδου, επικεφαλής της εταιρείας
JLL-Αθηναϊκή Οικονομική, ανέ-
δειξε τα βασικά σκέλη του ζητή-
ματος. «Από το 2020 μέχρι σήμερα
η μέση τιμή πώλησης μιας κατοι-
κίας έχει αυξηθεί κατά 50%, από

τις 200.000 στις 300.000 ευρώ, τη
στιγμή που ο μέσος μηνιαίος μι-
σθός δεν έχει ακολουθήσει τον
ίδιο ρυθμό, με την αύξηση να μην
ξεπερνάει το 30% – από 1.000 σε
1.300 ευρώ. 

Ετσι απαιτούνται πλέον εισο-
δήματα 19 ετών για την αγορά κα-
τοικίας, έναντι 16 ετών που χρει-
άζονταν το 2020», τόνισε ο Γιάννης
Ξυλάς, ιδρυτής και διευθύνων σύμ-
βουλος της εταιρείας πιστοποι-

ημένων εκτιμητών Geoaxis Pro-
perty & Valuation Services.

Σύμφωνα με τον Σταύρο Τόλια,
διευθύνοντα σύμβουλο της Zoia,
το κύριο πρόβλημα είναι το έλ-
λειμμα προσφοράς. Εκτός από τα
ακίνητα των τραπεζών, υπάρχουν
πολλά κτίρια, π.χ. γραφεία, βιο-
μηχανικά ακίνητα κ.λπ., που είναι
κενά και μπορούν να αξιοποιηθούν
με αλλαγή χρήσης, εφόσον δοθούν
και τα αντίστοιχα κίνητρα που θα
επιταχύνουν την όλη διαδικασία.
Εμείς έχουμε ήδη προσθέσει στην
αγορά 800-900 διαμερίσματα τα
οποία προέρχονται από αλλαγή
χρήσης που πραγματοποιήσαμε
στα κτίρια που αποκτήσαμε».

Πάντως, σύμφωνα με τον Κων-
σταντίνο Πεχλιβανίδη, επικεφαλής
επενδύσεων της Premia Properties,

«δεν είναι εύκολο να ανοίξουν τα
παλιά διαμερίσματα, καθώς δεν
είναι μόνο οικονομικοί οι λόγοι
που τα κρατούν κλειστά. Η αύξηση
της προσφοράς είναι μακροχρόνια
σαν διαδικασία. Ωστόσο, το επί-
δομα ενοικίου είναι ένα καλό παυ-
σίπονο, καθώς επιστρέφεται η κα-
λή απόδοση της οικονομίας και
των εσόδων του κράτους, με τη
μορφή μερίσματος προς τους ενοι-
κιαστές».

<<<<<<

Η συνολική αξία 
των ακινήτων που αγο-
ράστηκαν μέσω πλει-
στηριασμού πέρυσι 

διαμορφώθηκε
σε 1,32 δισ. ευρώ.

<<<<<<

Το 2024 αυξήθηκαν 
οι ενδιαφερόμενοι 
που προτίμησαν να 

υποβάλουν προσφορά
από τον πρώτο πλειστη-

ριασμό.ΠΗΓΗ: Landea

Πλειστηριασμοί ακινήτων
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Οι κτηματικές επιδόσεις του Απριλίου 2025
Ο Απρίλιος συνέχισε από εκεί που
το άφησε ο Μάρτιος, αλλά με πιο
αποδυναμωμένο μομέντουμ. Οι
νέες ενδείξεις φανερώνουν πως η
Λευκωσία κινείται σταθερά ανο-
δικά, ενώ οι παραλιακές επαρχίες
έχουν τα σκαμπανεβάσματά τους.
Η Λεμεσός παρόλο που προηγείται
κατά καμιά 500αριά νέες πωλήσεις
έναντι της Λευκωσίας μέσα στην
τετραμηνία, είχε και σχεδόν 60%
περισσότερα επενδυμένα κεφά-
λαια.  

Το καλοκαίρι μπαίνει σιγά-σιγά
και είναι λογικά αναμενόμενο να
δούμε τις παραλιακές πόλεις και
δη τη Λάρνακα, την Πάφο και την
Αμμόχωστο να ενισχύονται.

Τον Απρίλιο του 2025 σημει-
ώθηκαν συνολικά (παγκύπρια)
1.507 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων. Τον Απρίλιο του 2024 είχαν
σημειωθεί 1.691 πωλήσεις, σημει-

ώνοντας έτσι μια πτώση της τάξης
του 10,9%. 

Σε αντίθεση με το πιο πάνω, σε
επίπεδο πωλητηρίων εγγράφων
(μελλοντικές μεταβιβάσεις ακινή-
των που έγιναν), η παγκύπρια ει-
κόνα για τον Απρίλιο ήταν οριακά
θετική με αύξηση της τάξης του
3% σε σχέση με τον Απρίλιο πέρσι:
φέτος κατατέθηκαν 1.404 πωλη-
τήρια έγγραφα σε σχέση με τα
1.366 που κατατέθηκαν πέρσι.
Έτσι η πρώτη τετραμηνία έκλεισε
με συνολική αύξηση 12%.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Απρίλιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €336,1 εκ.  Συγκρινόμενη με

τον Απρίλιο του 2024 όπου η συ-
νολική αξία ήταν πέριξ των €336,9
εκ., βλέπουμε μια ουσιαστικά αμε-
τάβλητη κατάσταση επενδυμένων
κεφαλαίων. Το σημαντικό φυσικά
είναι πως παρόλο που είχαμε λι-
γότερες πωλήσεις, είχαμε αναλο-
γικά περισσότερα κεφάλαια επεν-
δύσεων.

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;

Η Λευκωσία κατέγραψε 479 πω-
λήσεις τον Απρίλιο φέτος και 470
πωλήσεις τον Απρίλιο του 2024
σημειώνοντας οριακή αύξηση
1,9%.  Ο συνολικός όγκος συναλ-

λαγών αυξήθηκε κατά 6,1% εφόσον
τον Απρίλιο φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €75,9 εκ., ενώ τον αν-
τίστοιχο μήνα του 2024 επενδύ-
θηκαν πέριξ των €71,6 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Απριλίου 31,2% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 21,3% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λευκωσία κατέγραψε και 354
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
15% αυξημένα σε σχέση με τον
Απρίλιο του 2024. Συνεπώς η Λευ-
κωσία κινείται από σταθεροποι-
ητικά έως θετικά μέχρι τώρα.

Η Λεμεσός κατέγραψε 378 πω-
λήσεις τον Απρίλιο φέτος και 447

πωλήσεις τον Απρίλιο του 2024
σημειώνοντας πτώση 15,4%. Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών πα-
ρέμεινε πρακτικά αμετάβλητος με
1% αύξηση, εφόσον τον Απρίλιο
φέτος επενδύθηκαν πέριξ των
€128,2 εκ., ενώ τον αντίστοιχο
μήνα του 2024 επενδύθηκαν πέριξ
των €126,9 εκ. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Απριλίου
29,7% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 38,1% επί της αξίας
συναλλαγών. 

Επιπλέον η Λεμεσός κατέγραψε
και 461 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 5% αυξημένα σε σχέση
με τον Απρίλιο του 2024. Άρα και

η Λεμεσός κινείται περισσότερο
σταθεροποιητικά.

Η Λάρνακα κατέγραψε 308 πω-
λήσεις τον Απρίλιο φέτος και 326
πωλήσεις τον Απρίλιο του 2024
σημειώνοντας μείωση 5,5%. Ο συ-
νολικός όγκος συναλλαγών μει-
ώθηκε κατά 8% εφόσον τον Απρί-
λιο φέτος επενδύθηκαν πέριξ των
€47,1 εκ., ενώ τον αντίστοιχο μήνα
του 2024 επενδύθηκαν πέριξ των
€51,2 εκ.  Είχε μερίδιο στη συνο-
λική αγορά του Απριλίου 20,4%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 14% επί της αξίας συναλλα-
γών.  

Επιπλέον η Λάρνακα κατέγραψε

και 275 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 11% μειωμένα σε σχέση
με τον Απρίλιο του 2024.  Είναι ο
πρώτος μήνας εδώ και αρκετό διά-
στημα που οι επιδόσεις της Λάρ-
νακας έχουν αρνητική χροιά.

Η Πάφος κατέγραψε 253 πω-
λήσεις τον Απρίλιο φέτος και 302
πωλήσεις τον Απρίλιο του 2024
σημειώνοντας πτώση 16,2%.  Ελα-
φρά αύξηση 4,5% είχε ο συνολικός
όγκος συναλλαγών με εφόσον τον
Απρίλιο φέτος επενδύθηκαν πέριξ
των €70 εκ., ενώ τον αντίστοιχο
μήνα του 2024 επενδύθηκαν πέριξ
των €67 εκ. Είχε μερίδιο στη συ-
νολική αγορά του Απριλίου 16,8%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 20,8% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Μείωση κατέγραψε η Πά-
φος και στα πωλητήρια έγγραφα
αφού υπήρξαν 238 νέα πωλητήρια
έγγραφα που είναι κατά 6% μει-
ωμένα σε σχέση με τον Απρίλιο
του 2024.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 89
πωλήσεις τον Απρίλιο φέτος και
146 πωλήσεις τον Απρίλιο του 2024
σημειώνοντας κατρακύλα 39%.
Αισθητή μείωση είχε και ο συνο-
λικός όγκος συναλλαγών κατά
26,5% εφόσον τον Απρίλιο φέτος
επενδύθηκαν πέριξ των €15 εκ.,
ενώ τον αντίστοιχο μήνα του 2024
επενδύθηκαν πέριξ των €20,4 εκ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Απριλίου 5,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 4,5% επί
της αξίας συναλλαγών. Σε αντίθεση
με τις πιο πάνω αρνητικές επιδό-
σεις, η Αμμόχωστος κατέγραψε
εκρηκτική αύξηση Απριλίου 33%
σε νέα πωλητήρια έγγραφα, με 76
φέτος έναντι 57 πέρσι. Ιστορικά
η Αμμόχωστος αποδίδει καλύτερα
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Τον Απρίλιο του 2025 σημειώθηκαν συνολικά (παγκύπρια) 1.507 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων. Τον Απρίλιο του 2024 είχαν σημειωθεί 1.691 πωλήσεις,
σημειώνοντας έτσι μια πτώση της τάξης του 10,9%. 

<<<<<<

Η συνολική αξία συναλ-
λαγών τον Απρίλιο φέ-
τος κυμάνθηκε πέριξ

των €336,1 εκατ.  



Στο διαμέρισμά του, στην Κυψέλη, 
καθίσαμε στις πολυθρόνες απένα-
ντι από τη βιβλιοθήκη. Ημασταν 
μόνοι – και δεν ήμασταν. Μαζί μας, 
θαρρείς, συγγενείς και φίλοι, δά-
σκαλοι και συνεργάτες, απόντες 
που γίνονταν παρόντες μέσα από 
τις αφηγήσεις του. «Βαρέθηκα τις 
συνεντεύξεις στις οποίες αναμασώ 
τα ίδια και τα ίδια», μου είχε πει 
πει λίγες ημέρες νωρίτερα ο Πέ-
τρος Μάρκαρης. «Γιατί να μη φτιά-
ξουμε, λοιπόν, μια “πινακοθήκη” 
με αγαπημένα σας πρόσωπα που 
άφησαν ανεξίτηλο σημάδι στην 
πορεία σας;» είχα αντιπροτείνει. 
«Αυτό μάλιστα!» είχε συμφωνήσει.

Το πρώτο πορτρέτο δεν μπο-
ρούσε παρά να είναι του αστυ-
νόμου Κώστα Χαρίτου, του δημο-
φιλούς ήρωά του. Το «Νυχτερινό 
δελτίο», στο οποίο ο Χαρίτος έκανε 
το ντεμπούτο του, βγήκε στα βι-
βλιοπωλεία το 1995 και ακολούθη-
σαν άλλα δεκαεπτά βιβλία. Τέσσε-
ρα από αυτά, τρία μυθιστορήματα 
και μία συλλογή διηγημάτων, εξα-
ντλημένα και δυσεύρετα, μια και 
ο εκδοτικός οίκος από τον οποίο 
κυκλοφόρησαν έχει κλείσει –«Σε-
μινάρια φονικής γραφής», «Ψω-
μί, παιδεία, ελευθερία», «Τίτλοι 
τέλους» και «Αθήνα πρωτεύου-
σα Βαλκανίων»–, θα κυκλοφορή-
σουν με την «Καθημερινή», αρχής 
γενομένης από τις 18 Μαΐου και 
για τέσσερις διαδοχικές Κυριακές. 

Πρόκειται για μια σημαντική 
προσφορά της «Κ» προς τους ανα-
γνώστες της και ο πολυβραβευ-
μένος 88χρονος συγγραφέας δεν 
έκρυψε τη χαρά του. «Θα αποκτή-
σουν μια νέα ζωή και ένα νέο ή και 
διαφορετικό κοινό: αναγνώστες 
που διαβάζοντάς τα θα διαπιστώ-
σουν ότι η σύγχρονη αστυνομική 
λογοτεχνία θεματοποιεί πολιτι-
κά και κοινωνικά ζητήματα. Κα-
μία σχέση δεν έχει με συγγραφείς 
όπως η Αγκάθα Κρίστι ή ο Κόναν 
Ντόιλ, που είναι πια ξεπερασμέ-
νοι. Τα δικά τους μυθιστορήματα 
πυλώνα είχαν το ερώτημα “ποιος”. 

Σήμερα το καίριο ερώτημα είναι 
“γιατί”. Γιατί ένας άνθρωπος γί-
νεται δολοφόνος;».

 
– Πότε και πώς «γεννήθηκε» ο 
Χαρίτος;

– Το 1992 συνεργαζόμουν με 
τον σκηνοθέτη Πάνο Κοκκινό-
πουλο γράφοντας τα σενάρια για 
την τηλεοπτική σειρά «Η ανατο-
μία ενός εγκλήματος» που προ-
βαλλόταν στον ANT1. Επειτα από 
κάμποσα επεισόδια, έχοντας κου-
ραστεί, ανακοίνωσα στη διεύθυν-
ση του καναλιού ότι σκόπευα να 
σταματήσω. Με κοίταξαν σαν να 
μην ήμουν στα καλά μου. «Πλη-
ρώνεσαι αδρά και η επιτυχία είναι 
τεράστια. Γιατί να σταματήσεις;» 
με ρώτησαν και επέμεναν να συ-
νεχίσω για λίγο ακόμα. Το έκανα 
με βαριά καρδιά. Μέχρι που ένα 
πρωί, καθώς δούλευα στο γρα-
φείο μου, είδα δίπλα στην οθόνη 
του υπολογιστή μου, λες και ήταν 
ολοζώντανοι, μια τυπική, μικροα-
στική ελληνική οικογένεια: έναν 
άνδρα, μια γυναίκα και το παιδί 
τους, που δεν μπορούσα να δια-
κρίνω αν ήταν αγόρι ή κορίτσι. Η 
πρώτη μου αντίδραση ήταν αρνη-
τική, προσπάθησα να απωθήσω 
την εικόνα.

 
– Γιατί να την απωθήσετε;

– Επειδή είχα γράψει για πολ-
λούς μικροαστούς. Νισάφι πια, 
σκέφτηκα. Ειδικά ο άνδρας, όμως, 
ήταν πεισματάρης, δεν έφευγε με 
τίποτα από μπροστά μου. Αυτό συ-
νεχίστηκε για αρκετές μέρες και 
εξελίχθηκε σε μαρτύριο! «Για να 
με βασανίζει έτσι, ή αστυνομικός 
είναι ή οδοντίατρος», είπα στον 
εαυτό μου και αποφάσισα να... 
ενδώσω, υιοθετώντας την πρώτη 
εκδοχή, του αστυνομικού. Μέσα 
σε λίγα λεπτά ήξερα τα πάντα για 
εκείνον: ότι είχε γεννηθεί σε ένα 
χωριό της Ηπείρου, ότι ο πατέρας 
του ήταν ενωμοτάρχης, ότι ήταν 
παθιασμένος με τα λεξικά, ότι η 
σύζυγός του λεγόταν Αδριανή και 
η κόρη του Κατερίνα, ότι έμεναν 
στο Παγκράτι. Καταλαβαίνετε, λοι-

πόν, πόσο καιρό ωρίμαζε μέσα μου 
αυτός ο ήρωας...

 
– Σας μοιάζει καθόλου;

– Οχι, είμαστε τελείως διαφο-
ρετικοί· σε προσλαμβάνουσες, σε 
εμπειρίες, στα πάντα. Ομως μοιά-
ζει η γυναίκα του, η Αδριανή, στη 
μητέρα μου. Πρώτο κοινό στοιχείο 
τους είναι τα εξαιρετικά γεμιστά 
τους. Ολες οι εντάσεις και οι δια-
φωνίες μεταξύ του Χαρίτου και 
της γυναίκας του ξεπερνιούνται 
με ένα ταψί γεμιστά, η συμφιλί-
ωσή τους περνάει μέσα από τον 
φούρνο. Το ίδιο συνέβαινε με τους 
γονείς μου, το φαγητό ήταν δεί-
κτης οικογενειακής ηρεμίας. Επί-
σης, η Αδριανή έχει έναν μοναδικό 
τρόπο να αποστομώνει τον Χαρί-
το. Ακριβώς όπως η μητέρα μου.

 
– Σε κανένα από τα βιβλία σας 
δεν έχει χρησιμοποιήσει ποτέ το 
όπλο του. Γιατί;

– Παραδοσιακά στην αστυνο-
μική λογοτεχνία ο ήρωας σπάνια 
χρησιμοποιεί το όπλο του. Ο Χα-
ρίτος έχει μια ομάδα συνεργατών 
με τη βοήθεια των οποίων διαλευ-
καίνει τα εγκλήματα. Οπλο του εί-
ναι η ευστροφία του.

 
– Με ποιους «μάστορες» της 
αστυνομικής λογοτεχνίας θεω-
ρείτε ότι έχετε ένα είδος συγ-
γένειας;

– Ανέκαθεν εκτιμούσα πολύ 
τον Ζορζ Σιμενόν. Με τα χρόνια 
ανέπτυξα ενδιαφέρον για τους 
εκπροσώπους του μεσογειακού 
αστυνομικού μυθιστορήματος: 
τον Μανουέλ Βάθκεθ Μονταλ-
μπάν, τον Λεονάρντο Σάσα, τον 
Ζαν-Κλοντ Ιζό, μεταξύ άλλων. Σε 
αυτή την κατηγορία εντάσσονται 
και τα δικά μου βιβλία. Το μεσογει-
ακό μυθιστόρημα έχει μια κοινω-
νικοπολιτική διάσταση, δεν μένει 
μόνο στο προφανές, δηλαδή στην 
επίλυση ενός γρίφου. Μιλάει για 
τις ανάγκες της κοινωνίας και προ-
σπαθεί να ανταποκριθεί σε αυτές.

 
– Την απήχηση που γνωρίζουν 

διεθνώς τα βιβλία σας την πε-
ριμένατε;

– Οταν κανείς γράφει σε μια 
«μικρή» γλώσσα όπως η ελληνική, 
χρειάζεται τύχη για να φτάσει στη 
διεθνή αναγνώριση. Κι εγώ στά-
θηκα τυχερός, δεν έχω αυταπάτες. 
Με το που κυκλοφόρησε το πρώτο 
μου βιβλίο, η Αν Μαρί Σέλινγκερ, 
στέλεχος του Ινστιτούτου Γκαί-
τε της Αθήνας, ενθουσιάστηκε. 
Μετέφρασε, λοιπόν, τρία κεφά-
λαια και μέσω ενός γνωστού της 
τα έστειλε στον ελβετικό εκδοτικό 
οίκο Diogenes. Οταν τα διάβασε 
ο ιδιοκτήτης του, Ντανιέλ Κέελ, 
έκλεισε αμέσως τα δικαιώματα. Η 
επιτυχία του πρώτου βιβλίου οδή-
γησε στη συνέχεια της συνεργα-
σίας μας και στο δεύτερο, μέχρι 
που ο εν Ελλάδι εκδότης μου και 
αδελφικός μου φίλος, Σάμης Γα-
βριηλίδης, με προέτρεψε να τους 
δώσω τα διεθνή δικαιώματα. Εί-
χε δίκιο. Ετσι άνοιξαν για εμένα 
οι πόρτες όχι μόνο στο γερμανό-
φωνο κοινό, αλλά και σε πολλές 
χώρες. Πρέπει πάντως να πω ότι 
τα βιβλία μου είναι περισσότερο 
δημοφιλή στον Νότο της Μεσο-
γείου και στη Λατινική Αμερική.

 
– Υπάρχει κάποιος λόγος γι’ αυτό;

– Πιστεύω πως έχει να κάνει με 
την οικογένεια: έκανα ήρωά μου 
έναν αστυνομικό που δεν ήταν 
μόνος όπως η συντριπτική πλει-
ονότητα των ηρώων της αστυνο-
μικής λογοτεχνίας, κι αυτό ήταν 
μεγάλη ανατροπή. Σε χώρες όπως 
αυτές του Νότου, όπου ο ρόλος της 
οικογένειας παραμένει κομβικός, 
οι αναγνώστες δεν ταυτίζονται με 
τον Χαρίτο αλλά με την οικογένειά 
του. Είναι χαρακτηριστικό κάτι που 
συνέβη στη διάρκεια της επίσκε-
ψής μου, για μια ομιλία, στην πόλη 
Ολότ της Καταλωνίας. Μου σύστη-
σαν μια κυρία. Απλωσα το χέρι μου 
να τη χαιρετήσω κι εκείνη, αγνο-
ώντας το προτεταμένο μου χέρι, 
έπεσε πάνω μου και με αγκάλιασε 
σφιχτά. «Σας ευχαριστώ», μου είπε 
συγκινημένη, «γιατί η οικογένεια 
του Χαρίτου είναι η δική μου!».

• Συνέχεια 
στη σελίδα 3

Ο Πέτρος Μάρκαρης μίλησε στην «Κ» για τα παιδικά του χρόνια στη Χάλκη, για τους δασκάλους του, για τη Βιέννη, για τον Αγγελόπουλο και τον Καμιλέρι, μα κυρίως για τον Κώστα Χαρίτο. «Μέσα σε 
λίγα λεπτά ήξερα τα πάντα για εκείνον: ότι είχε γεννηθεί σε ένα χωριό της Ηπείρου, ότι ο πατέρας του ήταν ενωμοτάρχης, ότι ήταν παθιασμένος με τα λεξικά...», λέει και το πρόσωπό του φωτίζεται.

Τα βιβλία του Πέτρου 
Μάρκαρη «Σεμινάρια φο-
νικής γραφής», «Ψωμί, 
παιδεία, ελευθερία», «Τίτ-
λοι τέλους» και «Αθήνα, 
πρωτεύουσα Βαλκανίων» 
θα κυκλοφορήσουν με 

την «Καθημερινή», από τις 
18 Μαΐου και για τέσσερις 
διαδοχικές Κυριακές. 
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Οπλο του είναι η ευστροφία του
Ο Πέτρος Μάρκαρης μιλάει στην «Κ» για τη «γέννηση» του αστυνόμου Χαρίτου

Συνέντευξη στην ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Κυριακή 11 Μαΐου 2025

Τα γεμιστά

Ολες οι εντά-

σεις και οι 

διαφωνίες 

μεταξύ του 

Χαρίτου και 

της γυναί-

κας του ξε-

περνιούνται 

με ένα ταψί 

γεμιστά, η 

συμφιλίωσή 

τους περνάει 

μέσα από τον 

φούρνο. Το 

ίδιο συνέβαι-

νε με τους γο-

νείς μου.

Οικογένεια

Στην πόλη 

Ολότ της Κα-

ταλωνίας μου 

σύστησαν μια 

κυρία. Επεσε 

πάνω μου και 

με αγκάλιασε 

σφιχτά. «Σας 

ευχαριστώ», 

μου είπε συ-

γκινημένη, 

«γιατί η οι-

κογένεια του 

Χαρίτου είναι 

η δική μου!».
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ΕΚΘΕΣΗ

Ανατέλλων Αστήρ, Λουκία Νικολαΐδου
Με την δημιουργία ενός βιωματικού χώρου 
παρατήρησης και αναστοχασμού με επίκε-
ντρο τα έργα της Λουκίας Νικολαΐδου (1909 
- 1994), η έκθεση «Ανατέλλων Αστήρ, Λουκία 
Νικολαΐδου», σε επιμέλεια Ευαγόρα Βανέζη 
και Χριστίνας Λάμπρου, παρουσιάζεται με-
ταξύ 16 - 18 και 23 - 25 Μαΐου στο σπίτι όπου 
γεννήθηκε και μεγάλωσε η Κύπρια μοντέρνα 
ζωγράφος, στην οδό Ειρήνης 65 στη Λεμεσό. 
Σε αυτό το πλαίσιο θα διοργανωθεί μια σειρά 
δράσεων καθώς και διαγενεακό εργαστήριο 
τα οποίο χρηματοδοτείται από το πρόγραμμα 

Toolkit of Care του Ευρωπαϊκού οργανισμού 
COST. Στην έκθεση παρουσιάζονται έργα της 
ζωγράφου από τη συλλογή της οικογένειας 
Κοραή και κάποια παρουσιάζονται για πρώτη 
φορά. Τα έργα τέχνης, συνδιαλέγονται με την 
τεκμηρίωση της παραγωγής τους και την ιστο-
ριογραφία της τέχνης. Σε αυτό το σπίτι βρέθη-
καν το 1987 πολλά από τα έργα που παρου-
σιάζονται στην έκθεση, η «ανακάλυψη» των 
οποίων επανέφερε τη ζωγράφο στο προσκή-
νιο. Ειρήνης 65, Λεμεσός, στο οικογενειακό 

σπίτι της ζωγράφου.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ ΚΥΠΡΟΥ 

Premiere 5
Για να διευθύνει τις συναυλίες PREMIERE 5, η Ορχήστρα καλωσορί-
ζει στο πόντιουμ την εξαιρετικά ταλαντούχα Πολωνέζα μαέστρο Kinga 
Glowacka, νικήτρια του περσινού ∆ιεθνούς Σεμιναρίου και ∆ιαγωνισμού 
∆ιεύθυνσης Ορχήστρας της Σ.Ο.Κ. Το πρόγραμμα συνδυάζει δύο αγαπη-
μένα αριστουργήματα του ρομαντισμού των Edward Elgar και Johannes 
Brahms, που διαχρονικά αγγίζουν την ψυχή του ακροατή. Το Κοντσέρτο 
για βιολοντσέλο και ορχήστρα του Elgar συγκινεί με το βαθύ συναίσθη-
μα που το διακρίνει και την εντυπωσιακή ομορφιά. Γραμμένο στον από-
ηχο του 1ου Παγκοσμίου πολέμου, αντικατοπτρίζει την προσωπική εν-
δοσκόπηση του Elgar και διακρίνεται για το πλούσιο, στοιχειωτικό ήχο 
και την έντονη του δραματικότητα. Η Ορχήστρα προσβλέπει στην πρώτη 
της σύμπραξη με τον διακεκριμένο Νορβηγό βιολοντσελίστα Oyvind 
Gimse, σολίστ στο κοντσέρτο αυτό. Η συμφωνία ξεχωρίζει για τη δρα-
ματικότητα, το πάθος και το θριαμβευτικό της φινάλε. Λάρνακα: Πέμπτη 

15 Μαΐου - Δημοτικό Θέατρο Λάρνακας Γ. Λυκούργος, Λευκωσία: Παρα-

σκευή 16 Μαΐου - Θέατρο Παλλάς, Πύλη Πάφου, ώρα 8:30 μ.μ.

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

«Πανομοιότυπα»
Η γκαλερί Φωτοδός διοργανώνει έκθεση καλλιτεχνικής φω-
τογραφίας του Ζήνωνα Σιερεπεκλή, με τίτλο «Πανομοιότυπα» 
(συναγωγή εικονοποιημένων στιγμών χώρου - κιναισθητικής 
αντανακλάσεως ένεκεν). Στο ερμηνευτικό του σημείωμα ο φω-
τογράφος μεταξύ άλλων λέει: «Στον υπότιτλο θέλησα, με τις 
λιγότερες λέξεις, να αποδώσω την αντίληψη μου για το τι εστί 
καλλιτεχνική φωτογραφία. Συμπερασματικώς, λοιπόν, έχω κα-
ταλήξει πως καλλιτεχνική φωτογραφία δεν είναι άλλο τι από 
μια συναγωγή, εκ του σύμπαντος κόσμου, αποσπασμάτων χω-
ροχρόνου, συναγωγή η οποία κιναισθητικώς πραγματοποιείται 
στον χώρο. Η συλλεκτική αυτή διαδικασία ακολουθεί έναν εν-
στικτώδη μηχανισμό ο οποίος εξ αντανακλάσεως πλαστογραφεί 
την αντικείμενη πραγματικότητα. Τα εγκαίνια θα τελέσει ο εικα-
στικός Θεόδουλος Γρηγορίου, στις 14 Μαΐου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ι-
άρκεια μέχρι τις 21 Μαΐου, κάθε μέρα, μεταξύ 5:00 και 7:30 μ.μ. 
Γκαλερί Φωτοδός, Ξάνθης Ξενιέρου 37, Λευκωσία.

Το γραφικό χωριό των Πλατρών μετατρέπε-
ται σε σκηνικό για ένα μοναδικό, υπαίθριο 
μίνι φεστιβάλ θεάτρου αφιερωμένο στον δι-
αχρονικό θεατρικό συγγραφέα Ουίλιαμ Σαίξ-
πηρ, προσφέροντας site-specific δράσεις και 
καλλιτεχνικές εκπλήξεις για θεατές κάθε ηλι-
κίας. Με την επιμέλεια του σκηνοθέτη Πάρι 
Ερωτοκρίτου, αυτό το αφιέρωμα προσεγγίζει 
το έργο του Σαίξπηρ με φρέσκια και παιχνι-
διάρικη ματιά – συστήνοντας τον κόσμο του 
στους νεοεισερχόμενους και προσφέροντας 
στους μυημένους θεατές μια νέα οπτική στις 
διαχρονικές του ιστορίες. Κεντρικό άξονα του 
αφιερώματος αποτελεί ένας πρωινός θεατρι-
κός περίπατος. Έξι ηθοποιοί ζωντανεύουν εμ-
βληματικές σκηνές και μονολόγους από έργα 
του Σαίξπηρ σε σταθμούς-έκπληξη κατά μή-

κος μιας μυστικής διαδρομής, καθοδηγώντας 
τους θεατές σε ένα θεατρικό ταξίδι μέσα στο 
φυσικό και αρχιτεκτονικό τοπίο των Πλατρών. 
Παράλληλα, στην πλατεία του χωριού, θα 
πραγματοποιηθεί εργαστήρι θεάτρου σκιών 
για παιδιά 6-14 ετών, υπό την καθοδήγηση της 
εικαστικού Μαρίας Μάρκου. Το απόγευμα, πέ-
ντε ηθοποιοί και ένας μουσικός παρουσιάζουν 
το αφηγηματικό ποίημα του Σαίξπηρ «Αφροδί-
τη και Άδωνις», ενώ η ημέρα κορυφώνεται με 
ένα θεατρικό αναλόγιο με την Κύπρια ηθοποιό 
Αγνή Σκοτ, στο οποίο η «∆υσδαιμόνα» της 
βραβευμένης με Νόμπελ Toni Morrison συνα-
ντά τον κινηματογραφικό «Οθέλλο» του Orson 
Welles. Σάββατο 17 Μαΐου, από τις 11:30 το 
πρωί. Εξαιρετικά Περιορισμένος αριθμός θέ-
σεων. Πληροφορίες τηλέφωνο 99846645.

ΜΟΥΣΕΙΑ

Πολιτιστική διαδρομή
Με την ευκαιρία της ∆ιεθνούς Ημέ-
ρας Μουσείων, το Θεατρικό Μου-
σείο Κύπρου σε συνεργασία με το 
Μουσείο Λεμεσιανού Καρναβαλιού 
και τη ∆ημοτική Πανεπιστημιακή 
Βιβλιοθήκη Λεμεσού, διοργανώ-
νει «Πρωινή βόλτα στα Μουσεία για 
όλη την οικογένεια», την Κυριακή 
18 Μαΐου. Η διαδρομή ξεκινάει από 
το Μουσείο Λεμεσιανού Καρναβα-
λιού, συνεχίζει στη ∆ημοτική Πα-
νεπιστημιακή Βιβλιοθήκη Λεμεσού 
και τερματίζει στο Θεατρικό Μου-
σείο Κύπρου. Η εκδήλωση θα ολο-
κληρωθεί στις 12 το μεσημέρι με 
την τελετή παράδοσης του γλυπτού 
«∆ούρειος Ίππος» του καλλιτέχνη 
Άντη Παρτζίλη προς το Θεατρικό 
Μουσείο Κύπρου, το οποίο τοποθε-
τήθηκε στο φουαγιέ του κτιρίου. Η 
συμμετοχή είναι δωρεάν. Προκρά-

τηση θέσεων στο 25343464.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Μια φούστα 
παραμύθκια»
Η οικογενειακή πα-
ράσταση «Μια φού-
στα παραμύθκια» σε 
σκηνοθεσία: Βασιλι-
κής Ανδρέου από το 
θέατρο Piccolo με την 
τεράστια φούστα επί 
σκηνής επιστρέφει για 
δύο τελευταίες παρα-
στάσεις. Τρία λαϊκά κυ-
πριακά παραμύθια («Αχ 
το γιο μου το Βασίλη», 
«Οι τρεις συμβουλές», 
«Η χαμένη βασιλοπού-
λα») σε μια παράστα-
ση γεμάτη χιούμορ, 
συγκίνηση και μαγεία. 
Με σκηνικό μια τερά-
στια φούστα από την 
οποία ξεδιπλώνονται 
τα παραμύθια, η πα-
ράσταση συνδυάζει 
με ευρηματικό τρόπο 
ηθοποιούς και σύγχρο-
νες τεχνικές κούκλας 
που ζωντανεύουν τους 
ήρωες της κυπριακής 
μας παράδοσης και τις 
περιπέτειές τους. Μια 
μαγική θεατρική εμπει-
ρία, για όλη την οικο-
γένεια, που υπόσχεται 
να ταξιδέψει μικρούς 
και μεγάλους θεατές 
στον πλούτο του λαϊκού 
μας πολιτισμού. Τρία 
αγαπημένα κυπριακά 
παραδοσιακά παρα-
μύθια στην κυπριακή 
διάλεκτο, με τον μονα-
δικό τρόπο που το Θέα-
τρο Piccolo προσφέρει 
εδώ και χρόνια. Παί-
ζουν: Μάριος Στυλια-
νού, Βασιλική Ανδρέ-
ου, Σάββας Μενοίκου, 
Πωλίνα Ματθαίου. Πα-
ραστάσεις, Κυριακή, 18 
και 25 Μαΐου 11:00 π.μ. 
στο Πανόραμα Ιδαλίου. 
Πληροφορίες τηλέφω-

νο 94409100.

Είναι μέσα της δεκαετίας του ’70. Στο κέ-
ντρο της Αθήνας, κάπου στην Ομόνοια. 
Ο ∆ιονύσης Σαββόπουλος είναι γύρω στα 
30, κρατάει υπό μάλης την κιθάρα του, 
φοράει το μαύρο παλτό, γυαλιά (τετράγω-
νο, χοντρό σκελετό), μαλλιά, μούσι, όλα 
κανονικά, όπως τον γνωρίσαμε. Περνάει 
μπροστά από μια βιτρίνα με ανδρικά κου-
στούμια, ύστερα, σε άλλη λήψη, τα ρούχα 
έχουν αντικατασταθεί με γυναικεία μο-
ντέλα. Στο ντεκόρ, σταθερά ένα ποδήλα-
το. Κάνει πλάγια βηματάκια, στραμμένος 
στον φακό και... «όπου κοιτάζω να κοιτά-
ζεις, όλη η Ελλάδα ατέλειωτη παράγκα, 
παράγκα, παράγκα του χειμώνα, κι εσύ 
μιλάς σαν πτώμα», τραγουδάει α καπέ-
λα. Τίτλοι: «χαίρω πολύ... Σαββόπουλος». 
Σκηνοθέτης: Λάκης Παπαστάθης.

Μεγάλο δώρο αυτή η χαμένη κόπια που 
ανασύρθηκε από τον Ηλία Γιαννακάκη, με 
την πολύτιμη και καθοριστική συμβολή 
του Μάνου Ευστρατιάδη (ήταν και βοη-
θός σκηνοθέτη, στο ντοκιμαντέρ) και θα 
προβληθεί στις 14 Μαΐου στο αίθριο του 
Μουσείου Μπενάκη – όπου λειτουργεί και 
η μεγάλη έκθεση για τον Λάκη Παπαστά-
θη. Η κόπια αποκαταστάθηκε και ψηφιο-
ποιήθηκε από τη διεύθυνση του Αρχείου 
της ΕΡΤ (είχε γυριστεί το 1975 για λογα-
ριασμό του ΕΙΡΤ για να συστήσει τον νεα-
ρό Θεσσαλονικιό τραγουδοποιό, μετά την 
περίοδο της δικτατορίας).

Σπουδαία δουλειά. Η εμπνευσμένη, παι-
γνιώδης, ρηξικέλευθη, αιφνιδιαστική, απο-
λαυστική σκηνοθεσία του Λάκη Παπαστά-
θη αναδείχθηκε με τον καλύτερο τρόπο 
από το Αρχείο της ΕΡΤ. Ενα ασπρόμαυρο 
φιλμ 16 mm, με έναν Σαββόπουλο οικείο, 

με νεανική φόρα, αντισυμβατική διάθεση, 
αφηγητή και συνοδοιπόρο της ζωής μας, 
από τότε. Οταν εμείς πηγαίναμε ακόμη 
σχολείο. Στο ντοκιμαντέρ, βλέπουμε και 
την πρώτη εγγραφή του «Ζεϊμπέκικου» 
με τη Σωτηρία Μπέλλου («με αεροπλάνα 
και βαγόνια» τραγουδάει και η ψυχή μας 
θρυμματίζεται), την αστείρευτη ∆όμνα Σα-
μίου να μας σημαδεύει «τι να τα κάνω τα 
τραγούδια σας, είναι πολύ ζαχαρωμένα...».

Ο Λάκης Παπαστάθης ακούγεται να ρω-
τάει τον Σαββόπουλο πώς έχει διαμορφω-
θεί η σχέση του με το κοινό, σε αυτήν τη 
δεκαετία που είναι στη μουσική σκηνή. 
«Σιγά σιγά, η σχέση μας και βάθυνε και 
ωρίμασε. Και όπως κάθε βαθιά και ώρι-
μη σχέση έτσι κι αυτή έγινε ανυπόφορη! 
Αλλά εγώ ακριβώς σε αυτήν την ευτυχο-
δυστυχία ποντάρω και λέω ότι έχουμε 
πολύ ακόμα!» απαντά, κοιτάζοντάς μας, 
με βλέμμα λαμπερό, πονηρό, διεισδυτι-
κό. Αμέσως μετά, παίρνει την κιθάρα του 
και «η πλατεία ήταν γεμάτη με το νόημα 
που έχει κάτι από τις φωτιές».

Ανάβει τσιγάρο, πίνει καφέ. Λήψη εξω-
τερική. Η κάμερα «βλέπει» μέσα από την 
μπαλκονόπορτα, ένα μικρό, σχεδόν φοιτη-
τικό, διαμέρισμα πολυκατοικίας, ο καλλι-
τέχνης στον καναπέ. Μιλάει για τα χρόνια 
που πέρασαν και ήταν «νύχτα», αλλά μια 
«νύχτα» που «πρέπει να θεμελιωθεί στη 
μέρα που ξημερώνει γιατί αλλιώς θα χα-
θεί, κι αν ό,τι ζούμε χάνεται τότε είμαστε 
χαμένοι εμείς οι ίδιοι». Περίπου 45 λεπτά 
πανδαισίας συναισθημάτων και ηχοχρω-
μάτων. Πενήντα χρόνια μετά, σαν να ανα-
καλύπτουμε πηγή κελαρυστή και ζείδωρη. 
Με την ορμή, το ξάφνιασμα και τη συγκί-
νηση της πρώτης προβολής.

Πριν από λίγες ημέρες, ο πολύ καλός 
νέος συνάδελφος Παντελής Τσομπάνης 
έγραφε με αφορμή αφιέρωμα της «Κ» στον 
ΛΕΞ: «“Η ζωή μας είναι ζάρι, πέσιμο στο 
Βαρδάρη / αμάξι που μαρσάρει δέκα μέτρα 
πριν στουκάρει / Ιπτάμενα αντικείμενα πά-
νω από τις πλατείες / Οι τελευταίοι γήινοι 
μες στις πολυκατοικίες”. Σε κάθε στριμά-
ρισμα του “Vittorio” από το 2ΧΧΧ –δεν 
καταλαβαίνω πώς, ούτε βέβαια αναζητώ 
και το γιατί– ανατριχιάζω και βουρκώνω 
όπως την πρώτη φορά που το άκουσα». 
Σκέφτηκα ότι το ίδιο, ακριβώς, παθαίνω 
κι εγώ εδώ και δεκαετίες ακούγοντας τον 
Σαββόπουλο. Αναρωτήθηκα: Είναι ο ΛΕΞ 
ο σημερινός Σαββόπουλος; Σε 50 χρόνια 
θα ξέρουν. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«χαίρω πολύ... 
Σαββόπουλος»

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Πενήντα χρόνια μετά, σαν να 
ανακαλύπτουμε πηγή κελαρυ-
στή και ζείδωρη. Με την ορμή, 
το ξάφνιασμα και τη συγκίνη-
ση της πρώτης προβολής. Θα 

μπορούσε να είναι ο ΛΕΞ ο ση-
μερινός Σαββόπουλος;

Δ
εν είναι περίεργο πως σε ολόκλη-
ρη τη χώρα δεν υπάρχει τίποτε το 
αξιοσημείωτο ή έστω κάτι που να 

κινεί το ενδιαφέρον στα πολιτιστικά 
πράγματα; Εκδηλώσεις γίνονται, θε-
ατρικές παραστάσεις ανεβαίνουν, πα-
ρουσιάσεις βιβλίων οργανώνονται, εκ-
θέσεις στήνονται, έτσι θα πει κάποιος 
πως πολιτισμός παράγεται.

Τι πολιτισμός παράγεται όμως, τι 
αποτύπωμα αφήνουν όλα αυτά, και 
πώς όσα συμβαίνουν οδηγούν σε νέα 
πράγματα, κινούν τα πράγματα πιο 
μπροστά, ανοίγουν συζητήσεις και 
πυροδοτούν διάλογο και ζυμώσεις. 
Τολμώ να πω ότι ελάχιστα είναι αυτά 
που δεν ακολουθούν την πεπατημέ-
νη. Ακούγεται αφοριστικό, και είναι, 
γιατί έτσι μαζί με τα χλωρά καίγονται 
και ξερά… Αναρωτιέμαι όμως πόση 
σημασία δίνεται στη δημιουργία φρέ-
σκου πολιτισμικού προϊόντος; Από την 
Πολιτεία, αλλά και από τους δημιουρ-
γούς, από τους πολιτιστικούς φορείς, 
αλλά και από τα Μέσα;

Πραγματικά δεν ξέρω και δεν μπο-
ρώ να εξηγήσω τι μας λείπει και τι 
μπορεί να φταίει για το ότι λίγα πράγ-
ματα αντέχουν στη μνήμη, απ’ όσα 
γίνονται, γιατί όπως προανέφερα γί-
νονται πολλά, αλλά πολύ λίγα μένουν. 

Σκέφτομαι μήπως φταίει η έλλειψη 
οράματος ή η απουσία στόχων; Βέ-
βαια, γνωρίζω αρκετούς καλλιτέχνες 
που βράζουν μέσα τους και θέλουν να 
πάνε παρακάτω και τον εαυτό τους και 
τη δουλειά τους, που όμως σε κάποια 
στιγμή απογοητεύονται, γιατί υπάρ-
χει έλλειψη διαφάνειας στο πώς κά-
ποιος/α ανελίσσεται, στο πώς η Πολι-
τεία συμπεριφέρεται στον καλλιτέχνη 
(το νομοσχέδιο για το καθεστώς είναι 
ένα παράδειγμα για το πώς οι καλλιτέ-
χνες αντιμετωπίζονται ως επαίτες για 
παράδειγμα), γιατί υπάρχει αδιαφορία 
από το κοινό, το οποίο λειτουργεί με 
όρους συνήθως όχι καλλιτεχνικούς, 
και πολύ διαφορετικούς από εκείνους 
του καλλιτέχνη. Από την άλλη βέβαια 
υπάρχουν και οι καλλιτέχνες εκείνοι, 
σε όλες τις τέχνες, που ποσώς ενδι-
αφέρονται για το κοινό τους, δημι-
ουργώντας τάσεις, που τις ονομάζω 
«υπερκουλτούρα», και όσο πιο μακριά 
στέκονται από το κοινό και όσα πιο 
πολλά απορημένα πρόσωπα δουν τό-
σο περισσότερο νιώθουν ότι έκαναν 
το καθήκον τους.

Έτσι, σχηματικά, το αποτέλεσμα 
είναι να μην υπάρχει καμία επικοι-
νωνία θεατή και παραγόμενου έργου, 
με το χειροκρότημα  όμως να πηγαίνει 

καπνός, όπως και τα σχόλια στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης. 

Ίσως πάλι να φταίει το ζήτημα της 
αναζήτησης ταυτότητας, που δεν επι-
τρέπει σε κανέναν, Πολιτεία, φορείς 
και δημιουργούς, Μέσα και κοινό, να 
συγκροτήσουν ένα πλαίσιο, ή και αι-
σθητική, αλλά και θέση για το πού 
στέκει η Κύπρος ως πολιτιστικός και 
πολιτισμικός χώρος. 

Όσον αφορά δε τα φλέγοντα ζη-
τήματα που συνήθως απασχολούν 
τις πολιτιστικές στήλες, αυτά μένουν 
αναλλοίωτα στον χρόνο, αφορούν τον 
κόσμο των τεχνών και η Πολιτεία τα 
αντιμετωπίζει ως πάρεργα, ή ως κυ-
βερνητικά τικαρίσματα. Κάθε τόσο 
ασχολούμαστε οι ευάριθμοι πολιτιστι-
κοί συντάκτες με πράγματα το Σχέδιο 
Θυμέλη, με το οποίο ποτέ κανείς δεν 
είναι ευχαριστημένος, ή με το Καθε-
στώς του Καλλιτέχνη, που πάει στις 
ελληνικές καλένδες. Όταν έλθει στην 
επικαιρότητα η Κυπριακή Βιβλιοθή-
κη, θα ασχοληθούμε και αυτόν τον 
πνευματικό φορέα, που πασχίζουμε να 
έχουμε με όρους 21ου αιώνα, ή ακό-
μα χειρότερα με τη ΣΠΕΛ, ή αλλιώς 
Κρατική Πινακοθήκη Σύγχρονης Τέ-
χνης, που μόνο τέτοια που δεν είναι, 
ή την Κρατική Πινακοθήκη Majestic, 

που δεν λέει να βγει στο φως του 21ου 
αιώνα επίσης. Αλλά λίγοι ασχολούνται 
εκτός εποχής… Μια από τα ίδια με την 
Πύλη Αμμοχώστου και την καθυστέ-
ρηση στην παράδοσή της, χειρότερα 
με τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου, 
και όσα συμβαίνουν σε αυτή, και ου-
δείς μπορεί να ερμηνεύσει. Η έλλει-
ψη γενικού διευθυντή στον Θεατρικό 
Οργανισμό Κύπρου είναι μία πονεμέ-
νη ιστορία, με τον επίσημο θεατρικό 
φορέα της χώρας να διοικείται καθ’ 
όλα από το ∆ιοικητικό του Συμβού-
λιο, που όσο και να θέλει δεν μπορεί 
να τα κάνει όλα. 

Κάθε Μάιο ασχολούμαστε σαν τη 
μέρα της μαρμότας με τα φεστιβάλ 
που επιχορηγούνται και αυτά που δεν 
επιχορηγούνται, και αργότερα με τα 
Κρατικά Βραβεία Λογοτεχνίας που δεν 
δίνονται πάντα σε όλες τις κατηγορίες. 
Όλα τα παραπάνω μας απασχολούν 
σχεδόν εποχικά και αυτό δεν είναι 
υγιές. Σε όλα πάντα υπάρχει ένα πε-
ρίμενε, και ένα παρακάτω, και εμείς 
οι πολιτιστικοί συντάκτες πασχίζουμε 
να βγάλουμε μια άκρη. Και ο πολιτι-
σμός της χώρας πασχίζει να βρει τη 
θέση του στην κοινωνία. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο πολιτισμός πασχίζει να βρει τη θέση του στην κοινωνία

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Shakespeare στο Βουνό
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• Συνέχεια από  την πρώτη σελίδα

Συγγραφέα τον έκανε η μοναξιά 
της Χάλκης Πριγκηποννήσων. 
Εκεί μεγάλωσε και τελείωσε το 
δημοτικό. Και όταν πήγε στο γυ-
μνάσιο, στην Κωνσταντινούπολη, 
βίωνε την αβάσταχτη θλίψη των 
απογευμάτων, ειδικά της Παρα-
σκευής: «Επαιρνα το πλοίο των 
16.15 για να επιστρέψω στο σπί-
τι, άκουγα τους συμμαθητές μου 
να κάνουν σχέδια για το Σαββατο-
κύριακο και μαύριζε η ψυχή μου». 
Καταφύγιό του έγιναν τα βιβλία. 
Ετσι, ο σπόρος της συγγραφής 
βρήκε πρόσφορο έδαφος για να 
βλαστήσει και να καρποφορήσει, 
με την καθοριστική συμβολή –αλ-
λά και τη φιλία– κάποιων ανθρώ-
πων που ο Πέτρος Μάρκαρης δεν 
ξεχνάει.

Οι δάσκαλοι
«Ευγνωμονώ τη δεσποινίδα 

Χρυσάνθη, τη δεσποινίδα Ξαν-
θίππη, τον κύριο Οικονομίδη και 
τον κύριο Αποστόλου –έτσι απευ-
θύναμε τότε τον λόγο στους δα-
σκάλους μας–, για τα ελληνικά 
που μου δίδαξαν, στο δημοτικό 
σχολείο της Χάλκης. Σε εκείνους 
χρωστάω το ότι μιλάω και γράφω 
τόσο καλά τη γλώσσα μας, γιατί 
αργότερα, στην Πόλη, φοίτησα 
στο αυστριακό γυμνάσιο Sankt 
Georg ο πατέρας μου πίστευε ότι 
έπρεπε να μάθω γερμανικά (θεω-
ρούσε ότι θα γίνονταν η διεθνής 
επιχειρηματική γλώσσα) και στη 
συνέχεια να σπουδάσω Οικονο-

μικά και να αναλάβω την οικογε-
νειακή επιχείρηση εισαγωγών και 
αντιπροσωπειών ξένων εταιρειών. 
Επεσε έξω και στα δύο...».

Η φιλόλογος
«Θυμάμαι με αγάπη τη Μαχ-

μεδέτ Σαχίλερ, την καθηγήτρια 
της Τουρκικής Φιλολογίας στο γυ-
μνάσιο. Ηταν η πρώτη που είδε 
τη συγγραφική κλίση μου. Mια 
μέρα μού έδωσε τρία βιβλία: του 
πεζογράφου Ορχάν Κεμάλ και των 
ποιητών Οκτάι Ριφάτ και Ορχάν 
Βελί Κανίκ. Τα λάτρεψα! Μου ζή-
τησε να της εξηγήσω γιατί. Αφού 
με άκουσε, μου είπε: “Θέλω να 
κρατήσεις αυτά τα βιβλία, εσύ θα 
τα χρειαστείς περισσότερο από 
μένα”. Πολλά χρόνια μετά, όταν 
τη συνάντησε μια συγγενής μου 
και της είπε ότι ήμουν πια συγ-
γραφέας, καθόλου δεν εξεπλάγη. 
“Μα, φυσικά. Τι άλλο θα γινόταν;” 
σχολίασε».

Ο δρόμος της συγγραφής
«Αν η μοναξιά της Χάλκης μου 

άνοιξε την πόρτα της λογοτεχνίας, 
ο Παναγιώτης Αμπατζής με οδή-
γησε στον δρόμο της συγγραφής. 
Ηταν εκδότης του “Πυρσού”, του 
μοναδικού ελληνικού λογοτεχνι-
κού περιοδικού στην Πόλη, αλλά 
και του παλαιότερου στην Τουρκία 
περιοδικού κλασικής μουσικής. 
Ταυτόχρονα ήταν βιόλα της συμ-
φωνικής ορχήστρας της Κωνστα-
ντινούπολης και μέλος της τουρκι-
κής Λυρικής Σκηνής: πολύπλευρος 
καλλιτέχνης, δηλαδή».

Μανία με το θέατρο
«Στο τέλος της εφηβείας μου, 

όταν μετακομίσαμε στην Πόλη, 
με έπιασε μανία με το θέατρο: 
Αργότερα, από τη Βιέννη όπου 
σπούδαζα, ταξίδεψα στο Βερολίνο, 
στο ∆υτικό αλλά και στο Ανατολι-
κό, όπου είδα από το Μπερλίνερ 
Ανσάμπλ, τον θίασο που είχαν 
ιδρύσει ο Μπέρτολτ Μπρεχτ και 
η σύζυγός του Χελένε Βάιγκελ, 
το έργο “Η άνοδος του Αρτούρο 
Ούι”. Τρελάθηκα! Ο Μπρεχτ έγινε 
ευαγγέλιό μου. ∆ύο πολύτιμα δι-
δάγματα έχω κρατήσει από εκεί-
νον. Κατ’ αρχάς την αποστασιο-
ποίηση: Για να θελήσω να γράψω 
ένα μυθιστόρημα κάτι πρέπει να 
με κάνει έξαλλο, όταν όμως αρχί-
σω να δουλεύω, ο θυμός φεύγει, 
βλέπω ψύχραιμα και αντικειμενι-
κά την ιστορία που θα αφηγηθώ. 
Το δεύτερο είναι αυτό που απο-
καλώ παραξένισμα: πώς να δεί-
ξεις ότι αυτό που οι περισσότεροι 

άνθρωποι δέχονται ως φυσικό εί-
ναι αφύσικο».

Βίοι παράλληλοι
«Γνωριστήκαμε το 2004 στο 

Φεστιβάλ Βιβλίου του Παλέρμο. 
Τον επισκέφθηκα την επόμενη 
χρονιά στο σπίτι του στη Ρώμη –
δεν έβλεπε ήδη και απέφευγε τις 
μετακινήσεις– και αμέσως νιώ-
σαμε ότι είχαμε ένα είδος συγγέ-
νειας. Ηταν πολλά τα κοινά μας 
στοιχεία: Ξεκινήσαμε από το θέ-
ατρο, εκείνος ως σκηνοθέτης, εγώ 
ως μεταφραστής και συγγραφέας· 
περάσαμε στο σενάριο· καταλήξα-
με στο αστυνομικό μυθιστόρημα 
σε μεγάλη ηλικία, ήταν 53 ετών 
όταν έγραψε το πρώτο του μυθι-
στόρημα, εγώ ήμουν 57· είχε χάσει 
από γλαύκωμα την όραση και στα 
δύο του μάτια, εγώ μόνο στο δεξί. 
Το φαγητό ήταν δομικό στοιχείο 
στα βιβλία του, όπως και στα δι-
κά μου: Κάθε φορά που ο ήρωάς 
του, ο Μονταλμπάνο, πρέπει να 

εξιχνιάσει μια υπόθεση, συγκε-
ντρώνει την ομάδα του και τους 
ρωτάει αν έχουν τις πληροφορίες 
που χρειάζονται. “Ωραία”, τους 
λέει όταν βεβαιώνεται ότι όλα εί-
ναι έτοιμα. “Πάμε για φαγητό τώ-
ρα”. Πρώτα τρώνε στην τρατορία 
του Εντσο και μετά ξεκινούν την 
έρευνα. Μας έδεσε και η κοινή μας 
αίσθηση του χιούμορ. Ο Αντρέα 
μιλούσε ελάχιστα γαλλικά, εγώ 
ελάχιστα ιταλικά, είχαμε μαζί μας 
έναν νεαρό διερμηνέα από τον 
εκδοτικό μου οίκο να μας διευκο-
λύνει στην επικοινωνία και αυτό 
το παλικάρι έπεφτε κάτω από τα 
γέλια με όσα άκουγε!».

Φιλία με διαφωνίες
«Το 1971 ανέβηκε στο θέατρο 

Καλουτά το έργο μου “Η Ιστορία 
του Αλή Ρέτζο” και είχε τεράστια 
επιτυχία. Ο Θόδωρος Αγγελόπου-
λος, που μόλις είχε κάνει το ντε-
μπούτο του στον κινηματογράφο 
με την “Αναπαράσταση” ήρθε, εί-

δε την παράσταση και μου πρό-
τεινε να συνεργαστούμε. Ετσι ξε-
κίνησε μια πολυετής συνεργασία 
και φιλία. Οι διαφωνίες μας δεν 
ήταν σπάνιες και κανείς μας δεν 
υποχωρούσε. Οποτε συνέβαινε 
αυτό, χανόμουν. Με το που περ-
νούσε μία εβδομάδα, στις 7 το 
πρωί, πάντα την ίδια ώρα, χτυ-
πούσε το τηλέφωνό μου. Η μη-
τέρα μου φώναζε από το δωμά-
τιό της: “Ο Αγγελόπουλος είναι!”. 
“Εξακολουθώ να μην αποδέχομαι 
τη διαφωνία σου, αλλά έχω κάτι 
να προτείνω”, έλεγε ο Θόδωρος. 
Είχε έναν μοναδικό τρόπο να ξε-
περνάει κάθε αγκύλωση, κάθε 
πρόβλημα με μια νέα ιδέα. Μου 
λείπουν οι δημιουργικές αναζη-
τήσεις μας, η κατανόηση και το 
χιούμορ του. “Τόσα χρόνια μα-
ζί μου τίποτα δεν έμαθες για το 
σινεμά”, με πίκαρε κάθε τόσο. 
“Πράγματι, ήμουν πολύ απασχο-
λημένος να διορθώνω τα μέτρια 
σενάριά σου”, του απαντούσα».

Μπρεχτ, Καμιλλέρι 
και Αγγελόπουλος

Η «απόδραση» του Πέτρου Μάρκαρη από τη Χάλκη

Επάνω αριστερά, η μητέρα του 
Πέτρου Μάρκαρη, Τασούλα. Η μα-
γειρική δεινότητα και ο τρόπος της 
«Αριάδνης» να αποστομώνει τον 
άνδρα της ήταν δικά της χαρακτη-
ριστικά, αποκαλύπτει ο συγγραφέ-
ας, ο οποίος επάνω φωτογραφίζε-
ται με την κόρη του, Ζοζεφίνα, στη 
Χάλκη. Αριστερά, ο Π. Μάρκαρης 
με τον Θόδωρο Αγγελόπουλο, 
φίλο του από τη δεκαετία του ’70.

Μου λείπουν οι δημιουρ-
γικές αναζητήσεις μας 

και το χιούμορ του. «Τόσα 
χρόνια μαζί μου τίποτα 
δεν έμαθες για το σινε-

μά», με πίκαρε κάθε τόσο. 
«Πράγματι, ήμουν πολύ 
απασχολημένος να διορ-
θώνω τα μέτρια σενάριά 
σου», του απαντούσα.
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Τι ώθησε τον ∆ομήνικο Θεοτοκό-
πουλο να αφήσει τον Χάνδακα, 
το σημαντικότερο κέντρο τέχνης 
του ελληνικού κόσμου εκείνη την 
εποχή και να αναχωρήσει για τη 
Βενετία το 1567; Στα 27 του χρό-
νια ήταν ήδη πολύ μεγάλος για να 
«μάθει ξανά το επάγγελμα», όπως 
σχολιάζει η Αικατερίνη ∆ελλαπόρ-
τα, διευθύντρια του Βυζαντινού 
και Χριστιανικού Μουσείου. Ποιοι 
άλλοι ομότεχνοί του είχαν προη-
γηθεί; Πότε ξεκίνησαν οι πολιτι-
στικές ανταλλαγές ανάμεσα στις 
δύο πόλεις; Ποιες ήταν οι ιστο-
ρικές, πολιτικές και κοινωνικές 
συνθήκες που ευνόησαν τη συ-
νάντηση της τέχνης της βυζα-
ντινής Ανατολής με αυτήν της 
αναγεννησιακής ∆ύσης; 

Η έκθεση «Painted Gold. El 
Greco and the Art between Crete 
and Venice» ανατρέχει στις απαρ-
χές της δημιουργίας της Ενετο-
κρητικής Σχολής, αναδεικνύο-
ντάς τη ως εξέλιξη της βυζαντινής 
τέχνης, μπολιασμένης με δυτικά 
στοιχεία. Η έκθεση, την οποία δι-
οργανώνει το Ιδρυμα των Μουσεί-
ων της Βενετίας σε συνεργασία 
με το Βυζαντινό και Χριστιανικό 
Μουσείο και το ελληνικό υπουρ-
γείο Πολιτισμού, απλώνεται σε έξι 
αίθουσες του Palazzo Ducale και 
περιλαμβάνει 150 έργα – πολλά εκ 
των οποίων δάνεια από σημαντι-
κές δημόσιες και ιδιωτικές συλλο-
γές (Μουσείο του Πράδο, Μουσείο 
Thyssen - Bornemisza, Εθνική 
Πινακοθήκη, Ιστορικό Μουσείο 
Κρήτης, Ιδρυμα Ωνάση, Ινστιτού-
το Βυζαντινών και Μεταβυζαντι-
νών Σπουδών της Βενετίας). 

Η έκθεση εκκινεί από τα έργα 
της παλαιολόγειας αναγέννησης. 
Είναι η Υστεροβυζαντινή περίο-
δος ή περίοδος των Παλαιολόγων, 
που ξεκινάει το 1261 όταν η Κων-
σταντινούπολη, που βρισκόταν 
υπό την κατοχή των Φράγκων, 
ανακαταλαμβάνεται από τον Μι-
χαήλ H΄ Παλαιολόγο, και λήγει 
με την άλωση το 1453. Σε αυτό 
το διάστημα παρατηρείται άνθη-
ση της βυζαντινής τέχνης και φι-
λοσοφίας με έμφαση τη στροφή 
προς την κλασική αρχαιότητα. 
Κατάληξη της έκθεσης είναι οι 
Κρήτες που δραστηριοποιήθηκαν 
στα Επτάνησα ή και τη Βενετία 
αμέσως μετά την πτώση του Χάν-
δακα το 1669. 

Αρθρωμένη σε επτά χρονολο-
γικές ενότητες, η έκθεση χαρτο-
γραφεί την πορεία της μεταβυζα-

ντινής ζωγραφικής της Κρητικής 
Σχολής και τις διαφορετικές κα-
τευθύνσεις που πήραν οι κύριοι 
εκπρόσωποί της στο διάστημα 
τεσσάρων αιώνων. «∆εν θα άφη-
να ποτέ να χαθεί μια τέτοια ευ-
καιρία για το Βυζαντινό Μουσείο 
και το Μουσείο ∆ιονυσίου Λοβέρ-
δου», αναφέρει η κ. ∆ελλαπόρτα, 
η οποία συνεπιμελείται την έκ-
θεση μαζί με την επιστημονική 
διευθύντρια του Ιδρύματος των 
Μουσείων της Βενετίας, Κιάρα 
Σκουαρτσίνα, και τον διευθυντή 
του Μuseo Correr, Αντρέα Μπε-
λιένι. «Το ΒΧΜ έχει συμμετάσχει 
κι άλλες φορές σε εκθέσεις του 
εξωτερικού, αυτή τη φορά όμως 
εμφανίζεται σε ισότιμη θέση ως 
συνδιοργανωτής, συνεισφέρο-
ντας στο εκθεσιακό αφήγημα 26 
έργα», προσθέτει. 

Η έκθεση έχει αφετηρία τον 
Αγιο Γεώργιο του 14ου 
αιώνα και προέλευση 
από τη Μικρά Ασία. «Θέ-
λαμε να προβάλλουμε 
οπωσδήποτε τα έργα τα 
οποία αποτελούν συνέ-
χεια της παλαιολόγειας 
αναγέννησης, η οποία 
ήδη από τις αρχές του 
14ου αιώνα είχε επηρε-
άσει την κρητική τοιχο-
γραφία και επιδιώξαμε 
να ακουστεί ο όρος πα-
λαιολόγεια αναγέννηση 

σε μια πόλη που μαζί με άλλες 
αποτελούν πατρίδα της Αναγέν-
νησης», εξηγεί. 

Τη σκυτάλη παίρνουν οι πρό-
δρομοι της Κρητικής Σχολής, με 
κυριότερο τον Αγγελο Ακοτάντο, 
αλλά και τον Ανδρέα Ρίτζο, τον 
Ανδρέα Παβία. «Ο Αγγελος Ακο-
τάντος είναι ο πρώτος που υπο-
γράφει τα έργα του και χρησιμο-
ποιεί μερικώς λάδι, ενώ ο Ανδρέας 
Ρίτζος γίνεται περιζήτητος για τις 
εικόνες που απεικονίζουν την Πα-
ναγία σε διάφορους τύπους και 
στάσεις, με συχνότερη τη λεγόμε-
νη Παναγία του πάθους, εικόνα με 
την οποία συμμετέχει το Ιδρυμα 
Ωνάση στην έκθεση», αναφέρει 
η κ. ∆ελλαπόρτα.

Στη συνέχεια η αφήγηση προ-
χωράει με έργα στα οποία είναι 

πιο εμφανής η ώσμωση ανά-
μεσα στη μανιέρα γκρέκα 
και στο λατινικό ύφος. Συ-
ναντάμε επίσης περιπτώσεις 
όπου ζωγράφοι χρησιμοποι-
ούν κατά περίπτωση εικονο-
γραφικά στοιχεία της μιας 
ή της άλλης θεολογίας, ανά-
λογα με το ποιος είναι ο πα-
ραγγελιοδόχος – ορθόδοξος 
ή δυτικός. Στον 16ο αιώνα 
πια, στο απόγειο της Κρητι-
κής Σχολής, βλέπουμε πως 
οι Κρήτες επηρεάζονται πε-
ρισσότερο από την ενετική 
ζωγραφική. Ολα τα έργα εί-

ναι ενυπόγραφα, οι μορφές απο-
δίδονται πιο ρεαλιστικά, η σκηνι-
κή αφήγηση είναι πλούσια, ενώ 
εισάγονται και πολλά νέα θέμα-
τα, όπως η Pieta, η Madre della 
Consolazione ή η παρουσία ∆υτι-
κών αγίων, όπως ο Αγιος Φραγκί-
σκος. Τα ονόματα που κυριαρχούν 
εδώ είναι ο Θεοφάνης ο Κρης, ο 
Γεώργιος Κλόντζας, ο Μιχαήλ ∆α-
μασκηνός και βέβαια ο ∆ομήνικος 
Θεοτοκόπουλος. 

Ο «Γκρέκο»
Τόσο ο Γεώργιος Κλόντζας όσο 

και ο Μιχαήλ ∆αμασκηνός έζησαν 
για μεγάλο διάστημα στη Βενετία 
και μάλιστα εργάστηκαν για τη 
διακόσμηση της εκκλησίας του 
Αγίου Γεωργίου των Ελλήνων, με 
εμφανή στοιχεία του ιταλικού μα-
νιερισμού στο ύφος τους. «Η δια-
φορά τους με τον Θεοτοκόπουλο 
είναι πως εκείνοι αισθάνθηκαν 
περαστικοί από τη Βενετία, δεν 
εγκατέλειψαν ποτέ την ιδέα της 
επιστροφής στην Ελλάδα και δεν 
απαρνήθηκαν τις βασικές αρχές 
της τεχνοτροπίας τους», υποστη-
ρίζει η Ελληνίδα επιμελήτρια. «Ο 
Γκρέκο κάνει τη μεγάλη ανατρο-
πή και εκεί είναι που φαίνεται ο 
επαναστατικός του χαρακτήρας· 
εγκαταλείπει το εργαστήριο στη 
γενέτειρά του και πηγαίνει στη 
Βενετία για να μαθητεύσει στα 
εργαστήρια του Τιτσιάνο και του 
Τιντορέτο». 

Με τη φυγή του αγνοεί τελείως 
τους κανόνες της Κρητικής Σχο-
λής, την αυγοτέμπερα, το εικονο-
γραφικό πρόγραμμα και ακολου-
θεί τα πρότυπα που επέβαλε η 
σύνοδος του Τρέντο, με την αντι-
μεταρρύθμιση. «Τα έργα που πα-
ράγει από εκεί και έπειτα έχουν 
κάπως στο βάθος τις επιδράσεις 
που έχει δεχθεί από την Κρήτη, 
αλλά η έκφρασή του είναι τελεί-
ως διαφορετική», σημειώνει η κ. 
∆ελλαπόρτα. 

Οπως μου εξηγεί, το μόνο έργο 
του Θεοτοκόπουλου που ανήκει 
αμιγώς στην κρητική περίοδο με 
ιταλικά μανιεριστικά εικονογραφι-
κά στοιχεία είναι η Κοίμησις της 
Θεοτόκου, που βρίσκεται στον 
ιερό καθεδρικό ναό Κοιμήσεως 
της Θεοτόκου στην Ερμούπολη 
της Σύρου, όμως δεν ήταν δυνα-
τόν να απομακρυνθεί για να συ-
μπεριληφθεί στην έκθεση. «Ηταν 
μια ζωγραφική μεγαλοφυΐα και 
αυτό φαίνεται από το πόσο έχει 
επιδράσει στη μοντέρνα τέχνη 
από τον Σεζάν και τον Πικάσο 
έως τον Πόλοκ». 

Η Κρητική Σχολή στη Βενετία
Η εξέλιξη της βυζαντινής τέχνης, μπολιασμένη με δυτικά στοιχεία, αναδεικνύεται στο Palazzo Ducale

Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

«Painted Gold. El 
Greco and the Art 
between Crete 
and Venice».
Εως τις 29/9. 
Fondazione Musei 
Civici di Venezia,
www.visitmuve.it.

Αναγέννηση
της Ανατολής 

Η έκθεση εκ-

κινεί από τα 

έργα της πα-

λαιολόγειας 

αναγέννησης 

(1261-1453) 

και κατα-

λήγει στους 

Κρήτες, που 

δραστηριο-

ποιήθηκαν 

στα Επτάνη-

σα ή και στη 

Βενετία αμέ-

σως μετά την 

πτώση του 

Χάνδακα 

το 1669.

Η εποχή
των Κρητών 

Στο απόγειο 

της Κρητι-

κής Σχολής 

τον 16ο αιώνα 

κυριαρχούν 

ο Θεοφά-

νης ο Κρης, 

ο Κλόντζας, ο 

Δαμασκηνός 

και βέβαια ο 

Θεοτοκόπου-

λος. Πλέ-

ον οι Κρήτες 

επηρεάζονται 

περισσότερο 

από την ενε-

τική ζωγρα-

φική.

Με αφετηρία τον Αγ. Γεώργιο του 14ου αιώνα με προέλευση από τη Μικρά Ασία, η έκθεση παρουσιάζει την 
ώσμωση ανάμεσα στη «μανιέρα γκρέκα» και στο λατινικό ύφος μέσα από την εξέλιξη της Κρητικής Σχολής.

Τρίπτυχο του 16ου 
αιώνα. Η Παναγία Βρε-
φοκρατούσα ανάμεσα 
στους Αγίους Αθανάσιο 

και Νικόλαο.

Ενα νήμα που συνδέει τη «Γαληνο-
τάτη» με την Κρήτη ξετυλίγεται στο 
Παλάτι των ∆όγηδων της Βενετίας. 
Επάνω, η «Προσκύνηση των Μά-
γων», του Μιχαήλ ∆αμασκηνού (β΄ 
μισό 16ου αιώνα) και κάτω ο «Ευαγ-
γελισμός», του ∆ομήνικου Θεοτοκό-
πουλου (περ. 1576).



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 11 Μαΐου 2025 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

DAPHNÉ PATAKIA BY P.A HÜE DE FONTENAY

wild Grace 18/05

ΓΙΑΝΝΗΣ ΜΑΜΑΗΣ
Κολοφώνες. Η μνήμη 
της τελευταίας σελίδας
εκδ. Gutenberg, 2024, σελ. 258

Οσο δυνατή κι αν είναι από μόνη 
της η λέξη «κολοφώνες», όσο νο-
ηματικά μεστή και περιεκτική 
κι αν εμφανίζεται στο εξώφυλ-
λο του λευκώματος του Γιάννη 
Μαμάη, που κυκλοφόρησε στην 
εκπνοή του 2024, ο υπότιτλος 
καταφέρνει να κλέψει την παρά-
σταση: «Η μνήμη της τελευταί-
ας σελίδας». Υπάρχει μια ορμή 
σε αυτά τα λόγια που δεν πη-
γάζει τόσο από την αγάπη του 
δημιουργού για τα πολυάριθμα 
και αξιόλογα έργα που πέρασαν 
από τα χέρια του, όσο από την 
ένταση της αναγνώρισης αυτού 
του πλέον παραγνωρισμένου, σή-
μερα, μνημείου, αυτού του επι-
γράμματος που απομένει όταν 
ο, συμβολικός, θάνατος του συγ-
γραφέα έχει πια επέλθει οριστικά 
και αμετάκλητα. 

Η γραφή, έλεγε ο Μπλανσό, εί-
ναι το «τώρα» που θυσιάζεται για 
να επιτευχθεί η αιωνιότητα του 
ίδιου του έργου. Ο κολοφώνας εί-
ναι αυτό που μένει να θυμίζει όχι 
τόσο αυτό που χάθηκε, όσο αυτό 
που χρειάστηκε για να μείνει κά-
τι πίσω για πάντα: η συνέργεια 
των ανθρώπων που καρποφόρη-
σε μετουσιώνοντας το πνεύμα σε 
ύλη, την ιδέα σε αντικείμενο, το 
περιεχόμενο του βιβλίου σε μορ-
φή. Ο κολοφώνας είναι ο φόρος 

τιμής στην απτή διάσταση 
του βιβλίου. Γιατί, όπως ορ-
θώς επισημαίνει και στις 
κατ’ ιδίαν συζητήσεις του 
ο Μαμάης, το βιβλίο εί-
ναι κάτι παραπάνω από 
ένα εκτυπωμένο κεί-
μενο με εξώφυλλο. 
Και αυτό γίνεται 
προσπάθεια να 
αναδειχθεί εν 
προκειμένω.

Στον τόμο 
περιλαμβάνο-
νται πάνω 
από 200 
κολοφώ-
νες από 
την  πο -
λυετή πα-
ραγωγή του, 
από τα βιβλία που 
έστησε και έβγαλε 
με αγάπη και κυρίως 
με μεράκι στα τόσα χρό-
νια της δημιουργικής πορεί-
ας του στον οίκο Gutenberg. Οι 
λέξεις αυτές ακούγονται αρκετά 
«παλιομοδίτικες», όπως όμως επι-
σημαίνει και ο ίδιος στο σημείω-
μά του, αυτό αντιστοιχεί πλήρως 
σε μια τέχνη που πλέον δείχνει 
να χάνεται. Οι κολοφώνες έχουν 
σήμερα αντικατασταθεί ως επί 
το πλείστον από την «ταυτότη-
τα» του βιβλίου, στην αρχή κά-
θε τόμου. Η επιμονή σε αυτούς 
δείχνει προς μια κατεύθυνση και 
μάλιστα πολύ πιο ενδιαφέρουσα 
από την απλή διάθεση για διατή-
ρηση ή ανάδειξη αυτής της πρα-
κτικής. Οι κολοφώνες εδώ είναι 

μικρά έργα τέχνης, από αυτά για 
τα οποία χρειάζεται –εκτός από 
μεράκι και τεχνική– έμπνευση, 
γνώση και χρόνος: μια επένδυ-
ση που φανερώνει πίστη στην 
παλιάς σχολής τυπογραφία, τό-
σο από την πλευρά του τυπο-
γράφου όσο και από εκείνην του 
αναγνώστη.

Το βασικό υλικό του τόμου δι-
αρθρώνεται σε τρία μέρη, αφιε-
ρωμένα τόσο σε διαφορετικούς 
ανθρώπους-κλειδιά στην πορεία 
του δημιουργού όσο και σε δια-

φορετι-
κές πτυ-
χές  του 

ιδιαίτερου 
χαρακτήρα των 

ίδιων των κολοφώ-
νων: την τυπογρα-

φική έκφραση, την ει-
καστική αλληλεπίδραση και 

τον δυναμικό διάλογο. Και όπως 
ορθά επισημαίνεται, πρόκειται 
για ένα δημιούργημα που συ-
νιστά την καθαρή έκφραση 
του τυπογράφου ως τεχνίτη 
του βιβλίου και αναπτύσσε-
ται στη βάση μιας ζωντανής 
σχέσης ανάμεσα στο κείμε-
νο και στην εικόνα.

Αφήνοντας , 
έτσι, για πρώτη 
φορά σε δεύτερο 

πλάνο τους ίδιους 
τους συγγραφείς –που 

πάντα μνημονεύονται, έτσι κι 
αλλιώς, σε έναν κολοφώνα– ο 
τόμος προβάλλει αφενός την κο-
πιώδη εργασία του Μαμάη όσο 
και την ανάδειξη, από εκείνον, 
έργων σημαντικών δημιουργών 
από όλον τον κόσμο και φυσι-
κά την Ελλάδα: Λεονάρντο ντα 
Βίντσι, Αγήνορας Αστεριάδης, 
Πάμπλο Πικάσο, Νίκος Εγγονό-
πουλος, Γιάννης Ψυχοπαίδης, 
Φραντσέσκο Φαραόνε Ακουιλα, 
Ερνστ Λούντβιχ Κίρχνερ, Βάσω 
Κατράκη, Αλέξανδρος Ισαρης, 
Μαρίνο Μαρίνι, Ρόκγουελ Κεντ, 
Βασίλης Καζάκος, Αρια Κομιανού, 
Χάρι Στένμπεργκ, Ανδρέας Εμπει-
ρίκος, Τζον Αρτσιμπαλντ Ωστεν 
είναι λίγοι μόνον από τους καλ-

λιτέχνες έργα των οποίων συνθέ-
τουν αυτόν τον ζωντανό διάλογο 
με το σώμα των πληροφοριών. 

Τα ελάχιστα και αρκετά σύ-
ντομα συνοδευτικά κείμενα, ένα 
«προλόγισμα» του Α. Κ. Χριστο-
δούλου, ένα σημείωμα του ίδιου 
του Γ. Μαμάη και ένα επίμετρο 
του Θ. Τριαρίδη, μιλούν με τρυ-
φερότητα και ορμή γι’ αυτή την 
τέχνη. «Ο τυπογράφος», παρα-
τηρεί εύστοχα ο τελευταίος, 
«είναι ένας εικαστικός καλλιτέ-
χνης – όπως είναι ο ζωγράφος, ο 
γλύπτης, ο κινηματογραφιστής. 
Φτιάχνει πράγματα που προε-
κτείνουν την εικόνα του κόσμου 
και μας οδηγούν σε έναν δρόμο 
αισθητικής έκφρασης. Είναι ο δά-
σκαλος του βλέμματός μας μέσα 
από τις λέξεις, γύρω και μετά από 
αυτές». Κι έτσι, με μια ιδιαίτερη 
και εντυπωσιακή κίνηση που δεί-
χνει να αφομοιώνει όλα τα παρα-
πάνω και να αναδημιουργεί με 
αφορμή αυτά, ο τόμος κλείνει με 
έναν δικό του κολοφώνα – τον 
πιο απλό εικαστικά κολοφώνα 
που θα μπορούσε να φτιαχτεί, 
μα και τον πιο μεστό νοήματος, 
μια που δεν μιλάει γι’ αυτόν αλλά 
και μόνο γι’ αυτόν μιλάει, για όσα 
ο Γιάννης Μαμάης δούλεψε, κο-
πίασε και επένδυσε στην τέχνη 
του: για τον δικό του διάλογο με 
τον αναγνώστη, τον «μυημένο», 
που περιδιαβάζει κάθε σελίδα 
ωσάν έκθεμα μουσείου που μο-
νάχα σε αυτόν αποκαλύπτεται… 

 
Η κ. Ροζαλί Σινοπούλου είναι 
συγκριτολόγος και μεταφράστρια.

Της ΡΟΖΑΛΙ ΣΙΝΟΠΟΥΛΟΥ

«Ο τυπογράφος είναι 
ένας εικαστικός καλ-
λιτέχνης. Φτιάχνει 
πράγματα που προ-
εκτείνουν την εικό-

να του κόσμου και μας 
οδηγούν σε έναν δρό-
μο αισθητικής έκφρα-
σης. Είναι ο δάσκαλος 
του βλέμματός μας μέ-
σα από τις λέξεις, γύρω 

και μετά από αυτές».

Θανάσης Τριαρίδης

Στο λεύκωμα του Γ. Μα-
μάη περιλαμβάνονται πά-
νω από 200 κολοφώνες 
από την πολυετή παραγω-
γή του, από τα βιβλία που 
έστησε και έβγαλε με αγά-
πη και κυρίως με μεράκι.

Η τέχνη του τυπογράφου
Ο κολοφώνας μένει να θυμίζει τη συνέργεια των ανθρώπων που μετουσίωσαν το πνεύμα σε ύλη
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Ο υπέροχος κόσμος του Σέντρικ Μόρις
Γεννημένος το 1889, ο ζωγράφος 
σερ Σέντρικ Μόρις έζησε αρκε-
τά ώστε να βιώσει όλες τις αλλα-
γές του 20ού αιώνα έως το 1982, 
αφήνοντας μια πλούσια απολύ-
τως βρετανική κληρονομιά. ∆εν 
υπάρχει περίπτωση κάποιος που 
να αγαπάει τη βρετανική εξοχή, 
τη βρετανικότητα των τοπίων, τη 
φύση και τα εσωτερικά της Αγ-
γλίας, να μη συγκινηθεί από την 
τέχνη του Σέντρικ Μόρις.

Μια εξαιρετικά ενδιαφέρουσα 
έκθεση αυτή την άνοιξη και αυτό 
το καλοκαίρι στην Αγγλία εξερευ-
νά πτυχές του έργου του. Οργα-
νώνεται από τη Philip Mould & 
Company (20 Μαΐου - 18 Ιουνίου), 
στον δικό της χώρο στο Λονδίνο 
(18-19 Pall Mall) με ελεύθερη εί-
σοδο. Mε τίτλο «Ο Σέντρικ Μόρις 
και το Μπέντον Εντ», η έκθεση 
αναφέρεται στο ονειρεμένο σπί-
τι και κήπο στο οποίο έζησε ο 
Σέντρικ Μόρις από το 1939 έως 
το 1982. Βρίσκεται στο Σάφολκ. 
Ενα σύμπαν τέχνης και φύσης 
ξετυλίγεται με ιδιαίτερη γοητεία.

Ο Μόρις, πέραν του ότι ήταν 
δάσκαλος τέχνης, υπήρξε και βα-
θύς γνώστης της γεωπονικής, 
πράγμα που αντανακλάται στα 
έργα του. ∆εν ζωγράφιζε φυσικά 
μόνο λουλούδια και φύση. Ηταν 
ονομαστός και για τα πορτρέτα 
του και για τις νεκρές φύσεις. Με-
τά τον θάνατό του, το Μπέντον 
Εντ περιέπεσε σε παρακμή αλ-
λά μετά τη δωρεά όλου του χώ-
ρου προς το Garden Museum, το 
σπίτι και ο κήπος αναστήθηκαν 
και πολλά νέα φυτά, σύμφωνα 
με τις οδηγίες του Μόρις, φυτεύ-

θηκαν. Οι κήποι του Μπέντον 
Εντ θα ανοίξουν για το κοινό το 
2026, οπότε η έκθεση αυτή είναι 
ένας προάγγελος. Επί δύο χρόνια 
ο κήπος πλούτιζε με νέα άνθη, 
όλα όσα είχε ζωγραφίσει ο ίδιος 
ο Μόρις. Με ευλάβεια ξαναστή-
θηκε ένας ολόκληρος κόσμος. 
Η έκθεση θα συμπέσει με την 
Ανθοκομική Εκθεση του Τσέλσι.

Η σχέση με τον Χέινς
Πέραν όμως αυτής της έκθε-

σης στο Λονδίνο και της σύνδε-
σής της με το Μπέντον Εντ, η 
νέα έξαρση ενδιαφέροντος για 
τον Σέντρικ Μόρις μας θυμίζει 
ότι μόλις το 2024 είχε γίνει μεγά-
λο άνοιγμα στο Σπίτι του Γκέιν-
σμπρο, που βρίσκεται επίσης στο 
Σάφολκ. Εκείνη η έκθεση εστι-
αζόταν στην προσωπική σχέση 
του Σέντρικ Μόρις με τον επί-
σης καλλιτέχνη και σουρεαλιστή 
ζωγράφο και σύντροφό του Αρ-
θουρ Λετ-Χέινς (1894-1978), με 
τον οποίο συμπορεύθηκαν επί 
60 χρόνια. Μια μεγάλη προσπά-
θεια συγκέντρωσης έργων τους 
είχε επιχειρηθεί πέρυσι, και εί-
χαν παρουσιαστεί έργα από με-
γάλα μουσεία και συλλογές. Μαζί 
ο Μόρις και ο Χέινς είχαν ιδρύ-
σει τη Σχολή Καλών Τεχνών της 
Ανατολικής Αγγλίας, όπου φοίτη-
σαν μεγάλοι ζωγράφοι, ανάμεσά 
τους ο Λούσιαν Φρόιντ. Καρπός 
εκείνης της έκθεσης στάθηκε η 
σημαντική έκδοση «Η τέχνη του 
Σέντρικ Μόρις και του Λετ-Χέ-
ινς» με κείμενα από ιστορικούς 
τέχνης και συνεντεύξεις.

Σέντρικ Μόρις (1889-1982), «Λουλούδια σε κήπο της Πορτογαλίας».
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Στο Βρετανικό Μουσείο, η έκθε-
ση - αφιέρωμα στην τέχνη του Ου-
ταγκάουα Χιροσίγκε (1797-1858) 
δοξάζει τη ζωή και το έργο ενός 
από τους μεγαλύτερους καλλιτέ-
χνες στην ιστορία της Ιαπωνίας. Ο 
μοναδικός τρόπος του Χιροσίγκε 
να αναπαριστά το τοπίο της πατρί-
δας του, τη φύση και την καθημε-
ρινή ζωή, του χάρισαν φήμη και 
δόξα στην εποχή του. Είναι η πρώ-
τη φορά που το Βρετανικό Μου-
σείο δείχνει έργα αυτού του μεγά-

λου καλλιτέχνη.

ΛΟΝΔΙΝΟ

Η τέχνη του Χιροσίγκε
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Ο οίκος Christie’s θα διαθέσει 
προς δημοπρασία ένα από τα πιο 
διάσημα έργα του Καναλέτο με 
θέμα τη Βενετία, φιλοτεχνημένο 
περί το 1732. Θα περιληφθεί στη 
δημοπρασία έργων Μεγάλων ∆α-
σκάλων στο Λονδίνο την 1η Ιουλί-
ου, με εκτιμώμενη τιμή εκκίνησης 
τις 20 εκατομμύρια λίρες. Στην 
ιστορία του, των 300 ετών, το συ-
γκεκριμένο έργο του Καναλέτο 
έχει εμφανιστεί σε δημοπρασία 
άλλες δύο φορές, το 1751 

και το 1993.

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ

Καναλέτο

Ο Αμερικανός καλλιτέχνης Γουί-
λιαμ Κέντριτζ γιορτάζει φέτος τα 
70 του χρόνια με μία έκδοση και 
μία έκθεση στη Νέα Υόρκη. Η έκ-
δοση με τίτλο «Self-Portrait as a 

Coffee-Pot», που κυκλοφορεί από 
τη διεθνή αίθουσα τέχνης Hauser 
& Wirth, η οποία τον εκπροσωπεί, 
διερευνά θέματα μνήμης, ιστορί-
ας και χρόνου. Στην γκαλερί της 
Hauser & Wirth, στη Νέα Υόρκη, 
η έκθεση έργων του Κέντριτζ 
θα παραμένει ανοικτή έως

 την 1η Αυγούστου.
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ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ

Γουίλιαμ Κέντριτζ
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Η έκθεση που «τρέχει» τώρα 
στην γκαλερί Rehs Contemporary 
της Νέας Υόρκης (20 West 55η 
οδός), είναι αφιερωμένη στα άν-
θη και στον τρόπο που αυτά με-
ταφορικά εντάσσονται σε έργα 
σύγχρονης παραστατικής έως και 
φωτορεαλιστικής ζωγραφικής. 
Αλλωστε, η Rehs ειδικεύεται 
σε αυτόν τον τομέα της αληθο-
φανούς τέχνης, παρουσιάζο-
ντας κορυφαίους καλλιτέχνες 
του είδους. Η έκθεση έχει τίτλο 

«Bloom» (Ανθοφορία).

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ

Ρεαλισμός
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Το Μουσείο Τέχνης της Φιλαδέλ-
φειας παρουσιάζει την έκθεση 

«Μπουμ: τέχνη και ντιζάιν στη δε-
καετία του 1940». Πάνω από 250 
έργα γλυπτικής, ζωγραφικής, μό-
δας, φωτογραφίας, κοσμήματος, 
επίπλωσης και καθημερινής χρή-
σης, σχηματίζουν έναν ατμοσφαι-
ρικό γαλαξία που μας οδηγεί πίσω 
σε μια δεκαετία απολύτως κρίσιμη 
για την εξέλιξη του 20ού αιώνα. 
Ορισμένοι καλλιτέχνες ξεχωρί-
ζουν, όπως η Τζόρτζια Ο’Κιφ. 
Εως την 1η Σεπτεμβρίου.

ΦΙΛΑΔΕΛΦΕΙΑ

Η δεκαετία του ’40

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΣΤΟΝ

Οταν όλος ο κόσμος λούζεται στο φως

Η Κίρκη συμβουλεύει τον Οδυσσέα 
να ταξιδέψει στον Αδη. Και αυτός, 
αφού αναχωρεί απ’ το νησί της, 
φτάνει στα πέρατα του ωκεανού 
και εισχωρεί στο στόμιο του κά-
τω κόσμου. Ακολουθεί η θρυλική 
ραψωδία της Νέκυιας. 

Ο κύριος Γκρι λέει ότι αυτή την 
πάροδο στο νησί της Κίρκης προς 
την είσοδο του Αδη τη βρίσκει 
στις μουσικές του Γκιόργκι Λί-
γκετι (1923-2006). «Ακουσε το Κο-
ντσέρτο για βιολί και ορχήστρα», 
επιμένει, «ειδικά το τρίτο μέρος, 
που είναι και ιντερμέτζο, και ίσως 
καταλάβεις. Ολο το έργο είναι ένα 
πέρασμα σε κάτι άλλο». 

Ο Λίγκετι το ολοκλήρωσε τρία 
χρόνια προτού πεθάνει. Αν είναι 
αποχαιρετισμός, είναι τρομακτι-
κός. Το ακούω στο νέο άλμπουμ 

που κυκλοφόρησε η Harmonia 
Mundi με τίτλο «Λίγκετι. Κο-
ντσέρτα», όπου σολίστ είναι η 
δαιμονική Ιζαμπελ Φάουστ. Τη 
συνοδεύουν η φημισμένη –πλέ-
ον– ορχήστρα Le Siecles υπό τη 
διεύθυνση του χαρισματικού 
Φρανσουά-Χαβιέρ Ροθ. 

Ο Λίγκετι έχασε σχεδόν όλη 
του την οικογένεια στα ναζιστι-
κά στρατόπεδα. Στράφηκε στην 
Αριστερά· αλλά δεν ήταν καθό-
λου απλό να είσαι άνθρωπος και 
μουσικός στην κομμουνιστική 
Ουγγαρία. Τους ξέφυγε μια χαρά. 

Ο Στάνλεϊ Κιούμπρικ «έστει-
λε», μέσω των ταινιών του, τις 
μουσικές του στο ∆ιάστημα, όπου 
μοιάζει να είναι ο φυσικός χώρος 
των ιδιότυπων, εφιαλτικών συ-
χνά, παράδοξων ακόμα συχνό-

τερα, αρμονιών του. Τυχαίο που 
και ο Γιώργος Λάνθιμος επέλεξε 
μουσικές του σε μια ταινία του; 
∆ιότι δεν πρέπει να λησμονούμε 
και το βαθύ, απέραντο ∆ιάστημα 
της ανθρώπινης ψυχής.

Το νέο αυτό άλμπουμ περιλαμ-
βάνει και το Κοντσέρτο για πιάνο 
και ορχήστρα (σολίστ ο Ζαν-Φρε-
ντερίκ Νουμπεργκέρ) που ο Λί-
γκετι έγραψε τη δεκαετία του ’80, 
μα και ένα όλο φρεσκάδα «συμ-
βατικό» νεανικό έργο, του 1951, 
όταν ακόμα νόμιζε πως ήταν κομ-
μουνιστής, το Ρομανικό Κοντσέρ-
το για μικρή ορχήστρα – συν δύο 
απίθανα έργα του παλιού του φί-
λου Γκιόργκι Κούρταγκ (γενν. το 
1926) για κουαρτέτο εγχόρδων 
(«Aus der Ferne» III & V). Οι δύο 
μουσικοί είχαν γνωριστεί στη 

Βουδαπέστη το 1945, στοιχειω-
μένοι από τα φαντάσματα των 
εξοντωμένων συγγενών τους μα 
γεμάτοι πάθος για το μέλλον.

Τα έργα του Κούρταγκ με κρα-
τούν στη Νέκυια, βαθιά στο σκο-
τάδι. Αλλά το Κοντσέρτο για πιά-
νο του Λίγκετι εμένα μου θυμίζει 
την ξέφρενη φιγούρα μιας Γιαπω-
νέζας σαμάνας, της θεάς Αμε-νο-
Ουζούμε-νο-Μικότο (το Ανησυχα-
στικό Θηλυκό από τα Ουράνια). 
Οπως λέει ένας ιαπωνικός μύθος 
του 8ου αιώνα, όταν χόρευε, το 
έκανε για να παρασύρει τη θεά 
του Ηλιου να συρθεί έξω από τη 
σπηλιά της. Είναι τότε που όλος 
ο κόσμος λούζεται στο φως. Επι-
στροφή στην Ιθάκη· στη ζεστή, 
υγρή φωλιά που νοσταλγείς από 
τότε που άνοιξες τα μάτια σου.

Ligeti: Violin, 
Piano &
Romanesc 
Concertos
Isabelle Faust
Jean-Frederic 
Neuburger
Les Siecles
Francois-Xavier 
Roth
Harmonia Mundi

Κοντσέρτα για βιολί και πιά-
νο, και ένα νεανικό έργο του 
Γκιόργκι Λίγκετι, περιλαμβά-
νει το άλμπουμ που κυκλο-
φόρησε μέσα στο 2025 
η Harmonia Mundi.

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
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ΤΟ ΒΙΒΛΙΟ
ΤΗΣ

ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΜΑΡΙΟΣ ΑΓΑΘΟΚΛΕΟΥΣ
«Η πύλη των καλών

αναμνήσεων»
εκδ. Αρμίδα, 2023, σελ. 49

Ο Μάριος Αγαθοκλέους στη 
συλλογή του «Η πύλη των κα-
λών αναμνήσεων» δίνει 21 

ποιήματα υψηλής αισθητικής. 
Ποιήματα που μετεωρίζονται 
ανάμεσα σε διαφορετικές επι-
λογές, που έχουν στον πυρήνα 
τους την απορία της ύπαρξης 
του ατόμου. Η συλλογή διατρέ-
χεται από έντονη φιλοσοφική 
διάθεση, ταυτόχρονα διαθέτει 
και έντονα πολιτικο-κοινωνικά 
στοιχεία, οι λέξεις που κρύ-

πτουν νουν αληθείας είναι διά-
σπαρτες στα ποιήματα (π.χ. «ο 
τεσσαρακοστός τρίτος όροφος 
[δις αναφέρεται ο όροφος αυ-
τός] του πύργου που θα χτιστεί 
δίπλα στον ∆ημόσιο Κήπο της 
Λεμεσού», «πρόσφυγες», «οι 
τιμές θα ανέβουν σαν πύργοι 
στην παραλία της Λεμεσού», 
σε διάφορα ποιήματα), και το 
ποίημα «Οι Φωνές» που είναι 
αφιερωμένο στη δολοφονη-
μένη Μαίρη Ρόουζ, ένα ποί-
ημα το οποίο συνδυάζει το 
σκοτεινό πολιτικό παρελθόν 
της χώρας, με την κοινωνι-
κή και πολιτική αποχαύνωση 
των ημερών μας. Στο «Ήρωες» 
(σελ. 26) ο Αγαθοκλέους δεν 
κρύβει τίποτε, μιλάει για τους 
ήρωες, και πώς αποφασίστη-
κε να γίνουν τέτοιοι, με τα δύο 
ποιήματα που ακολουθούν, 
τα «Φιλόλογος ή Μεσίτης» και 
«Ιωάννης Σταυριανός» να δη-
μιουργούν μία ενδιαφέρουσα 
τριάδα… για το τι εστί τελικά 
ήρωας και ποια πράξη καθιστά 
τον άνθρωπο προδότη. Όσο 
για τον Ιγνάτιο Αναγνώστη, νο-
μίζω πως ο Αγαθοκλέους κλεί-
νει το μάτι στο αναγνωστικό 
κοινό και παιχνιδίζει μαζί του 
και αναρωτιέμαι αν είναι χαρα-
κτήρας που θα επιστρέψει… Ο 
Αγαθοκλέους, ακολουθώντας 
μία ώριμη ποιητική πορεία, 
στην τελευταία του αυτή συλ-
λογή έχει βάλει τα ποιήματά 
του να δίνουν τον δικό τους 
αγώνα επιβίωσης, τα διατρέ-
χει ένας πεσιμισμός, και όμως 
παραδόξως αυτά επιμένουν 
να ελπίζουν, όπως και ο ίδιος 
ελπίζει, «∆εν είχα ιδέα / ότι 
έτρεφα μια ελπίδα / που με-
γάλωνε μαζί μου» (σελ. 14 «Η 

Ελπίδα»).

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

«Θυμάστε τότε που νομίζαμε ότι 
η πολιτική ήταν βαρετή, ωραίες 
εποχές! Τώρα ανησυχώ για όλα, 
δεν ξέρω για ποιο πράγμα ν’ ανη-
συχήσω πρώτα. Είναι οι τράπεζες; 
∆εν νομίζω καν ότι φταίνε αυτές, 
οι εταιρείες, οι φίρμες, οι όμιλοι 
επιχειρήσεων, όλες οι ανώνυμες 
παγκοσμιοποιημένες επιχειρή-
σεις, όλοι αυτοί που μας αντιμε-
τωπίζουν σαν αλγόριθμους... και 
τώρα έχουμε και την Αμερική. 
Ποτέ δεν πίστευα ότι θα φοβό-
μουν την Αμερική – ούτε μία στο 
εκατομμύριο». 

Οι φύρδην μίγδην αγωνίες, 
ενδεικτικές μιας συσσώρευσης 
ανησυχιών, εκφράζονται από τον 
Ντάνιελ, έναν από τους πρωταγω-
νιστές στη βρετανική μίνι σειρά 
του 2019 «Years and Years», στην 
οποία ο δημιουργός Ράσελ Τ. Ντέ-
ιβις απεικονίζει «γεγονότα» ενός 
πιθανού μέλλοντος, ξεκινώντας 
από ένα βράδυ του 2019 για να 
φτάσει στο 2034. Ακολουθεί την 
οικογένεια Λάιονς στο Μάντσε-
στερ, δείχνοντας πειστικά στιγ-
μές και καταστάσεις σε μια συ-
νύφανση προσωπικών ζωών και 
πολιτικών γεγονότων. Επιλογές 
αλλά και επιπτώσεις απρόβλεπτες 
και αθέλητες, πέραν της όποιας 
προσωπικής επιλογής, δημιουρ-
γούν έναν δυστοπικό ρεαλισμό 
και όχι μια σειρά επιστημονικής 
φαντασίας, όπως σε πολλά δημο-
σιεύματα έχει καταγραφεί. Ενα 
κοινωνικοπολιτικό θρίλερ, που 
ξεκινάει με την –τότε υποτιθέ-
μενη– επανεκλογή του Ντόναλντ 
Τραμπ, για να συνεχίσει στη δι-
άρκεια των έξι επεισοδίων με ένα 
αγωνιώδες, οικείο πορτρέτο πιθα-
νού μέλλοντος που, αν και στην 
πραγματικότητα το 2025 έχει γίνει 
εν μέρει παρόν, παράγει φόβους 
για το επερχόμενο. Η οικονομία 
καταρρέει, οι πάγοι λιώνουν, η δη-
μοκρατική πραγματικότητα φαί-
νεται πιο εύθραυστη από ποτέ, ο 
αυταρχισμός αυξάνεται, το μετα-
ναστευτικό χάος επίσης, οι έφηβοι 
εμφυτεύουν τηλέφωνα στα χέρια 
τους, η τεχνητή νοημοσύνη εξυ-
πηρετεί (;) καθημερινές ανάγκες, 
ενώ βεβαίως παράλληλα δημιουρ-
γεί ελπίδες θεραπείας ανίατων 
ασθενειών, οι εντάσεις μεταξύ 
Κίνας - ΗΠΑ κλιμακώνονται και 
μέχρι το τέλος του πρώτου επει-
σοδίου οι Αμερικανοί χτυπούν 
με πυρηνική βόμβα ένα τεχνη-
τό νησί που έχουν δημιουργήσει 
οι Κινέζοι. Θα έλεγε κανείς ότι η 
έκρηξη μιας πυρηνικής βόμβας θα 
άλλαζε τα πάντα, αλλά όχι. Βλέ-
πουμε την οικογένεια Λάιονς να 
ζει τη στιγμή μέσα σε ένα μπλακ 
άουτ και με κάποιες σειρήνες που 
κανείς δεν θυμόταν ότι υπήρ-
χαν ν’ ακούγονται από μακριά – 
«έχουμε σειρήνες;», αναρωτιού-
νται, κοιτάζουν ο ένας τον άλλον 
αμήχανα, και τώρα τι κάνουμε; 
Αυτό ήταν; Τελειώσαμε;

Οχι. Συνηθίζουμε. Και αποδε-
χόμαστε. Προσαρμοζόμαστε. Η 
ζωή της οικογένειας Λάιονς γίνε-
ται όλο και πιο άβολη, ο κόσμος 
όλο και πιο χαοτικός, η ζωή –υπό 
«ατράνταχτους θεσμούς» που θε-
ωρούσαν, μέσες - άκρες, δεδομέ-
νη– αποσταθεροποιείται με μια 
σειρά πολιτικών γεγονότων και 
κοινωνικών επιπτώσεων και η Βί-
βιεν Ρουκ (παρεμπιπτόντως εξαι-
ρετική ερμηνεία της Εμα Τόμσον) 
ένας συνδυασμός Νάιτζελ Φάρατζ, 
Μαρίν Λεπέν και Τραμπ, ψηφίζε-
ται πρωθυπουργός της Μεγάλης 
Βρετανίας. Είχε συστηθεί στους 
ψηφοφόρους σε τηλεοπτικές εκ-
πομπές «λέγοντας τα πράγματα με 
τ’ όνομά τους»: «Κίεβο, Υεμένη, 
Ισραήλ, Παλαιστίνη... πολύ απλά 
δεν μου καίγεται καρφί! Οι τίτλοι 
των ειδήσεων μου φωνάζουν στα 
μούτρα κι εγώ το μόνο που θέλω 
είναι να μαζεύουν τα σκουπίδια 
στη γειτονιά μου, θέλω το σχολείο 
που είναι στα 200 μέτρα από το 

σπίτι μου να μαζεύει τα σκουπίδια 
του και... η μάνα μου περπατάει 
με μπαστούνι, θα μπορούσε ο κό-
σμος να σταματήσει να παρκάρει 
στα πεζοδρόμια παρακαλώ;!». Η 
Ρουκ είχε και ατάκες για πιο «προ-
χωρημένους»: «Απλώς δεν κατα-
λαβαίνω τον κόσμο πια. Ολα έβγα-
ζαν νόημα μέχρι πριν από μερικά 
χρόνια, η ∆εξιά ήταν η ∆εξιά, η 
Αριστερά ήταν η Αριστερά, η Αμε-
ρική ήταν η Αμερική, μόλις έσβη-
να τα φώτα έβαζα τα παιδιά για 
ύπνο, ανυπομονούσα να ξυπνήσω 
την επόμενη μέρα, τώρα το φο-
βάμαι κάθε μέρα». Την ψηφίζουν 
μέλη της οικογένειας Λάιονς, άν-
θρωποι που καθόλου δεν νιώθουν 
λαϊκιστές και δεν είναι εύκολο να 
τους χαρακτηρίσει κάποιος άλλος 
ως τέτοιους. Είναι άνθρωποι που 
δούλεψαν πολύ έχοντας μια προ-
οπτική προόδου, ότι τα πράγμα-
τα θα πήγαιναν όλο και καλύτε-
ρα όταν η ∆εξιά ήταν η ∆εξιά, η 
Αριστερά ήταν η Αριστερά και η 
Αμερική ήταν η Αμερική. Γεννή-
θηκαν και γαλουχήθηκαν σε αυ-
τό το ενδιάμεσο ειρηνικό τράνζιτ 
με κάποιους πολέμους μακρινούς 
από τις μητροπόλεις της ∆ύσης, 
βιωμένους ως ειδήσεις στα ΜΜΕ.

Τώρα προσαρμόζονται και συ-
νηθίζουν, στηρίζοντας με τη στά-
ση τους τη συνεχή μετατόπιση 
του περίφημου «παραθύρου Οβερ-
τον» ως προς το τι είναι κοινώς 
αποδεκτό. Αυτού του παραθύρου, 
που σύμφωνα κατ’ αρχάς με τον 
Αμερικανό πολιτικό αναλυτή Τζό-
ζεφ Οβερτον και μετά τον θάνατό 
του σύμφωνα με τον συνάδελφό 
του Τζόζεφ Λέμαν, οριοθετεί το 
φάσμα των πολιτικών που μπο-
ρεί να προτείνει ένας πολιτικός 
χωρίς να φαίνεται υπερβολικός, 
προκειμένου να κερδίσει ή να δι-
ατηρήσει δημόσιο αξίωμα, δεδο-
μένου του κλίματος της κοινής 
γνώμης εκείνη τη συγκεκριμένη 
στιγμή. Βοηθούν αθέλητα να γί-
νει το αδιανόητο ριζοσπαστικό 
και στη συνέχεια αποδεκτό, λο-
γικό, δημοφιλές και τελικώς πο-
λιτική, σύμφωνα με έξι βαθμούς 
αποδοχής των δημόσιων ιδεών, 
έτσι όπως τους έχει περιγράψει 
ο –για πολλούς αμφιλεγόμενος 
ωστόσο– πολιτικός σχολιαστής 
Τζόσουα Τρεβίνο.

Ο συγγραφέας Κρίστοφερ Ισερ-
γουντ στο βιβλίο «Αντίο Βερολί-
νο» έγραφε για τη σπιτονοικο-
κυρά του στο Βερολίνο το 1933: 
«Ηδη προσαρμόζεται, όπως θα 
προσαρμοστεί σε κάθε νέο κα-
θεστώς. Σήμερα το πρωί μάλιστα 
την άκουσα να μιλάει με ευλάβεια 
για τον Ντερ Φέρχερ στη γυναί-
κα του θυρωρού. Αν κάποιος της 
υπενθύμιζε ότι στις εκλογές του 
περασμένου Νοεμβρίου ψήφισε 
κομμουνιστές, πιθανότατα θα το 
αρνιόταν έντονα και με απόλυτα 
καλή πίστη. Απλώς εγκλιματίζεται 
σύμφωνα με έναν φυσικό νόμο, 
όπως ένα ζώο που αλλάζει το τρί-
χωμά του για τον χειμώνα».

Αόρατοι άνθρωποι
Στο τέλος του «Years and Years» 

ο κόσμος ξεσηκώνεται όταν απο-
καλύπτονται τα στρατόπεδα των 
«εξαφανισμένων ανθρώπων», κυ-
ρίως μεταναστών, αλλά και ολό-
κληρες περιοχές Βρετανών που 
έχουν μετατραπεί σε στρατόπε-
δα-γκέτο. Το τελευταίο επεισόδιο 
είναι μια περίπου παιδική, αισιό-
δοξη εκδοχή έργου επιστημονι-
κής φαντασίας. Θυμίζει τα ψέματα 
που λέμε «για να μην τρομάξουμε 
τα παιδιά». Αλλά δε βαριέσαι, ας 
πειστούμε, διότι όπως λέει η για-
γιά Μίριελ, «είναι ένας τρομερός, 
τρομερός κόσμος, αλλά θέλω να δω 
κάθε δευτερόλεπτο από αυτόν». Ή 
ας πειστούμε επειδή μια ρεαλιστι-
κή εκδοχή θα απεικόνιζε αυτό που 
βλέπουμε να συμβαίνει παντού γύ-
ρω και μέσα μας και δεν θέλουμε 
να δεχθούμε αυτή την πιθανότητα: 
ότι οι άνθρωποι μπορεί να σοκαρι-
στούμε –ποιος θυμάται με την ίδια 
ένταση την πρωτόγνωρη κατάστα-
ση της πανδημίας;– για άλλη μια 
φορά και μετά να σηκώσουμε τους 
ώμους και να μην κάνουμε τίποτα.

Ενας τρομερός, τρομερός κόσμος

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η καθημερινότητα της οικογένειας Λάιονς μοιάζει ανησυχητικά οικεία στον σημερινό τηλεθεατή.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Τις ποιητικές συλλογές «Η χαμέ-
νη θεά» της Αννας Γρίβα (κρατικό 
βραβείο ποίησης) και «Νιτρογλυ-
κερίνη» της Μακλένα Νίκα, στην 
παρουσίαση των οποίων συμμε-
τέχω στη ∆ιεθνή Eκθεση Βιβλίου 
Θεσσαλονίκης, καθώς και το υπο-
ψήφιο για το ευρωπαϊκό βραβείο 
λογοτεχνίας μυθιστόρημα του 
Μάκη Μαλαφέκα «Deep fake», 
που θα είμαι στο πάνελ της πα-
ρουσίασής του στις Βρυξέλλες.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφατα 
χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου; 
Από το βιβλίο «Τα χρώματα και 
οι μυστικές ζωές τους» της Κά-
σια Σεν Κλερ έμαθα πώς μπορεί 
να διαμορφώσουν οι λέξεις τις 
αποχρώσεις που βλέπουμε.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Οταν ήμουν έφηβη και διάβαζα 
το βιβλίο της Εμα Γκόλντμαν «Ο 
μύθος της μητρότητας» μπήκε η 
μητέρα μου στο δωμάτιο, είδε 
τον τίτλο, παρεξηγήθηκε και με 
μάλωσε γιατί θεώρησε πως αμ-
φισβητούσα τον ρόλο της. 
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη. 
Ιδανική αναγνωστική συνθήκη 
δημιουργείται για εμένα οπου-
δήποτε, εφόσον νιώσω την ανά-
γκη να απομονωθώ από τον εξω-
τερικό κόσμο και να αφοσιωθώ 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου. 
Παραδόξως συγκεντρώνομαι ιδι-
αίτερα σε μέρη με πολυκοσμία 
– η ανάγνωση με βοηθάει να ξε-
φύγω από την πεζή πραγματικό-
τητα και να μεταφερθώ στον μα-
γικό κόσμο της μυθοπλασίας.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνί-
ας που προτιμάτε και άλλα που 
αποφεύγετε; 
Προτιμώ τον ποιητικό και δοκι-
μιακό λόγο, αλλά δεν αποφεύ-
γω κανένα είδος λογοτεχνίας. 
Τα καθαρά αστυνομικά μυθιστο-
ρήματα με συγκινούν λιγότερο 
εκτός εάν περιέχουν ένα κοινω-
νικό - πολιτικό υπόβαθρο. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;

Με συγκινεί σε ένα βιβλίο ό,τι 
μπορεί να μου φωτίσει μια 
κρυμμένη πλευρά του εαυτού 
μου. Μπορεί μια λεπτομέρεια 
να «ξεκλειδώσει» μια ευαισθη-
σία και να οδηγήσει στο περί-
φημο «σύνδρομο Σταντάλ», τη 
σωματική ταραχή που μπορεί 
να προκληθεί στην επαφή με 
ένα έργο τέχνης.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο 
βιβλίο που θα θέλατε να γίνει 
ταινία;
∆εν θα ήθελα κανένα αγαπη-
μένο μου βιβλίο να γίνει ται-
νία, γιατί πιστεύω ότι και στην 
πιο επιτυχημένη εκδοχή της 
μια ταινία αδυνατεί να αποδώ-
σει όλες τις σημαντικές πτυχές 
ενός λογοτεχνικού έργου, τις 
ψυχολογικές αναλύσεις που 
επιτρέπει η λογοτεχνία και δεν 
μπορούν να αποδοθούν ικανο-
ποιητικά με εικόνες.
 
Πώς ερμηνεύεται ο έρωτας στο 
βιβλίο σας «Amor»; 
Στο «Amor» επιχειρώ να φωτίσω 
τον αρχετυπικό έρωτα ως το πε-
δίο που προσφέρεται κατεξοχήν 
για συλλογισμό σχετικά με τον 
χρόνο και τις υπαρξιακές αναζη-
τήσεις, τα δίπολα, τα παράδοξα, 
αλλά και τα όρια μεταξύ πραγμα-
τικότητας και μυθοπλασίας.
Θεωρώ πως ο έρωτας είναι ιδι-
αίτερο ποιητικό γεγονός εφό-
σον ενέχει, όπως και η ποίη-
ση, τον κίνδυνο/το ρίσκο, την 
έκπληξη, εκφράζεται στα όρια 
του άρρητου, επιχειρεί τη βου-
τιά στο ασυνείδητο και μπορεί 
να μας αποκαλύψει άγνωστες 
πλευρές του εαυτού μας.
 
Πώς συνδέονται τα ποιήματα 
της ποιητικής συλλογής μετα-
ξύ τους;
Το «Amor» είναι μια αφηγη-
ματική ποιητική σύνθεση μιας 
σειράς από χαρακτηριστικά 
στιγμιότυπα ενός αρχετυπικού 
δύσκολου έρωτα, αλλά και συλ-
λογισμούς σχετικά με την ουσία 
και τη λειτουργία του.
Η συλλογή είναι δομημένη σε 
24 επεισόδια με πρόλογο, αφή-
γηση σε μορφή πεζοποιήματος, 
που διακόπτεται από τα «πά-
σχοντα» πρόσωπα («Αυτός» και 
«Αυτή»), σε μορφή καθαρά ποι-
ημάτων, επίλογο και επίμετρο.

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

με τη 

ΜΑΡΙΑ
ΠΑΤΑΚΙΑ

Η ρητορική του φόβου, 
η αδιαφορία των πολι-
τών και το «παράθυρο 

του Οβερτον», που μέρα 
με τη μέρα μετακινείται. 
Στοιχεία της επικαιρό-
τητας που το 2019 ήταν 

σενάριο μίνι σειράς 
του BBC.

Η Μαρία Πατακιά είναι νομικός και ποιήτρια. 
Συμμετέχει επίσης σε πολιτιστικούς συλλόγους 
σε Βρυξέλλες και Παρίσι. Εργάστηκε ως νομική 
σύμβουλος στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και έχει 

εκδώσει πέντε ποιητικές συλλογές από 
τον εκδοτικό οίκο Μελάνι, με τελευταία 

το «Amor» (Μελάνι, 2025).

500 ΛΕΞΕΙΣ
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Με την εξάπλωση του αυταρχισμού 
παγκοσμίως και την άνοδο της 
ακροδεξιάς στην Ευρώπη, με τη 
διάβρωση των δημοκρατικών θε-
σμών και την καταστρατήγηση 
των θεμελιωδών ελευθεριών, έχει 
αναζωπυρωθεί το ενδιαφέρον για 
τη Γερμανία του Μεσοπολέμου 
και τα διδάγματα από την κατάρ-
ρευση της ∆ημοκρατίας της Βα-
ϊμάρης και την επικράτηση του 
ναζισμού. Τη δική του αξιολόγη-
ση κατέθεσε πρόσφατα ένας κα-
ταξιωμένος Βρετανός ιστορικός, 
ο Ρίτσαρντ Εβανς, συγγραφέας 
μιας βραβευμένης τριλογίας για 
τη χιτλερική Γερμανία. 

Γιατί τόσο πολλοί Γερμανοί 
συνέπραξαν στα εγκλήματα της 
ναζιστικής Γερμανίας; Γιατί ακο-
λούθησαν τυφλά τον Χίτλερ σχε-
δόν μέχρι το τέλος του; Μέχρι 
πού μπορούν να φτάσουν οι άν-
θρωποι, όταν καταργούνται οι 
ηθικοί περιορισμοί; Στο νέο βι-
βλίο του ο Εβανς επιχειρεί μια 
βιογραφική προσέγγιση της γερ-
μανικής ιστορίας στις δεκαετίες 
1920, ’30 και ’40 σκιαγραφώντας 
24 πορτρέτα κυρίως ανδρών αλ-
λά και μερικών γυναικών που 
δημιούργησαν και υπηρέτησαν 
τη ναζιστική Γερμανία, από τον 
ηγέτη τους Χίτλερ, «αυλικούς» 
του, όπως οι Γκέρινγκ, Γκέμπελς, 
Χίμλερ και Σπέερ, εκτελεστές της 
«τελικής λύσης», όπως οι Αϊχ-
μαν και Χάιντριχ, προπαγανδι-
στές, όπως η κινηματογραφί-
στρια Ρίφενσταλ, υπέρμαχους 
της φυλετικής καθαρότητας και 
επαγγελματίες της ευγονικής, δι-
εστραμμένες δεσμοφύλακες στα 
στρατόπεδα εξόντωσης και άλ-
λους συνοδοιπόρους, καταδότες 
και κερδοσκόπους που συστρα-
τεύθηκαν με μύριους τρόπους 
στο πλευρό του Χίτλερ, ώστε 
να καταλύσει την εύθραυστη 
δημοκρατία, να κρατηθεί στην 
εξουσία με τη βία για 12 χρόνια 
(1933-1945) και να προκαλέσει 
τη φρίκη του Β΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου. Το βιογραφικό πορτρέτο 
του Χίτλερ καταλαμβάνει περί-
που 100 σελίδες. Σε κάθε ένα από 
τα υπόλοιπα 23 «πρόσωπα του 
Τρίτου Ράιχ» αφιερώνονται έως 
20 σελίδες.

Για τον Εβανς οι περισσότε-
ροι από αυτούς δεν ήταν ψυχο-
παθείς, που κινούνταν στο περι-
θώριο της κοινωνίας, αλλά μέλη 

της μεσαίας τάξης, γαλουχημένοι 
σε μια συντηρητική κουλτούρα 
υπερεθνικισμού, μιλιταρισμού 
και παρανοϊκού αντισημιτισμού, 
που είχε απήχηση και στα πανε-
πιστήμια. Η ήττα και οι ταπει-
νωτικοί όροι που επιβλήθηκαν 
στη Γερμανία στον Α΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο σημάδεψαν τη ζωή τους 
και αυτό το συλλογικό τραύμα σε 
συνδυασμό με τον υπερπληθω-
ρισμό και τη Μεγάλη Υφεση που 
ακολούθησαν, εκμεταλλεύθηκε 
ένας αδίστακτος δημαγωγός, που 
άσκησε μεσσιανική επιρροή στις 
μάζες υποσχόμενος την αναγέν-
νηση της χώρας. Με την ανοχή 
ή ενθάρρυνση του πολιτικού, 
στρατιωτικού και οικονομικού 
κατεστημένου, που του άνοιξε 
την πόρτα της εξουσίας, κατά-

φερε να κυριαρχήσει στην πο-
λιτική ζωή, παρότι δεν συγκέ-
ντρωσε ποτέ άνω του 37% των 
ψήφων σε ελεύθερες εκλογές. 
Οι «αυλοκόλακες» με την τυφλή 
αφοσίωση στον «Φύρερ» και στο 
δόγμα του «ολοκληρωτικού πο-
λέμου» ενίσχυαν την εγωμανία 
και την υπέρμετρη αυτοπεποί-
θησή του ότι ως νέος Ναπολέων 
θα μπορούσε να αντιμετωπίσει 
νικηφόρα τρεις αυτοκρατορίες, 
τη Βρετανία, την Αμερική και τη 
Σοβιετική Ενωση, παρότι ηγείτο 
μιας μεσαίας δύναμης.

Δικτατορία
Θεωρώντας την πολιτική «πό-

λεμο με άλλα μέσα» και οπλο-
ποιώντας το ψέμα, το φυλετικό 
μίσος, την αχαλίνωτη βία και 

την ανελέητη προπαγάνδα ότι 
για τα δεινά της Γερμανίας ήταν 
υπεύθυνη μια παγκόσμια εβρα-
ϊκή συνωμοσία, ο Χίτλερ εγκα-
τέστησε μια στυγνή δικτατορία 
χωρίς ελεύθερο Τύπο, ανεξάρ-
τητη δικαιοσύνη και εναλλακτι-
κή πολιτική οργάνωση. Μόνο 
στον πρώτο χρόνο της ναζιστι-
κής κυβέρνησης φυλακίσθηκαν 
στα νεοσύστατα στρατόπεδα 
συγκέντρωσης 200.000 αντίπα-
λοι του καθεστώτος. Η έννοια 
της λαϊκής ή εθνικής κοινότη-
τας ασκούσε ισχυρή συναισθη-
ματική έλξη στη δεκαετία του 
1930 και στις αρχές της δεκα-
ετίας 1940. Από αυτήν όμως 
αποκλείονταν «τα παράσιτα», 
οι Εβραίοι, οι ομοφυλόφιλοι, οι 
Ρομά, οι ανάπηροι, οι σοσιαλδη-

μοκράτες και οι κομμουνιστές 
που διώχθηκαν, βασανίσθηκαν 
ή δολοφονήθηκαν μέσα σε ένα 
θεσμικό πλαίσιο που νομιμοποι-
ούσε τη βαρβαρότητα και την 
κρατική τρομοκρατία. 

Με την πλύση εγκεφάλου περί 
ανωτερότητας της Αρίας φυλής, 
ακολούθησε η αναγκαιότητα επέ-
κτασης του «ζωτικού χώρου» και 
εξόντωσης των υποτιθέμενων 
«εχθρών του γερμανικού έθνους, 
των Εβραίων και των μπολσε-
βίκων», ενώ οι εδαφικές κατα-
κτήσεις στην αρχή του πολέμου 
απελευθέρωσαν τους δαίμονες 
του αντισημιτισμού σε πολλές 
ευρωπαϊκές κοινωνίες, διευκο-
λύνοντας έτσι το Ολοκαύτωμα 
των έξι εκατομμυρίων Εβραίων. 
Ο συγγραφέας σημειώνει ότι το 
αφήγημα ότι η πλειονότητα των 
Γερμανών αγνοούσε τις φρικαλε-
ότητες των ναζί, καταρρίπτεται 
από νεότερες έρευνες που δεί-
χνουν ότι σχεδόν όλοι οι Γερμα-
νοί είχαν δει ή ακούσει για τις 
θηριωδίες των ναζί στο εσωτε-
ρικό και στις κατεχόμενες χώρες 
και ότι «μεγάλος αριθμός κανο-
νικών Γερμανών έφερε τον να-
ζισμό στην εξουσία, συνέπραξε 
ή επικροτούσε τις εγκληματικές 
πολιτικές του, ενώ σποραδικές 
διαμαρτυρίες δεν συνιστούσαν 
αντίσταση στο καθεστώς». Ο 
θαυμασμός για τον Χίτλερ δεν 
είχε κοπάσει ακόμη και όταν η 
κατάρρευση της Γερμανίας ήταν 
ορατή, ενώ είναι αξιοσημείωτη 
η άρνηση μετά τον πόλεμο αυ-
τουργών στον στρατό, σε δη-
μόσιες υπηρεσίες, επαγγελμα-
τικές τάξεις και επιχειρήσεις ότι 
συνέβαλαν ποικιλοτρόπως στην 
εδραίωση του καθεστώτος, ότι 
ανέχθηκαν και στήριξαν την πα-
ραβίαση του κράτους δικαίου και 
των κανόνων ηθικής.

«Είναι σημαντικό να εξετά-
σουμε τη νοοτροπία και τα κίνη-
τρα αυτών που έφεραν τους ναζί 
στην εξουσία. Οταν θέσουμε τις 
βιογραφίες τους με τις ιδιοσυ-
γκρασίες και τις ιδιαιτερότητές 
τους σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, 
θα κατανοήσουμε καλύτερα πώς 
ο ναζισμός άσκησε την κατα-
στροφική επιρροή του. Ετσι θα 
μπορέσουμε να συνειδητοποι-
ήσουμε τις απειλές που η δημο-
κρατία δέχεται στις μέρες μας 
και να αναλάβουμε δράση για 
την αντιμετώπισή τους», κατα-
λήγει ο Εβανς.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
σε ελληνικές πρεσβείες ως σύμβουλος 
Τύπου και Επικοινωνίας.

Ολοι οι άνθρωποι του ναζισμού
Ανδρες και γυναίκες που δημιούργησαν και υπηρέτησαν το εθνικοσοσιαλιστικό καθεστώς στη Γερμανία

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Oι περισσότεροι δεν 
ήταν ψυχοπαθείς, αλ-
λά μέλη της μεσαίας 
τάξης, γαλουχημένοι 
σε μια συντηρητική 

κουλτούρα υπερεθνι-
κισμού, μιλιταρισμού 
και παρανοϊκού αντι-

σημιτισμού.

Το αφήγημα ότι 
η πλειονότητα των Γερ-

μανών αγνοούσε 
τις φρικαλεότητες 

των ναζί, επισημαίνει 
ο Ρίτσαρντ Εβανς, κα-
ταρρίπτεται από νεότε-
ρες έρευνες που δεί-

χνουν ότι σχεδόν όλοι 
είχαν δει ή ακούσει 
για τις θηριωδίες.

ΜΑΫΛΙΣ ΜΠΕΣΣΕΡΙ
Οι διεσπαρμένες αγάπες
μτφρ.: Ειρήνη Παπακυριακού
εκδ. ύψιλον/βιβλία, 2024, σελ. 199

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Οι διεσπαρμένες αγάπες είναι η 
ύλη, το απτό, αυτό που βλέπου-
με μπροστά στα μάτια μας, αυτό 
που απομένει από εκείνους που 
αγαπάμε όταν πεθαίνουν. Είναι 
τα οστά που βρίσκουμε στον τά-
φο όταν ανασκάβουμε έπειτα 
από χρόνια, εκείνα που φυλάμε 
στα μεταλλικά κουτιά των νεκρο-
ταφείων, εκείνα που ρίχνουμε 
μαζί με άλλα όταν έχει περάσει 
πολύς καιρός κι όσοι υπηρετούν 
την τιμή να φυλάττουν, να φρο-
ντίζουν, να αγρυπνούν, λιγοστεύ-
ουν. Είναι εκείνα που μας συν-
δέουν με τις ρίζες της ύπαρξής 
μας, εκείνα που όταν χάνονται, 
μπερδεύονται, μετατοπίζονται, 
μας αποκόβουν από ένα κομμάτι 
μνήμης και σεβασμού προς τους 
αγαπημένους μας. 

Eτσι δημιουργήθηκε ο σύλ-
λογος των διεσπαρμένων. Χωρίς 
καμία προετοιμασία, χωρίς καμία 

υστεροβουλία. Από ένα σκάν-
δαλο. Oταν διέρρευσαν διπλω-
ματικά έγγραφα από τα οποία 
προέκυπτε ότι τα λείψανα που 
μεταφέρθηκαν στην Ιρλανδία, 
στη γενέθλια γη του ποιητή Ου-
ίλιαμ Μπάτλερ Γέιτς, μπορεί και 
να μην ήταν τα δικά του. Κι έτσι, 
όσοι έχουν μια πικρή οικογενει-
ακή ιστορία να διηγηθούν, όσοι 
φοβούνται ότι κάποιος συγγενής, 
ένας παππούς, μια θεία, ένας ξά-
δερφος έχει σταλεί στην Ιρλαν-
δία για να ταφεί, να τιμηθεί στη 
θέση κάποιου άλλου, μαζεύονται 
στο νεκροταφείο Σεν Πανκράς 
για να πάρουν πίσω τους νε-
κρούς τους. 

Τούτους τους απλούς κι άπρα-
γους ανθρώπους, που ξέρουν να 
τιμούν, να τηρούν παραδόσεις 
και ήθη που τους δεσμεύουν 
παντοτινά, τους έχει μαζέψει η 
Μαντλέν με το διαδικτυακό της 
κάλεσμα και είναι εκείνη που 
βρήκε την πηγή του σκανδάλου, 
εκείνη που θέλει να ανοίξουν οι 
φάκελοι, να συγκεντρωθούν τα 
στοιχεία, να εκκινήσει η διαδι-
κασία ανάλυσης των λειψάνων 
που μεταφέρθηκαν στην Ιρλαν-

δία. Είναι εκείνη που θέλει την 
αλήθεια. Μαζί της ενώνονται 
σιγά σιγά κι αυτές οι φιγούρες 
που εμφανίζονται μέσα στην 
καταχνιά του νεκροταφείου για 
να διεκδικήσουν αυτή την αλή-
θεια, αυτοί που πονούν όπως 
εκείνη και θα αποφασίσουν να 
γίνουν ένας επίσημος σύλλογος, 
όχι μια τυχαία ομάδα άμοιρων 
πονεμένων. 

Ο ποιητής που τους ένω-
σε σαν να τους έχει περιγρά-
ψει ήδη: «Τώρα όπως παντοτι-
νά, τους βλέπω με τα μάτια της 
ψυχής χλωμούς κι αλύγιστους 
- ρούχα πολύχρωμα - και είναι 
διψασμένοι. Μια φαίνονται, μια 
χάνονται. Σ’ ένα βαθύ ουρανό 
χαμένοι. Με αρχαία πρόσωπα. 
Πέτρες που σμίλεψε η βροχή». 

Η ανάγκη να μάθουν τι έγινε, 
θα οδηγήσει μια αντιπροσωπεία 
στην Ιρλανδία, στον τόπο που 
μεταφέρθηκε ο Γέιτς, που όμως 
μπορεί και να μην είναι ο ίδιος 
αυτός που τιμάται κάτω από το 
χώμα της μνήμης. 

Η Μπεσερί δημιουργεί μία θο-
λή, περιπετειώδη, μυστικιστική, 
κάποτε σκοτεινή ατμόσφαιρα 
στις σελίδες της. Προβάλλει την 
αξία του σεβασμού του νεκρού 
και της ανάπαυσης των οικεί-
ων του μέσα από την αναζήτη-
ση των πραγματικών στοιχεί-
ων, αυτών που συγκροτούν την 
αλήθεια κι ανάμεσα απαιτητική 
ξεχωρίζει η ανάγκη για άρθρω-
ση πολιτικού λόγου. Η αυτοδιά-
θεση της Ιρλανδίας, οι αγώνες 
της, η εθνική της ταυτότητα, η 
θέση του Γέιτς όχι μόνο ως ποι-
ητή τιμημένου με Νομπέλ, «η 
πάντα εμπνευσμένη ποίησή του, 
της οποίας η υψηλή καλλιτεχνι-
κή μορφή εκφράζει το πνεύμα 
ενός ολόκληρου έθνους», αλλά 
και ως γερουσιαστή που τον κι-
νητοποιεί ο πατριωτισμός, οδη-
γός έμπνευσης για αυτό το ολό-
κληρο έθνος. 

Μα ο Γέιτς είναι απλά και ο 
Ουίλιαμ σε αυτές τις σελίδες. Ο 
Ουίλιαμ που έχει μικρά δικά του 
κεφάλαια μόνο με το όνομά του, 
o Ουίλιαμ που γοητεύεται από 
τη Μοντ Γκον, μια νεαρή οπα-
δό του εθνικιστικού κινήματος, 
που επανειλημμένα της ζητάει 
να τον παντρευτεί. Θα αποτύ-
χει, όλες οι προτάσεις ακολου-
θούνται από όχι, θα μείνει στην 
ποίησή του το αποτύπωμα της 
οδυνηρά ανέφικτης σχέσης, τό-
σο στενά δεμένης με τον πολι-
τικό τους προσανατολισμό, τους 
αγώνες, τις φλογερές ομιλίες, τον 
ακτιβισμό. 

Eνα χιούμορ πικρό στα όρια 
του κυνισμού, μια σταθερή πα-
λινδρόμηση ανάμεσα στη ζωή 
και το θάνατο, ανάμεσα στην 
αλήθεια και το ψέμα, την πραγ-
ματικότητα και το όνειρο, δυο 
χώρες η Γαλλία και η Ιρλανδία 
σε συνεχή διάλογο, η κέλτικη 
μυθολογία παρούσα, η μνήμη ως 
παντοτινός οδηγός, «όσο οι νε-
κροί δεν έχουν επιστρέψει στους 
δικούς τους... όλοι οι ζωντανοί 
θα περιπλανιούνται με τα χέρια 
βουτηγμένα στο αίμα».

Οστά κάτω από το χώμα της μνήμης

O Χίτλερ συνοδευόμενος από τους Ες, Χίμλερ και άλλα στελέχη του Εθνικοσοσιαλιστικού Κόμματος, σε 
εκδήλωση στη Νυρεμβέργη, τη δεκαετία του ’30. Τα διδάγματα από την κατάρρευση της ∆ημοκρατίας της 
Βαϊμάρης και την επικράτηση του ναζισμού ίσως να είναι κάτι περισσότερο από χρήσιμα στην εποχή μας.

«Oσο οι νεκροί δεν έχουν 
επιστρέψει στους δικούς 
τους... όλοι οι ζωντανοί 

θα περιπλανιούνται 
με τα χέρια βουτηγμένα 

στο αίμα».
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Του δρος ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΤΖΗΜΙΧΑΗΛ

«O Χρόνος είμαι, καταστροφέας 
των κόσμων». Έτσι λέει ο Λόρδος 
Krishna στον Arjuna στο αρχαίο 
ινδουιστικό ποίημα «Bhagavad 
Gita», εκφράζοντας την τρομερή 
δύναμη που σβήνει όλα ανεξαι-
ρέτως: βασίλεια, πλούτη, βίους, 
αγάπες και ονόματα. Αυτή είναι η 
μοίρα μας – να φύγουμε, αναφε-
ρόμενος στον Έλιοτ, «όχι με ένα 
κρότο, αλλά με ένα ψίθυρο». Κι 
όμως, κάποιοι δεν απελπίζονται 
μα ψιθυρίζουν πίσω γραμμές και 
στίχους. Τέτοιοι ψίθυροι ανήκουν 
στον Θεόδωρο Στεφανίδη. Ο Στε-
φανίδης, που ίσως είναι περισσό-
τερο γνωστός στη Βρετανία, ως 
φιγούρα στα απομνημονεύματα 
(τα οποία έχουν γίνει πρόσφατα 
βρετανική τηλεοπτική σειρά) του 
Gerald Durrell (Βρετανός συγγρα-
φέας, φυσιοδίφης και τηλεοπτικός 
παρουσιαστής) στην Κέρκυρα, 
ήταν ένας άνθρωπος που η ποί-
ησή του υποδηλώνει την ελπίδα 
για μια προσωρινή νίκη απέναντι 
στον χρόνο, χωρίς να παραγνωρί-
ζει την τρομερή του δύναμη. ∆υ-
στυχώς το έργο του Στεφανίδη 
δεν έχει δεχτεί τη σημασία που 
του αξίζει, ούτε στα αγγλικά, μα 
ιδιαίτερα ούτε στα ελληνικά γράμ-
ματα καθώς έγραφε στα αγγλικά. 
Ευτυχώς, νέα έρευνα, όπως η δι-
δακτορική διατριβή της Βαρβά-
ρας-Ειρήνης Κονιδάρη, το επα-
ναφέρουν στο φως. 

Σύμφωνα με την Κονιδάρη, 
ο Θεόδωρος Στεφανίδης υπήρ-
ξε «γιατρός, λόγιος, συγγραφέας, 
ποιητής και μεταφραστής», ένας 
αυθεντικός πολυμαθής, του οποί-
ου η ζωή γεφύρωσε την επιστήμη 

και την τέχνη. Γεννημένος στη 
Βομβάη από κοσμοπολίτικη ελ-
ληνική οικογένεια που μιλούσε 
κυρίως αγγλικά στο σπίτι, πέρασε 
τα πρώτα του χρόνια στην Ινδία, 
προτού εγκατασταθεί στην Κέρ-
κυρα, όπου ολοκλήρωσε τη δευτε-
ροβάθμια εκπαίδευσή του και άρ-
χισε να μιλά ελληνικά. Υπηρέτησε 
ως εθελοντής στον Α΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο και στη Μικρασιατική Εκ-
στρατεία, και στη συνέχεια σπού-
δασε ιατρική στη Σορβόννη (Πα-
ρίσι) με δασκάλους όπως η Μαρί 
Κιουρί. Υπήρξε πρωτοπόρος στην 
ακτινολογία και την υδροβιολογία, 
ιδρύοντας το πρώτο ακτινολογι-
κό εργαστήριο στην Κέρκυρα και 
ανακαλύπτοντας υδρόβιους μικρο-
οργανισμούς που φέρουν ακόμα 
το όνομά του. Το 1939, υποτροφία 
του Ιδρύματος Ροκφέλερ του επέ-
τρεψε να διεξάγει έρευνα για την 
ελονοσία στη Θεσσαλονίκη και 
στην Κύπρο, ενισχύοντας περαι-
τέρω τη συμβολή του στη δημόσια 
υγεία. ∆ημοσίευσε επιστημονικές 
μελέτες σε θέματα ιατρικής, βιο-
λογίας και αστρονομίας, μάλιστα, 
σύμφωνα με την Κονιδάρη ένας 
κρατήρας στη Σελήνη φέρει ανε-
πίσημα το όνομά του.

Παράλληλα με την επιστημο-
νική του δραστηριότητα, ο Στε-
φανίδης καλλιέργησε έναν βα-
θιά στοχαστικό λογοτεχνικό βίο. 
∆ημοσίευσε τρεις ποιητικές συλ-
λογές μία εκ των οποίων μετα-
φράστηκε στα ελληνικά από την 
Κονιδάρη. Μεταθανάτια εκδόθη-
καν κάποια ανέκδοτα ποιήματα 
του Στεφανίδη. Συνεργάστηκε με 
τον Γιώργο Κατσίμπαλη στη μετά-
φραση σπουδαίων Ελλήνων ποι-
ητών, μεταξύ αυτών ο Παλαμάς 

και Καβάφης στα αγγλικά. Μετά-
φρασε επίσης στα αγγλικά έργα 
όπως τον Ερωτόκριτο του Βιντσέ-
ζου Κορνάρου και αρχαίους συγ-
γραφείς όπως τη Σαπφώ. Η φιλία 
του με τον Lawrence Durrell (Βρε-
τανό συγγραφέα) και τον Gerald 
Durrell, που γεννήθηκε στην Κέρ-
κυρα στα μέσα της δεκαετίας του 
1930, εξελίχθηκε σε έναν σταθε-
ρό δεσμό που αποτυπώθηκε στα 
συγγράμματά τους. Κατά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο υπηρέτησε 
στο υγειονομικό σώμα του βρετα-
νικού στρατού σε εκστρατείες στη 
Βόρεια Αφρική, την Κρήτη και τη 
Σικελία. O Στεφανίδης έγραψε τα 
απομνημονεύματά του από αυτές 
τις εκστρατείες, αλλά μόνο αυτή 
που αφορά την Κρήτη εκδόθηκε. 
Μετά τον πόλεμο, εγκαταστάθηκε 
στο Λονδίνο, όπου η λογοτεχνική 

του παραγωγή άνθισε. 
Η ποίηση του Θεόδωρου Στε-

φανίδη αντλεί έμπνευση από ένα 
ευρύ φάσμα θεμάτων, που αντα-
νακλούν την πορεία και τα ενδι-
αφέροντά του. Οι συλλογές του 
περιλαμβάνουν ποιήματα επηρε-
ασμένα από προσωπικά βιώματα, 
μυθολογία, φιλοσοφικούς στοχα-
σμούς και επιστημονικές του ενα-
σχολήσεις, κυρίως την αστρονο-
μία και τη βιολογία. Μέσα από τα 
έργα του ξεδιπλώνεται η εσωτε-
ρική του διαδρομή: οι γνώσεις, οι 
ανησυχίες και οι υπαρξιακές του 
σκέψεις γύρω από το μυστήριο 
της ζωής και το αναπόφευκτο τέ-
λος της. Αυτό αντανακλάται πλή-
ρως στο πιο κάτω ποίημα του από 
τη συλλογή «Cities of the Mind», 
το οποίο μεταφράζω.

«Ας μη φανεί πως έζησα εδώ 
μάταια / όταν το σκοτάδι καλέ-
σει κι εγώ υπακούσω την εντο-
λή του./ Ας μείνει κάτι από εμέ-
να, έστω ένα μόριο, / να πλανάται 
εκεί όπου τα βήματά μου πια δεν 
ακουμπούν./ Ας μείνει κάτι από 
εμένα πίσω· / ένας στίχος, ένας 
ρυθμός, να επιβιώσει του πηλού· 
/ Ας μείνει κάποιο καθρέφτισμα, 
κάποια λάμψη του μυαλού μου, /
να θυμίζει το πέρασμα της μικρής 
μου μέρας».

Το ποίημα είναι μια ταπεινή πα-
ράκληση. Ο λόγος απλός, το ύφος 
συγκρατημένο, ωστόσο η αγωνία 
έκδηλη. ∆εν μιλά για θρίαμβο επί 
θανάτου ή αιώνια μνήμη, μα για 
ένα μόριο - ένα σωματίδιο σκό-
νης. Η επιλογή της συγκεκριμένης 
εικόνας είναι κρίσιμη: το μόριο 
επιπλέει ανεπαίσθητα στην ατμό-
σφαιρα, και παρόλο που σπάνια 
το παρατηρούμε, το παρατηρούμε 

επειδή αντανακλά το φως. Έτσι ο 
ποιητής δεν ζητά να τον εξυμνή-
σουν, αλλά να καθρεφτιστεί, έστω 
και στιγμιαία, στο θυμικό ενός αν-
θρώπου. Ο Στεφανίδης αντιπαρα-
θέτει τη σωματική αποσύνθεση 
– «να επιβιώσει του πηλού» – με 
τη σύνθεση ενός στίχου ή ενός 
ρυθμού. Η ελπίδα του δεν ενα-
ποτίθεται σε ένδοξα μνημεία και 
τιμές, αλλά στην ποίηση. Ο νους 
μπορεί να είναι εφήμερος, αλλά οι 
απόηχοί του, αν μεταφραστούν σε 
γλώσσα, μπορούν να διαρκέσουν 
περισσότερο από τον «πηλό».

Ωστόσο, η ελπίδα του Στεφα-
νίδη δεν είναι απλώς ότι ένας στί-
χος του μπορεί να σωθεί τυχαία 
από τη λήθη. Πίσω από τη σεμνή 
του παράκληση υποδηλώνει μια 
πιο βαθιά παραδοχή: ότι το νόη-
μα των λέξεων μπορεί να επιβιώ-
σει όταν γίνεται μέρος της ζωής 
μας. Όπως δείχνει ο φιλόσοφος, 
ιατρός και επιστήμονας Michael 
Polanyi, η αληθινή γνώση –ειδι-
κά σε τέχνες όπως η ποίηση– δεν 
μεταδίδεται μόνο με λέξεις, αλλά 
μέσα από εμπειρία, μίμηση και 
συμμετοχή σε μια ζωντανή παρά-
δοση. Ο Polanyi λέει ότι «ξέρουμε 
περισσότερα από όσα μπορούμε 
να πούμε». Αυτό σημαίνει πως για 
να καταλάβουμε κάτι ουσιαστικά, 
είτε πρόκειται για επιστήμη, μου-
σική ή ποίηση, πρέπει πρώτα να 
το βιώσουμε, να μπούμε μέσα του, 
να το «κατοικήσουμε». Μαθαί-
νουμε, όταν αφηνόμαστε σε ένα 
πλαίσιο που μας καθοδηγεί, του 
οποίου τους κανόνες εμπιστευό-
μαστε, έστω κι αν στην αρχή δεν 
τους καταλαβαίνουμε πλήρως. 

Έτσι και με την ποίηση του 
Στεφανίδη: για να την κατανο-

ήσουμε πραγματικά, δεν αρκεί 
να την αναλύσουμε. Πρέπει να 
αφεθούμε στον ρυθμό και τις ει-
κόνες της, να τη νιώσουμε και να 
της επιτρέψουμε να διαμορφώσει, 
έστω και λίγο, τον τρόπο που βλέ-
πουμε τον κόσμο. Το να δούμε 
την αξιοπρέπεια του «μορίου», 
να νιώσουμε το βάρος των «βημά-
των» που χάθηκαν, σημαίνει να 
συντονιστούμε με το ποίημα, όχι 
με μια παθητική ανάγνωση, αλλά 
ως μια ενεργητική ανάμνηση, μια 
μορφή αναβίωσης μέσω της κοι-
νής συμμετοχής μας στην πρα-
κτική της ποίησης. Υπό αυτή την 
έννοια, η επιβίωση του Στεφανίδη 
δεν εξαρτάται από τη μονιμότητα, 
αλλά από την πρακτική. Τον ανα-
ζωογονούμε, όχι διατηρώντας τη 
μνήμη του με στατική ευλάβεια, 
αλλά απηχώντας την άποψή του 
στις σκέψεις, τη γλώσσα και τις 
ανησυχίες μας. Ζει, όπως υπονοεί 
ο Polanyi, όχι επειδή επαναλαμ-
βάνουμε τους στίχους του, αλλά 
επειδή κατοικούμε σε αυτούς.

«Ο Χρόνος είμαι», λέει η φωνή 
της κοσμικής αδιαφορίας. Αλλά 
η ποίηση, ακόμα και το πιο σε-
μνό είδος, απαντά. Όχι σε πείσμα, 
αλλά σε αίτημα: «ας μείνει κάτι». 
Ίσως, ένα «μόριο». Ένας «ρυθ-
μός». Έστω και μια «λάμψη». Ας 
δούμε λοιπόν τον Θεόδωρο Στε-
φανίδη ως ένα ολοκληρωμένο και 
αξιοσημείωτο λογοτέχνη, και να 
εκπληρώσουμε έτσι την παράκλη-
σή του να αναβιώσουμε έστω και 
προσωρινά, «το πέρασμα της μι-
κρής [του] μέρας».

Ο δρ Δημήτρης Χατζημιχαήλ είναι λέκτο-
ρας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.
www.demetrishadjimichael.com

Eνας  αυθεντικός πολυμαθής
«Το πέρασμα της μικρής μου μέρας»: Για την ποίηση του Θεόδωρου Στεφανίδη (1896–1983) 

Το έργο του Θεόδωρου Στεφανίδη 
δεν έχει δεχτεί τη σημασία που του 
αξίζει, ούτε στα αγγλικά, μα ιδιαίτε-
ρα ούτε στα ελληνικά γράμματα κα-
θώς έγραφε στα αγγλικά. Ευτυχώς, 
νέα έρευνα, όπως η διδακτορική δι-
ατριβή της Βαρβάρας-Ειρήνης Κονι-
δάρη, το επαναφέρουν στο φως. 
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Ιδιαίτερα επιτυχημένη υπήρξε η 
συναυλία της Κρατικής Ορχή-
στρας Αθηνών στις 11 Απριλίου 
στην αίθουσα «Χρήστος ∆. Λα-
μπράκης». Υπό τη μουσική δι-
εύθυνση του Λουκά Καρυτινού 
το σύνολο απέδωσε την «Ιερο-
τελεστία της άνοιξης» του Ιγκορ 
Στραβίνσκι, ενώ μετά το διάλειμ-
μα ερμήνευσε το αγαπητό Τέ-
ταρτο Κοντσέρτο για πιάνο του 
Μπετόβεν με σολίστα έναν ακό-
μα διάσημο Ρώσο πιανίστα, τον 
Νικολάι Λουγκάνσκι. 

Η ιστορική μνήμη είναι σημα-
ντική, καθώς ανάμεσα σε άλλα 
επιτρέπει να δει κανείς πού βρι-
σκόταν κάποτε και πού βρίσκεται 
σήμερα. ∆εν έχουν περάσει ούτε 
πενήντα χρόνια από τότε που ο 
(άλλοτε) Πανελλήνιος Μουσικός 
Σύλλογος είχε αντιπαρατεθεί δρι-
μύτατα με τον Μάνο Χατζιδάκι, 
ο οποίος τα έτη 1975 έως 1982 
υπήρξε διευθυντής της Κρατικής 
Ορχήστρας Αθηνών. Ενα από τα 
βασικά επιχειρήματα εναντίον 
του ήταν ότι το ρεπερτόριο σύγ-

χρονων έργων τα οποία εισήγαγε, 
δηλαδή οι συνθέσεις των Στρα-
βίνσκι, Μπάρτοκ και Σένμπεργκ, 
αποτελούσαν «πολιτιστικό κίνδυ-
νο» (Κ. Ρωμανού, «Η Καθημερι-
νή», 31.7.1977). Σήμερα η Κρατι-
κή Ορχήστρα Αθηνών είναι μια 
άλλη ορχήστρα. Τα περισσότερα 
από τα μέλη της δεν ζούσαν καν 
τότε. Ο Λουκάς Καρυτινός μάλλον 
δεν κινδυνεύει από παρόμοιες 
καταγγελίες και η ορχήστρα δεί-
χνει πόσο έχει προχωρήσει, όπως 
επίσης με πόση επιτυχία μπορεί 
να υποστηρίξει σήμερα συνθέ-
σεις των Στραβίνσκι, Μπάρτοκ 
και Σένμπεργκ.

Το 1977 η «Ιεροτελεστία» ήταν 
ήδη ένα ιστορικό έργο 64 ετών. 
Οχι απλώς δεν αποτελούσε «πο-
λιτιστικό κίνδυνο», αλλά, μετά το 
σοκ που προκάλεσε η πρώτη της 
ακρόαση, σύντομα αναγνωρίστη-
κε ως ένα από τα αριστουργήμα-
τα του 20ού αιώνα. Ο Στραβίνσκι, 
ο οποίος για την παρισινή σεζόν 
των «Ρωσικών Μπαλέτων» του 
Ντιάγκιλεφ είχε ήδη συνθέσει το 
«Πουλί της φωτιάς» (1910) και τον 
«Πετρούσκα» (1911), εμπνεύστηκε 

την υπόθεσή της από παγανιστι-
κούς θρύλους της πατρίδας του και 
έγραψε μια μουσική απαράμιλλης 
δύναμης και μεγάλης πρωτοτυπί-
ας. Ο τρόπος με τον οποίο αξιο-
ποίησε το μέτρο, τον ρυθμό, την 
αρμονία, τις (μουσικές) διαφωνίες 
ήταν πρωτόγνωρος και άλλαξε τον 
ρου της ιστορίας της μουσικής για 
όλους όσοι τον ακολούθησαν. Οι 
σημερινές ορχήστρες έχουν πλέον 
αφομοιώσει τη γραφή του συνθέ-
τη και έχουν αποκωδικοποιήσει τη 
μουσική γλώσσα του έργου. Ετσι, 
στην πλειονότητά τους αποδίδουν 
την «Ιεροτελεστία» συντεταγμένα 
και με καλλιεργημένο ήχο, ο οποί-
ος σχεδόν αντιτάσσεται στην αγρι-
ότητα του θέματος, που αφορά τη 
θυσία μιας νέας κοπέλας για τον 
εξευμενισμό του θεού της άνοιξης. 

Δίνοντας παλμό
Στη συναυλία της 11ης Απριλί-

ου ο Καρυτινός κράτησε τις ισορ-
ροπίες ανάμεσα στην επιτυχημέ-
νη, χωρίς προβλήματα απόδοση 
της μουσικής και στην επιθυμη-
τή τραχύτητά της σε πολλά από 
τα επεισόδια του έργου. Προφα-
νώς η συνεισφορά μεμονωμένων 
πνευστών, που αριστοτεχνικά 
αξιοποιεί ο Στραβίνσκι, συνέβα-
λε στο επιτυχημένο αποτέλεσμα, 
ωστόσο ήταν η μουσική διεύθυν-
ση εκείνη που ανέδειξε την ατμό-
σφαιρα, φρόντισε για τις κλιμακώ-
σεις από ενότητα σε ενότητα και 
έδωσε παλμό σε μια μουσική που 
αυτό κυρίως χρειάζεται, καθώς 
στηρίζεται τόσο αποφασιστικά 
στον ρυθμό. Η βραδιά άξιζε και 
μονάχα γι’ αυτή την ερμηνεία.

Μετά το διάλειμμα εμφανίστη-
κε ο Νικολάι Λουγκάνσκι, ο οποί-
ος ακριβώς δύο χρόνια πριν, στις 
7 Απριλίου 2023, είχε συνεργα-
στεί με την Κρατική για το Τρίτο 
Κοντσέρτο για πιάνο του Ραχμά-
νινοφ. Αυτή τη φορά, στο Τέταρτο 
του Μπετόβεν η δεξιοτεχνία του 
προφανώς αποδείχθηκε χρήσιμη, 
αλλά δεν βρήκε χώρο να λάμψει 
παρά στο τμήμα ελεύθερου αυτο-
σχεδιασμού, δηλαδή την «καντέ-
ντσα» του πρώτου μέρους. Στον 
Μπετόβεν σημασία έχει κυρίως 
η έκφραση και ο λυρισμός προ-
κειμένου να αναδειχθεί το αργό 
δεύτερο μέρος. Το παίξιμο του 
Λουγκάνσκι διέθετε εξαιρετική 
δύναμη και εντυπωσιακό έλεγ-
χο της δυναμικής, στοιχεία που 
εκτιμήθηκαν κυρίως στο πρώ-
το και στο τρίτο μέρος, καθώς οι 
αποχρώσεις του έδιναν νόημα 
σε κάθε επανάληψη φράσης ή 
παραγράφου. Ο Καρυτινός πλαι-
σίωσε τις επιλογές του, αλλά εύ-
λογα του άφησε τον πρώτο λόγο.

Δυνατή «Ιεροτελεστία»
από τον Καρυτινό

Το παίξιμο του Λουγκάνσκι διέθετε δύναμη και εντυπωσιακό έλεγχο της δυ-
ναμικής, στοιχεία ευπρόσδεκτα στα ζωηρά μέρη του έργου. 

Αξιοθαύμαστη ερμηνεία 
από τον Νικολάι 

Λουγκάνσκι στο Τέταρτο 
Κοντσέρτο για πιάνο 

του Μπετόβεν.

CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗΤου ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Στο «Light Falls» δύο κοπέλες έρχονται για διακοπές σε κάποιο ελληνικό νησί, το οποίο «ντουμπλάρει» η Ανάβυσσος. 
«Αυτή η ταινία έγινε σε 20 ημέρες με 380.000 ευρώ μπάτζετ και αμέσως μετά έκανα το “Ιντιάνα Τζόουνς” σε 200 ημέ-
ρες με 380 εκατ. μπάτζετ. Θα μπορούσαν δηλαδή να έχουν γίνει 1.000 ταινίες σαν το “Light Falls” με τα ίδια χρήματα 
που κόστισε μία. Και δεν ξέρω ποια μου αρέσει περισσότερο...», λέει ο Φαίδων Παπαμιχαήλ.

Συναντήσαμε τον Φαίδωνα Παπα-
μιχαήλ στο σκιερό καφέ του Νο-
μισματικού Μουσείου, χαλαρό και 
εμφανώς χαρούμενο που περνάει 
τις μέρες του κάτω από τον ελλη-
νικό ήλιο. «Είμαι σε φάση μετακό-
μισης στην Ελλάδα», λέει ο καταξι-
ωμένος κινηματογραφιστής με τις 
δύο οσκαρικές υποψηφιότητες («H 
δίκη των 7 του Σικάγου», «Νεμπρά-
σκα») ως διευθυντής φωτογραφίας 
και μια καριέρα τρεισήμισι δεκαε-
τιών στο Χόλιγουντ. Εδώ και μερι-
κές ημέρες, το δικό του «Οταν το 
φως πέφτει» κυκλοφορεί στις αί-
θουσες, μετατρέποντας σε... θρίλερ 
την εμπειρία τουριστών και μετα-
ναστών στην καλοκαιρινή Ελλάδα. 

∆ύο κοπέλες από τη Γεωργία 
που μένουν μόνιμα στην Αμερική 
έρχονται για διακοπές σε κάποιο 
νησί της χώρας μας. Μια μέρα, 
ωστόσο, η εξερεύνησή τους σε ένα 
εγκαταλελειμμένο παραθαλάσσιο 
ξενοδοχείο θα οδηγήσει σε τραγι-
κό δυστύχημα. Στον ίδιο χώρο μέ-
νουν λαθραία τρεις νεαροί Αλβανοί 
εργάτες, οι οποίοι δεν μιλούν λέξη 
αγγλικά. Η αδυναμία συνεννόησης 
και η σύγκρουση δύο εντελώς δι-
αφορετικών κόσμων θα οδηγήσει 
την κατάσταση στα άκρα, με αι-
ματηρή κατάληξη. 

Η εποχή της COVID
«Υποτίθεται ότι είναι σε νησί, 

αλλά στην πραγματικότητα γυ-
ρίστηκε κάπου κοντά στην Ανά-
βυσσο. Γράψαμε το σενάριο μαζί 
με τον φίλο Σβεν Νταγκόνες. Γε-
νικά γράφουμε μαύρες κωμωδί-
ες, όμως εκείνος είχε ήδη μια αρ-
χική βερσιόν, ήταν ο καιρός της 
πανδημίας, κι εγώ ήμουν κολλη-
μένος στο εξοχικό μου στο Λεω-
νίδιο. Ολες μου οι ταινίες ακυρώ-
νονταν και αυτό ήταν κάτι που 
μπορούσε να γίνει όλο σε μία το-
ποθεσία. Βρήκαμε χρήματα από 
τη Γεωργία, την Αλβανία, το Ελ-
ληνικό Κέντρο Κινηματογράφου 
και το ΕΚΟΜΕ και έτσι την κά-
ναμε. Αυτό το παλιό ξενοδοχείο 
ήταν τέλειο με την αρχιτεκτονική 
του, τις σκάλες, τους ανελκυστή-
ρες κτλ. Ομολογώ ότι παρασύρθη-
κα λίγο με την εικονογραφία και 
την αισθητική της κάμερας».

Το «παρασύρθηκα» του Παπα-

μιχαήλ μεταφράζεται σε μερικά 
υπέροχα πλάνα, κυρίως εσωτερι-
κά, τα οποία καταφέρνουν να με-
ταδώσουν μια αίσθηση αγωνίας 
και ταυτόχρονα αδιεξόδου, στο 
οποίο βρίσκονται οι πρωταγωνι-
στές. «Σίγουρα έχει να κάνει με τη 
σύγκρουση ανθρώπων από τελεί-
ως διαφορετικά κοινωνικά υπόβα-
θρα, αλλά και γενικότερα με την 
έλλειψη επικοινωνίας. Σχετίζεται 
επίσης με την εικόνα της Ελλά-
δας. Υποτίθεται ότι είναι μια χώρα 
του “πρώτου κόσμου” – σκέφτεσαι 
την Υδρα, τη Σαντορίνη. Η αλή-
θεια είναι ότι αν περπατήσω για 
μία ώρα προς οποιαδήποτε κατεύ-
θυνση στην Αθήνα θα συναντήσω 
διαφορετικά κοινωνικά στρώματα 
και πραγματικότητες», σημειώνει 
ο Ελληνας δημιουργός. 

Στο «Οταν το φως πέφτει» ο 
σκληρός ρεαλισμός φτάνει μέχρι 
το σημείο που τα ηνία αναλαμβά-
νει η ειρωνεία και ο μαύρος σαρ-
κασμός, για να μας οδηγήσει στην 
κλιμάκωση του φινάλε. «Είναι ση-
μαντικό για εμένα να κάνω μια 
αληθοφανή ταινία, απεχθάνομαι 
τα υπερφυσικά στοιχεία για παρά-
δειγμα. Αυτός που την έγραψε ζει 
στην Κάρυστο και είναι σεναριο-
γράφος, άρα δεν βγάζει χρήματα. 
∆ουλεύει λοιπόν ως επιβλέπων σε 
οικοδομές και συνεργάζεται κα-
θημερινά με ανθρώπους από την 
Αλβανία, ακούει τις ιστορίες τους 
κτλ. ∆εν λέω ότι έχω κάνει κάποιο 
σημαντικό πολιτικοκοινωνικό δρά-
μα, αλλά το έχω δει με κοινό και 
κατάλαβα ότι προβληματίστηκαν, 
το βρήκαν ενδιαφέρον. Τουλάχι-
στον δεν βαρέθηκαν», λέει ο Πα-
παμιχαήλ, ο οποίος δεν διστάζει 
να ρίξει και μερικά ειρωνικά βέλη 
προς (κάποιους) Ευρωπαίους συ-
ναδέλφους του.

«Ενα πρόβλημα με το ευρωπα-
ϊκό arthouse είναι αυτή η “αυτο-
ϊκανοποίηση” του δημιουργού. 
Κάτι που έμαθα στην Αμερική εί-
ναι ότι θέλουμε το κοινό να ενδι-
αφερθεί, να ψυχαγωγηθεί. Ξέρω 
ότι υπάρχουν υπέροχα γυρισμέ-
νες ταινίες π.χ. στη Ρουμανία ή 
στη Γεωργία. Οταν όμως βλέπω 
ένα πλάνο 10 λεπτών επικεντρω-
μένο σε έναν άνδρα που κάθεται 
και περιμένει το λεωφορείο... νιώ-

θω ότι με προσβάλλει. Οκέι, κατα-
λαβαίνω ότι έχει κατάθλιψη και το 
Βουκουρέστι είναι καταθλιπτική 
πόλη, μπορείς όμως να κάνεις το 
ίδιο πράγμα σε δύο λεπτά. Ασε που 
το Βουκουρέστι δεν είναι και τόσο 
καταθλιπτικό».

Τηλεόραση και πλατφόρμες
Μοιραία η κουβέντα πηγαίνει 

και στις πρόσφατες δηλώσεις του 
Τεντ Σαράντος, σύμφωνα με τις 
οποίες δεν έχει σημασία το μέγεθος 
της οθόνης που βλέπουμε σινεμά, 
αλλά μόνο η καλύτερη εξυπηρέτη-
ση των αναγκών του θεατή. «Ολο 
αυτό ξεκίνησε με την COVID. Πο-
λύς κόσμος αγόρασε μεγάλες τη-
λεοράσεις, με καλά ηχοσυστήματα 
κ.ο.κ. Κάθεσαι, πίνεις, καπνίζεις, 
κάνεις παύση. Κι εγώ ομολογώ ότι 
το κάνω. Ως μέλος της Ακαδημί-
ας πρέπει να δω τουλάχιστον 100 
ταινίες τον χρόνο και σπάνια θα 
πω “αυτή να τη δω στο σινεμά”. 
Οι καλοί κινηματογραφιστές πά-
ντως βρίσκουν τις κατάλληλες συν-
θήκες –τους σεναριογράφους, τα 
μπάτζετ– και στις πλατφόρμες. Για 
εμένα απλώς είναι λυπηρό, γιατί θέ-
λω να κάνω ταινίες για τη μεγάλη 
οθόνη», σημειώνει ο Παπαμιχαήλ.

Η... θλίψη του βέβαια δεν κρα-
τάει για πολύ: «Βασικά όλοι όσοι 
γυρίζουν για την τηλεόραση θέ-
λουν να γίνουν σαν κι εμάς (γέλια). 
Είναι σαν το Champions League 
και το Europa. Ο Αλφόνσο Κου-
αρόν π.χ. γύρισε τo “Disclaimer” 
(σ.σ. σειρά), το οποίο είναι τελείως 
κινηματογραφικό, αλλά δεν έχουν 
όλοι αυτές τις δυνατότητες. Είναι 
αλήθεια πάντως ότι το επίπεδο της 
τηλεόρασης έχει ανέβει πάρα πο-
λύ, παλιότερα, στα ’80s-’90s, είχαν 
απαίσια εικόνα. Το ίδιο και τα σε-
νάρια. Εγώ πάντως δεν θέλω να 
κάνω τηλεόραση. Ούτως ή άλλως 
έχω αρκετή ποικιλία στη δουλειά 
μου. Αυτή η ταινία έγινε σε 20 ημέ-
ρες με 380.000 ευρώ μπάτζετ και 
αμέσως μετά έκανα το “Ιντιάνα 
Τζόουνς” σε 200 ημέρες με 380 
εκατ. μπάτζετ. Θα μπορούσαν δη-
λαδή να έχουν γίνει 1.000 ταινίες 
σαν το “Οταν το φως πέφτει” με 
τα ίδια χρήματα που κόστισε μία. 
Και δεν ξέρω ποια μου αρέσει πε-
ρισσότερο...».

Ελλάδα δεν είναι
μόνο η Σαντορίνη

Το Χόλιγουντ και το «Οταν το φως πέφτει » στην Ανάβυσσο

Εκτός από τη μακρά καριέρα 
του ως διευθυντής φωτογραφίας 
στο πλευρό σπουδαίων δημιουρ-
γών σαν τον Αλεξάντερ Πέιν 
και τον Τζέιμς Μάνγκολντ, 
ο Φαίδων Παπαμιχαήλ γυρίζει 
και τις δικές του ταινίες.

Φαίδων Παπαμιχαήλ, κινηματογραφιστής

Ενα πρόβλημα με 
το ευρωπαϊκό arthouse 

είναι αυτή η «αυτοϊ-
κανοποίηση» του δη-
μιουργού. Ξέρω ότι 
υπάρχουν υπέροχα 

γυρισμένες ταινίες π.χ. 
στη Ρουμανία ή στη 
Γεωργία. Οταν όμως 
βλέπω ένα πλάνο 10 

λεπτών επικεντρωμένο 
σε έναν άνδρα που 

κάθεται και περιμένει 
το λεωφορείο... νιώθω 

ότι με προσβάλλει.
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Με την εμπειρία στο αρχιτεκτονικό 
γραφείο της Ζάχα Χαντίντ στο 
Λονδίνο, ο ∆ημήτρης Κολώνης και 
η Ζέττα Κοτσιώνη επέστρεψαν 
στην Ελλάδα το 2019. Ως Degree 
Zero Architects, όπως λέγεται το 
γραφείο που ίδρυσαν στην Αθή-
να, βιώνουν αυτήν την περίοδο 
μια ξεχωριστή εμπειρία, καθώς 
κλήθηκαν να δείξουν τη δουλειά 
τους στην Μπιενάλε Αρχιτεκτο-
νικής της Βενετίας (διάρκεια έως 
23 Νοεμβρίου). 

«Πριν από λίγους μήνες επι-
κοινώνησαν μαζί μας από το 
Ευρωπαϊκό Πολιτιστικό Κέντρο 
(European Cultural Centre) και 
μας ζήτησαν να συμμετάσχουμε 
στο περίπτερό τους στο Παλάτσο 
Μόρα, στην έκθεση “Time, Space, 
Existence”», λένε οι ίδιοι. Αρχι-
τέκτονες που αφιερώνουν σκέψη 
και χρόνο πάνω στο ίδιο το θέμα 
της έκθεσης (επισκευή, αναγέν-
νηση, επανάχρηση), ο ∆ημήτρης 
Κολώνης και η Ζέττα Κοτσιώνη 
επέλεξαν να παρουσιάσουν στο 
διεθνές κοινό τρία έργα τους που 
απαντούν ακριβώς στην πρόκλη-
ση του θέματος. 

Φέτος, στην έκθεση του Ευ-
ρωπαϊκού Πολιτιστικού Κέντρου 
στη Βενετία συμμετέχουν 207 
αρχιτέκτονες, ντιζάινερ, καλλιτέ-
χνες και ερευνητές από 52 χώρες 
σε μια έκρηξη δημιουργικότητας, 
παραγωγής ιδεών και ανταλλαγής 
σκέψης πάνω σε θέματα απολύ-
τως σύγχρονα και συμβατά με 
τις μεγάλες προκλήσεις για την 
αναγέννηση του αστικού ιστού. 

Είναι όμως και ένα παράθυ-
ρο πάνω στο πώς σκέφτεται η 
αρχιτεκτονική κοινότητα πάνω 
σε θέματα όπως είναι ο τόπος, 
τα υλικά, η διαχρονικότητα, η 
καινοτομία, η πρακτικότητα, ο 
συμβολισμός, η καθημερινότητα, 
η διάρκεια. «Ο βασικός στόχος 
της έκθεσης είναι να παρουσια-
στεί μια διεθνής και πολύπλευ-
ρη εικόνα ανάλογων σύγχρονων 
αρχιτεκτονικών παρεμβάσεων», 
λένε οι ίδιοι.

Ως Degree Zero Architects, o 
∆ημήτρης Κολώνης και η Ζέττα 
Κοτσιώνη αντιμετώπισαν με εν-
θουσιασμό αυτήν την πρόκληση. 
Επέλεξαν να συμμετάσχουν πα-
ρουσιάζοντας τρία διαφορετικά 
έργα που απαντούν σε ξεχωρι-
στά ερωτήματα: Πώς προσαρμό-
ζεις ένα παλιό διαμέρισμα του 
1980 στις σύγχρονες ανάγκες; 
Πώς μεταμορφώνεις ένα ακό-
μη παλαιότερο κτίριο γραφείων 
στον πυκνό αστικό ιστό της Αθή-
νας ώστε να ανταποκρίνεται στο 
νέο εργασιακό ήθος του αιώνα 
μας; Πώς χτίζεις μια μονοκατοι-

κία στο εύθραυστο οικοσύστημα 
ενός μικρού νησιού;

Τρεις περιπτώσεις, τρία ερω-
τήματα, τρεις προκλήσεις για τη 
σύγχρονη ζωή και την ανάγκη 
ανανέωσης της πόλης και του 
τρόπου με τον οποίο χτίζουμε 
στα προάστια, στο κέντρο, στην 
ύπαιθρο. Επιπλέον, η νέα ζωή από 
πλευράς οικογενειακής δομής, ερ-
γασιακών σχέσεων, μετακινήσε-
ων, δουλειάς εξ αποστάσεως κ.λπ. 
αντανακλάται και σε διαφορετι-
κές κατόψεις και εσωτερικές δι-
αρρυθμίσεις.

Η παρουσίαση της μεταμόρ-
φωσης ενός αστικού διαμερίσμα-
τος 136 τ.μ. στην παραθαλάσσια 
περιοχή της Βούλας με απεριό-
ριστη θέα προς τον κόλπο του 
Σαρωνικού είναι μια κατηγορία 
που αφορά ιδιαίτερα την ελλη-
νική κοινωνία. «Κατασκευασμέ-
νο το 1986», λένε ο ∆ημήτρης 
Κολώνης και η Ζέττα Κοτσιώνη, 
«το διαμέρισμα αυτό έπρεπε να 
ανακατασκευασθεί πλήρως για 
να αποτελέσει μια κατοικία που 

να ανταποκρίνεται στη σύγχρο-
νη λειτουργία μιας μεγαλύτερης 
οικογένειας, την πολύπλοκη κα-
θημερινότητα και τις αισθητικές 
απαιτήσεις της εποχής».

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχει το 
πώς οργανώνεται ο χώρος σύμ-
φωνα με τις ανάγκες της καθη-
μερινότητας αλλά και το πώς η 
επιλογή των υλικών συνηγορεί 
τόσο υπέρ μιας πρακτικής ευχαρί-
στησης αλλά και μιας αισθητικής 
απόλαυσης. «Οι επιθυμίες για χώ-
ρους ενιαίους και ευέλικτους, με 
χρήση “καθαρών” υλικών (μάρμα-
ρο, ξύλο, εμφανές μπετόν), οδή-
γησαν τον σχεδιασμό σε καινοτό-
μες λύσεις, τόσο στην οργάνωση 
του χώρου όσο και στην εφαρμο-
γή και επεξεργασία των υλικών». 

Η δεύτερη επιλογή αφορά 
ένα γωνιακό ημιτελές εξαώρο-
φο κτίριο γραφείων της δεκαε-
τίας του 1980. Είναι μία από τις 
οπτικές οχλήσεις της πόλης, κα-
θώς παραμένει ημιτελές κοντά 
στην Ομόνοια, γωνία Πειραιώς 
και Γερανίου. «Το κτίριο αυτό με-

τατρέπεται σε ξενοδοχείο σε κο-
ντινή απόσταση από το κέντρο 
της πόλης», λένε οι αρχιτέκτονες. 
«Σήμερα υπάρχει μόνο ο σκελε-
τός από οπλισμένο σκυρόδεμα, η 
διάταξη του οποίου “υπαγορεύ-
ει” και το μέτρο (κάνναβος) του 
νέου σχεδιασμού. Η νέα όψη που 
διαμορφώνεται με βιώσιμα υλι-
κά (τρία επάλληλα συστήματα 
από ειδικές διατομές αλουμινίου) 
χαρακτηρίζεται από μια δυναμι-
κή και σύγχρονη αρχιτεκτονική 
προσέγγιση, η οποία ταυτόχρονα 
συνομιλεί γόνιμα με το υπάρχον 
πυκνό αστικό περιβάλλον».

Η μετασκευή του γηρασμέ-
νου αστικού ιστού της Αθήνας, 
ιδίως των κτιρίων γραφείων και 
των πολυκατοικιών της μεταπο-
λεμικής περιόδου, είναι μια από 
τις μεγαλύτερες προκλήσεις για 
την ανανέωση της πρωτεύουσας 
(αλλά και κάθε ελληνικής πόλης).

Η τρίτη κατηγορία αφορά μια 
εξοχική κατοικία σε επικλινές οι-
κόπεδο με ανεμπόδιστη θέα προς 
τα γαλάζια νερά του Αιγαίου. Βρί-
σκεται στους Λειψούς, σε έναν 
τόπο ιδιαίτερης ευαισθησίας. «Εί-
ναι ένα σχεδόν αρχέγονο τοπίο 
που απαιτεί σεβασμό και ιδιαίτε-
ρη προσοχή στην αντιμετώπισή 
του», λένε οι αρχιτέκτονες. «Επι-
λέχθηκε η λύση της ήπιας έντα-
ξης ενός υπόσκαφου και τεσσά-
ρων μικρών λευκών διάσπαρτων 
όγκων. Η ενοποίησή τους γίνεται 
μέσω μιας συνεχόμενης υπαίθρι-
ας καμπυλωτής διαμόρφωσης. Η 
καθημερινότητα διαδραματίζεται 
σε μεγάλο βαθμό στους εξωτερι-
κούς χώρους, όπου ο σχεδιασμός, 
η λειτουργικότητα, το φως και η 
υλικότητα φέρνουν τον χρήστη 
πιο κοντά με τα συστατικά αυτού 
του υπέροχου τοπίου».

Αυτή η βεντάλια των τριών θε-
ματικών κατηγοριών με τα ισά-
ριθμα έργα συνοψίζουν τρία βα-
σικά ζητήματα για τη σύγχρονη 
αρχιτεκτονική στη χώρα μας αλλά 
και ευρύτερα για το πώς παρεμ-
βαίνει κανείς σε ένα χτισμένο ή 
παρθένο περιβάλλον. 

Η συμμετοχή των Degree Zero 
Architects φέρει τον τίτλο «Τhe 
decay of lying», εμπνευσμένο 
από το δοκίμιο του Οσκαρ Ου-
άιλντ. Γιατί; Απαντούν ο ∆ημή-
τρης Κολώνης και η Ζέττα Κο-
τσιώνη: «Κρατώντας αποστάσεις 
από τον καθαρά πρακτικό σχε-
διασμό που βασίζεται στη λει-
τουργικότητα, ο σχεδιασμός για 
εμάς ξεκινάει κάθε φορά με την 
αναζήτηση ενός σεναρίου, ενί-
οτε ενός μικρού ψέματος, πάνω 
στο οποίο διαμορφώνεται μια δι-
αδικασία αφήγησης, με στόχο τη 
δημιουργία μιας μοναδικής χωρι-
κής εμπειρίας».

Σχεδιάζοντας έναν νέο κόσμο
Ο Δ. Κολώνης και η Ζ. Κοτσιώνη ως Degree Zero Architects στην Μπιενάλε Αρχιτεκτονικής της Βενετίας

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

«Το διαμέρισμα αυτό έπρεπε να ανακατασκευασθεί πλήρως για να αποτελέσει μια κατοικία που 
να ανταποκρίνεται στη σύγχρονη λειτουργία μιας μεγαλύτερης οικογένειας, στην πολύπλοκη 

καθημερινότητα και στις αισθητικές απαιτήσεις της εποχής».

«Σήμερα υπάρχει μόνο ο σκελετός, η διάταξη του οποίου “υπαγορεύει” και το μέτρο του νέου 
σχεδιασμού. Η νέα όψη χαρακτηρίζεται από μια δυναμική και σύγχρονη αρχιτεκτονική προσέγ-

γιση, η οποία ταυτόχρονα συνομιλεί γόνιμα με το υπάρχον πυκνό αστικό περιβάλλον».

Προκλήσεις 

Αρχιτέκτο-

νες, ντιζάι-

νερ, καλλι-

τέχνες και 

ερευνητές 

από 52 χώρες 

σε μια έκρη-

ξη δημιουρ-

γικότητας και 

ανταλλαγής 

ιδεών πάνω 

στις μεγά-

λες προκλή-

σεις για την 

αναγέννηση 

του αστικού 

ιστού. 

Σαν ψέμα 

«Ο σχεδια-

σμός ξεκινάει 

με την αναζή-

τηση ενός σε-

ναρίου, ενίοτε 

ενός μικρού 

ψέματος, πά-

νω στο οποίο 

διαμορφώνε-

ται μια δια-

δικασία αφή-

γησης, με 

στόχο τη δη-

μιουργία 

μιας μοναδι-

κής χωρικής 

εμπειρίας». 

Μεταμόρφωση διαμερίσματος στη Βούλα Ημιτελές κτίριο γραφείων γίνεται ξενοδοχείο

Εξοχική κατοικία στους Λειψούς

«Επιλέχθηκε η λύση της ήπιας ένταξης ενός υπόσκαφου και τεσσάρων μικρών λευκών διάσπαρτων όγκων. 
Η καθημερινότητα διαδραματίζεται σε μεγάλο βαθμό στους εξωτερικούς χώρους, όπου ο σχεδιασμός, 
η λειτουργικότητα, το φως και η υλικότητα φέρνουν τον χρήστη πιο κοντά με τα συστατικά του τοπίου».

«Ο βασικός στόχος της έκθε-
σης είναι να παρουσιαστεί μια 
διεθνής και πολύπλευρη εικό-
να ανάλογων σύγχρονων αρ-
χιτεκτονικών παρεμβάσεων», 
λένε η Ζέττα Κοτσιώνη και ο 
∆ημήτρης Κολώνης, οι Degree 
Zero Architects.



!

1 8 /5

+

&


	KCYP_1105_002_CMYK
	KCYP_1105_003_CMYK
	KCYP_1105_004_CMYK
	KCYP_1105_005_CMYK
	KCYP_1105_006_CMYK
	KCYP_1105_007_CMYK
	KCYP_1105_008_CMYK
	KCYP_1105_009_CMYK
	KCYP_1105_010_CMYK
	KCYP_1105_011_CMYK
	KCYP_1105_012_CMYK
	KCYP_1105_013_CMYK
	KCYP_1105_014_CMYK
	KCYP_1105_015_CMYK
	KCYP_1105_016_CMYK
	KCYP_1105_017_CMYK
	KCYP_1105_018_CMYK
	KCYP_1105_019_CMYK
	KCYP_1105_020_CMYK
	KCYP_1105_021_CMYK
	KCYP_1105_022_CMYK
	KCYP_1105_023_CMYK
	KCYP_1105_024_CMYK
	KCYP_1105_025_CMYK
	KCYP_1105_026_CMYK
	KCYP_1105_027_CMYK
	KCYP_1105_028_CMYK
	KCYP_1105_029_CMYK
	KCYP_1105_030_CMYK
	KCYP_1105_031_CMYK
	KCYP_1105_032_CMYK
	KCYP_1105_033_CMYK
	KCYP_1105_034_CMYK
	KCYP_1105_035_CMYK
	KCYP_1105_036_CMYK
	KCYP_1105_037_CMYK
	KCYP_1105_038_CMYK
	KCYP_1105_039_CMYK
	KCYP_1105_040_CMYK
	KCYP_1105_041_CMYK
	KCYP_1105_042_CMYK
	KCYP_1105_043_CMYK
	KCYP_1105_044_CMYK
	KCYP_1105_045_CMYK
	KCYP_1105_046_CMYK
	KCYP_1105_047_CMYK
	KCYP_1105_048_CMYK

